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VOOROORDELEN - Tijdens tal van 
discussies in zowel ‘herbronnings’-
verband als daarbuiten is gebleken 
dat de ontvankelijkheid voor libe-
rale argumenten wordt belemmerd 
door vooroordelen die over het libe-
ralisme blijken te bestaan. Daarom 
hebben twee leden van de werk-

groep ‘herbronning’ – Heleen Du-
puis, Eerste Kamerlid VVD en emeri-
tus-hoogleraar medische ethiek aan 
de Universiteit Leiden, en Patrick 
van Schie, directeur van de Telders-
stichting, het wetenschappelijk bu-
reau ten behoeve van het liberalisme 
en de VVD – het idee opgepakt om 

twaalf van deze vooroordelen kort 
te behandelen in wat zij hebben ge-
doopt ‘De Liberale Spiegel’.  

Hun overwegingen zijn bedoeld als 
een aanvullende en blijvende (schrif-
telijke) inhoudelijke bijdrage van de 
werkgroep ‘herbronning’. De Libe-

rale Spiegel levert een bijdrage tot 
zelfbezinning, maar tevens munitie 
voor alle liberalen die in debat met 
niet-geestverwanten tegen de ge-
noemde vooroordelen aanlopen. De 
samenstellers hopen dat iedereen 
– liberaal of andersdenkend, politi-
cus, cursusleider of ‘gewoon’ lid dan 

wel politiek geïnteresseerd – hun 
overdenkingen zullen gebruiken als 
aanzet tot verdere eigen refl ecties 
op de aangesneden thema’s en tot 
het wegnemen van die hindernis-
sen voor eventuele ontvankelijk-
heid voor de liberale boodschap, die 
slechts blijken te berusten op mis-
vattingen over de werkelijke inhoud 
van het liberalisme.

KERNWAARDEN - Meer aandacht 
onder de VVD-leden te verkrijgen 
voor de vraag wat modern liberalisme 
in de 21e eeuw betekent. Dat was de 
opdracht aan de werkgroep Herbron-
nen, die aan het begin van het jaar 
door het hoofdbestuur van de VVD in 
het leven was geroepen. 

De werkgroep – bestaande uit Kees 
den Blanken (voorzitter VVD-afdeling 
Arnhem), Heleen Dupuis (VVD-Eerste 
Kamerlid), Anouchka van Miltenburg 
(VVD-Tweede Kamerlid), Alexander 
Oostermeijer (politiek assistent VVD-
hoofdbestuur), Johan Remkes (VVD-
Tweede Kamerlid), Patrick van Schie 
(directeur Teldersstichting) en Berend 

Stolk (vice-voorzitter VVD-Kamercen-
trale Zuid-Holland Noord)  – gaf hier-
aan invulling door alle VVD-leden 
uit te nodigen tot deelname aan een 
interactief proces, waarin de vele op-
vattingen – van zeer fundamenteel 
tot zeer pragmatisch – die binnen en 
buiten de VVD leven over onze grond-
slagen herijkt en opnieuw aan de vra-
gen van deze tijd gescherpt worden. 
Als verbindende achtergrond van 
deze thema’s zag de werkgroep het 
verschijnsel van internationalisering 
en haar gevolgen voor Nederland en 
het liberalisme.

Op 21 april vorig jaar vond de eerste 
van een serie liberale ‘herbronnings-
sessies’ plaats. Na deze inleidende 
startsessie vonden nog drie thema-
bijeenkomsten plaats, waarin de 
thema’s milieu en duurzaamheid (23 
juni); ouderen en zorg (6 oktober); 
en jeugd en onderwijs (3 november) 

Herbronnen – Herbronnen – 
voedsel voor voedsel voor 
modern modern 
liberalismeliberalisme
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De Liberale SpiegelOpvattingen blijken 
in veel gevallen mis-
vattingen.

Hoe zit het met de hanteer-
baarheid van de liberale 
waarden bij het bedrijven 
van de politiek?

>> Beginselen zonder organi-
satie zijn als een wegwijzer 
zonder weg

Jeugd & Onderwijs
Op zaterdagmiddag 3 november jl. vond in Lunteren (aansluitend op het congres van de VVD-Bestuurdersvereniging) 
de derde BronBijeenkomst plaats met als thema: Jeugd & Onderwijs. De bijeenkomst stond onder leiding van Peter 
van der Geer (bedenker van het VARA-programma Het Lagerhuis). Aan de hand van het thema werd op interactieve 
wijze met de deelnemers het debat gevoerd langs de liberale beginselen. Een speciale ‘Waarheidscommissie’ waakte 
over het liberale gehalte van het debat.
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HISTORISCHE KORTING !

H 5,- korting en gratis verzending voor leden

Deze boeken nu samen 
voor H 29,50 in plaats van 
H 34,50, gratis bij u thuis 

bezorgd. De actie is geldig tot 
30 april 2008. 

Stuur een e-mail met uw 
gegevens naar: 

vvdAboomamsterdam.nl  
of bel 020-6226107.

www.6ojaarvvd.nl

nieuw!
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aangegrepen werden voor het vanuit 
liberale beginselen zoeken van oplos-
singen voor vraagstukken die op de 
desbetreffende terreinen (kunnen 
gaan) spelen. Het ‘herbronnen’ had 
dus niet als doel de vraagstukken zelf 
op te lossen, maar diende ervoor om 
te achterhalen in hoeverre liberale 
waarden zoals zij door de partij wor-
den gehanteerd een inspiratiebron 
(kunnen) zijn bij het bedrijven van de 
politiek. De hanteerbaarheid van die 
liberale waarden, daarom ging het de 
werkgroep, en daarmee over de vraag 
of die liberale waarden aan herzie-
ning toe zijn.
Inmiddels heeft VVD-leider Mark 
Rutte op de feestelijke bijeenkomst 
ter gelegenheid van het 60-jarig be-
staan van de VVD op 26 januari jl., 
aangekondigd dat hij nog dit jaar – in 
samenspraak met de VVD-fractievoor-
zitter in de Eerste Kamer Uri Rosent-
hal, met de nieuw te kiezen partij-
voorzitter en met alle VVD-leden – de 
verantwoordelijkheid neemt voor de 
totstandkoming van een nieuwe Be-
ginselverklaring. Deze moet de deels 
verouderde Beginselverklaring uit 
1980 gaan vervangen. Rutte wil de 
beginselen aanscherpen, om ervoor 

te zorgen dat het nieuwe document 
‘onderscheidend is ten opzichte van 
de beide andere hoofdstromingen in 
de Nederlandse politiek: de christen-
democratie en de sociaal-democra-
tie’. Bovendien moeten meer recente 
ontwikkelingen als globalisering, 
migratie, terrorisme en nieuwe tech-
nologie adequaat tegemoet kunnen 
worden getreden. 
‘De twee kernwaarden van het libe-
ralisme, vrijheid én verantwoorde-
lijkheid, zullen leidend zijn bij het 

opstellen van de nieuwe Beginselver-
klaring.’
De slotbijeenkomst van het ‘herbron-
nings’-proces op 16 februari jl. sloeg 
een brug naar deze vernieuwing van 
de Beginselverklaring. Het debat spits-
te zich toe op de (on)wenselijkheid de 
vijf liberale waarden uit 1980 te her-
zien en/of te herformuleren.

IDEE & DEBAT 

           Van zeer 
fundamenteel tot 
zeer pragmatisch

«

www.vvd.nl/herbronnen
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Verplichte zondagsluiting kost héél 
veel banen, waarschijnlijk tiendui-
zenden. Winkels dicht betekent ook 
weinig aanloop in de horeca. Ook veel 
winkelmedewerkers werken graag op 
zondag, dan kunnen zij door de week 
vrij nemen, bijvoorbeeld om voor de 
kinderen te zorgen. De consument 
wordt het winkelen op zondag ver-
boden. Een verschrikkelijke bemoei-
zucht. Ook dit is weer een volgende 
stap in het algehele beleid van dit 
kabinet de vrijheid van burgers in te 
perken en een door het kabinet ge-
dicteerde levenswijze op te leggen”, 
aldus Aptroot. Deze wet is wederom 
een voorbeeld van de bemoeizucht 
van dit kabinet. Winkeliers en mede-

werkers kunnen zelf goed bepalen of 
zij op zondag de winkel willen ope-
nen. Ook de consument bepaalt zelf 
wat hij op zondag wil doen.

ZORGPOLITIE 
Balkenende IV richt zich op het gezin. 
Nederlanders dienen een gezondere 
leefwijze te krijgen. Dit kabinet heeft 
ook het beste met ons voor, want het 
wil ons helpen onze kinderen op te 
voeden en wil zelfs ons huwelijk red-
den. 
Alle pasgeborenen krijgen een CD 
van minister Rouvoet in het kader 
van het project ‘Hallo Wereld’. Door 
middel van de CD wordt getracht de 
luisteraars over te laten stappen naar 
een gezonde leefstijl. De minister 
overweegt een verplichte cursus voor 
mensen die willen trouwen. 
Dit jaar nog gaat er een volledig rook-
verbod gelden in de horeca. De VVD is 
van mening dat vrije en verantwoor-
delijke, volwassen mensen in dit land 
zelf kunnen bepalen hoe zij leven. 
Keuzes ten aanzien van levensstijl 
worden door het individu gemaakt. 
Hij of zij zal daarvan uiteindelijk 

ook zelf de gevolgen dragen. Gezond 
levende mensen hebben een grotere 
kans langer in gezondheid te leven, 
mensen die ongezond leven lopen de 
kans eerder ziek te worden. Het is een 
belangrijke taak van de overheid om 
haar burgers heldere en begrijpelijke 

informatie te geven op basis waarvan 
mensen zelf keuzes kunnen maken 
aangaande hun levensstijl.
Ook minister Cramer heeft verschil-
lende plannen die volgens haar de 
wereld verbeteren. Zo heeft zij tijdens 
de 100 dagentour het voorstel gedaan 
gloeilampen te verbieden. Gezinnen 
die meer verbruiken meer belasten. 

VLIEGTAX
Tot slot de vliegtax. Aanvankelijk 
werd dit plan door het kabinet gepre-
senteerd als een maatregel die goed 
zou zijn voor het milieu. Hier is het 
kabinet inmiddels op teruggekomen. 
En terecht, zo blijkt. Het Natuur en 
Milieu Planbureau stelt dat de effec-
ten van de ticketheffi ng op het milieu 
in 2020 beperkt of zelfs nihil zijn.

VVD-Kamerlid Brigitte van der Burg 
houdt alle betuttelende maatregelen 
van dit kabinet bij. Heeft u hiervoor 
suggesties, dan kunt u deze mailen 
naar vvdvoorlichting@tweedekamer.
nl o.v.v. betuttelende maatregelen.

Voorschot halen? 
Rente betalen!
De bedragen die energiele-
veranciers als voorschot aan 
consumenten vragen, rijzen de 
pan uit. Woordvoerder Halbe 
Zijlstra: “Mensen betalen soms 
meer dan het dubbele van de 
werkelijke kosten, en kunnen 
dit vaak pas na een jaar aan la-
ten passen. Zelfs dan geldt bij 
sommige energieleveranciers 
dat het bedrag maar met maxi-
maal 10 procent kan worden 
bijgesteld.

Hoeveel signalen 
heeft dit kabinet 
nog nodig?
In een rapport van de Organi-
satie voor Economische Sa-
menwerking en Ontwikkeling 
(OESO) staat dat Nederland op 
moet schieten met het doorvoe-
ren van noodzakelijke hervor-
mingen, zoals de versoepeling 
van het ontslagrecht. De ont-
slagbescherming die Nederland 
nu kent, maakt de arbeidsmarkt 
star. Mensen zonder baan kun-
nen daardoor moeilijk nieuw 
werk vinden.

Beleid harts-
tochtelijk 
verlaten
Het CDA draait op cruciale pun-
ten en keert het beleid van het 
vorige kabinet de rug toe. Dat 
legt VVD-woordvoerder Henk 
Kamp uit aan de hand van een 
waslijst van onderwerpen op 
het gebied van immigratie en 
integratie. ‘De heldere stand-
punten die de in vorige periode 
samen met de VVD tot stand 
zijn gekomen, worden geheel 
verlaten. Het CDA draait volle-
dig linksom.’

Eurlings 
onbetrouwbaar
De minister van Verkeer en Wa-
terstaat heeft in de Tweede Ka-
mer tijdens het debat ‘Anders 
betalen voor mobiliteit’ gezegd 
dat de BPM (de aanschafbelas-
ting op auto’s) bij invoering van 
de kilometerheffi ng niet tot nul 
wordt afgebouwd. De minister 
handelt daarmee in strijd met 
de afspraken die eerder met 
de Kamer zijn gemaakt. Paul 
de Krom: “De minister is op dit 
punt onbetrouwbaar”.

KORT
NIEUWS

 

ARMEN OVER ELKAAR - Het was 
een verloren jaar. Het kabinet heeft 
niet het begin van een oplossing voor 
de grote vragen van deze tijd. Deze 
coalitie van CDA, PvdA en Christen-
Unie is één mislukt experiment. Alle 
grote problemen blijven liggen: het 
immigratie- en integratiebeleid is te-
rug bij af, de arbeidsmarkt blijft veel 
te star, de woningmarkt zit op slot, 
de fi les worden alleen maar langer 
en het veiligheidsbeleid verslapt. De 
vereenvoudiging van het ontslag-
recht is geen stap verder dan een jaar 
geleden. Net zoals minister Vogelaar 
met haar probleemwijken; ze heeft 
een jaar lang alleen maar ruzie ge-
maakt met de woningcorporaties. 
Ondertussen geeft de overheid wel 
steeds meer geld uit en moeten de 
belastingen steeds verder omhoog. 
Hardwerkende Nederlanders betalen 
daar een steeds hogere rekening voor. 
De koopkracht blijft dalen, de infl a-
tie neemt toe, de economische groei 
loopt terug; en het kabinet staat met 
de armen over elkaar toe te kijken.

CDA EERSTVERANTWOORDELIJK 
Dat verloren jaar rekent de VVD 
vooral het CDA aan. Het CDA is de 
grootste partij, levert de premier, is 
eerstverantwoordelijk voor het kabi-
netsbeleid. Het huidige CDA is niet 
dezelfde partij waarmee wij gere-
geerd hebben. Dit overtuigd linkse 
CDA neemt moeiteloos afstand van 
eerdere standpunten. Men waait met 
alle winden mee. Zo was het CDA fel 
tegen een Generaal Pardon. Dat is er 
nu toch; met steun van het CDA. Een 
onbeperkte en ongedekte regeling, 
waarvan men de totale kosten, die 
oplopen tot vele miljarden euro’s, 
niet eens in kaart gebracht wil zien.
Het CDA was altijd voorstander van 
het beperken van inspraakprocedures 
door niet-belanghebbenden, bijvoor-
beeld bij de aanleg van wegen. Maar 
het CDA stemde tegen een VVD-motie 
om precies dát mogelijk te maken. 
Het CDA wilde in vorige kabinetten 
iedereen aan de slag helpen. Nu kiest 
het CDA ervoor om bijstandsmoeders 
en WAO-ers boven de 45 jaar thuis te 
laten zitten. Zo schrijf je mensen af; 
ze belanden in uitzichtsloze uitke-
ringsafhankelijkheid.
 
KEUZES MIJDEN 
Zuinig omgaan met úw centen is een 
begrip dat deze coalitie niet kent. 
CDA, PvdA en ChristenUnie geven 

10 miljard euro extra uit. Dat noe-
men ze ‘investeringen’, maar het zijn 
gewoon extra uitgaven. En om die 
spilzucht van het kabinet te kunnen 
betalen, verhogen Bos en Balkenende 
alle mogelijke belastingen. Lekker 
makkelijk: hardwerkende Nederlan-
ders laten betalen, zodat je zelf geen 
moeilijke beslissingen hoeft te ne-
men. Vorige kabinetten met de VVD 
durfden wel moeilijke, maar noodza-
kelijke maatregelen te nemen. In de 
sociale zekerheid bijvoorbeeld: daar 
is de Wet werk en bijstand op initia-
tief van de VVD ingevoerd, waardoor 
het aantal mensen in de bijstand 
spectaculair is gedaald. Deze coalitie 
past alleen maar op de winkel – en 
lijkt daar nog trots op ook.

KEUZES MAKEN 
Het is tijd voor échte oplossingen. Het 
afgelopen jaar heeft de VVD vier gro-
te, concrete plannen gepresenteerd: 
(1) meer wegen en meer spoor om het 
verkeersinfarct aan te pakken; (2) 28 
concrete voorstellen voor een stevig 
immigratie- en integratiebeleid; (3) 
een ijzersterke tegenbegroting, waar-
in we de belastingen verlagen en de 
staatsschuld sneller afl ossen; (4) een 
serie voorstellen op het gebied van 
veiligheid. Onze inzet begint vruch-
ten af te werpen. Zo worden relschop-
pers binnenkort veel sneller berecht. 
Wie zich misdraagt, moet onmiddel-
lijk voelen wat daarvan de gevolgen 
zijn. Snelrecht is nodig om Neder-
land veiliger te maken. De VVD heeft 
ervoor gezorgd dat er veel hardere 
voorwaarden verbonden zijn aan de 
verlenging van de missie in Uruzgan. 
Of neem de Wet banksparen, een ini-
tiatiefwet van onder andere de VVD. 
Daarmee wordt de monopoliepositie 
van verzekeraars bij het sparen voor 
individueel pensioen doorbroken, 
van groot belang voor consumenten 
en ondernemers. We boeken dus wel 
degelijk resultaten, maar onze hoofd-
taak blijft het krachtig bestrijden van 
deze linkse coalitie. Want het nu al 
mislukte experiment wordt helaas 
nog even voortgezet: AOW-belasting, 
BTW-verhoging, enz. Kortom: het was 
een verloren jaar; er dreigen nog drie 
verloren jaren. Dat kan Nederland 
zich niet permitteren.
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Tijd voor échte Tijd voor échte 
oplossingen oplossingen 

DE ‘BBR-POLITIE’ 
STAAKT NIET

Één jaar kabinet – mislukt experiment

Zelf bepalen hoe te leven...

3

Ineke Dezentjé Hamming maakt zich 
steeds meer zorgen over de fi nancie-
ring van de kinderopvang. Er wordt 
al gesproken over tegenvallers van 
ruim 300 miljoen en meer. Zij wil 
voorkomen dat ouders met Prins-
jesdag te horen krijgen dat ze meer 
moeten gaan betalen!

POLITIEK

Vervolg van pagina 1

Geld tekort voor 
kinderopvang?

           Zelf keuzes 
maken op basis 
van begrijpelijke 
informatie

«

Lees meer op www.vvd.nl 

door GERARD WIEGEL

>> Snelrecht voor misdragingen

www.vvd.nl
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PARTIJ4
60 jaar VVD,60 jaar VVD,
geen hype 
of beweging,
maar constante 
factor 
Tijdens de drukbezochte jubile-
umviering van de VVD in Am-
sterdam op zaterdag 26 januari jl. 
waren zowel serieuze als gezel-
lige zaken troef. Ruim 900 men-
sen genoten ervan. Een aantal 
mensen van het eerste uur, maar 
ook nieuwe leden. Professionele 
bestuurders en vrijwilligers. Vrij-
willigers zonder wie de VVD niet 
zou kunnen bestaan. Partijvoor-
zitter Jan van Zanen bedankte ze 
hartelijk. ‘U bent de ruggegraat 
van onze partij!’’

ADVERTENTIE

29 FEBRUARI 2008
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PARTIJ 5

TOEKOMSTSTEMMING - De massale 

opkomst op 8 december jl. gaf al aan 

dat de 123e Algemene Vergadering-

deel 2 in Rotterdam niet zomaar ‘een 

verlenging’ was. Gemeten naar het 

grote aantal ingediende moties en 

amendementen stond er heel wat op 

het spel. De toekomst van de partij 

bijvoorbeeld, waarvoor de Commis-

sie Dekker een groot aantal aanbeve-

lingen had uitgewerkt. Veel spanning 

echter had te maken met de positie 

van de huidige politiek leider. De mo-

tie van de afdeling Brunssum/Onder-

banken was er helder over: ze bevat-

te een dringend beroep op de politiek 

leider i.c. de VVD-fractievoorzitter in 

de Tweede Kamer om met onmiddel-

lijke ingang terug te treden en zijn 

functie ter beschikking te stellen. De 

stemming bleek net zo duidelijk. Met 

overweldigende meerderheid werd 

motie 12 verworpen. Het was een 

stemming die voor een omslag in de 

stemming zorgde ...   

Spannende verlengingSpannende verlenging
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Oudere leden herinneren 
zich ‘Vrijheid en Demo-
cratie’ wellicht nog wel. 

Dat was in verschillende versies 
in de vorige eeuw de titel van het 
partijblad op tabloidformaat. Met 
ingang van deze jaargang gaat 
Liber verder in een krantenversie. 

Twee nummers 
extra per jaar 
en regionale 
katernen waar 
Kamercentrales 
hun activiteiten 
in kwijt kunnen. 
Het Hoofdbe-
stuur heeft  veel 
vertrouwen 
in de nieuwe 
opzet. 

We hebben net het zestigjarig 
bestaan gevierd in Krasnapolsky. 
Veel gezichten gezien uit ons rijke 
partijverleden en –heden. Ook 
is opnieuw een aantal liberale 
publicaties aan de boekenkast 
toegevoegd. Het clubgevoel was 
absoluut terug. Ik kijk er met 
plezier op terug. 

Het jaar 2007 was ongelofelijk 
hectisch. Het heeft – het is eerder 
gememoreerd - heel veel van 
het incasseringsvermogen van 
onze VVD en onze vrijwilligers 
gevergd. Dit jaar, 2008, wordt het 
verenigingsjaar van de weder-
opbouw. Laten we het élan dat 
wij in Krasnapolsky uitstraalden 
behouden en vooral uitwerken 
in de komende maanden. Mark 
Rutte en zijn collega’s aan het 
Binnenhof binden vol overtuiging 
de strijd aan met dit bemoeizuch-
tige, spilzieke en betuttelende 
kabinet. We zullen een vuist laten 
zien ten behoeve van de vrijzin-
nigheid. Omwille van de vrijheid, 
pal voor de democratie.
2008 is ook  het jaar van een 
nieuwe voorzitter. Twee sterke 
kandidaten hebben zich gemeld. 
Aan u de keuze: Onno Hoes of  Ivo 
Opstelten. Op 31 maart weten we 
meer. Tenslotte werpen dit jaar 
ook de Europese verkiezingen 
van 2009 hun schaduwen vooruit. 
We gaan een lijsttrekker kiezen 
en een verkiezingsprogramma 
schrijven. Kortom business as 
usual voor een stevige liberale 
volkspartij als de onze. 

Jan van Zanen

Waarom wil ik voorzitter worden?
“Ik maak mij zorgen over onze par-
tij. Ik kan in de luwte bestuurder 
blijven of nú mijn mouwen opstro-
pen. Ik kies nadrukkelijk voor dat 

laatste. Zoals Bolkestein ooit zei: 
’Politiek is niet voor bange men-
sen’. De liberale oplossingen voor 
maatschappelijke problemen moe-
ten weer in alle haarvaten van de 
samenleving tot wasdom komen.“

Wat wil ik bereiken?
“Dat we binnen onze vereniging 
weer samen werken en samen op-
trekken. Dat we de juiste talenten 
scouten. Dat we respectvol met el-
kaar omgaan. Dat onze mensen op 
alle politieke niveaus weer contact 
hebben met elkaar, zowel politiek 
als bestuurlijk. En dat we de gevoe-
lens op straat op alle niveaus goed 
vertalen naar beleid in de politieke 
arena. Dán kan de VVD weer het ver-

schil maken. In gemeenten, provin-
cies en het parlement.”

Hoe wil ik dat gaan doen?
“De lanen in en de paden op. Ik 
wil een voorzitter zijn die in de 
traditie van Haya van Someren en 
Hans Wiegel het land in trekt en 
als een koopman van afdeling naar 
afdeling reist om iedereen een hart 
onder de riem te steken en met de 
afdelingen mee te denken.”

Wat kan ik betekenen voor de leden?
“Leden moeten vanachter hun pc-
tje weggelokt worden en actief met 
elkaar praten. Politiek is emotie. 
Politici zijn mensen van vlees en 
bloed. Ik wil een menselijke VVD. 
Daarin heeft altijd de kracht van de 
liberalen gezeten.”

 

VEELZIJDIG CLUBBLAD - Liber 
totaal vernieuwd! Geen wasmid-
delreclame, maar een antwoord op 
de wensen van onze leden. De Com-
missie Dekker gaf het aan: meer toe-
gankelijke informatie, frequenter en 
nieuws over/uit alle geledingen van 
de VVD. Vanaf 2008 is Liber dan ook 
een ledenkrant, die minimaal 8 x per 
jaar bij u in de bus valt. Wij hopen 
er een echt ‘clubblad’ van te maken, 
met nieuws over Politiek – de ‘wed-
strijd’ op nationaal, provinciaal, lo-
kaal en Europees niveau –, over Idee 

& Debat – de ‘training’ van mens en 
geest –, en over de Partij – de organi-
satie van de VVD als basis voor een 
invloedrijke rol in de samenleving. 
Nieuws dat u gevarieerd voorgescho-
teld wordt op twaalf pagina’s, met 
daarbij de mogelijkheid voor een ex-
tra bijlage met nieuws uit uw eigen 
regio. Een herkenbare formule, met 
voor de liefhebber de mogelijkheid 
tot ‘verdieping’ richting de politiek 
(via het maandblad Provincie & Ge-
meente van de VVD-Bestuurdersver-
eniging*) of richting idee & debat (via 

de kwartaaluitgave Liberaal Reveil 
van de Telderstichting*).

Met Liber als ledenkrant slaan we 
een nieuwe weg in, die wij met ac-
tieve ondersteuning van onze leden 
tot een succes hopen te maken. Het 
is de enige manier om temidden van 
de ‘mediacratie’ van Hilversum en de 
‘amigocratie’ van Balkenende/Bos/
Rouvoet de activiteiten en standpun-
ten van de Volkspartij voor Vrijheid & 
Democratie helder en ongekleurd bij 
u en al onze sympathisanten voor het 
voetlicht te brengen.  

Redactie Liber
*) aparte abonnementen       

Oranje-blauw, 
voor een helder beeld

VVD VOORZITTERSVERKIEZING - AAN U DE KEUZE

Beste liberale vrienden en vriendin-
nen, er bestaat een grote behoefte 
aan een brede liberale volkspartij, 
en dus aan een sterke VVD. Dat zeg 
ik als liberaal in hart en nieren en 

als lid van de VVD sinds 42 jaar. Ik 
zeg het vooral ook als kandidaat 
voor het partijvoorzitterschap. De 
spontane kandidaatstellingen door 
een aantal afdelingen van de partij 
- de wortels van de VVD - hebben 
mij gestimuleerd en geënthousias-
meerd mij hiervoor beschikbaar te 
stellen. 
Ik heb er zin in, ik ben volop be-
schikbaar, en ik wil er veel tijd aan 
besteden. Dat is nodig. Na een moei-
lijk jaar hebben we elkaar in Rot-
terdam hervonden bij de Algemene 
Ledenvergadering van 8 december 
vorig jaar. Nu is het zaak om met 
kracht verder vooruit te kijken en 
te werken aan de partij die we zijn: 
liberaal en vol zelfvertrouwen. 

In de aanloop naar de verkiezingen 
in 2009 (Europees Parlement), 2010 
(Gemeenteraad) en 2011 (Tweede 
Kamer) zullen we onze tijd in de op-
positie goed moeten benutten om 
onze klassieke liberale standpunten, 
waar nodig, te herijken en scherp 
neer te zetten. Dat vraagt om een 
daadkrachtig voorzitter die inspi-
reert en bindend leiderschap toont. 
Een voorzitter die de verbindingen 
legt en bewaakt tussen de basis van 
de partij en de politieke leiding, en 
tussen verschillende geledingen 
binnen de partij. Een voorzitter die 
de fractie, onder leiding van Mark 
Rutte, de ruimte biedt om zich te 
profi leren en te onderscheiden. 
Kortom: een voorzitter die niet voor-
aan staat wanneer dat niet nodig is, 
maar juist nadrukkelijk aanwezig is 
wanneer dat geboden is. Zo’n voor-
zitter heeft de VVD nu nodig! Die 
voorzitter wil ik graag zijn!

Onno Hoes 

           Met onze 
VVD wéér 
verkiezingen 
winnen”

«

Ivo Opstelten 

           Ik ga voor 
inspirerend 
en bindend 
leiderschap”

«

www.ikgavoorivo.nl
www.onnohoespartijvoorzitter.nl

>> Wij horen graag wat u van 
de verandering vindt. Meld 
het per brief of mail naar 
liber2008@vvd.nl.

66

DeDe  ‘BBR-politie’ ‘BBR-politie’ 
staakt niet staakt niet 
Tweede Kamerfractie vecht tegen betutteling 
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BEMOEIZUCHT - Het kan niemand 
ontgaan zijn dat het trio Balkenen-
de/Bos/Rouvoet (BBR) het woord ‘be-
tutteling’ nieuw leven inblaast. Dit 
Vroom-Linkse kabinet wil allerlei 
zaken verbieden. Nooit eerder heb-
ben dagenlang nog niet uitgezonden 
fi lms de voorpagina’s van de kranten 
gevuld. Nooit eerder was een minis-
ter zo betrokken bij uw huwelijk 
en de opvoeding van uw kinderen. 
Nooit eerder was een kabinet zo be-
zig om milieuvriendelijke maatrege-
len te nemen, die het milieu niet ten 
goede komen.  

Verbieden, verbieden, verbieden lijkt 
het motto te zijn van dit kabinet. De 
fi lm van Geert Wilders, waar inhou-
delijk overigens nog altijd weinig over 
bekend is. Het voornemen van BNN 
en de VPRO om de fi lm ‘Deep Throat’ 
uit te zenden. Er is zelf een debat 
geweest over het mogelijk verbieden 
van ‘de Grote Donorshow’ van BNN. 
Hoe onsmakelijk en weerzinwekkend 
de VVD sommige programma’s ook 
vindt; verbieden is geen optie. “Er zit 
een aan- en uitknop op de televisie”, 
aldus Johan Remkes. Het verbieden 
van fi lms, televisieprogramma’s of 
boeken is voor de VVD niet bespreek-
baar. Vrijheid van meningsuiting is 
een groot goed in Nederland. Opi-

niemakers moeten een aanzienlijke 
mate van vrijheid hebben om daarbij 
hun eigen woorden en middelen te 
kiezen. Kunstenaars moeten zo min 
mogelijk beperkingen opgelegd krij-
gen vanuit de wet. 

VRIJE TIJDPOLITIE 
Dit Vroom-Linkse kabinet wil ook de 
koopzondagen aan banden leggen. 
VVD-Kamerlid Charlie Aptroot vindt 
dit belachelijk: “Winkeliers moeten 
zelf kunnen bepalen wanneer ze open 
zijn. De hele winkeltijdenwet moet 
worden afgeschaft.” In juni 2006 
heeft Aptroot een motie ingediend 
om de winkeltijdenwet aan te passen. 
Als het aan dit kabinet ligt dan mo-
gen de winkels op de boulevard van 
Scheveningen alle zondagen open 
blijven, maar moeten de winkelcen-
tra van Den Haag, Amsterdam en 
Rotterdam drie van de vier zondagen 
per maand op slot. De VVD vindt dit 
absoluut onaanvaardbaar. “Deze mi-
nister is niet vóór, maar tégen bedrij-
ven en consumenten. 
Veel winkels in de steden behalen 70 
procent van hun omzet op zaterdag 
en zondag. 

Heel Nederland heeft via 
de media kennis kunnen 
nemen van de viering 

van de verjaardag van onze par-
tij op zaterdag 26 januari jl. Zelf 
hebben we in Amsterdam tijdens 
een geweldige middag en avond 
genoten van een terugblik op de 
indrukwekkende geschiedenis 
van de enige échte liberale partij 
die Nederland rijk is. En van de 
vele kleurrijke personen, die vorm 
en inhoud hebben gegeven aan 
de VVD. Het gezelschap dat zich 
‘s avonds op de dansvloer bevond, 
was een perfecte afspiegeling van 
onze partij: wij zijn groot gewor-
den door divers te blijven. 

WEGWIJZER ...
Tijdens mijn toespraak heb ik de 
verantwoordelijkheid genomen 
om een nieuwe beginselverklaring 
tot stand te brengen. De huidige 
dateert uit 1980. Ontwikkelingen 
als globalisering, migratie, terro-
risme en nieuwe technologie ma-
ken dat de wereld van 2008 fun-
damenteel verschilt met die van 
achtentwintig jaar geleden. 

... NAAR MEER KWALITEIT 
Onze nieuwe beginselverklaring 
moet een offensief document wor-
den. Een verklaring die ons sterk 
onderscheidt van de twee andere 
hoofdstromingen in de Nederland-
se politiek: de christendemocratie 
en de sociaaldemocratie. De VVD 
is nooit een partij geweest die bij 
nieuwe ontwikkelingen de ramen 
en deuren sloot en krampachtig 
vast bleef houden aan de status 
quo. De VVD is een liberale par-
tij, die – vanuit de kernwaarden 
vrijheid en verantwoordelijkheid 
– verandering altijd heeft bena-
derd als een mogelijkheid de kwa-
liteit van leven van het individu 
te verbeteren. Het is overigens wel 
de vooruitgang die de mens moet 
dienen en niet andersom.  

Aan u de keuze...
VERKIEZING - Van 12 tot en met 
26 maart kunnen de VVD-leden hun 
nieuwe partijvoorzitter kiezen. De 
‘competitie’ gaat tussen Onno Hoes, 
momenteel gedeputeerde in Brabant, 
en Ivo Opstelten, de huidige burge-
meester van Rotterdam. De uitslag 
hoort u op maandag 31 maart. 

Jan van Zanen heeft aangegeven zijn 
functie als partijvoorzitter tijdens de 
124e Algemene Vergadering op 23 
en 24 mei a.s. te willen neerleggen. 
Op 8 december jl. heeft de 123e Alge-
mene Vergadering ingestemd met de 
door het hoofdbestuur voorgestelde 
procedure om de nieuwe partijvoor-

zitter te kiezen door middel van een 
ledenraadpleging. Deze procedure is 
verkort, waardoor op 31 maart a.s. de 
uitslag bekend kan worden gemaakt. 
De campagne duurt 4 weken en be-
gon op 4 februari. De laatste campag-

nedag is derhalve zaterdag 1 maart 
2008. Het hoofdbestuur organiseert 
in deze periode vier regionale bijeen-
komsten, waarop de kandidaten met 
elkaar en de leden in debat kunnen 
gaan. Alle stembescheiden zullen 
worden verzonden in de periode van 
3 maart tot en met 10 maart 2008. 

Leden kunnen zoals gebruikelijk 
stemmen via de telefoon, internet of 
per post. Poststemmen ontvangen op 
woensdag 26 maart worden geacht 
tijdig te zijn ontvangen. 
Na de uitslag op 31 maart kan de 
nieuwe partijvoorzitter samen met 
Jan van Zanen werken aan een zorg-
vuldige overdracht. De nieuwe partij-
voorzitter zal aantreden tijdens de 
124e Algemene Ledenvergadering op 
23 en 24 mei a.s. te Noordwijkerhout. 
Kijk voor meer informatie op www.
vvd.nl/ledenraadpleging. 

Tijd voor échte oplossingen 
Sinds de verkiezingsuitslag van november 2006 heeft de VVD niet stilge-
zeten. Voor het eerst voert de VVD ook buiten de verkiezingen campagne. 
Twee weken lang hingen de posters van de VVD op 200 NS-stations. Ie-
dereen had het er over, kranten schreven er over, het algemeen secretari-
aat werd plat gebeld door afdelingen die de posters wilden hebben. Zelfs 
televisieprogramma’s wilden weten wat de aanleiding was. Laat dat nou 
heel simpel zijn! >> Lees meer op pagina 3>> Zorgpolitie, energiepolitie

op pagina 3

QUOTE

‘Dit kabinet belast 
wat beweegt

en subsidieert wat 
stilstaat’

Mark Rutte

Liber
DE LIBERALE SPIEGEL

Munitie tegen 
vooroordelen

2

JUBILEUMFEEST

900 mensen vierden feest 
in Amsterdam. Leden, w.o. 
bestuurders en vrijwilligers. 
Vrijwilligers zonder wie de 
VVD niet zou kunnen 
bestaan.

PRACHT(SPORT)WIJK

Richard Kraijeck: ‘Sociaal 
kapitaal in de wijk 
ontwikkelen’

JAARGANG 3, NR.1

V O O R Z I T T E R

>> Maak kennis met Hoes 
en Opstelten op pagina 5. 
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MINDER NIVELLEREN, MEER MOTIVEREN

MIJN VVD 
Selfservice via 
leden-portaal 
op VVD.NL

LEDENKRANT VAN DE VVD

Mark Rutte

11

         Vooruitgang 
ten dienste 

van de mens

««

Een 
nieuwe jas

Jan van Zanen
partijvoorzitter
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ENERGIEMIX - Op 23 januari jl. heeft 
de Europese Commissie dan eindelijk 
haar klimaatplan gepresenteerd. Dit 
zijn de hoofdzaken: de uitstoot van 
CO2 moet in 2020 met 20% zijn terug-
gedrongen. In datzelfde jaar moet de 
EU tevens 20% energiezuiniger zijn, 
moet 20% van de energieproductie 
duurzaam zijn en moeten auto’s voor 
10% op biobrandstoffen rijden.

Dit zijn buitengewoon ambitieuze 
doelstellingen, waarbij overschatting 
en onhaalbaarheid op de loer liggen. 
De combinatie van bovengenoemde 
doelen kan de realisatie ervan wel 
eens extreem complex en duur ma-
ken. Op de hoe-vraag (op welke wijze 
gaan we die percentages realiseren?) 
heeft de Europese Commissie nu 
antwoord gegeven. Dit omvat onder-
meer:
- Een voorstel tot grondige hervor-
ming van de regeling voor de han-
del in emissierechten, waardoor 
alle grote uitstootveroorzakende 
spelers, zoals de zware industrie 
en energiebedrijven maar ook de 
luchtvaart, worden aangezet tot 
de ontwikkeling van schone pro-
ductietechnologieën (EU-uitstoot 
in 2020 21% omlaag t.o.v. 2005); 
- Een voorstel over de verdeling 
van de inspanningen om de ge-
wenste emissiereductie te realise-
ren in sectoren die niet onder deze 
regeling vallen, zoals de bouw-, 
vervoer-, landbouw- en afvalsec-
tor (voor NL 16% omlaag in 2020); 
- Een voorstel voor een richtlijn ter 
bevordering van duurzame energie. 
M.a.w. energie moet meer en meer 

AANGEWAKKERD - Nederland heeft 
zich in de EU hard ingezet om de Eu-
ropese vlag uit het Lissabon-verdrag 
te halen. VVD-europarlementariër 
Toine Manders was het hier niet mee 
eens. Hij heeft gemeentes en geïnte-
resseerden een vlag toegestuurd om 
te laten zien dat Nederlanders wel 
degelijk trots zijn op Europa. Het is 
een groot succes gebleken. Meer dan 
300 gemeenten hebben een Euro-
pese vlag aangevraagd. Dat de vlag-
gen het Europees gevoel in enkele 
wijken fl ink hebben aangewakkerd, 
blijkt onder meer uit een fi lmpje dat 
Toine Manders toegestuurd heeft ge-
kregen (http://nl.youtube.com/watch? 
v=evUlbhRs3tk). Ook uit dit fi lmpje 
blijkt maar weer eens wat anders 
dan Timmermans en Balkenende 
denken, Europa lééft in de Vogelaar-
wijken!

Het klimaat is ‘hot’! 
Hoog tijd voor Groen-Rechts

Internationaal liberaal
Tijdens de jubileumbijeenkomst van de 60-jarige VVD troffen ook 
internationale genodigden, (oud)-Kamerleden, (oud)-Europarlemen-
tariërs en andere VVD’ers die zich inzetten voor het internationale 
werk elkaar. Aanwezig waren onder meer vertegenwoordigers van 
liberale zusterpartijen uit Midden- en Oost-Europa, waaronder de 
minister van Milieu van de liberale ‘MRF’ uit Bulgarije, de heer Cha-
karov, partijleider van de liberale ‘HNS’ uit Kroatië, mevrouw Pusic, 
vertegenwoordigers uit Moldavië, Georgië, Roemenië, Macedonië 
en Liberal International. Frits Bolkestein was uitgenodigd om de 
gasten toe te spreken over 60 jaar liberalisme in Nederland en de 
toekomst van het liberalisme.

Europa lééft - en vlagt!

uit hernieuwbare energiebronnen 
worden gehaald (voor NL 11,5% om-
hoog in 2020).

WINDMOLENS
Minister Cramer (VROM) sprak die-
zelfde dag over ‘een evenwichtig pak-
ket’. Sterker nog, volgens Cramer had 
de Europese Commissie de lat voor 
Nederland best wat hoger mogen leg-
gen. Het is dan ook haar streven om 
de Europese norm voor uitstootver-
mindering volgend jaar op 30% vast 
te stellen. Wel erkende de minister 
dat Nederland een aanzienlijke in-
spanning staat te wachten als het 
gaat om het aandeel duurzame ener-
gie. En dus kondigde zij voor de ko-
mende jaren alvast een verdubbeling 
van het aantal windmolens aan ...  
Waarover vooralsnog nauwelijks is 

gerept, is het feit dat het hier gaat 
om individuele, wettelijke afdwing-
bare doelstellingen per lidstaat. Lid-
staten worden verder geacht om in 
nationale actieplannen precies vast 
te leggen hoe zij van plan zijn hun 
doelstellingen te halen en hoe de 
vooruitgang effi ciënt kan worden ge-
volgd. Aangezien de lidstaten steeds 
op de hoogte zijn gehouden en ook 
inspraak hebben gehad, zouden die 
nationale actieplannen inmiddels zo 
goed als gereed moeten zijn.
Ook het EC-voorstel om (een per-
centage van) de opbrengst van de 
geveilde emissierechten te oormer-
ken, bleef onderbelicht. Om over 
de juridische haken en ogen van de 
methode als zodanig nog maar niet 
te spreken. Veilen, op de voorgestelde 
manier, dreigt een verkapte belasting 
te worden. Is het nog mogelijk om op 
andere wijze windfall profi ts uit te 
sluiten en tegelijkertijd de incentive 
voor verdergaande investeringen 
overeind te houden? Kan e.e.a. über-
haupt op enig draagvlak rekenen in 
bijvoorbeeld de VS en China. Als we 
onze concurrentiepositie en de kli-
maatdoelstellingen serieus nemen, 
hebben we de andere spelers op het 
wereldtoneel immers hard nodig. 
En wat doen we met het gegeven dat 
er altijd wel iemand op deze wereld 
is die voldoende geld heeft om alle 
rechten op te kopen, zoals een hedge 
fund. Hiermee kan er zomaar ineens 
een totaal andere markt worden ge-
creëerd, met het doel om toch vooral 
in eigen inkomen te voorzien.

KERNENERGIE
Anno 2008 is er geen ontkomen aan, 
het klimaat is ‘hot’. Ontkennen is 
geen optie, al is het maar omdat we 
hiermee ook sterk kunnen inzet-
ten op het terugdringen van onze 
energieafhankelijkheidsrelatie met 
bepaalde ‘schurkenstaten’. In deze 
is het dan overigens wel cruciaal om 
het belang van kernenergie te erken-
nen. Maatregelen om de nadelige 
effecten van de klimaatverandering 
zo veel mogelijk te beperken, hoeven 
niet per defi nitie nadelig voor consu-
ment en bedrijfsleven uit te pakken. 
Het klimaat is big business, of beter 
dat kán het zijn.
Dit vergt echter wel een realistische 
marktbenadering. Het moet de in-
dustrie uiteindelijk wel mogelijk 
worden gemaakt om het beleid daad-
werkelijk gestalte te geven. Zij moe-
ten het doen. Ook minister Cramer 
kan het zich niet veroorloven dat zij 
wegtrekken naar elders. Ofwel, zoals 
Mark Rutte het onlangs verwoordde, 
het is hoog tijd voor Groen Rechts. 
Een fl ink debat in Tweede Kamer 
waard, zo lijkt me.

VRIJ EN VERANTWOORDELIJK

Witte Huis moet Witte Huis moet 
groener wordengroener worden
WERELDZAAK - In een reactie op 
de voorstellen van de Europese Com-
missie op het gebied van Energie en 
Klimaatverandering stelt VVD-euro-
parlementariër Jules Maaten dat we 
de kansen moeten grijpen.  

‘Het veilen van emissierechten is 
een goed concept als het wereldwijd 
gebeurt. Zolang China en de VS niet 
veilen, moeten we ons in Europa 
toeleggen op een systeem van nor-
mering, zeker voor exportgevoelige 
industrieën. Met een Clinton, Obama 
of McCain in het Witte Huis zullen 
Europese plannen allicht meer in-
ternationale steun krijgen. Dit doet 
niets af aan onze steun voor de am-
bitieuze CO2 -20% in 2020-doelstel-
ling. Maar wij hebben geleerd van 
die andere ambitieuze doelstellingen 
uit Lissabon. Uitstootvermindering is 
een moeilijke, dure klus. Er moeten 

dus banen, innovatie en investerin-
gen tegenover staan. We moeten dit 
zien als een kans. De Unie kan haar 
positie aan de wereldtop op het vlak 
van energietechnologie bevestigen. 
De rest van de wereld zal snel aan 
onze deur komen kloppen voor de 
nieuwste isolatiematerialen of de 
beste waterturbines. In Duitsland 

zijn op dit moment 250.000 mensen 
tewerk in de sector van de duurzame 
energie, waarvan 160.000 banen ge-
creëerd werden tussen 2004 en 2006. 
Windenergie alleen al stelt in Spanje 
160.000 mensen te werk. De VVD wil 
bovendien dat kernenergie deel blijft 
uit maken van de Europese energie-
mix.

             Duurzame 
energie  banenmotor«

            Nadelen in 
voordelen omzetten«

Overschatting en onhaalbaarheid gevaar voor draagvlak

Foto boven: van links naar rechts: Mevrouw F. Boersma, Jules Maaten (delegatieleider VVD 

Fractie EP), Graham Watson (leader of ALDE Group), Annemie Neyts (President ELDR) en Frits 

Bolkestein. 

EUROPA
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 www.jeanineineuropa.nlwww.toinemanders.nl

Toine Manders
• Interne markt en consumentenbe-

scherming
• Industrie, onderzoek en energie
• Juridische zaken

www.toinemanders.nl

Jeanine Hennis-Plasschaert
• Transport
• Burgerlijke vrijheden, justitie en 

binnenlandse zaken
• Turkije, Rusland, Zuid-Oost 
   Europa
www.jeanineineuropa.nl

Jules Maaten (fractieleider)
• Milieu, volksgezondheid en voed-

selveiligheid
• Economische en monetaire zaken
• Constitutionele zaken

www.julesmaaten.eu/

Jan Mulder
•Vice-voorzitter commissie 

Begroting
• Landbouw
• Begrotingscontrole
• Visserij
http://janmulder.vvd.nl/

Eurofractie v.l.n.r.       >>
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POLITIEK 7

Krajicek wil 
ministerie van Sport 

IMPULS - Mede dankzij de VVD krijgt 
Hoogeveen eindelijk een HBO-oplei-
ding: de Assurantie Academie. Het is 
een gezamenlijk initiatief van de Ho-
geschool Drenthe, het Alfa-co!lege en 
een aantal Drentse verzekeraars. Op 
11 december jl. hebben alle betrok-
ken partijen de intentieverklaring 
getekend. Deelnemende verzekeraars 
zijn TVM, Unigarant, Univé Hooge-
veen, Univé Assen, Vrieling groep, De 
Witte Assurantiën en Uiterwijk Win-
kel Verzekeringen. 

BAANGARANTIE
Het idee voor deze HBO-opleiding 
kwam ooit van VVD-raadslid Wicher 
van Regteren. In de aanloop naar de 
voor de VVD in Hoogeveen succesvol 
verlopen gemeenteraadsverkiezingen 
van maart 2006, werd de kreet ‘Hoo-
geveen, Assurantiestad van het Noor-
den’ een verkiezingsslogan. ‘Mede 
door deze belofte aan de kiezers gin-
gen we van twee naar vijf zetels.’ 
De opleiding valt onder de faculteit 
Commerciële- en Bedrijfseconomie. 
In het derde en vierde jaar doorloopt 

de student een duaal traject, waarbij 
vier dagen per week wordt gewerkt 
en een dag per week onderwijs wordt 
gevolgd. De student zal in het vierde 
jaar zijn studie afsluiten met een 
afstudeeronderzoek. Genoemde be-
drijven zorgen vervolgens voor een 
baangarantie. ‘We krijgen alom be-
wondering dat we dit initiatief zo 
voortvarend hebben opgepakt. We 
zitten per slot van rekening nu pas 
twee jaar met vijf zetels in de Hooge-
veense Gemeenteraad als oppositie-
partij. Om dan voor Hoogeveen zo’n 
belangrijke impuls te realiseren is 
geweldig. Dat zullen we ook blijven 
doen, we zijn nog lang niet klaar!’, 
aldus raadslid Rob Berkenbosch.  

JOVD feliciteert VVDJOVD feliciteert VVD
Ook de toekomst is voor het liberalisme

SPEEDDEBATEN - Eind 2007 heb-
ben enkele Friese politieke partijen 
op initiatief van de VVD-Statenfractie 
met jongeren gesproken over het alco-
holprobleem bij de jeugd. ‘In een paar 
dagen’, vertelt Sylvia Hosman-Benja-
minse, Statenlid voor de VVD, ‘spraken 
we zo´n 120 jongeren met een heel 
verschillende achtergrond. Als politica 
kreeg ik heel veel nuttige informatie 
van dicht bij de bron, met aanspreken-
de voorbeelden uit de praktijk.’  

Aanleiding voor de gesprekken was 
het burgerinitiatief “vroeg op stap”, 
dat in mei jl. aan de Provinciale Sta-
ten van Fryslân is aangeboden. De 
VVD vindt het van groot belang om 
met een onderwerp, dat direct be-
trekking heeft op de jongeren, het 

gesprek met de jongeren en niet over 
de jongeren aan te gaan. Zij kozen 
daarom ook voor een vorm, die goed 
aansluit bij de jongeren: het zoge-
naamde “speeddebaten”, waarbij in 
enkele minuten een stelling wordt 
bediscussieerd in kleine groepjes. De 
VVD bezocht middelbare scholen in 
Leeuwarden en Lemmer en een MBO-
opleiding Sneek.
De scholen reageerden heel positief 
op het initiatief van de politici. Op-
vallend was het enthousiasme van de 
leerlingen om te debatteren over de 
stellingen en om mee te denken over 
het thema alcohol en jongeren. De 
jongeren waren verdeeld over de stel-
ling dat alcoholgebruik van jongeren 
een groot probleem is. Sommigen 
vonden het geen probleem, omdat 

ze er zelf of in hun directe omgeving 
geen last van hadden.  De meesten 
zeiden dat het een probleem is dat er 
steeds jongere kinderen steeds meer 
alcohol gaan drinken. Zij waren be-
zorgd over de gezondheidsrisico´s 
voor die jongeren, èn over hun vei-
ligheid en die van anderen. Favoriet 
was de stelling dat vervroegen van 
de sluitingstijden zou bijdragen aan 
minder alcoholgebruik. Maar daar 

kon niet over gediscussieerd worden, 
want daar was helemaal niemand 
het mee eens. Mooie onderlinge dis-
cussies ontstonden over de invloed 
van ouders. De meeste jongeren zei-
den dat een goed voorbeeld helpt 
(een slecht, afschrikwekkend  voor-
beeld soms ook) en dat ouders gren-
zen moeten aangeven. Voorlichting 
zou veel beeldender moeten zijn en 
op jongere leeftijd gegeven. En in het 
toezicht op keten, en op drankver-
koop kan wel wat verbeterd worden, 
zo brachten zij naar voren.

Vroeg op stap?Vroeg op stap?

▲

PLAYGROUNDS  - Voormalig prof-
tennisser Richard Krajicek wil op ter-
mijn minister van sport worden voor 
de VVD. Dat ‘geheim’ werd hem ont-
futseld tijdens de verjaardagsbijeen-
komst van de VVD in Amsterdam. 

De voormalig winnaar van Wimble-
don pleitte voor een apart ministerie 
van Sport. Zijn belangrijkste drijf-
veer: ‘Sport is bij uitstek een middel 
om het sociaal kapitaal in mensen te 
ontwikkelen. Sport verbroederd, dat 
ervaren we allemaal. Dan moeten 
we de jeugd in de ‘prachtwijken’ van 
minister Vogelaar hier veel meer mee 
kennis laten maken.’   
Krajicek raakte betrokken bij de 
jeugd en sport via zijn Richard Kraji-
cek Foundation. Die stichting opent 
dit jaar zijn vijftigste zogeheten 
playground, een sportveld waar kin-
deren uit de buurt gratis terecht kun-
nen. ‘Een erg succesvol programma. 
Maar wat ik nu lokaal via mijn stich-

ting zie en doe, wil ik groter kunnen 
aanpakken. We hebben nu een staats-
secretaris voor Sport, dat moet een 
minister worden. We kregen ook een 
minister van Milieu in plaats van een 
staatssecretaris, dus waarom niet een 
voor sport?’’
Krajicek gaat zijn ideeën samen met 
VVD-Kamerlid Halbe Zijlstra verder 

ontwikkelen. Hij heeft duidelijke 
standpunten over sport en samenle-
ving: sport verstevigt volgens hem de 
sociale cohesie en is een belangrijk 
middel in de strijd in het overgewicht. 
Daarnaast wil hij meer aandacht voor 
de topsporters in Nederland.

PROFILEREN - De Jongeren Organi-
satie Vrijheid en Democratie (JOVD) 
feliciteert de VVD met haar verjaar-
dag. Hoewel de volkspartij er in haar 
zestigjarig bestaan beter heeft voor-
gestaan, hebben de jonge liberalen er 
vertrouwen in dat de partij ook in de 
toekomst een prominente rol in de 
politiek kan spelen. Volgens landelijk 
voorzitter Jeroen Diepemaat kan de 
JOVD als voorbeeld dienen voor de 
grote broer.
Hoewel de VVD er in de peilingen niet 
goed voorstaat, denkt Jeroen Diepe-
maat dat de partij er met de juiste 
liberale koers weer bovenop kan ko-
men:” Het is mooi om te zien dat de 
neuzen weer allemaal dezelfde rich-
ting op staan. Het is nu zaak niet te 
zwichten voor populisme, maar het 
liberale geluid te laten horen zoals 
de VVD er in het verleden ook in ge-
slaagd is.”

Dat fractieleider Mark Rutte het de-
bat over de beginselen van de partij 
wil openen is volgens Diepemaat een 
goede zaak: “Mark zou er goed aan 
doen zijn oor te luister te leggen bij 
zijn oude vereniging de JOVD. Onze 
beginselen zijn erg duidelijk en dui-
delijk liberaal. Het liberalisme heeft 
Nederland vormgegeven. Wanneer 
men kijkt naar onze staat en ons da-
gelijks leven, zien we dat deze door-
drenkt zijn van liberale waarden. 
Wanneer er een partij opstaat met 
een sterk en realistisch liberaal pro-
fi el, zullen Nederlanders zich hiertoe 
aangetrokken voelen. Als de VVD hier 
weer in slaagt, zal het wederom een 
echte volkspartij worden. Niet alleen 
het verleden, maar ook de toekomst 
is voor het liberalisme!”

           ‘Sociaal 
kapitaal in de wijk 
ontwikkelen’

« 

Assurantie Academie 
in Hoogeveen

FOTO: RICHARD KRAJICEK FOUNDATION.   

HANDIG 
 
Wellicht speelt de discussie 
rondom “vroeg op stap” ook in 
uw omgeving. Dan is het handig 
de uitkomsten van het speed-
debaten bij de hand te hebben. 
Kijk daarvoor op de internetsite 
www.vvdfriesland.nl of mail naar: 
hosman@sis.fryslan.nl.
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Mark Thiessen, voorlichter, 
tel. 06 43544 606

Sterke 
individuen 
maken sterke 
samenleving
BESCHAVING - ‘Dit kabinet 
belast alles wat beweegt. Wat 
stilstaat wordt gesubsidieerd’. 
Zo verwoordde Mark Rutte tij-
dens de jubileumviering het 
onbehagen dat inmiddels ook 
onder CDA-kiezers begint post 
te vatten. 

‘Veel CDA-kiezers die ik spreek 
zijn ontevreden over het beleid 
van het huidige kabinet. Ze wil-
len graag VVD stemmen, maar 
hebben twee zorgen: streven wij 
wel naar cohesie in de samenle-
ving en is de VVD niet anti-religi-
eus? Op beide punten kan ik ze 
geruststellen. Juist mensen die 
in hun kracht staan, zullen zich 
als vrije burgers met elkaar ver-
binden. Wij willen mensen ster-
ker maken, door ze vertrouwen 
en waardering te geven. Dat is 
de beste manier om mensen bij 
elkaar te brengen. Cohesie in 
de samenleving bevorder je niet 
door verbanden van bovenaf op 
te leggen, maar door vrije men-
sen hun eigen verbindingen te 
laten aangaan. De Wet werk en 
bijstand van het vorige kabinet 
is een prachtig voorbeeld hoe je 
mensen nieuw perspectief kunt 
geven.’

Over religie zei Rutte: ‘De VVD 
heeft altijd waardering gehad 
voor de belangrijke rol die religie 
speelt in ons land. Wij houden 
strikt vast aan de scheiding van 
kerk en staat, maar dat betekent 
niet dat wij anti-religieus zijn. 
Zoals één van onze oprichters, 
professor Oud, in 1953 al zei: 
‘Onze partij plaatst zich op de 
grondslag der verworvenheden 
der christelijke beschaving. Als 
politieke partij laten wij het aan 
ieders persoonlijke geweten 
over te beslissen op welke die-
pere levensgrond hij of zij meent 
een staatkundige overtuiging te 
moeten vestigen.’
Cohesie en religie: twee waar-
den waarover de VVD bij monde 
van Mark Rutte een duidelijke 
mening heeft. Voor meer van 
zijn gedachtengoed kan ieder-
een terecht op zijn onlangs ge-
opende internetsite.

www.markrutte.nl
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Edith Bal, raadslid in Lansingerland:

Lokaal liberaal - 
faciliteren in plaats van 
barrières opwerpen
Edith Bal is sinds november 

raadslid in de gemeente 
Lansingerland. Anders 
dan die relatief korte 

periode doet vermoeden,
 is ze al lang politiek 

geïnteresseerd. Als 
ondernemer botste ze met 
de overstelpende wet- en 
regelgeving in dit land en 

als vrijwilliger bij de 
hockeyvereniging 

ontwikkelde ze een 
voorkeur voor het werken 

met kinderen en jongeren. 
Haar passies en ambities 
combineert ze nu in haar 

baan als lerares geschiede-
nis en haar lidmaatschap 

van de gemeenteraad. 

Tekst: Dick Zoet

“P
olitieke aspiraties had 
ik al heel lang; die da-
teren al van de dagen 
van Wiegel en Nijpels. 

Ik heb alleen nooit de weg gevonden 
om daaraan invulling te geven. Tot ik 
in 1998 werd gevraagd door mensen 
uit mijn directe omgeving. Ik was 
druk in de weer bij de hockeyvereni-
ging en mijn huidige fractiegenoot 
Hans Bucher was daar toentertijd 
voorzitter. Via dergelijke contacten 
ben ik toen politiek actief geworden. 
Voor mij was het van meet af aan 
duidelijk dat ik me ging aansluiten 
bij een liberale partij. De idee van 
individuele vrijheid en verantwoor-
delijkheid heeft me altijd enorm 
aangesproken.

KLEINSCHALIGER SCHOLEN
“Daarbij kwam het feit dat ik me als 
kleine ondernemer steeds verder be-
knot voelde door de bijna wurgende 
regelgeving. Ik was actief in de verze-
keringsbranche, maar de beknotten-
de regelgeving vond ik erg remmend 
werken; ondernemers lijken eerder 
te worden ontmoedigd dan gestimu-
leerd. Ik heb op een gegeven moment 
een duidelijke keuze gemaakt en heb 
de opleiding tot lerares geschiedenis 

gedaan. Inmiddels sta ik voor de klas 
en dat bevalt me uitstekend. Wat ove-
rigens niet wegneemt dat ik tamelijk 
geschrokken ben. Heel grote scholen 
hebben vaak te maken met meerdere 
locaties. Managers zijn dan helaas 
niet altijd op hun plek te vinden. 
Dit zorgt voor onnodige problemen 
op de werkvloer. Aandacht voor de 
werkelijke kwaliteit kan hierdoor 
in het gedrang komen. Dit is niet op 
alle scholen zo. Dat heeft uiteraard 
alles te maken met de grootscheepse 
veranderingen die het onderwijs 
in de afgelopen jaren heeft onder-
gaan. Je merkt ook dat veel oudere 
collega’s ‘veranderingsmoe’ zijn 
geworden. En dat is allemaal zeer 
verontrustend, want de kwaliteit 
van ons onderwijs is natuurlijk van 
eminent belang voor onze economie. 
In die zin kan ik vanuit de praktijk 
ook hartgrondig de uitgangspunten 
van het verkiezingsprogramma van 
de VVD onderschrijven: minder ad-
ministratieve rompslomp en meer 
aandacht op de werkvloer. Ik pleit 
dan ook voor kleinschaliger scholen. 
En als dat niet lukt, dan moeten de 
verschillende segmenten – HAVO, 
VMBO, VWO – duidelijk van elkaar 
onderscheiden worden. Integratie 

“Natuurlijk, er wordt landelijk be-
leid gemaakt vanuit Den Haag, maar 
ik vind dat je ook moet kijken hoe 
dergelijke zaken op lokaal niveau 
uitpakken. En dat kan betekenen 
dat je soms over de grenzen van je 
gemeente heen moet kijken. Op dit 
moment speelt er de kwestie van een 
nieuwe ‘stedenbaan’ (railverbinding 
– red.) bij Zoetermeer. Die is tevens 
bedoeld als intercitystation. Hier 
omheen wordt een hoogwaardig be-
drijventerrein aangelegd. Hierdoor 
ontstaat gevarieerde werkgelegen-
heid, dus zowel voor hoog- als laag-
opgeleiden. Dat alles is natuurlijk 
van groot belang voor Lansingerland 
en dus proberen we zoveel mogelijk 
te kijken of we met de VVD-fractie 
van Zoetermeer op één lijn kunnen 
komen. In het verleden wilden de 
contacten tussen de gemeenten nog 
wel eens moeizaam verlopen, maar 
we moeten nu echt alles op alles 
zetten om het optimale eruit te krij-
gen. Dat is goed voor de stedendrie-
hoek Zoetermeer, Rotterdam en Den 
Haag en kunnen de tussenliggende 
gemeenten daarvan profi teren. Dat 
zijn we aan onze lokale onderne-
mers verplicht. Wij zijn er immers 
om burgers en ondernemers te faci-
literen en niet om allerlei barrières 
op te werpen.

PRAKTISCHE OPLOSSINGEN
“Mensen mogen van ons verwachten 
dat we problemen proberen op te 
lossen. En dat moeten we met daden 
doen en niet uitsluitend met popu-
listische kreten. De VVD is altijd een 
partij geweest die zich op praktische 
oplossingen heeft toegelegd en dat 
moet vooral ook zo blijven. En dat 
we daarover - ook binnen de VVD 
- verschillende meningen hebben, 
is prima. We zijn immers individu-
alisten. Maar tegelijkertijd dienen 
we ons wel te realiseren dat we, om 
zaken voor elkaar te krijgen, niet 
uitsluitend individualistisch te werk 
kunnen gaan. Daarvoor moeten we 
de handen ineen slaan en een gede-
gen liberaal front vormen.”

van die segmenten is een illusie. We 
hebben gedacht dat de samensmel-
ting van MAVO en LBO zou leiden tot 
een verhoogde status van het LBO, 
maar het effect is eerder andersom 
geweest. Maar ook in basisonderwijs 
kan het nodige verbeterd worden. 
Kinderen met leermoeilijkheden of 
achterstand moeten extra ondersteu-
ning krijgen van speciale leerkrach-
ten. En niet, zoals nu gebeurt, door 
de reguliere leerkracht die dat ‘er 
even bij doet. Door op de basisschool 
onvoldoende te ondersteunen en te 
begeleiden creëren we de uitvallers 
en de probleemkinderen van de mid-
delbare scholen.

WONEN EN WERKEN
“Hoewel ik er duidelijke ideeën over 
heb, beheer ik niet de portefeuille 
Onderwijs. Toen ik in november 
vorig jaar in de raad van gemeente 
Lansingerland (Bergschenhoek, Ber-
kel en Rodenrijs en Bleiswijk) kwam, 
heb ik bewust voor de portefeuille 
Wonen en Werken gekozen. Ik ben 
door mijn werk misschien te nauw 
bij het onderwijs betrokken en een 
raadslid moet zich laten leiden door 
ratio en niet door emoties. En Wo-
nen en Werken is een prachtige por-
tefeuille; op die terreinen gebeurt 
gewoon heel veel. We hebben hier 
bijvoorbeeld twee nieuwe Vinex-loca-
ties en we willen de bewoners daarbij 
nauw betrekken. Je bent als bewoner 
per slot van rekening integraal deel 
van je woonwijk en dus heb je daar 
best iets over te zeggen. En dus moet 
je van meet af aan in gesprek gaan 
met de mensen; de oplossingen moe-
ten vooraan in het traject worden 
gevonden; daarmee voorkom je een 
hoop ergernis en ellende, die je later 
met veel inspanningen weer recht 
moet zetten. We moeten af van de 
opvatting dat de overheid wel weet 
wat goed is voor de burger. Voorheen 
werden er bijvoorbeeld afwisselend 
huur- en koopwoningen gebouwd. 
Dat zou de integratie van bevolkings-
groepen bevorderen. In de praktijk 
blijkt dat dit niet werkt. Mensen la-
ten zich niet op zo’n manier dwin-
gen en het hardnekkig doorzetten 
van die aanpak werkt problemen in 
de hand. Er moet beter naar bewo-
ners en potentiële bewoners worden 
geluisterd. En dat werk je in de hand 
door de huizenmarkt te liberalise-
ren. Dan ontstaat er daadwerkelijke 
concurrentie, ontstaat er grotere 
differentiatie en worden de wensen 
van de kopers belangrijker. Als de 
markt niet vrij wordt, dan komen we 
nooit van het huidige keurslijf af. En 
blijven we met allerlei problemen in 
wijken zitten, met alle gevolgen van 
dien. 

PROBLEMEN OPLOSSEN
Met elkaar werken aan 
praktische oplossingen doet 
mensen goed.

INTERVIEW 
 
In Interview krijgen VVD-leden 
die maatschappelijk actief zijn 
de ruimte om dat wat hen 
bezighoudt met anderen te 
delen. Voelt u zich daar zelf 
toe geroepen of kent u andere 
actieve of interessante VVD’ers? 
Uw suggestie(s) horen wij 
graag via email liber2008@
vvd.nl of met een telefoontje 
naar 070 3178887. 

▲

Het werkveld 
van Edith Bal

van 
gemeentehuis 

tot samenleving

▲
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           ‘Idee van individuele 
vrijheid en verantwoordelijkheid 
heeft mij altijd aangesproken’
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De technologie verandert ons leven razendsnel, vijftig 
jaar geleden werd de eerste mobiele telefoon gelan-
ceerd, toen nog voor treinconducteurs. Vijfentwintig 

jaar geleden  kwam de eerste mobiele telefoon voor een breder 
publiek en nu hebben we meer mobiele telefoons dan mensen. 
En kan je met het ding bellen, mailen, fotograferen, bankeren 
en straks nog veel meer. Bedenk eens wat dit ding met ons 
leven heeft gedaan, de permanente bereikbaarheid die het 
mogelijk heeft gemaakt, met alle voor- en nadelen van dien. De 
komende tijd komen de Willy Wortels en Professor Barabassen 

van deze wereld met nog 
meer technologische 
hoogstandjes, die ons 
leven nog ingrijpender 
gaan veranderen. Tegelij-
kertijd raast de globalise-
ring door, doen bedrijven 
aan “world sourcing” om 
de beste talenten te mat-
chen met hun arbeidsbe-
hoefte en verandert ook 
het klimaat.
De mensen in het land 
reageren daarop verschil-
lend. De samenleving 

ontwikkelt zich momenteel in drie versnellingen tegelijk. Een 
derde van de bevolking vindt alle technologie en internatio-
nalisering prachtig. Deze groep voelt zich eerst wereldburger 
en dan Nederlander. Dit is de ADHD-Groep. De tweede groep 
vindt al die veranderingen vreselijk en wil het liefste met rust 
gelaten worden, voortleven zoals ze dat al eerder deden, heeft 
heimwee naar vroeger, geeft zich over aan nostalgie en retro 
en draait liever het RTL Nieuws uit en zet Andre Hazes op, 
dan weer in het nieuws horen over veranderingen. Dit is de 
Ot&Sien-Groep. De derde groep wil wel veranderen, maar met 
mate. Dat is de Vinex-Groep. Elk vormt ongeveer een derde van 
de bevolking. Dit is de nieuwe verzuiling. 

DRIEDELING
In een discussie op een personeelsbijeenkomst bij De Neder-
landsche Bank over deze nieuwe verzuiling zei DNB-grootop-
perhoofd Nout Wellink, dat de Vinex-Groep volgens hem de 
meest gecompliceerde en moeilijkst te begrijpen groep is. Hij 
meende dat deze groep, die niet perse in Vinex-wijken woont 
overigens,  eigenlijk veel minder wil veranderen dan het lijkt.  
Hij heeft gelijk. Deze “driedeling in de samenleving” maakt het 
openbaar bestuur de komende jaren een ingewikkelde zaak. 
Je kunt niet alle drie zuilen tegelijk te vriend houden. Dat zie 
je ook bij veranderingen in bedrijven: ook daar speelt deze 
driedeling. En ook in bedrijven worstelen managers met dit 
onderwerp. Ondernemers merken dat je niet altijd succesvol 
bent als je hip bent. Zo gaan de medewerkers van TV-producent 
Endemol geregeld “in de vertruttingsstand”om minder hip te 
zijn, om zo programma’s voor de grote massa te maken: 2/3 van 
de bevolking is immers van de Ot+Sien- of de Vinex-zuil. Dat 
levert Endemol geen windeieren op. Ze houden de vertruttings-
stand erin als onderdeel van een succesvolle bedrijfsstrategie.

KWALITEIT VAN LEVEN
Nederland is nu rijker dan ooit. De 20e eeuw was feitelijk een 
tweede Gouden Eeuw. Meer dan zestig jaar vrede en welvaart 
hebben bij veel mensen het gevoel veroorzaakt dat ze nu in de 
ruststand kunnen, de “economie van het genoeg” of de “econo-
mie van het geluk” vinden ze belangrijker dan nog meer eco-
nomische groei.  Voor het liberalisme, van oudsher gericht op 
economische vooruitgang, wordt het daarom een spannende 
tijd. Hoe defi nieer je “kwaliteit van leven” in deze nieuwe tijd? 
En hoe ga je, als van oudsher optimistische politieke stroming, 
om met het huidige pessimisme over de toekomst? Een recent 
onderzoek leert: meer dan 80% van de Westeuropeanen  denkt 
dat hun kinderen het slechter krijgt dan zijzelf. Terwijl tot 
nu toe iedere generatie verwachtte dat de kinderen het beter 
zouden krijgen dan zijzelf. Ook dat was altijd een van de pijlers 
van het liberalisme. De ervaring van Endemol is in elk geval 
interessant: soms moet je gewoon in de vertruttingsstand! 

Trendwatcher Adjiedj Bakas is een veelgevraagd spreker en schreef 
bestsellers over de toekomst. Hij presenteert vanaf 28 maart 2008 iedere 
vrijdag om 19.25 uur op Nederland 2 bij de KRO het trend-programma 
“De Toekomst is Nu.” 

Adjiedj 

Bakas,

Trendwatcher
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In de tweede helft van de 19de eeuw was in Eu-
ropa, dankzij een open gemeenschap, triomfen 

van natuurwetenschap en technische toepassingen, de 
welvaart spectaculair toegenomen. Europa was wereld-
leider op wetenschappelijk gebied, cultureel toonaange-
vend en economisch de motor. 
Door geloof in “ismen” (fascisme, communisme, socia-
lisme) ging in de eerste helft van de 20e eeuw dit erfgoed 
van liberale snit verloren. Dictaturen werden gevestigd. 
De oorlog van 1939-1945 bracht onpeilbaar leed, materië-
le verwoestingen, normen en waarden op drift. Nog voor 
de vijandigheden gestaakt waren, verdeelden de “Grote 
Drie” Europa in invloedssfeer en plaatsten een tijdbom. 
Europa gedeeld, de koude oorlog trok diepe sporen. 
De Staat, in handen van machthebbers, verviel tot een 
economisch en politiek instrument. In de samenspraak 
in 1947, tussen een delegatie van de toenmalige Partij 
van de Vrijheid en de groep Oud, stonden centraal: vrij-
heid, aanpak van wederopbouw en de plaats van de Staat 
in het economisch spectrum. Het elitaire karakter van 
liberale groeperingen uit het verleden zou doorbroken 
moeten worden. Wij moesten een volkspartij worden. 
VVD: Volkspartij, Vrijheid en Democratie werden de 
ankers. Die vrijheid stond bij ons hoog in het vaandel. 

Mijn generatie was, na de bevrijding, vol vertrouwen en 
kreeg de mogelijkheid in gemeenschap de schouders 
onder de wederopbouw te zetten. De huidige generatie 
heeft vergezichten. Het woord vrijheid is de slogan van 
uiterst links tot uiterst rechts geworden, maar is politiek 
thans een lege huls. Een discussie met intellectuele en 
ideologische  diepgang wordt nauwelijks gevoerd. In de 
media hebben sensatie en kijkcijfers voorrang. Het virus 
gelieerd aan de papagaai is actief. Van de politiek wordt 
gevraagd de contouren van hun visie op het landsbe-
stuur te verwoorden, met alle risico’s van de pols. Het 
volk geeft via de politiek signalen. Helaas staat veelal 
het eigenbelang centraal. De verantwoordelijkheid voor 

de regelgeving, welvaart en welzijn 
wordt pijnlijk gemist, wat leidt tot 
desintegratie van de gemeenschap. 
De democratie leeft bij een goed 
functioneren van de oppositie. 
Bescheidenheid in het formuleren 
van een standpunt, altijd oog hebben 
voor de argumenten van de opposi-
tie. Dat politieke handwerk tot een 
succes te maken is slechts gegeven aan diegenen, die in 
hun genen dat hebben meegekregen.
Door de globalisering voelt de burger een zekere drei-
ging. Scholing en arbeidsparticipatie bieden perspectief, 
sociale uitkeringen helaas slechts overleven. Bundel de 
progressieve krachten. Een sociaal liberale aanpak inbet-
ten in een dynamische en internationale realiteit. Beleef 
de liberteit van ons decennium!

Ir. Jan Baas
Aanwezig bij de oprichtingsvergadering van de VVD

Oud lid Eerste Kamer
Oud lid van de Europese vergadering (dubbel mandaat)

Oud lid van zowel de Staten van Overijssel als van Gelderland

In de 
vertruttingsstand?

INGEZONDEN BRIEVEN

Wilt u iets kwijt over de VVD, de politiek in het algemeen of aanver-
wante zaken? Uw brief kunt u mailen naar liber2008@vvd.nl of per 
post sturen naar algemeen secretariaat VVD, t.a.v. redactie Liber, 
postbus 30836, 2585 GV Den Haag. 

• De redactie bepaalt, zonder opgaaf van redenen, of  een brief 
wordt geplaatst of niet. Correspondentie hierover is niet mogelijk. 

• De redactie behoudt zich het recht voor bijdragen aan deze rubriek 
in te korten. Een brief mag uit maximaal 175 woorden bestaan. 

• Reacties zonder huisadres en inzendingen onder pseudoniem 
worden niet geplaatst. 

• Het is toegestaan om te reageren op een eerder ingezonden brief. 
De redactie bepaalt echter wanneer een discussie is gesloten. 

• Afzenders verlenen toestemming voor openbaarmaking. 

Geachte mevrouw Wilshaus, beste Monique,

Dank voor uw reactie. 
Om te beginnen met uw opmerking over de 
fi lm van de heer Wilders: De VVD-fractie is geen 

voorstander van het verbieden van fi lms en boeken, 
zeker niet voordat de desbetreffende fi lm verschenen is. 
Als men dit soort censuur ten uitvoer zou leggen, zou dit 
vreemde consequenties kunnen hebben.
Zouden we achteraf moeten vaststellen dat Desiderius 
Erasmus zich schuldig maakte aan een misdrijf toen 
hij ‘De lof der Zotheid’ publiceerde, waarin hij allerlei 
smalende opmerkingen maakte over godgeleerden, mon-
niken, bisschoppen en pausen? Wat zou het betekenen 
voor ons actuele oordeel over Baruch de Spinoza en zijn 
medestanders? En moet wellicht Gerard van het Reve 
alsnog voor de rechter komen vanwege godslasterlijk 
taalgebruik?

De gang van zaken in onze samenleving wordt sinds jaar 
en dag niet meer gedicteerd vanuit de kerken. Humanis-
me en Verlichting hebben terecht hun invloed uitgeoe-
fend. Het zou wenselijk zijn dat ook binnen de Islam ver-
licht gedachtegoed een grotere rol gaat spelen. Daarbij is 
het van belang dat mensen die hechten aan moderniteit 
en de naleving van de mensenrechten misstanden die 
binnen de islamitische wereld nog veel voorkomen (bijv. 
waar het gaat om de positie van de vrouw) durven te 
benoemen en te kritiseren.

Opiniemakers moeten een aanzienlijke mate van vrij-
heid hebben om daarbij hun eigen woorden te kiezen. 
Kunstenaars moeten zo min mogelijk beperkingen 
opgelegd krijgen vanuit de wet. In dit tijdsgewricht moet 
men geen maatregelen treffen die als effect zouden kun-
nen hebben dat mensen de mond wordt gesnoerd. Ook al 
zeggen wij daarmee niet dat wij het altijd eens zijn met 
wat zij zeggen of met de manier waarop zij het zeggen. 
Er moet juist worden gewerkt aan een situatie waarin 
inwoners van dit vrije land in alle openheid hun mening 
over al deze aangelegenheden durven te geven, zonder 
dat het nodig is dat zij moeten worden beveiligd tegen 
lieden die menen dat bruut geweld de oplossing biedt.
Daar kunnen we het uitzenden van de fi lm Deep Throat 
aan toevoegen. Vice-premier Rouvoet zou op een rijtje 
zetten of het verboden kon worden en deed een morele 
oproep de fi lm niet uit te zenden. Van dit soort gedrag 
gaan bij de VVD haren overeind staan. Een vastzittende 
arbeidsmarkt, woningtekort, fi les, daar maakt het kabi-
net zich niet druk over, maar wel over een meer dan 30 
jaar oude fi lm. 
De VVD heeft dus een duidelijke boodschap: er zit een 
knop op de TV. Het kabinet moet zich niet bemoeien 
met de inhoudelijke programmering van omroepen, 
dat is niet aan overheidsfunctionarissen, maar aan de 
omroepen zelf. 

Met vriendelijke groet,
VVD-Tweede Kamerfractie

Geachte VVD-Tweede Kamerfractie, 

Als niet-lid van de VVD wil ik toch even een op-
merking plaatsen. De ophef over het verbieden 

van fi lms is tegenwoordig langer voorpaginanieuws dan 
een gorilla die ontsnapt. Waarom hier niet sneller een 
besluit over nemen. Wanneer iedereen in Nederland 
denkt dat het beter is om de fi lm van Geert Wilders te 
verbieden, waarom zouden we dit dan niet doen? Dat 
vrijheid van meningsuiting belangrijk is begrijpt ieder-

een, maar het gaat hier niet om het monddood maken 
van mensen, maar om rellen en ernstige belediging te 
voorkomen. 
Hetzelfde geldt voor de fi lm ‘Deep Throat’. Waarom zo 
heftig reageren op een voorstel van minister Rouvoet? Is 
het noodzakelijk hier zo’n issue van te maken?  

Vriendelijke groet, 
Monique Wilshaus

Vrijheid van meningsuiting

Het liberalisme in perspectief

COLUMN

www.bakas.com
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Een bijdrage leveren aan de totstandkoming van de nieu-

we Beginselverklaring van de VVD? Dat kan bijvoorbeeld 

op de ideeëndag over de nieuwe VVD-Beginselverklaring, 

die op zaterdag 19 april a.s. wordt georganiseerd. Lokatie 

en programma worden later via vvd.nl en ThorbeckWeb 

bekendgemaakt. 

Uw visie en bijdragen kunt u ook richten aan een speciaal 

e-mailadres: beginselverklaring@vvd.nl.

Senioren Netwerk congres

Eerste regionale bijeenkomst 
kandidaat-partijvoorzitters

Geschiedenis 60 jaar VVD

De liberale De liberale 
‘verdieping’‘verdieping’

Met minder woorden 
meer zeggen

LIBERAAL REVEUIL - Het tijdschrift 
van de Teldersstichting is bij uitstek 
het medium voor discussie over het 
liberalisme. In het blad, dat vier 
maal per jaar uitkomt, verschijnen 
beschouwingen over uiteenlopende 
onderwerpen van maatschappelijk 
belang. De redactie wordt voorgeze-
ten door mw.prof.dr. H.M. Dupuis. 
Drs. F.D. de Beaufort is de eindredac-
teur van Liberaal Reveil.  
De redactie van Liberaal Reveil heeft 

als antwoord op de roep om meer 
discussie in de partij besloten tot de 
introductie van een nieuwe rubriek 
‘Kortom’, om zo lezers in de gelegen-
heid stelt kort te reageren op actuele 
politieke ontwikkelingen. De redac-
tie daagt alle liberalen uit hierop in 
te haken en deze nieuwe rubriek tot 
een doorslaand succes te maken. Wilt 
u een bijdrage schrijven voor Liberaal 
Reveil, raadpleeg dan voor uw en ons 
gemak eerst de auteursrichtlijnen. 
Vervolgens kunt u uw bijdrage sturen 
naar de redactie. 
Natuurlijk kunt u zich ook aanmel-
den als abonnee op Liberaal Reveil. 
Een abonnement kost € 30,-. Losse 
nummers kosten € 8,50 (beide prij-
zen zijn inclusief verzendkosten). 
Alle informatie hierover vindt u op 
www.teldersstichting.nl

BEWEZEN INVLOED - Tijdens de 
feestelijke bijeenkomst in Hotel Kra-
snapolsky te Amsterdam ter gele-
genheid van de zestigste verjaardag 
van de Volkspartij voor Vrijheid en 
Democratie werd de bundel ‘Zestig 
jaar VVD’ gepresenteerd.
De beide redacteuren, Patrick van 
Schie (directeur van de Prof.mr. B.M. 
Teldersstichting) en Gerrit Voerman 
(directeur van het Documentatie-
centrum Nederlandse Politieke Par-

tijen van de Rijksuniversiteit Gro-
ningen), overhandigden de eerste 
exemplaren van het boek aan voor-
malig partijvoorzitter Frits Korthals 
Altes en huidig partijvoorzitter Jan 
van Zanen.
De geschiedenis van de jarige li-
berale partij wordt in deze bundel 
vanuit een aantal invalshoeken 
door deskundige auteurs onder de 
loep genomen: haar positie in het 
partijpolitieke landschap, het lei-

derschap, haar succes (of gebrek 
daaraan) bij de kiezers, de partijor-
ganisatie en –cultuur en haar ideo-
logische ontwikkeling. De bundel 
besluit met een hoofdstuk waarin 
op basis van interviews met promi-
nente VVD-ers, VVD-leden van het 
eerste uur en prominente politici 
van voormalige coalitiepartners, de 
bijdrage van de VVD aan Nederland 
wordt geschetst.

            ‘Kortom 
reageren op 
actuele politieke 
ontwikkelingen’

«

Terugkomdag 
WMO

EVALUATIE - Als voorbereiding 
op de aanstaande evaluatie in 
de Tweede Kamer van de Wet 
Maatschappelijke Ondersteuning 
(WMO) organiseert de Haya van 
Somerenstichting op zaterdag 
15 maart a.s. een terugkomdag 
WMO. Daarbij zullen de ontwik-
kelingen van de WMO geduren-
de het eerste jaar van invoering 
centraal staan. 
In diverse workshops kunnen 
raadsleden en wethouders hun 
ervaringen met de WMO uitwis-
selen. Na afl oop van de work-
shops blikt Tweede Kamerlid 
Anouchka van Miltenburg terug 
op de dag en gaat zij in op pro-
blemen rondom de WMO in het 
afgelopen jaar. 
De terugkomdag vindt plaats van 
10.00 tot 16.00 uur in Bilderberg 
Hotel Wolfheze, Wolfhezerweg 
17 in Wolfheze. 

VVD en Per Saldo 
starten website 
over Persoons-
gebonden Budget
Erica Terpstra nam op 6 februari 
jl. de website www.pgbopweg-
naargoud.nl offi cieel in gebruik. 
Deze website is een initiatief van 
de VVD en de belangenvereni-
ging voor mensen met een Per-
soonsgebonden budget (PGB), 
Per Saldo.
Op deze website worden mensen 
die gebruik maken van een PGB 
gevraagd om hun ervaring met 
het PGB achter te laten. Voldoet 
het PGB aan hun verwachtingen? 
Waar lopen de mensen tegen-
aan? Geeft het hen de benodigde 
vrijheid en hoe moet het in de 
toekomst verder met het PGB?
De VVD en Per Saldo kunnen 
deze ervaringen gebruiken bij het 
verbeteren van het PGB. Ook zal 
een groot aantal van de ervaringen 
gebundeld worden en in boek-
vorm worden aangeboden aan 
minister Klink en staatssecretaris 
Bussemaker.

KLANKBORD - Op 7 maart a.s. vindt 
in Utrecht het derde Senioren Net-
werkcongres plaats. Een bijeenkomst 
om te netwerken, kennis te maken 
met de standpunten van onze partij 
en te luisteren naar drie boeiende 
sprekers: Tweede Kamerleden Stef 
Blok en Edith Schippers en partijlei-
der Mark Rutte. 
Tal van zaken die senioren van van-
daag bezighouden, komen aan de 
orde, waaronder de oudedagsvoor-
ziening, het zorgstelsel en de positie 
van de VVD t.o.v. senioren. De diverse 
provinciale netwerken worden in de 
gelegenheid gesteld zich in de wan-
delgangen te presenteren.
De seniorennetwerken zijn sinds 1997 
in elke provincie aanwezig, deels met 
wisselend succes. Momenteel wordt 

getracht bij een aantal statenfracties 
weer netwerken aan te haken. De net-
werken vallen onder auspiciân van 
de partijcommissie Participatie. Deze 
netwerken fungeren als klankbord 
en als extra podium voor de geïnte-
resseerde VVD’er om zich bezig te 
houden met seniorenbeleid.
U bent dus welkom op vijdag 7 maart 
a.s. in het Provinciehuis van Utrecht, 
Pythagoraslaan 101, Utrecht (route:
zie www.provincie-utrecht.nl). De 
bijeenkomst duurt van 10.00 uur tot 
15.30 uur. De deelnamekosten bedra-
gen 15 euro. 

De kogel is door de kerk: we gaan herbronnen. Voor het einde van het 
jaar moet de VVD een nieuw beginselverklaring hebben, zo beloofde 
Mark Rutte op de jubileumviering. 

Wie de oude beginselverklaring erbij pakt, ziet meteen waarom dat een nood-
zakelijke oefening is. Het eerste dat opvalt is dat het oude document qua taal-
gebruik een wel erg gedateerde indruk maakt. Het stamt uit 1980, maar het 
ademt vooral de geest van de jaren zeventig. U weet wel, de tijd van Den Uyl, 
Koot en Bie, bruin behang, psychotherapie, oplopende werkloosheid en auto-
loze zondagen. Potverteren werd aangezien voor sociaal beleid. Wie dacht dat 
misdaad een probleem was, las volgens een bekende criminoloog de verkeerde 
krant. De oude beginselverklaring is helaas niet van dit soort wollig denken 
vrij. ‘Mensen moeten de bereidheid hebben anderen te nemen zoals zij zijn 
en waar mogelijk met hen samen te werken ten behoeve van de samenleving’. 
Wat dit soort typische jaren zeventig therapeutentaal nog met de VVD anno 
2008 te maken heeft, is mij niet geheel duidelijk. 

CULTURELE GRONDSLAGEN
Het is overigens niet alleen het taalgebruik dat een wat gedateerde indruk 
wekt. Ook inhoudelijk heeft de tekst de afgelopen decennia de aansluiting 
met de werkelijkheid verloren. Wie bijvoorbeeld wil weten hoe de VVD denkt 
over de verhouding tussen markt en milieu (‘groen en groei’), of over immigra-
tie en integratie, heeft niets aan de oude beginselverklaring. 
Een derde belangrijk gebrek van de tekst uit 1980 is dat de auteurs sommige 
tijdloze VVD-waarden leken te zijn vergeten. Waarden die in het politieke de-
bat van vandaag weer een centrale rol spelen. Zoals bijvoorbeeld het belang 
van het Nederlanderschap en de onaantastbaarheid van de culturele grondsla-
gen van de Nederlandse samenleving. Bij de opstellers van het grondslagendo-
cument van 1966 bestond er nog geen twijfel over. Nederlandse staatsburgers 
behoorden zich ‘in de eerste plaats Nederlander’ te voelen en de culturele on-
derbouw van ‘de westerse samenleving in het geheel en de Nederlandse sa-
menleving in het bijzonder’ werd gevormd door Christendom en humanisme 
– ‘en zij behoren deze te blijven kenmerken’. Dat was nog eens duidelijke taal. 
In 1980 komt het woord ‘Nederland’ nauwelijks meer in het document voor, 
behalve in een vage verwijzing naar Nederland als constitutionele monarchie. 
Dat was in die tijd blijkbaar nog een politiek strijdpunt. 

HERKENBAAR PROZA
Aan Mark Rutte nu de taak een beginselverklaring te schrijven die wel aansluit 
bij de 21ste-eeuwse politieke en maatschappelijke werkelijkheid. Hij hoeft 
echt niet het wiel opnieuw uit te vinden. Gewoon de tijdloze waarden van de 
VVD in een nieuw jasje steken. En dan liefst recht op het doel af geschreven, 
in herkenbaar VVD-proza. Want wollig taalgebruik, dat moeten we voortaan 
maar aan de therapeuten overlaten. 
 

Joshua Lievestro

KORT
NIEUWS

CAMPAGNE - Op zaterdag 9 febru-
ari vond in het Eindhoven de eerste 
regionale bijeenkomst plaats in het 
kader van de ledenraadpleging voor 
de nieuwe partijvoorzitter. 

In congrescentrum ‘The Strip’ op de 
High Tech Campus presenteerden 
Onno Hoes en Ivo Opstelten zich aan 
de aanwezig VVD-leden.

Onder leiding van gespreksleider Jeff 
Wolters spraken de kandidaten over 
verschillende thema’s zoals leden-
werving en –behoud, de komende 
verkiezingen, de nieuwe liberale 
beginselverklaring, permanent cam-
pagne voeren en het scouten van po-
litiek talent. Na afl oop beantwoord-
den de kandidaten vragen van de 
aanwezigen.

Melte J. Nab, medewerker 
VVD-statenfractie Zuid-Holland,
mj.nab@pzh.nl.

Bestellen: www.60jaarvvd.nl

-   GAST AAN HET WOORD   -

www.vvd.nl/wmo

IDEEËNDAG 19 APRIL
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Maart
 7 Congres Seniorennetwerk
 8 Liberale Jongerendag
 15 Partijraad (Criminaliteit)
15  Terugkomdag WMO
 31 Uitslag ledenraadpleging
  partijvoorzitter

April 
 5  Jaarvergadering 
  VVD-Bestuurdersvereniging
19  VVD Ideeëndag beginsel-
  verklaring

Mei 
23  124e Algemene Vergadering
24  124e Algemene Vergadering
30  Lef moet lonen
 31 Europacongres

Juni 
 7 Flitscongres Partijcommissie  
  EZ
 14 Partijraad (Onderwijs)

September 
 6 Slotdebat Nederland Waterland
 16 Prinsjesdag(borrel)

Oktober 
 4 Partijraad Miljoenennota
3 1 Congres VVD-Bestuurders-
  vereniging

November
1  Congres VVD-Bestuurders-
  vereniging
1 5 125e Algemene Vergadering
 15 Start campagne 
  Waterschapsverkiezingen
 25 Einde campagne 
  Waterschapsverkiezingen

De Volkspartij voor Vrijheid en De-
mocratie is een eigentijdse liberale 
partij met sterke en realistische op-
vattingen. Dat is u bekend, daarom 
voelt u zich thuis in de VVD. On-
getwijfeld zijn er mensen in uw 
omgeving die dat gevoel ook zou-
den kunnen hebben ... wel liberaal 
denkend, maar nog geen lid. Hun 
ideeën en opvattingen zijn ook van 
essentieel belang voor de partij om 
heldere standpunten te verwoorden 
en oplossingen te bieden voor de uit-
dagingen waar onze veranderende 

maatschappij voor staat. Minstens 
zo belangrijk is dat ideeën helder en 
overtuigend worden uitgedragen. 
Mogelijk is een aanstormend poli-
tiek talent uw pad gekruist.  

Maak daarom uw naaste buur, 
vriend(in), kennis of andere bekende 
lid van de VVD. Neem deze Liber in 
de hand en overtuig hem of haar van 
de vele mogelijkheden die het lid-
maatschap van de VVD biedt. Of wijs 
hen op de 10 redenen om zich direct 
aan te melden via www.vvd.nl. Ook 

als men de VVD alleen moreel en 
fi nancieel wil steunen, is men van 
harte welkom bij onze partij.
Het basistarief voor het lidmaat-
schap bedraagt € 7,23 per maand. 
Voor jongeren, ouderen en gezinsle-
den bestaan speciale contributiear-
rangementen. 

 

Besluitenlijst Voortzetting 123e Algemene Vergadering 
8 december 2007 te Rotterdam
1. De partijvoorzitter opende de vergadering om 11.00 uur.
2. De vergadering ging accoord met de heer A.H. Korthals te Den Haag als congresvoorzitter. Hij heeft vervolgens de ge-

hele dag als zodanig gefunctioneerd.
3.  Besloten werd tot leden van de stem- en notulencommissie te benoemen:
 G.J.J.J. Heetman te Leidschendam, J.C. de Looff te Papendrecht, G.H.L. Bakker te Leiden, J. van Loozenoord te Austerlitz
4. Tijdens de verantwoording van het beleid van het Hoofdbestuur met betrekking tot breuk tussen de Tweede Kamer-

fractie en Rita Verdonk en het opzeggen van haar lidmaatschap vond een bijzonder stevige discussie plaats. Vervolgens 
werden tijdens de Algemene Ledenvergadering 12 moties in stemming gebracht. 

• Motie van de afdeling Ede werd verworpen met 1235 stemmen tegen en 459 stemmen voor;
• Motie van de afdeling Zeewolde werd verworpen met 1213 stemmen tegen en 429 stemmen voor;
• Motie van de afdeling Hoogeveen werd verworpen met 1432 stemmen tegen en 210 stemmen voor;
• Motie van de afdeling Sittard-Geleen werd verworpen met 1048 stemmen tegen en 542 stemmen voor;
• Motie van de Sittard-Geleen werd verworpen met 1078 stemmen tegen en 407 stemmen voor.
• Motie van afdeling Brunssum/Onderbanken werd verworpen met 1306 stemmen tegen en 289 stemmen voor.
• Motie van 10 leden van Thorbeckecomite werd aangenomen met 1260 stemmen voor en 352 stemmen tegen.
• Motie van de afdeling Sittard-Geleen werd verworpen met 1088 stemmen tegen en 375 stemmen voor.
• Motie van de afdeling Sittard-Geleen werd aangenomen met 817 stemmen voor en 665 stemmen tegen.
• Motie van de afdeling Sittard-Geleen werd verworpen met 767 stemmen tegen en 692 stemmen voor.
• Motie van de afdeling Schiedam werd aangenomen met 1184 stemmen voor en 201 stemmen tegen.
• Motie van de heer Vonhoff werd verworpen met 1020 stemmen tegen en 369 stemmen voor.
5. Vervolgens werd besloten dat de nieuwe partijvoorzitter door middel van een ledenraadpleging gekozen zal worden. 

Het Hoofdbestuur heeft daarbij de toezegging gedaan dat zij zal trachten voor eind maart een nieuwe partijvoorzitter als 
zodanig gekozen te krijgen.

6. Het rapport van de commissie Dekker werd behandeld. Daarbij werden 8 amendementen in stemming gebracht.
• Motie van de KC-Groningen werd verworpen met 717 stemmen tegen en 488 stemmen voor.
• Motie van afdeling Utrecht werd verworpen met 818 stemmen tegen en 330 stemmen voor.
• Motie van de afdeling Leiden werd aangenomen met 931 stemmen voor en 153 stemmen tegen.
• Motie van de afdeling Eindhoven werd verworpen met 904 stemmen tegen en 108 stemmen voor.
• Motie van de KC-Utrecht werd verworpen met 850 stemmen tegen en 143 stemmen voor.
• Motie van de KC-Brabant werd verworpen met 677 stemmen tegen en 123 stemmen voor.
• Motie over op termijn een betaalde voorzitter werd verworpen met 628 stemmen tegen en 208 stemmen voor.
7. De voorzitter sloot de vergadering om 16.30 uur.

Ed Nijpels is benoemd tot de nieuwe 
voorzitter van de raad van toezicht 
van de TROS. Daarnaast wordt Nijpels 
de nieuwe voorzitter van de ONRI, de 
Nederlandse Branchevereniging van 
advies- en ingenieursbureaus. Als 
voorzitter van de ONRI wordt hij te-
vens lid van het dagelijks bestuur van 
VNO-NCW. Nijpels zal zijn functie als 
Commisaris van de Koningin van 
Friesland in mei neerleggen.

M.R. van der Heijden, oud-burge-
meester van de gemeente Zandvoort, 
is met ingang van 6 december 2007 
benoemd tot bestuursvoorzitter van 
het Instituut Asbestslachtoffers.

J. Broekhuis is benoemd tot waarne-
mend burgemeester van de gemeen-
te Maarssen. Eerder was Broekhuis 
burgemeester van Hendrik Ido-Am-
bachht en Spijkenisse. Hij volgt in 
Maarssen J.W. van der Sluijs op, die 
burgemeester in Leidschendam-Voor-
burg is geworden.

J.F. Hoogervorst is benoemd tot nieu-
we voorzitter van het bestuur van 
de Mondriaan Stichting. Hij volgt 
hiermee de waarnemend voorzitter 
J. Werner op. Hoogervoorst is daar-

naast voorzitter van de Autoriteit Fi-
nanciële Markten (AFM). 

De gemeenteraad van Den Haag heeft 
Jozias van Aartsen voorgedragen als 
kandidaat voor het burgemeester-
schap. De raad besloot hiertoe tijdens 
haar vergadering op 24 januari jl.
 
VVD Internationaal secretaris Mark 
Dijk wordt per 1 februari directeur 
van de Vereniging Nederlandse Me-
tallurgische Industrie (VNMI).

Mevrouw S.M. Dekker is toegetreden 
als lid van de Raad van Aanbeveling 
van de PROVADA. PROVADA is een 
platform voor de vastgoed sector. 
 

Met Liber in de hand ...

Benoemingen

De heer J. Hagendijk, Blokzijl
De heer M. Spijker, Holten
De heer W. Mastenbroek, Santpoort-
Noord
Mevrouw C.A. den Baars-Alberts, 
Burgh-Haamstede

Alle agendastukken zijn tenminste een jaar na te lezen via www.vvd.nl 

voor mensen 
die iets van 
hun leven 
willen maken.

SELFSERVICE - 12 maart is het zo-
ver. Dan kunnen alle VVD-leden via 
het webportaal Mijn VVD hun eigen 
gegevens inzien en onderhouden. En 
– op dit moment nog belangrijker 
– zij kunnen hun stem uitbrengen 
op de kandidaat partijvoorzitter van 
hun keuze.

Gelijktijdig met de stembescheiden 
voor de verkiezing van de nieuwe 
partijvoorzitter zullen alle leden van 
de VVD hun inlogcodes ontvangen, 
waarmee ze toegang kunnen krijgen 
tot Mijn VVD. Tijdens de 123e AV in 
Rotterdam heeft de algemeen secre-
taris de daar aanwezige leden al een 
sneak-preview gegeven van hoe Mijn 
VVD eruit ziet.  
Mijn VVD geeft de leden van de VVD 
toegang tot een veelheid aan infor-
matie en toepassingen. In deze eerste 

release krijgt het lid via “mijn gege-
vens” inzicht in de gegevens die bij 
de VVD-ledenadministratie bekend 
zijn. Alle leden worden nadrukkelijk 
uitgenodigd om deze gegevens te be-
kijken en daar waar nodig aan te vul-
len of te wijzigen. 
Daarnaast verdwijnt ook de leden-
raadpleging achter dit webportaal. 
Leden die via internet hun stem wil-
len uitbrengen tijdens een ledenraad-
pleging doen dit nu via Mijn VVD. 
Het stemmen per telefoon of per post 
blijft overigens ongewijzigd. 
Tot slot bevat deze eerste release de 
functionaliteit om je aan te melden 
voor allerlei partijbijeenkomsten. Via 
deze functionaliteit kun je de status 
van je aanmelding volgen en indien 
dat nodig mocht zijn je inschrijving 
voor de bijeenkomst tijdig annule-
ren. 

Het aantal toepassingen zal in volgen-
de releases verder worden uitgebreid. 
Zo staan in de tweede release de loka-
le besturen centraal. Zij krijgen dan 
de beschikking over de informatie 
van hun leden in hun afdeling, regio, 
Kamercentrale of partijcommissie.
Ook wordt het mogelijk lokaal ge-
bruik te maken van de amendemen-
ten applicatie om documenten zoals 
bijvoorbeeld het verkiezingsprogram-
ma voor de gemeenteraadsverkiezin-
gen in 2010 door leden te laten amen-
deren.

In samenwerking met de klankbord-
groep Extranet werkt het hoofdbe-
stuur aan nog meer digitale toepas-
singen om leden te betrekken bij de 
partij en vooral betrokken te houden. 
Het is een verdere stap naar de VVD 
als Idee & Debatpartij.

Tijdspad en procedure 
124e Algemene 
vergadering
Op 23 en 24 mei a.s. vindt in De 
Leeuwenhorst te Noordwijkerhout de 
124e algemene vergadering plaats. 
De agenda en bijbehorende stukken 
worden op 14 maart a.s. beschikbaar 
gesteld. Vervolgens hebben leden-
vergaderingen van afdelingen en ka-
mercentrales tot 25 april a.s. de ge-
legenheid om wijzigingsvoorstellen 
in te dienen. Op 9 mei a.s. verschijnt 
de leeswijzer ten behoeve van deze 
algemene vergadering. In het vol-
gende nummer van Liber zal nadere 
informatie over het programma en de 
wijze van aanmelding staan.

Ledenportaal ‘Mijn VVD’ 
vanaf 12 maart beschikbaar

Thorbeckepenning

Agenda

De meest actuele gegevens 
vindt u op www.vvd.nl of in 
ThorbeckWeb nieuws. 

Kijk voor alle contributies 2008 
op www.vvd.nl.
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Het CDA draait! 
VVD presenteert CDA Draaiboeken 

8 april 2008

INCONSEQUENT - Het kabinet zit 
een jaar in het zadel. Een moment 
voor de VVD om de balans op te ma-
ken. Conclusie: Het CDA draait! Op 
vele onderwerpen zoals integratie en 
immigratie, maar ook op het gebied 
van de financiën is de partij incon-
sequent. Voor de politieke duidelijk-
heid presenteerde de VVD drie ‘CDA-
draaiboeken’. 

CDA DRAAIBOEK INTEgRATIE &
ImmIgRATIE 
Op zondag 16 december 2007 zei 
CDA-fractievoorzitter Pieter van Geel: 
“Ik wilde nog eens even de gelegen-
heid hebben om aan te geven dat wij 
vanuit het verleden heel duidelijk 
een continue lijn hebben gekozen als 
het gaat om integratie- en immigra-
tiebeleid.” Een uitspraak die voor de 
VVD discutabel is. Het CDA was eerst 
tegen een Generaal Pardon, nu vóór. 
“Tijdens de eerste drie Kabinetten 
Balkenende was de partij fel tegen 
een Generaal Pardon. Nu in een ka-
binet met de PvdA en ChristenUnie 
is de partij ineens voor. De VVD is en 
blijft tegen het Generaal Pardon”, al-
dus VVD-woordvoerder Henk Kamp. 
Er zijn meer punten waarop de par-
tij gedraaid is: het CDA was eerst 
vóór het terugsturen van criminele 
vreemdelingen. In 2007 nog kwam 
minister Hirsch Ballin samen met 
minister Verdonk met een wetsvoor-
stel om Antilliaanse risicojongeren 

terug te sturen. Onmiddellijk na het 
aantreden van Balkenende IV liet mi-
nister Hirsch Ballin het wetsvoorstel 
weer intrekken. De VVD is voor een 
harde aanpak van Antilliaanse risico-
jongeren. 
Het CDA was eerst vóór een verbod 
op gezichtsbedekkende kleding, nu 
tégen. De VVD trekt wel een heldere 
lijn en is voor een algeheel verbod op 
gezichtsbedekkende kleding. 

CDA DRAAIBOEK FINANCIëN, 
wERK & INKOmEN 
In het verkiezingsprogramma van 
het CDA was in de financiële bij-
lage de volgende quote terug te 
vinden: “Het CDA wil een solide én 
consistent beleid voeren. Lange-ter-
mijnontwikkelingen vragen om een 
beleid dat tijdig voorsorteert en de 
vergrijzinglasten niet doorschuift 
naar toekomstige generaties. Mensen 
moeten weten waar ze aan toe zijn, 
nu en in de toekomst.” Tijdens de 
Tweede Kamerverkiezingen was het 
CDA tegen extra belasting voor 65-
plussers (fiscalisering van de AOW), 
tegenwoordig zijn zij vóór. De VVD is 
tegenstander van het dubbel belasten 
van de inkomsten van 65-plussers; zij 
hebben bij de opbouw van het pen-
sioen al een keer belasting betaald. 

Uw keuze is Ivo Opstelten
LEDENRAADPLEgINg – Ivo Opstel-
ten is gekozen tot nieuwe partijvoor-
zitter. In de periode van 12 tot en met 
26 maart jl. hebben de stemgerech-
tigde leden van de VVD via internet, 
telefoon of per post hun voorkeur 
kunnen bepalen tussen de beide kan-

didaten Onno Hoes en Ivo Opstelten. 
Ruim 67% van hen gaf de voorkeur 
aan de huidige burgemeester van Rot-
terdam. 
De inkomend partijvoorzitter zal tij-
dens de 124e Algemene vergadering 

op 23 en 24 mei a.s. te Noordwijker-
hout in zijn functie worden geïnstal-
leerd. De uitslag van de ledenraadple-
ging werd 31 maart jl. om 16.00 uur 
onder grote belangstelling van de 
media bekend gemaakt op het partij-
bureau in Den Haag. Beide kandida-
ten waren aanwezig. De vertrekkend 
partijvoorzitter Jan van Zanen sprak 
lovend over de wijze waarop de kan-
didaten hun campagne hebben ge-
voerd. ‘Op het scherpst van de snede, 
maar met respect voor elkaar’. 

Ondernemers 
zuurstof van het land
De VVD is dé partij van de ondernemers en alle mensen met een 
ondernemende houding. Daarom zette de VVD de afgelopen week 
de ondernemer in het zonnetje en lanceerde diverse voorstellen om 
het ondernemen te stimuleren, zoals behoud koopzondag, produc-
tief banenplan en afschaffing regelbrij voor ZZP’ers. 

>> meer CDA DRAAIBOEKEN 
op pagina 3.

Quote

‘Niet buigen voor intolerante 
moslims, niet voor intole-

rante christenen en ook niet 
voor intolerante politici’

Mark Rutte

Liber
KRAAKVERBOD

Idealisme en romantiek 
van weleer ver voorbij

3

DAADKRACHT

Jonge Limburgse liberalen 
beginnen Organiseertank

VEELPLEGERS

‘Three strikes, you’re 
out’ - partijraad omarmt 
rapport Teldersstichting

Jaargang 3, nr.2

v o o r z i t t e r

>> Lees meer over de nieuwe 
voorzitter op pagina 4. 
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KOOPZONDAg IN DE AANBIEDINg?

mIjN VVD 
Uw gegevens 
altijd bij de tijd 

LeDenkrAnt VAn De VVD

Mark rutte
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         Wantrouwen 
regeert 

Nederland

«
Het huidige kabinet wan-

trouwt de samenleving. 
De angst voor Nederlan-

ders die hun vrijheid benutten 
is zo groot, dat alle mogelijke 
manieren waarop wij ons willen 
bewegen worden gereguleerd en 
gecontroleerd. Vrijheid durven 
geven en vertrouwen dat men-
sen die vrijheid ook met verant-
woordelijkheid gebruiken, zijn 
gedachten die de drie partijen 
uit de huidige coalitie volledig 
vreemd zijn. 

Dat is jammer. Je zou verwachten 
dat Balkenende IV door schade 
en schande inmiddels wijzer zou 
zijn geworden. Een kleinere over-
heid, met minder regels, minder 
managers en veel meer focus op 
uitvoering, daar moeten we naar 
toe. Echter, dit kabinet vlucht 
in extra regels, hogere lasten en 
meer commissies. Het heeft Ne-
derland in een jaar tijd volledig 
op slot gezet.  

ZOUTELOZE VERTONINg
Dat er vanuit de ministerraad 
weinig voorstellen komen is lo-
gisch verklaarbaar, want CDA en 
PvdA staan lijnrecht tegenover 
elkaar en bewegen niet. Dit ka-
binet is als een voetbalwedstrijd 
waarbij beide teams voor het 
eigen doel liggen en slechts oog 
hebben voor het houden van de 
nul. Als we niet oppassen zijn 
we nog drie jaar toeschouwer 
van deze zouteloze vertoning. De 
VVD is klaar met dit kabinet. Er 
komt niets uit. Dan is het beter 
als deze coalitie verdwijnt om 
plaats te maken voor een kabi-
net dat vertrouwen uitstraalt. De 
VVD is op de goede weg. De weg 
omhoog is ingeslagen en onze 
fractie in de Tweede Kamer be-
stookt het kabinet met échte op-
lossingen. Wij staan te popelen 
om het stokje over te nemen. 
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SmAAKmAKERS – In ieder geval durf-
den 170 mensen op zaterdag 1 maart 
jl. al de stap te wagen en mee te doen 
aan het VVD-flitscongres ‘Innovatie 
– Durf het te wagen’ in Media Plaza 
te Utrecht. Daar hadden ze geen spijt 
van: onder leiding van Rob Janssen 
(directeur Niaba, branche-organi-
satie voor de biotechnologie) werd 
bijna vier uur gediscussieerd over het 
belang van innovatie en de manier 
waarop we daar in Nederland meer 
aan kunnen doen.

Na de opening door prof. Theo de 
Vries, voorzitter van de VVD-partij-

Innovatie – durf het te wagen 
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commissie Wetenschap en Innovatie, 
volgden een vijftal ‘smaakmakers’ als 
het gaat om de toon te zetten voor 
een goede discussie. Trendwatcher 
Adjiedj Bakas hield de zaal voor: 
‘Technologisering van de samenle-
ving roept tegenbeweging op. We 
krijgen een samenleving van 3 ver-
snellingen: 1/3 van de mensen vindt 
het mooi, 1/3 vindt het vreselijk, 1/3 
wil innoveren, maar met mate.’
Jan Kamminga (voorzitter FME) gaf 
aan dat innovatie niet ontstaat van-
uit de politiek, maar juist ondanks 

de politiek. ‘De meeste innovaties 
zijn  tot stand gekomen in het MKB. 
Innovatie is niet nieuw, maar de ont-
wikkelingen gaan wel steeds sneller.’
Volgens Daan Dohmen (directeur 
Focus Cura) stijgt de vraag naar 
zorg(ondersteuning) met 2,75% per 
jaar. ‘Er werken nu al meer dan 1 mil-
joen mensen in de zorg. Innovatie 
zorgt ervoor dat mensen langer thuis 
kunnen blijven wonen en op afstand 
begeleid worden. Zo stijgt hun kwali-
teit van leven en kan een sociaal iso-
lement worden voorkomen.’ 

Ruimtevaart heeft een hoog inno-
vatie-imago. Ed Bongers, manager 
Dutch Space, ging daarop in. ‘De 
opbrengst van de ruimtevaart is veel-
zijdig: nieuwe wetenschappelijke 
inzichten, informatie voor nieuwe 
diensten, weersvoorspellingen, na-
vigatie, telecommunicatie en maat-
schappelijke veiligheid. Allemaal 
terreinen waar de spin-off van ruim-
tevaarttechnologie onbetwist is.’
Een kritisch woord ten slotte kwam 
van prof. Wim de Ridder, hoogleraar 
Toekomststudies aan de Universiteit 
Twente. ‘Innovatie wordt vaak ge-
remd, omdat innovatie sneller gaat 
dan de afschrijving in bedrijven (‘het 
oude apparaat werkt nog goed’), 
maar we moeten steeds sneller zijn, 
anders verliezen we. Innovatie komt 
vaak van anderen: niet van geves-
tigde partijen. Maak daarom inno-
vatie open: zet je probleemstelling 
op internet en vraag anderen om er 
met innovatieve oplossingen op te re-
ageren. De beste mensen zitten vaak 
buiten je bedrijf.’

Tweede Kamerlid Charlie Aptroot 
nam de taak op zich de input uit het 
congres in conclusies richting zijn 
fractie als volgt samen te vatten:
n  Bedrijven innoveren, de overheid 

moet wel faciliteren, maar moet 
geen inhoudelijke keuzen maken;

n  Zorg dat je echte innovatie-iconen 
hebt;

IDEE & DEBAT 

           Innovatie: niet 
vanuit de politiek, 
maar juist óndanks 
de politiek

«

LANgE-TERmIjNVISIE - Nederland 
en ‘water’ zijn onlosmakelijk 
met elkaar verbonden. Het leef-
milieu, de woonomgeving, de 
werkomgeving, de recreatie, de 
mobiliteit en de ontwikkeling 
van de Nederlander hangen di-
rect samen met de typisch Ne-
derlandse relatie met het water. 

Om klaar te zijn voor de uitdagin-
gen van morgen en na te denken 
over een lange-termijnvisie over 
de “De toekomst van Nederland 
Waterland”, organiseert de kern-
groep Nederland Waterland: Het 
Debat. Maar dit kan niet zon-
der de hulp van de partij. Afde-
lingsbesturen zijn daarom ook 
gevraagd om lokale debatten te 
organiseren rondom dit thema. 
De periode om bijeenkomsten 
te organiseren loopt door tot 16 
juni a.s. Uw bijdrage en die van 
anderen worden gebundeld en 
gepresenteerd tijdens het lan-
delijke congres Nederland Wa-
terland op zaterdag 6 september 
2008 tijdens de Rotterdamse Ha-
vendag. 

Nederland 
Waterland
Debat loopt door 
tot 16 juni 2008

ADVERTENTIE
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n  Zorg als overheid voor een paar 
instrumenten: haal het technisch 
Ontwikkelings Krediet (TOK) te-
rug, maar haal al die gedetailleer-
de instrumenten weg;

n  Innoveren doe je niet alleen: be-
drijfsleven, wetenschap en over-
heid moeten het samen voor el-
kaar krijgen;

n  Innoveer zo open mogelijk en leg 
contacten met elkaar. In Leiden, 
Wageningen en Eindhoven zitten 
de mensen ook fysiek bij elkaar. 
Zoek naar excellentie. Open inno-
vatie kan ook bij de overheid zelf, 
bijvoorbeeld op het gebied van de 
woningbouw;

n Neem belemmeringen weg, bij-
voorbeeld die als gevolg van regel-
geving; proefgewassen met geneti-
sche manipulatie zijn bijvoorbeeld 
in Nederland nauwelijks meer 
mogelijk en in het buitenland 
worden bedrijven veel beter bena-
derd bij vergunningverlening;

n  De overheid moet zelf ook meer 
innoveren; geef starters een kans.

n Het Innovatie Platform (IP) kan 
worden opgeheven; wel moeten 
mensen die met innovatie bezig 
zijn bij elkaar gebracht worden.

 

Symposium 
Liberaal Leiderschap

Op vrijdagmiddag 18 
april a.s. organiseert 
de Teldersstichting in 

Utrecht een symposium over Libe-
raal Leiderschap, waarbij prof.dr. 
J.Th.J. van den Berg, dr. R. de Jong, 
drs. M. Rutte, prof.dr. N.C.F. van 
Sas en dr. P.G.C. van Schie zullen 
spreken. Mr. F. Korthals Altes zal 
als voorzitter optreden.

Grondslagen 
liberalisme op 
Zomerschool 
Teldersstichting

Van 25 t/m 28 augustus 
organiseert de Telders-
stichting in Leusden (bij 

Amersfoort) haar jaarlijkse zo-
merschool over de grondslagen 
van het liberalisme. Op de zomer-
school, bedoeld voor gevorderde 
studenten en recent afgestudeer-
de academici, wordt aan de hand 
van sprekers uit de politiek en 
wetenschap over diverse thema’s 
gediscussieerd.

www.teldersstichting.nl

Lees het volledige verslag op 
www.vvd.nl > Over de VVD > 
Flitscongres

Kijk voor meer informatie 
en achtergrondstukken op: 
www.vvd.nl/nederlandwa-
terland en op www.bouwen-
metdenatuur.nl
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Geen oude 
auto’s weren 

Bij overleg met minister Eurlings 
is gebleken dat een Kamermeer-
derheid van in ieder geval VVD, 
CDa en Sp tegen het plan is 
van de amsterdamse wethou-
ders Herrema en Vos om oude 
auto’s binnen de centrumring te 
verbieden.

Uitkeringsfraude 
mag nooit lonen!
De VVD is geschokt dat de staats-
secretaris aboutaleb van Sociale 
Zaken vindt dat je bij de aanpak 
van fraude met uitkeringen een 
‘kosten/baten-analyse’ mag han-
teren.

Verpakkings-
belasting – 
bureaucratie 
ten top
Ondanks steekhoudende bezwa-
ren van o.m. consumentenver-
enigingen en Centraal Bureau 
levensmiddelen komt de Verpak-
kingsbelasting er toch. Bureaucra-
tie ten top. Bedrijven moeten per 
gebruikte materiaalsoort belasting 
betalen. Er moet bijvoorbeeld 
apart belasting betaald en geregi-
streerd gaan worden voor elke pot 
appelmoes. Voor glazen pot, dek-
sel en etiket. En allemaal in een 
ander tarief. Hoe verzin je het!

Zorgverleners 
beschermen
in bepaalde probleemwijken dur-
ven verloskundigen en huisartsen 
niet meer te komen. Dat vindt de 
VVD onacceptabel. iedereen in 
nederland heeft recht op zorg. ge-
weld tegen gezagsdragers, en dus 
ook zorgverleners, moet strenger 
gestraft worden. Daarnaast moet 
het kabinet op korte termijn met 
maatregelen komen om zorgverle-
ners beter te beschermen.

Groen niet op slot 
door Natura2000
Ondernemers in het landelijk ge-
bied mogen geen last ondervin-
den van de beheerplannen van 
natura2000. Janneke Snijder-Ha-
zelhoff (VVD) heeft daarvoor in de 
Tweede Kamer een motie inge-
diend om te verzekeren dat onder-
nemers niet extra worden beperkt 
door het beleid van de regering.

KorT
NIEUWS

ROmANTIEK VOORBIj – Anti-krakers 
worden met hockeysticks, honkbal-
knuppels en traangas mishandeld. 
Een gezin geterroriseerd door een 
krakersbende, die door een gat in 
het plafond van de woonkamer uri-
neert. Politieagenten, die worden 
beschoten met katapulten en stalen 
moeren. Het besef dringt steeds meer 
door dat de kraakbeweging volledig 
voorbij de romantiek en het idealis-
me van weleer is.

De VVD is het dan ook niet eens met 
de opvatting  dat een kraakverbod 
slecht zou zijn voor de levendig-
heid in de stad, omdat kraakpan-
den broedplaatsen zouden zijn voor 
artistieke initiatieven. Integendeel, 
kraken draagt juist níet bij aan de 
leefbaarheid. Bovenstaande voorbeel-
den geven aan dat krakers maar al 

te vaak voor overlast zorgen. Het ge-
kraakte pand vermindert daarnaast 
fors in waarde, evenals de huizen van 
de buren. 
VVD-Tweede Kamerlid Brigitte van 
der Burg: “De VVD pleit al jaren voor 
een kraakverbod. Ik stoor me ma-
teloos aan met name linkse politici 
en gemeentebesturen, die – ondanks 
de vele wantoestanden – nog steeds 
een romantisch en idealistisch beeld 
van kraken hebben. De Amsterdamse 
wethouder Maarten van Poelgeest be-
titelde krakers zelfs als ‘vrijwilligers 
voor de stad, die van belang zijn om 
huisjesmelkers te bestrijden’. Wat 
een onzin!”

KRAKEN NEE, LEEgSTAND NEE
De liberalen zijn niet de enigen die er 
zo over denken. Samen met het CDA 

en de ChristenUnie wordt nu gewerkt 
aan een gezamenlijke initiatiefwet 
om het kraken van woningen en be-
drijfspanden te verbieden. In die wet 
worden ook aanvullende maatrege-
len genomen om leegstand tegen te 
gaan. De fracties willen de wet voor 
de zomer voor advies naar de Raad 
van State sturen. Het is de bedoeling 
dat de wet in 2008 in werking treedt, 
zodat de politie nog dit jaar vaker 
kan optreden tegen krakers die lak 
hebben aan wet- en regelgeving.

8 APRIL 2008

Baas in 
eigen huis
 

VVD werkt aan initiatiefwet kraakverbod
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De VVD laat mensen géén twee keer 
betalen voor hun AOW. 
In het verleden was het CDA tegen 
ontheffing van sollicitatieplicht 
voor alleenstaande bijstandmoeders; 
sinds de aantreding van dit kabinet 
zijn ze hier vóór. De VVD heeft bij 
wijze van motie nog geprobeerd de 
consistente lijn uit Balkenende II en 
III te handhaven, maar de CDA-frac-
tie heeft in de Tweede Kamer tegen 
deze motie gestemd, waardoor hij is 
verworpen. De VVD is voorstander 
van een sollicitatieplicht voor bij-
standsmoeders om hen niet te laten 
vastlopen in uitzichtloze uitkerings-
afhankelijkheid. 

Het CDA was eerst voorstander van 
het vasthouden aan de Zalmnorm; 
nu laat ook het CDA deze los. De VVD 
is voor het correct toepassen van de 
Zalmnorm. Dat houdt in: een be-
hoedzame economische groeiraming 
van 1,75% en op basis daarvan uitga-
venplafonds instellen voor de gehele 
kabinetsperiode. Daarmee wordt een 
buffer ingebouwd voor tegenvallers 
en voor slechtere tijden. Zo blijven de 
overheidsfinanciën op orde. Belang-

rijk voor uw koopkracht op langere 
termijn. 

CDA DRAAIBOEK VERKEER 
& wATERSTAAT 
Op 6 juni 2007 zei CDA-woordvoer-
der Ger Koopmans in het Algemeen 
Dagblad: “Mensen dreigen het gevoel 
te krijgen dat de overheid hun auto 
als melkkoe gebruikt. Juist nu het 
ene plan na het andere wordt gelan-
ceerd. Van een ‘slurptaks’ tot hogere 
parkeertarieven voor vervuilende au-
to’s. Dat moeten we niet doen.” 
Het CDA was eerst tegen de slurptax, 
daarna voor. De VVD is tégen alle be-
lastingverhogingen voor de automo-
bilist. Het CDA was eerst voor, toen 
tegen, nu weer voor de verhoging 
van de benzineprijzen. Eerst tegen 
de verhoging van dieselaccijns, later 
voor. Eerder voor differentiatie par-
keertarieven; nu tegen. Eerst tegen 
een vliegtax, nu weer voor. Het CDA 
wilde eerst wel extra geld investeren 
in de N69; nu niet meer. Voor kilo-
meterheffing in de vorige kabinets-
periode; nu tegen. Voor, tegen, voor 
nieuwe taxitarieven. “Het CDA is de 
weg kwijt. Toch lastig met al die ver-
keersproblemen”, aldus VVD-woord-
voerder Paul de Krom.

CDA DRAAIT DOOR
Vervolg van pagina 1

Lees meer op www.vvd.nl 

door gERARD wIEgEL

Optreden tegen 
professionele 
bezwaarmakers
Land gegijzeld door 
procedureridders

ONBALANS - De besluitvorming 
over infrastructuurprojecten ver-
loopt veel te traag. Deels wordt dat 
veroorzaakt doordat de wet nu Jan 
en Alleman de mogelijkheid biedt 
bezwaar en beroep aan te tekenen, 
ook partijen die geen direct belang 
bij een besluit hebben. De VVD wil 
dat veranderen. Tweede Kamerleden 
Paul de Krom, Helma Nepperus en 
Fred Teeven: ‘De VVD heeft er genoeg 
van dat notoire bezwaarmakers als 
Milieudefensie blijven proberen be-
langrijke projecten te blokkeren, zo-
als de A4 en de Tweede Maasvlakte. 
De balans in onze rechtstaat is hele-
maal zoek. Ons land wordt gegijzeld 
door dit soort clubs, die belangrijke 
ontwikkelingen in regio’s waar ze 
geen enkel direct belang hebben al-
leen maar willen blokkeren. Zelfs als 
er groot politiek en maatschappelijk 
draagvlak is. Wij willen dat een be-
roep op de rechter alleen nog moge-

           Eigendom huis 
of kantoorpand moet 
veilig zijn

«

lijk is voor personen en organisaties 
die direct belanghebbenden zijn bij 
een project.’ Kern van het initiatief-
wetsvoorstel wordt het inperken van 
het begrip ‘belanghebbende’ in de Al-
gemene Wet Bestuursrecht.

Kijk voor ‘We mogen niet meer ...’ op de Betuttelings-
barometer. Deze barometer, die te vinden is op 
www.vvd.nl , stijgt voortdurend dankzij de betutte-
lende maatregelen,  die door dit kabinet aan Neder-
land worden opgelegd. Tweede Kamerlid Brigitte van 
der Burg roept iedereen op via vvd.nl regels van dit 
kabinet aan te leveren, die men zelf als betuttelend 
ervaart. 

Betuttelingsbarometer

Van der Burg: ‘goed voor de stad? wat 
een onzin!’
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Nieuwe partijvoorzitter Opstelten: ‘De verbindingsman’
Vrijwilliger onder de vrijwilligers 

gROEI - Maandag 31 maart jl. was 
hét moment van de ledenraadpleging 
daar: de slogan ‘Ik ga voor Ivo’ bleek 
de meeste leden van de VVD te hebben 
aangesproken. Van de 36.636 stemge-
rechtigden brachten er 15.730 hun 
stem uit. Dat is een opkomstpercen-
tage van bijna 43%. Opstelten behaal-
de ruim 67% van de stemmen, Hoes 
kwam op bijna 32% uit. Eén procent 
van de 15.730 stemmen was blanco. 
Nadat de beide kandidaten diverse 
vragen van de zijde van de pers had-
den beantwoord, gaf de inkomend 
partijvoorzitter de volgende verkla-
ring. 
‘Beste liberale vrienden en vriendin-
nen, dank aan alle leden die op mij 
gestemd hebben! Dank aan Onno 
Hoes voor de wijze waarop we cam-
pagne hebben gevoerd! Het was fan-

tastisch om samen zoveel door het 
land te trekken. Van Eindhoven tot 
Heerenveen. Van Leiden tot Holten. 
Het was fantastisch om te doen! Dank 
aan mijn campagneteam voor hun 
enthousiasme en inzet! 
En nu …. is het dan echt zo: ik ben 

door de leden gekozen tot de 12e par-
tijvoorzitter van de VVD! En…. ik ga 
ervoor! Voor groei van het ledenaan-
tal. Voor een permanente campagne 
en fondsenwerving! En voor goede re-
sultaten bij de verkiezingen in 2009, 

2010 en 2011! Als nooit tevoren is er 
ruimte voor een brede en sterke libe-
rale volkspartij! De VVD! We moeten 
onze klassieke liberale standpun-
ten, waar nodig, herijken en scherp 
neer te zetten! We moeten een goed 

           Scherp positie 
bepalen in de actuele 
thema’s

klimaat creëren voor onze Tweede 
Kamerfractie om zich te kunnen pro-
fileren! We moeten onze eigen koers 
varen, ons richten op de verkiezin-
gen, eenheid uitstralen. Dan komt de 
winst voor onze brede liberale volks-

partij! Tijdens de 124e algemene ver-
gadering op 23 en 24 mei a.s. zal ik in 
Noordwijkerhout geïnstalleerd wor-
den. Ik hoop u allen daar te treffen! 
Nogmaals dank en ik hoop u vaak te 
mogen ontmoeten in het land!

Opstelten en echtgenote benieuwd naar de sms-gelukwensen. (V.l.n.r.) Hoes, Van Zanen en Opstelten tijdens de persconferentie. 
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Mijn opvolger als partijvoor-
zitter per 24 mei aan-

staande is bekend. Ivo, ik wens 
je veel succes! In de Nederlandse 
politieke geschiedschrijving 
wordt wel eens over �mooie 
hondenbanen� geschreven. Het 
partijvoorzitterschap van de 

VVD is er daar 
één van. Het 
moment van 
reflectie en 
‘aftellen’ is 
aangebroken. 

Mijn één 
na laatste 
column, 
de laatste 
vergaderingen 

van het Hoofdbestuur, de laatste 
Algemene vergadering die ik ga 
voorzitten en zo verder. Ik heb 
het steeds met plezier gedaan. 
Hectisch, turbulent, onge-
kend en historisch, waren vele 
gebeurtenissen in onze partij 
van de afgelopen vijf jaar. Het 
begon met het omvormen van 
de VVD tot een idee- en debat-
partij. Daar zien we resultaat 
van. Het Liberaal Manifest, heel 
veel goede flitscongressen, een 
krachtig verkiezingsprogram-
ma, partijraden en recent nog 
de Herbronningsdiscussie. 

Tijdens de verkiezingscampagne 
voor het partijvoorzitterschap 
in 2003 ben ik begonnen met 
afdelingen en Kamercentrales 
te bezoeken. Om daar eigenlijk 
nooit meer mee te stoppen. 
Uitleg geven over de politieke of 
verenigingsactualiteit. Nooit in 
het volle licht van de publiciteit. 
Maar wel te midden van die 
hardwerkende vrijwilligers, die 
het cement en het fundament 
van onze partij vormen. Dat zijn 
de fijnste momenten voor een 
partijvoorzitter: als ‘eerste’ vrij-
williger samenwerken met die 
honderen andere vrijwilligers. 
Naast de vele ondankbare kan-
ten van de functie, geven al die 
ontmoetingen energie. Met heel 
veel genoegen heb ik mijn taken 
en verplichtingen vervuld. En 
uit volle overtuiging, want onze 
club èn onze liberale idealen 
zijn het meer dan waard.  

PROFILEREN - In oktober 2007 start-
te de VVD Limburg Organiseertank 
als officiële commissie van de VVD 
Kamercentrale Limburg. Het initia-
tief van deze organisatie-commissie 
kwam van een drietal jonge VVD’ers 
(Erwin Moors, Jeroen Janssen, Mischa 
Mooren).  
Het bestuur van de Organiseertank 
wordt gevormd door zeven jonge Lim-
burgse liberalen, die zich het profile-
ren van de Volkspartij voor Vrijheid 
en Democratie in Limburg ten doel 
hebben gesteld. Dat gaan ze doen 
met meer bekende activiteiten zoals 
cursussen en debatten, maar ook met 
meer informele activiteiten, waaron-
der bijvoorbeeld etentjes en wande-
lingen. Een actievere VVD moet naar 
hun mening leiden tot het aantrekke-
lijker worden van het lidmaatschap 
van de partij en tot een sterkere VVD. 

Proficiat 
en aftellen

Bestuursleden VVD Limburg Organiseertank, v.l.n.r. jeroen janssen, Erwin moors, 
marc Keijsers, mischa mooren, Niki Vintcent, Ralph Peters, Raja moussaoui. 

Na een eerste activiteit, een Libera-
lisme avond, staat nu de coördinatie 
van het bezoek van Mark Rutte en 
Henk Kamp op 9 en 10 april a.s. aan 
Limburg op de agenda. Daarna zal op 
zondagmiddag 18 mei a.s. een Heu-
velland-wandeling in de omgeving 
van Valkenburg aan de Geul plaats-
vinden. Deze middag staat onder lei-
ding van het Tweede Kamerlid Fred 
Teeven en Statenlid John Aarts, te-
vens gemeenteraadslid te Maastricht. 

Nadere informatie omtrent de ac-
tiviteiten kunt u vinden op de web-
sites www.vvdlimburg.nl en www.
organiseertank.eu. Uw vragen, tips 
of opmerkingen naar aanleiding van 
dit artikel kunt u sturen naar organi-
seertank@live.nl. En vanzelfsprekend 
bent u allen voor ale activiteiten van 
harte uitgenodigd!

Daadkrachtig initiatief 
VVD Limburg Organiseertank 

GESLAAGD
Aan onze oproep in de vorige editie 
kan maar één conclusie worden ver-
bonden: de metamorfose van Liber is 
geslaagd. Velen van u hebben gerea-
geerd. En, op een enkel commentaar 
na, uiterst positief. Zo vond A.J. Bak-
ker uit Haren (Gn) het blad veel lees-
baarder en interessanter. Joke van 
Olm-Koenen uit Hilversum (lid Par-
tijraad) was blij weer ‘een echt VVD-

partijblad’ terug te zien. Margreet 
van Wijk, VVD Leiden, vond Liber 
nu prima bruikbaar om potentiële 
leden het laatste zetje naar het lid-
maatschap te geven! De complimen-
ten kwamen ook van Lennart Harpe, 
fractievoorzitter VVD Delft. Hij vindt 
Liber ‘een toegankelijke en veelzijdi-
ge krant, met voor ieder wat wils zon-
der oppervlakkig te zijn.’ Ook Jenny 
Verstraten uit Breskens is tevreden: 
‘Beter, en een stuk goedkoper!’ Geen 
ellenlange verhalen vormen voor 
Hans van der Kolk uit Amsterdam 
de grote vooruitgang. Voor anderen 
mag de frequentie verder omhoog. 
Gerrit Arendsen Raedt: ‘Kan het blad 
nog actueler zijn.’ Ander voordeel, 

volgens Arnout Huisman, voorzitter 
VVD Amsterdam West, is dat je Liber 
nu nog eens op straat kan uitdelen. 
‘Heel goed zo.’ Van een gezapig ma-
gazine naar een sprankelende, aan-
trekkelijk leesbare krant, vindt ook 
Jacqueline van Es, fractievoorzitter 
VVD Vlaardingen. ‘Een krant die echt 
uitnodigt om mee te denken, mee 
te doen.’ Dat laatste belooft bijvoor-
beeld Wouter Elbers uit Heeze. ‘Naast 
de digitale snelweg nu een nieuw 
krantje, het een kan niet buiten het 
ander.’ Voor Teun Treur uit Alsmeer 
moet wel een oplossing voor het be-
waren gevonden worden, want ‘een 
krant gooi je weg.’ Dat bewaren doen 
we binnenkort digitaal, op vvd.nl. 

jan van Zanen
partijvoorzitter

Gezien én gehoord 
én begrepen worden

Afdeling Den Haag
praat over Missie Uruzgan 
BELANg - 2008 is debatjaar bij de 
VVD afdeling Den Haag met een 
reeks inhoudelijke bijeenkomsten 
voor alle leden. De Werkgroep Inter-
nationale Politiek hield op 18 maart 
jl. een openbare discussieavond over 
de Nederlandse inzet van militai-
ren in Uruzgan en de NAVO. Drie 
kopstukken, Hans van Baalen (bui-
tenland-woordvoerder VVD-Tweede-
Kamerfractie), VVD-Eerste Kamerlid 
generaal b.d. Frank van Kappen en 

oud-VVD-minister van Defensie Wim 
van Eekelen, gingen met de aanwe-
zigen in debat. Allen wezen op het 
grote belang van de missie in Afgha-
nistan. Nederland heeft een morele 
plicht daaraan bij te dragen. Gezien 
de veiligheidssituatie in de wereld is 
het van belang te voorkomen dat Af-
ghanistan weer een vrijplaats wordt 
voor terroristen. 

PERmANENTE CAmPAgNE - De 
VVD Rotterdam is het hele jaar 
door op straat te vinden met twee 
grote eyecatchers: de opblaasbare 
VVD Bank en de VVD Camper. 
Vanuit het Campagne Dreamteam 
zijn enthousiaste Rotterdamse 
VVD-leden doende de Perma-
nente Campagne in hun stad tot 
een liberaal succes maken. Elke 
maand staat men op straat met 
een thema-activiteit, in VVD-jassen 
en voorzien van gadgets, flyers en 
campagneborden met statements 
erop. Daarnaast is een Campagne-
Toolkit ontwikkeld met daarin de 
benodigde campagneattributen, 

van pepermuntjes tot pennen en 
ballonnen. Een activiteitenkalen-
der met een jaarplanning van acti-
viteiten maakt inzichtelijk waar de 
VVD elke maand is.
De VVD Rotterdam is dus zichtbaar! 
Want dat is wat de Rotterdamse 
burgers willen: ze willen gezien, 
gehoord en begrepen worden!!

Caroline van Doorn, PR/
Communicatie  KC VVD 
Rotterdam, carolinevandoorn@
vvdrotterdam.nl

www.vvddenhaag.nl

Voorzitter Van Zanen nieuwsgierig naar 
het eerste exemplaar.

POLITIEK SmOEL - Rob Posthumus, 
fractievoorzitter van de VVD in de ge-
meente Blaricum, heeft samen met 
tien andere fractievoorzitters uit het 
gehele land het fractievoorzitters-
platform opgericht. ‘Het politieke 
smoel van de VVD in een dorp of stad 
wordt toch vormgegeven door de 
fractie(voorzitter). Het gaat er vooral 
om via de politieke lijn overal in het 
land liberale issues gecoördineerd 
naar voren te brengen. Dat levert 
overal in het land media-aandacht 
op, wat aansluit op de permanente 
campagnestrategie. Het uitwisselen 
van ervaringen en het hebben van 
een ‘lijntje naar Den Haag’ is dan ook 

zeer nuttig. Dit platform werkt in 
twee richtingen en maakt snel scha-
kelen mogelijk’, aldus Posthumus. 
Hij kwam tot zijn initiatief na een 
gesprek met partijleider Mark Rutte 
en de voorzitter van de VVD-Bestuur-
dersvereniging Michiel van Haersma 
Buma. Op woensdag 19 maart jl. ver-
kenden ze met Mark Rutte de eerste 
prioriteiten voor een gezamenlijke 
agenda. Daarbij kwamen de pracht-
wijken van Vogelaar, jeugdzorg, 
WMO, bestrijding ongeletterdheid en 
duurzaamheid aan de orde. 

Fractievoorzitters-
platform van start

r.posthumus@freeler.nl
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Ontbundeling energie- 
bedrijven op scherp
CONCURRENTIE - Eind vorig jaar 
stuurde de Europese Commissie 
plannen voor de ontbundeling van 
energiebedrijven in Europa naar 
het parlement en de raad. Deze 
plannen moeten bijdragen aan een 
meer concurrerende energiemarkt 
in Europa. 

Energiebedrijven in nederland 
moeten het beheer en eigendom 
van het netwerk al splitsen van de 
productie- en verkoopactiviteiten. 
Onze gas- en elektriciteitsbedrij-
ven, die tijdens het debat hierover 
in nederland zich zwaar verzetten 
tegen bedoelde splitsing, omar-
men nu de voorstellen van de 
Commissie en lobbyen hiervoor in 
Brussel.
Onder aanvoering van Duitsland 
en Frankrijk verzetten acht lidsta-
ten zich echter tegen de voorstel-
len van de Commissie. Begin 2007 
schaarde het parlement zich ach-

ter de ontbundeling, maar nu vre-
zen sommige leden, ongeveer één 
jaar voor de verkiezingen, de op-
stelling van hun eigen regering en 
grote energiebedrijven in hun land. 
De Duitse regering echter is klem 
komen te zitten nu het grootste 
Duitse energiebedrijf (EOn) heeft 
aangekondigd haar netwerk te zul-
len afstoten en zich alleen nog te 
richten op de productie en verkoop 
van energie.
Toine Manders is voor de liberale 
fractie een van de onderhandelaars 
voor een compromis in het parle-
ment en met de lidstaten. Hij heeft 
goede hoop dat de aankondiging 
van EOn om te gaan splitsen de 
onderhandelingen over het ener-
giepakket ten goede zullen komen, 
en nog voor het einde van dit jaar 
een akkoord bereikt kan worden.

6 EUROPA

Europese FBI tegen 
kindersekstoerisme 
INFORmATIEUITwISSELINg  - Europar-
lementariër Jules Maaten en Tweede 
Kamerlid Fred Teeven gaan een Euro-
pees burgerinitiatief organiseren om 
de strijd aan te gaan tegen kinder-
sekstoerisme. Dit heeft Jules Maaten 
aangekondigd tijdens een seminar 
over kindersekstoerisme vorige 
maand in het Europees Parlement.  
De VVD´ers willen in heel Europa 
één miljoen handtekeningen verza-
melen om de Europese Commissie te 
dwingen met een plan van aanpak te 
komen en Europol de bevoegdheden 
te geven daadwerkelijk in te kunnen 
grijpen.
 
Seksuele uitbuiting van kinderen 
is een ernstig probleem, dat zowel 
binnen als buiten Europa plaats 
vindt. Er reizen vele duizenden Eu-
ropeanen jaarlijks naar Aziatische 
landen als  Cambodja, Thailand en 
de Filippijnen met als enig doel te 
profiteren van de seksuele diensten 
die kinderen ter plaatse (gedwon-
gen) aanbieden. Bovendien worden 
volgens de International Organisa-
tie voor Migratie ieder jaar 120.000 
vrouwen en kinderen verhandeld 
op de Balkan. Europol wijst er in 
een rapport op dat deze slachtoffers 
van seksuele exploitatie vooral af-
komstig zijn uit landen als Albanië, 

Bulgarije, Moldavië, Roemenië, Rus-
land en de Oekraïne. Het grootste 
deel hiervan komt in West-Europa in 
de prostitutie terecht. De Europese 
Unie dient al het mogelijke te doen 
om deze perverse praktijken van 
haar onderdanen een halt toe  te 
roepen en de kinderen binnen 
en buiten Europa te beschermen.   

Er is een aantal manieren om dit 
te doen. De Europese politiemacht, 
Europol, kan hier een grote rol bij 
spelen. Deze organisatie dient zich 
meer bezig te houden met de opspo-
ring en vervolging van pedofielen, 
kinderhandelaars, sekstoeristen en 
kinderpooiers. Europol heeft op dit 
moment slechts een ondersteunende 
en coördinerende taak en is daardoor 
niet bevoegd om dit tot volledige te-
vredenheid te doen. Daarom zou 
Europol meer bevoegdheden moeten 
krijgen, voornamelijk om zelfstan-
dig onderzoek te kunnen doen naar 
internationale netwerken, die kin-
derhandel en de seksuele uitbuiting 

van kinderen tot hun core-business 
hebben gemaakt. Deze grensover-
schrijdende problematiek kan niet 
alleen nationaal worden aangepakt. 
Daarom zou Europol een soort Euro-
pese FBI moeten worden door Euro-
pol ook uitvoerende macht te geven.  
Het Europees Parlement moet dit 
idee initiëren. Bovendien zouden lid- 
staten meer mankracht ter beschik-
king moeten stellen, zodat Europol 
de mogelijkheid krijgt om politie-
agenten, officieren van justitie en 
rechters in Aziatische landen te trai-
nen om pedofielen niet alleen op te 
sporen, maar ook te vervolgen en uit-
eindelijk te veroordelen.   
Een andere manier om deze praktij-
ken tegen te gaan is de uitwisseling 
van informatie over kindersekstoe-
risten. Betere samenwerking tussen 
de lidstaten moet er voor zorgen dat 
deze informatie in het Schengen 
Informatie Systeem terecht komt, 
waardoor deze gegevens kunnen 
worden uitgewisseld tussen Euro-
pol en nationale politiediensten.  
Zelfs in de 21ste eeuw worden kinde-
ren op grote schaal seksueel uitgebuit. 
Europeanen spelen hierbij een grote 
rol. De Europese Unie en de lidstaten 
mogen hier de ogen niet voor sluiten.

europees burgerinitiatief voor 1 miljoen handtekeningen
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VITALITEITSTEST - Op woensdag 12 
maart jl. stemde het Europees Parle-
ment over de zogenaamde “Gezond-
heidscontrole” (oftewel tussentijdse 
evaluatie) van het Europese land-
bouwbeleid. Jan Mulder wist diverse 
voorstellen van zijn hand aangeno-
men te krijgen.
 
De eisen die de EU stelt aan haar boe-
ren op het gebied van milieu, dieren-
welzijn en voedselveiligheid gelden 
niet of slechts gedeeltelijk voor pro-
ducten die uit andere landen geïm-
porteerd worden. Jan Mulder is van 
mening dat importproducten aan de-
zelfde eisen zouden moeten voldoen. 
Onder de huidige afspraken binnen 
de Wereldhandelsorganisatie (WTO) 
is het echter niet mogelijk om dit 
soort eisen te stellen aan importgoe-
deren. Via het Europees Parlement 
heeft hij de Europese Commissie 
nogmaals nadrukkelijk gevraagd om 
zich hiervoor hard te maken binnen 
de lopende WTO onderhandelingen.
Zolang het echter niet mogelijk is om 

Betere koppeling tussen 
betaling en inspanning

onze hoge productiestandaarden ook 
te eisen van buitenlandse producen-
ten die naar de EU willen exporteren, 
blijft het gerechtvaardigd om onze 
boeren te compenseren voor de strik-
te productie-eisen die wij hen opleg-
gen. Wel moet er dan een betere kop-
peling komen tussen betalingen aan 
boeren en de inspanningen die zij 
doen op het gebied van milieu, die-
renwelzijn en voedselveiligheid. Boe-

ren moeten op proportionele wijze 
beloond worden voor de maatschap-
pelijke diensten die zij daarmee leve-
ren. Verder pleit Jan Mulder al jaren 
voor de invoering van een Europees 
kwaliteitslabel, zodat consumenten 
in ieder geval duidelijk kunnen zien 
welke producten aan de Europese 
standaarden voldoen.

Beveiliging burgerluchtvaart
REALITEITSZIN - Het Europees Parle-
ment heeft 11 maart jl. ingestemd 
met herziene regelgeving op het 
gebied van beveiliging in de burger-
luchtvaart. 

Jeanine Hennis-Plasschaert: ‘Veilig 
vervoer is in een paar jaar tijd in de 
gehele wereld één van de belangrijk-
ste thema’s geworden. Alle vervoers-
middelen moeten ‘security proof’ 
zijn, maar is dat überhaupt moge-
lijk? Een volslagen gek zal altijd z’n 
weg vinden. Het lijdt geen twijfel dat 
de luchtvaart een, cru gezegd, popu-
lair doelwit is én blijft. Hoewel niets 
doen géén optie is, moet bij de af-
kondiging van strenge(re) veiligheid-

maatregelen wel de doeltreffendheid 
en effectiviteit ervan in ogenschouw 
genomen worden, om zo behoud van 
draagvlak voor de maatregelen te ver-
zekeren. Enige realiteitszin in deze is 
meer dan ooit wenselijk. Op duurbe-
taalde schijnveiligheid zit niemand 
te wachten. Het feit dat de terrorist 
steeds creatiever wordt, wordt niet 
opgelost door het innemen van flesjes 
water, douchegels of lenzenvloeistof. 
Wél door het grensoverschrijdend én 
effectief functioneren van politie-, 
justitie- en inlichtingendiensten.

Europa

Toine Manders
• Interne markt en consumentenbe-

scherming
• Industrie, onderzoek en energie
• Juridische zaken 

www.toinemanders.nl

Jeanine Hennis-Plasschaert
• Transport
• Burgerlijke vrijheden, justitie en 

binnenlandse zaken
• Turkije, Rusland, Zuid-Oost 
   Europa 
www.jeanineineuropa.nl

Jules Maaten (fractieleider)
• Milieu, volksgezondheid en voed-

selveiligheid
• Economische en monetaire zaken
• Constitutionele zaken

www.julesmaaten.eu/

Jan Mulder
•Vice-voorzitter commissie 

Begroting
• Landbouw
• Begrotingscontrole
• Visserij 
http://janmulder.vvd.nl/

www.jeanineineuropa.eu

www.jan-mulder.eu

www.toinemanders.nl

www.julesmaaten.nl 

           Meer bevoegd-
heden voor grens-
overschrijdende 
aanpak
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wATERLAND - In de Provinciale 
Staten van Noord-Holland is op 17 
maart jl. met een ruime meerder-
heid definitief ingestemd met het 
plan voor de aanleg van het Wie-
ringerrandmeer. De VVD-fractie, 
bij monde van woordvoerster Laila 
Driessen, heeft haar gedeputeerde 
Ton Hooijmaijers krachtig gesteund 
bij de planvorming.
Het meer moet zowel de natuur als 

de economie, het toerisme en het 
draagvlak van de voorzieningen in 
de Kop van Noord-Hollland een gro-
te impuls geven. Tevens wordt met 
dit plan beoogd de vergrijzing en 
leegloop in dit gebied tegen te gaan.  

Tijdens het debat heeft de VVD aan-
dacht gevraagd voor de agrariërs. 
Zij moeten worden verplaatst. Van-
af de inpoldering in 1930 hebben 

zij gezorgd voor de welvaart in dit 
gebied. Het is zaak dat zij met het 
grootste respect behandeld worden 
bij hun verplaatsing. Alleen dan 
zullen zij optimaal meewerken. 
Een motie van de VVD over een 
goede bereikbaarheid, met name 
van de noord-zuidverbinding, van 
het toekomstige eiland is met grote 
meerderheid aangenomen.
De VVD-fractie is ervan overtuigd 

dat het Wieringerrandmeer zal lei-
den tot een grote vitaliteit van de 
Noordkop van Noord-Holland met 
een prachtige omgeving, die een 
grote bijdrage zal leveren aan het 
welbevinden en de toekomst van 
de bewoners van dit gebied.

BREED PROTEST 
Amsterdam – ‘for the Happy View only’

ISOLEmENT – De hearing die de Am-
sterdamse VVD-raadsfractie onder 
leiding van Robert Flos samen met 
VVD-Tweede Kamerleden onlangs 
organiseerde over de milieuplannen 
van het roodgroene college is een 
groot succes geworden. Vele Amster-
dammers, ondernemers en vertegen-
woordigers van clubs en brancheor-
ganisaties waren naar het stadhuis 
gekomen om hun mening te geven 
over de in hun ogen oneerlijke en dis-
criminerende plannen, waaronder 
het weren van auto’s van vóor 1992.

De zorgen waren groot. Zo meldden 
veel mensen dat voor bepaalde typen 
voertuigen helemaal geen roetfilters 
te koop zijn. ‘Moeten wij onze cam-
per verkopen?’ Een ander vertelt dat 
zij zich helemaal geen nieuwe auto 
kan veroorloven. De voorzitter van de 
federatie van historische automobiel-
clubs legt uit dat oldtimer-bezitters 
gemiddeld heel weinig rijden, vaak 
alleen maar de stad in en uit. Een an-
dere aanwezige weet te vertellen dat 
maar 70% van de nieuwe diesels kan 
worden aangeboden met een roetfil-
ter. Dus voor maar liefst 30% van de 
nieuwe diesels is het einde verhaal in 
Amsterdam als de plannen doorgaan. 
Ook worden er vragen gesteld over de 
juridische haalbaarheid van de plan-
nen. 

ExORBITANTE PARKEERTARIEVEN
Een ander protestpunt vormen de 
exorbitante parkeertarieven. In som-

mige stadsdelen worden deze bijna 
verdubbeld (van bijvoorbeeld 2,30 
naar 4 euro per uur). Naast olievlek-
werking – mensen zullen net buiten 
de ring gaan parkeren – kleven er 
ook sociale nadelen aan. Doordat een 
bezoek aan Amsterdam duurder en 
minder aantrekkelijk wordt, zullen 
mensen minder snel even langs ko-
men. Vooral voor oudere inwoners 
is dit heel onwenselijk. Ook winkel-
bezoek wordt minder aantrekkelijk. 
Sociaal en economisch gezien zullen 
deze plannen volgens de VVD grote 
negatieve gevolgen voor de stad heb-
ben. 
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Valse 
tolerantie is 
onze grootste 
bedreiging
BEwUSTwORDINg - Een 
kenmerk van de nederlander is 
dat hij zelf uitmaakt wat hij mag 
en moet, maar dat we ons niet 
bemoeien met de privé-situatie 
van anderen. 
Zo sterk is de begrenzing van die 
private ruimte, dat mishandeling 
of dreigende gezinsmoord niet 
of te laat wordt onderkend of 
dat overlast gevende bewoners 
pas zeer laat worden aangepakt. 
is dat doorgeschoten tolerantie? 
Of valse tolerantie?

paula Brunsveld van Hulten, 
lid VVD-partijcommissie Maat-
schappelijke participatie, legt 
aan de hand van een diepgaande 
analyse in provincie & gemeen-
te, het blad van de VVD-Be-
stuurdersvereniging, van maart 
jl. de vinger op de gevoelige 
plek. ‘Valse tolerantie is laf en 
verloochent onze samenleving’, 
stelt zij. ‘Bovendien laat het 
degenen die de moed hebben 
om, vaak tegen de eigen groep 
in, daadwerkelijk in te burgeren 
in de kou staan. Valse toleran-
tie verhult en verpest de echte 
kansen voor integratie en voor 
een onvermijdelijk gezámenlijke 
toekomst van onze kinderen als 
vrije individuen, zwart en blank.’

Wat te doen om integratie te 
bevorderen en die onvermijde-
lijk gezamenlijke toekomst tot 
een succes te maken voor onze 
kinderen en kindskinderen? ‘Een 
eerste vereiste is lijkt mij be-
wustwording. Bewustwording 
over onszelf als individu en de 
samenleving waarin wij leven. 

Hoe kunnen wij zo´n bewustwor-
ding ontwikkelen? Filosofie (en 
logica) zou een verplicht vak in 
het onderwijs aan álle leerlingen 
moeten worden, uiteraard aan-
gepast aan onderwijsdoelgroep, 
-fase en -vorm. Dit vak verschaft 
en prikkelt inzicht en begrip over 
onszelf en onze samenleving,  
en levert daarmee een bijdrage 
aan het ontwikkelen van dat be-
wustzijn. Het geeft iedere toe-
komstige volwassene dezelfde 
toegang tot dezelfde individuele 
vrijheid in onze democratische 
open samenleving.’

www.hetsocialegezichtvandevvd.nl 
 

ZORgPRAKTIjK - Op uitnodiging van 
de VVD Kamercentrale Zuid-Holland 
Noord bracht Mark Rutte op 25 fe-
bruari jl. een werkbezoek aan Lan-
singerland. Hij kreeg een program-
ma aangeboden dat hem een kijkje 
moest verschaffen in de keuken van 
de eigentijdse zorgverlening in deze 
gemeente. Dus bezocht hij het woon-
zorgcentrum De Oudelandse Hof, 
het kinderdagverblijf De Vlinder en 
kreeg hij een rondleiding door het 
poliklinisch-diagnostisch centrum 
van het Sint Franciscus Gasthuis. 
Burgemeester Van Vliet en VVD-raads-
lid Erik Roest gaven de VVD-leider een 
overzicht van de uitdagingen, soms 
ook wel de problemen, waar een snel 
groeiende gemeente als Lansinger-
land mee wordt geconfronteerd.  Zo 
kwam de uitvoering van de WMO 
ter sprake. ‘Hier in Lansingerland’, 
merkte Rutte op, ‘hoor ik dat het 
eigenlijk redelijk goed gaat. Maar je 
ziet op veel plekken in Nederland dat 
die WMO moeizaam inregelt. Over 

die 200 miljoen euro overschot bij 
de gemeenten hoor ik verschillende 
verhalen. Daar blijf ik maar buiten. 
Maar een tweede les die ik vandaag 
heb meegenomen is dat je erg moet 
oppassen dat gemeenten niet alleen 
maar naar de kosten kijken. Wat ze 
hier gedaan hebben, en daarin heeft 
de VVD het voortouw genomen, is 
naast kosten ook naar de kwaliteit 
kijken. Als je dat doet, dan lukt het 
met zo’n aanbesteding dus wèl’.

Ook het probleem van de lange aan-
rijtijden van ambulances vormde een 
aandachtspunt tijdens de rondgang. 
Rutte’s antwoord op de vraag of er 
van deze regering nog wat verwacht 
kan worden op dit punt: ‘Ik ben niet 
zo enthousiast over deze regering, 
maar ik hoop dat we hen op dit punt 
kunnen overtuigen. Ik ga er opnieuw 
met mijn collega Anouchka van Mil-
tenburg over praten. We hebben het 
signaal nu weer doorgekregen, laten 
we het met prioriteit oppakken’.

Mark Rutte bezoekt 
woonzorgcentrum  

GROeN LIChT WIeRINGeRRANDmeeR

Hearing groot succes. 

meer protest? 
stopherrema@vvdamsterdam.nl

laila.m.driessen@planet.nl

Een bijdrage leveren aan de totstandkoming van de nieuwe Beginsel-
verklaring van de VVD? Dat kan bijvoorbeeld op de Ideeëndag over de 
nieuwe VVD-Beginselverklaring, die op 
zaterdag 19 april a.s. wordt georgani-
seerd in Bilderberg Hotel De Buunder-
kamp, Buunderkamp 8 in Wolfheze. 
Uw visie en bijdragen kunt u ook richten 
aan een speciaal e-mailadres: beginsel-
verklaring@vvd.nl.

IDeeëNDAG 19 APRIL
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Jan Borghuis, actief lid in rotterdam:

Kiezen voor 
een nieuwe koers

Jan Borghuis is een 

liberaal in hart en nieren 

en overtuigd lid van de 

VVD. tegelijkertijd is hij 

ondernemer in rotterdam 

en heeft hij dagelijks te 

maken met de effecten 

van overheidsbeleid en 

politieke besluiten. en dus 

met de inbreng van de 

VVD in de landelijke poli-

tiek. Daar is hij overigens 

niet heel positief over. 

Tekst: Dick Zoet

“Liberaal was ik al tijdens 
mijn tijd op de middelbare 
school. Destijds was ik lid 

van de JOVD. Als liberaal wil je graag 
de verantwoordelijkheid hebben om 
zaken voor elkaar te krijgen. Men-
sen moeten per slot van rekening de 
ruimte krijgen om zichzelf en hun 
ideeën te ontplooien. Na de middel-
bare school ben ik bedrijfseconomie 
gaan studeren. De meeste studenten 
streefden er naar om na hun studie-
tijd bij een grote multinational te 
gaan werken. En dat vond ik eigenlijk 
helemaal niet zo’n liberaal streven. 
Want hoe je het wendt of keert, je 
wordt dan een radertje in dat systeem. 
Dat wordt dan allemaal wel omkleed 
met leaseauto’s en management 
traineeships, maar je blijft een werk-
nemer die beperkt is in zijn of haar 
beslissingen. Ik ben direct na het af-
sluiten van mijn studie ondernemer 
geworden. En dat is toch een andere 
situatie: je bent geheel verantwoorde-
lijkheid voor het doen en laten van je 
onderneming. Fouten worden direct 
afgestraft, maar als je zaken goed 
doet, is ‘the sky the limit’. 
“Ik ben bedrijfseconomie gaan stu-

deren omdat ik de processen binnen 
bedrijven erg interessant vond; de 
ingewikkeldheid van organisaties en 
de methoden om waarden te creëren. 
Dat spiegel je uiteraard aan bekende 
succesverhalen. Dat alles vind ik ove-
rigens nog steeds erg interessant en 
ik lees dan ook nog veel artikelen 
op dat gebied. Helaas is de manier 
waarop die lesstof wordt aangeboden 
op de universiteit een stuk minder 
interessant. Dat is wellicht ook de 
reden waarom we grote problemen 
hebben met het behouden van topta-
lenten. In de tijd dat ik studeerde had 
bijvoorbeeld de Erasmus Universiteit 
ook internationaal een goede naam, 
omdat er toen al een MBA-opleiding 
werd aangeboden. 

TOPTALENTEN
“We hebben inmiddels een goed deel 
van dat aanzien verloren en dat is erg 
zorgelijk voor een land dat de am-
bitie heeft een ‘kenniseconomie’ te 
worden. Als we daar niets aan doen, 
blijft het bij een ambitie. Toptalenten 
wijken uit naar het buitenland, veelal 
de Verenigde Staten. En die zien we 
ook niet meer terug, omdat de on-

de vorige regeringsperioden heeft 
gedaan om die zaken te verbeteren. 
Als er al iets is gebeurd, dan zijn dat 
links en rechts een paar druppels op 
de gloeiende plaat. Wat bijvoorbeeld 
te denken van de fnuikende wet- en 
regelgeving. Mijn compagnon is regis-
ter accountant en ik ben academisch 
geschoold, maar ook wij staan af en 
toe met de handen in het haar. Ik weet 
dat Tweede Kamerlid Charlie Aptroot 
zich in de afgelopen jaren sterk heeft 
gemaakt voor de versobering van de 
regels, maar de resultaten daarvan 
zijn niet zodanig dat ondernemers 
gaan applaudisseren.  
Dat doen ze wel toen bijvoorbeeld 
Rita Verdonk op de Bouwrai in hun 
midden was. Die spreekt de taal die 
ze willen horen. Dat heeft alles te 
maken met het imago van de VVD. 
Fortuyn, Wilders en Verdonk hebben 
de VVD tot drie keer toe de les gepre-
senteerd: veel mensen staan wel ach-
ter onze standpunten, maar stemmen 
toch op een andere partij. Dat doet 
mij pijn in het hart. 

FUNDAmENTEEL ANDERS
“We staan voor een fundamentele 
keuze: doorgaan of breken met het 
huidige imago van het Haagse esta-
blishment. Daarvoor is meer nodig 
dan het schrijven van een helder ver-
kiezingsprogramma. Maatschappelij-
ke ontwikkelingen dwingen je ertoe 
meer ‘mediagenieke’ activiteiten te 
ondernemen. Daarbij telt ook ‘perso-
nality’. Natuurlijk moet er op de ach-
tergrond een hecht doortimmerd par-
tijapparaat zijn, dat de boel in goede 
banen blijft leiden. VVD-politici moe-
ten in mijn ogen niet alleen op rati-
onele gronden weten te overtuigen, 
maar ook door hun persoonlijkheid 
een meer emotionele band weten te 
creëren. En niet ‘belast’ zijn met de 
cultuur van het huidige Haagse esta-
blishment. Dus moeten we misschien 
wel nadrukkelijk ook buiten de partij 
en misschien wel buiten de politiek 
zoeken naar mensen die ons nieuwe 
gezicht gaan bepalen. Dat is voor de 
VVD een lastig besluit, dat realiseer ik 
me heel goed. Maar als we geen keuze 
maken, lopen we het gevaar links en 
rechts door de realiteit te worden in-
gehaald. De VVD heeft immers geen 
exclusief recht op liberaal denken.”

dernemersmogelijkheden daar veel 
groter zijn dan hier. Voor die top – en 
de laag daaronder, die zich aan de top 
spiegelt – hebben we niet de belofte, 
de droom in huis die aansluit bij hun 
ambities. 
“Problemen hebben we trouwens niet 
alleen op universiteiten en hogescho-
len, maar ook in het basis- en mid-
delbaar onderwijs. Dat zijn voor mij 
overigens sociologische problemen, 
die raken aan de wijze waarop we met 
elkaar willen omgaan. Welke normen 
en welke vrijheden willen we hante-
ren. Hier in Rotterdam zijn er veel 
deelgemeenten waar de meerderheid 
allochtoon is. En daar zit voor een be-
langrijk deel de onderwijsproblema-
tiek. Het percentage inkomensafhan-
kelijke allochtonen is veel te hoog. Als 
je op het vmbo of de havo zit en je 
hebt er niet zoveel zin aan of je voelt 
je niet geaccepteerd in de maatschap-
pij, dan is het blijkbaar een optie om 
thuis te blijven. In Duitsland is dat 
bijvoorbeeld veel minder aan de orde, 
want je krijgt daar geen huisvesting 
en geen uitkering. Het zijn allemaal 
voortvloeisels uit onze verzorgings-
maatschappij. Die heeft, naast vele 
goede effecten, onder meer gezorgd 
voor een mentaliteit waarin je die 
principiële eigen verantwoordelijk-
heid kunt ontlopen. We moeten wat 
dat betreft meer terug naar een maat-
schappij waarin je verantwoordelijk 
bent voor je eigen onderhoud en je 
je eigen kansen moet creëren. Dat is 
liberalisme optima forma. 

gEKLEURD ImAgO
“Het is voor ondernemers moeilijk 
vast te stellen wat de VVD tijdens 

INTERVIEw 
 
In Interview krijgen VVD-leden die 
maatschappelijk actief zijn de ruim-
te om dat wat hen bezighoudt met 
anderen te delen. Voelt u zich daar 
zelf toe geroepen of kent u andere 
actieve of interessante VVD’ers? Uw 
suggestie(s) horen wij graag via 
email liber2008@vvd.nl of met een 
telefoontje naar 070 3178887. 

▲

Duurzaam 
ondernemer

▲
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«           ondernemers 
herkennen zich niet meer in 
het Haagse ‘establishment’

Liber
www.vvd.nl

in 1995 richtte Jan Borghuis samen 
met gijs van lokeren Campagne het 
bedrijf greenwheels op. Dat bete-
kende een doorbraak in het gezamen-
lijk gebruik van een auto. De green-
wheels-auto’s staan op verschillende 

uitgiftepunten in een stad en doordat 
iedere abonnee met zijn eigen chip-
card de gereserveerde auto kan ope-
nen, is die op elk moment van de dag 
te gebruiken. Op die manier kunnen in 
principe wel vijftien mensen een auto 

delen. Dat scheelt een hoop parkeer-
problemen, reduceert CO2-uitstoot en 
levert bij 400.000 deelnemers een be-
sparing van 65.200 auto’s op. 
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Ingezonden brIeven

Wilt u iets kwijt over de VVD, de politiek in het algemeen of aanverwante zaken? Uw brief 
kunt u mailen naar liber2008@vvd.nl of per post sturen naar algemeen secretariaat VVD, 
t.a.v. redactie liber, postbus 30836, 2585 gV Den Haag. 

• De redactie bepaalt, zonder opgaaf van redenen, of  een brief wordt geplaatst of niet. Cor-
respondentie hierover is niet mogelijk. 

• De redactie behoudt zich het recht voor bijdragen aan deze rubriek in te korten. Een brief 
mag uit maximaal 175 woorden bestaan. 

• reacties zonder huisadres en inzendingen onder pseudoniem worden niet geplaatst. 
• Het is toegestaan om te reageren op een eerder ingezonden brief. De redactie bepaalt 

echter wanneer een discussie is gesloten. 
• afzenders verlenen toestemming voor openbaarmaking. 

In de komende periode be-
spreekt de Kamer een voor-

stel tot ‘Wijziging van de Paspoort-
wet in verband met het herinrichten 
van de reisdocumentenadministra-
tie’. Onderdeel van dit wijzingsvoor-
stel is de verplichting van iedere bur-
ger om vingerafdrukken af te staan 
bij de aanvraag van een reis- en 
identiteitsdocument. De officier van 

justitie krijgt in het voorstel toegang 
tot de database, waarin deze vinger-
afdrukken worden opgeslagen, voor 
de opsporing en vervolging van ver-
dachten van een misdrijf.
Als burger en als VVD-lid maak ik 
mij ernstige zorgen over de dreigen-
de schending van mijn privacy. De 
overheid dreigt mijns inziens door 
te slaan in haar zorg voor veiligheid 

en offert al te gemakkelijk de privacy 
van haar burgers op. Ik ga ervan uit 
dat wij als liberalen toch geen groot 
voorstander van een almachtige con-
trolestaat, de Tweede Kamerfractie 
zullen vragen om dit voorstel af te 
wijzen.

Simon Terpstra
simonterpstra@gmail.com

Privacy in het geding

Liber
www.vvd.nl

1626 – West-Europa be-
vindt zich nog in de “Kleine 

IJstijd”, een tijd gekenmerkt door 
extreme klimaatwisselingen (zeer 
strenge winters en zeer hete droge 
zomers). Grote delen van Midden-
Duitsland worden getroffen door 
zeer zwaar winterweer, gevolgd door 
een uiterst strenge vorstperiode, die 
rivieren doet dichtvriezen, druiven 
doet barsten, bomen ontbladert en 
opkomende oogsten laat mislukken. 
Passend voor dat tijdperk wordt de 
schuld hiervoor gezocht bij de mens 
en wel in het bijzonder bij tovenaars 
en heksen, die geacht worden “het 
weer te kunnen koken”. Terechtstel-
lingen volgen. Honderden mensen 
worden ter dood gebracht. 
 
2001 – In het laatste decennium van 
de twintigste eeuw wordt een gestage 
stijging van de (wereld)temperatuur 
geconstateerd, alsmede een voort-
gaande stijging van het C02-gehalte in 
de atmosfeer en wel zodanig dat van 
een correlatie mag worden gespro-
ken die tegen de 100% ligt. Er komen 

mechanismen op gang die talloze re-
laties en correlaties leggen. Zo wordt 
de mens (mede)verantwoordelijk ge-
steld voor de stijging van het C02-ge-
halte in de atmosfeer en “dus” voor 
de zeespiegelrijzing, klimaatveran-
dering (regenval, droogte, stormen), 
veranderende rivierregimes, etc. 
Deze (mede)verantwoordelijkheid 
van de mens geeft aanleiding tot het 
beboeten van (extra) C02- uitstoot 
van auto’s, van industrieën en het 
subsidiëren van geldverslindende 
zogenaamd “duurzame” energie-op-
wekkers, zoals de dure windmolens, 
die circa 80% van de tijd (op land) en 
circa 70% van de tijd (op zee) geen 
energie (geen elektriciteit) opwek-
ken. 

2008 - Het volgende is in de periode 
2001-2008 geconstateerd: de stijging 
van het C02-gehalte in de atmosfeer 
zet zich voort (oorzaak ongewis); 
sinds 2001 vindt geen stijging van 
de (wereld)temperatuur meer plaats 
(oorzaak ongewis); de bijna 100% 
correlatie tussen de stijging van het 

CO2-gehalte in de atmosfeer en de 
stijging van de (wereld)temperatuur 
is sinds 2001 verbroken; de spiegel 
van de Noordzee is niet versneld ge-
stegen; de stijging is constant geble-
ven, gelijk aan gemiddeld 1,5 cm per 
10 jaar, zoals gemeten gedurende de 
afgelopen 85 jaar in het Oceanogra-
fisch Instituut te Oostende.

Post-2008 – Aangeraden gedrags-
code: luisteren naar de werkelijke 
deskundigen; de C02-ballon zo 
spoedig mogelijk doorprikken; 
(subsidie)beleid t.a.v. de energievoor-
ziening zo spoedig mogelijk herzien; 
(subsidie)beleid richten op werkelijk 
de wereld bedreigende zaken, zoals 
de nog steeds aan de gang zijnde be-
volkingsexplosie (zoals bijvoorbeeld 
in Bangladesh, waar de bevolking 
tussen 1957 en 2007 toenam van 45 
miljoen tot ruim 140 miljoen, van 
100%  naar meer dan 333%).  

Prof. ir. J.H. Kop, Leersum

C02-HYPE

N.a.v. uw reactie in Liber 
van februari 2008 en n.a.v. 

opmerkingen in de media van diver-
se politici wil ik toch graag opmer-
ken dat vrijheid van meningsuiting 
één ding is en ook een groot goed 
als door u terecht gesteld, maar dat 
‘vrijheid van de consequenties van 
meningsuiting’ daar automatisch 
hand-in-hand mee zou gaan is geheel 
wat anders. 

Dat laatste wordt toch nogal eens 
gesuggereerd, in het geval van de 
Wilders-film niet in de laatste plaats 
door hemzelf, maar ook in VVD-krin-
gen wordt dat gehoord. Om te stellen 
dat het een niets te maken heeft met 
het ander gaat mij veel te snel door 
de bocht en kan m.i. ook nooit in alle 
gevallen terecht zijn. Er is voor mij 
een soort glijdende schaal, van niet 
tot geheel verantwoordelijk.

Laat mij dat illustreren met een voor-
beeld, waarbij ik mij ervan bewust 
ben dat dit nooit voor honderd per-
cent opgaat. Stel je loopt met vrien-
den door een landschap en komt een 
kastje op de grond tegen waarop een 
soort hendel zit, typisch zo een ding 
waar soms op afstand een ontplof-
fing mee wordt veroorzaakt. ‘Ha’, 
roep je, ‘dat is nu net zo een ding dat 
ik altijd al heb willen proberen’. ‘Dat 
kan zijn’ zegt een wandelgenoot, 
‘maar kijk eens, daar komen een 
paar draadjes uit dat ding, die rich-
ting dat dorp daar lopen. Je kunt die 
draadjes wel niet helemaal zien en je 
hebt ze zeker niet zelf gelegd, maar 
een zegsman van mij in dat dorp ver-
telde mij dat een of andere malloot 
daar een portie dynamiet met een 
ontsteker eraan heeft neergelegd.’  
Maar toch trekt en duwt de man aan 
de knop, ontploffing, doden, enz. 

Toch niet verantwoordelijk? Dat lijkt 
me sterk; niet alleen moreel, ook 
juridisch lijkt me zijn verantwoorde-
lijkheid groot.
De vergelijking met de Wilders-film 
lijkt me redelijk ver op te gaan. De 
mogelijke consequenties zijn her-
haaldelijk aangegeven, o.a. recent 
ook door de minister-president. Het 
is ook de verantwoordelijkheid van 
onze samenleving om op de conse-
quenties te wijzen. Maar de verant-
woordlijkheid voor de consequenties 
van het handelen ligt voor mij heel 
ver in de richting van ‘volledig ver-
antwoordelijk’ voor degene die aan 
het hendeltje zit.

Vrijheid van meningsuiting? Ja, ze-
ker! Maar dan? 

Ted Loman 

Vrijheid van Meningsuiting ! En ?

Als oud-lid van het CDA 
betreur ik de huidige 

linkse koers van die partij. Ik be-
sprak de ontwikkelingen met mijn 
VVD-buurman, die mij daarna uw 
partijblad Liber (jrg 3 no 1) onder 
ogen bracht. Ondanks mijn sym-
pathie voor uw partij viel de op-
positietoon mij eerlijk gezegd wat 
tegen. Het lijkt mij dat best wat 
meer op niveau en naar de inhoud 
standpunten mogen worden inge-
nomen.
Een extreem voorbeeld tref ik aan 
op bladzijde 3. Bij het aantreden 
van de nieuwe Tweede Kamer zag 
een linkse meerderheid haar kans 
schoon. Zij forceerde de verwezen-
lijking van het Generaal Pardon, 
tegen de voorkeur van de vorige 
coalitie. Zo werkt de democratie, 
waarvan u de letter D in de partij-
naam hebt staan. De steun van het 
CDA is het uitvoeren van de wil 
van de meerderheid van het par-
lement. Als u dat anders probeert 
voor te stellen, bent u daarin niet 
oprecht.
Mijn voorkeur zou het hebben als 
u uw achterban aangeeft dat u wilt 
streven naar een andere invulling 
van de prioriteiten in de financie-

ring van het beleid. Steeds vaker 
valt mij op dat mijn geld beschik-
baar wordt gesteld voor doelen 
waarmee ik geen enkele affiniteit 
heb. Deze bestedingen vallen voor-
al in de sociale sector en bij de in-
burgering. Werkelijk noodzakelijke 
bestedingen, zoals verbetering van 
onderwijs- en politiesalarissen, 
sneeuwen bij deze regering onder 
bij doelstellingen die niet gericht 
zijn op productieve activiteiten.  

Ook het ontbreken van een visie 
op het grootste vraagstuk van deze 
tijd, dat van de energie, stelt mij te-
leur. Daar waar de energieproble-
matiek in Europa wordt verengd 
tot de energiemarkt is de kans op 
een blijvende oplossing zeer gering. 
De opmerking dat “energie meer 
en meer uit hernieuwbare bron zal 
moeten gewonnen” is nu al zoveel 
malen herhaald, dat daarmee geen 
indruk meer wordt gemaakt. Dan 
wil ik ook weten wat de VVD zich 
daarbij voorstelt. Ik zal over een en 
ander proberen te reageren op de 
betreffende site.
 

Hans Nyst.
jphnyst@planet.nl

Prioriteiten 
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De bedragen die energiele-
veranciers als voorschot aan 
consumenten vragen, rijzen de 
pan uit. Woordvoerder Halbe 
Zijlstra: “Mensen betalen soms 
meer dan het dubbele van de 
werkelijke kosten, en kunnen 
dit vaak pas na een jaar aan la-
ten passen. Zelfs dan geldt bij 
sommige energieleveranciers 
dat het bedrag maar met maxi-
maal 10 procent kan worden 
bijgesteld.

In een rapport van de Organi-
satie voor Economische Sa-
menwerking en Ontwikkeling 
(OESO) staat dat Nederland op 
moet schieten met het doorvoe-
ren van noodzakelijke hervor-
mingen, zoals de versoepeling 
van het ontslagrecht. De ont-
slagbescherming die Nederland 
nu kent, maakt de arbeidsmarkt 
star. Mensen zonder baan kun-
nen daardoor moeilijk nieuw 
werk vinden.

Het CDA draait op cruciale pun-
ten en keert het beleid van het 
vorige kabinet de rug toe. Dat 
legt VVD-woordvoerder Henk 
Kamp uit aan de hand van een 
waslijst van onderwerpen op 
het gebied van immigratie en 
integratie. ‘De heldere stand-
punten die de in vorige periode 
samen met de VVD tot stand 
zijn gekomen, worden geheel 
verlaten. Het CDA draait volle-
dig linksom.’

De minister van Verkeer en Wa-
terstaat heeft in de Tweede Ka-
mer tijdens het debat ‘Anders 
betalen voor mobiliteit’ gezegd 
dat de BPM (de aanschafbelas-
ting op auto’s) bij invoering van 
de kilometerheffing niet tot nul 
wordt afgebouwd. De minister 
handelt daarmee in strijd met 
de afspraken die eerder met 
de Kamer zijn gemaakt. Paul 
de Krom: “De minister is op dit 
punt onbetrouwbaar”.

3

Kritiek op CDA 
maakt de 
tongen los. 

ALgEmEEN DAgBLAD 25-03-2008 - Bijstands-
moeders zijn de afgelopen jaren massaal aan 
het werk gegaan. Sinds de invoering van de 
wet werk en Bijstand in 2003 kwamen bijna 
twintigduizend alleenstaande ouders uit de 

bijstand, mede door de sollicitatieplicht voor 
moeders met kinderen onder de 5 jaar. De soci-
ale diensten constateren dat deze groep dank-
zij het werk minder geïsoleerd raakt, geen ach-
terstand meer oploopt en gemotiveerd is. Het 

levert de overheid bovendien miljoenen euro’s 
besparing op. 

VVD-beleid dat werkt!
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Ontwikkelingssamenwerking

‘Three strikes, you’re out’ Proeflokaal voor de 
werkende standVERTROUwEN TERUg - Om veelplegers 

van kleine criminaliteit aan te pak-
ken moet de overheid het principe 
‘Three strikes and you’re out’ gaan 
toepassen. Dat stelt het wetenschap-
pelijke bureau van de VVD, de Tel-
dersstichting. Criminelen moeten na 
drie veroordelingen automatisch een 
hoge straf krijgen. Daarbij moet wel 
rekening gehouden worden met de 
zwaarte van alle overtredingen.
 
In het op 12 maart jl. verschenen 
rapport wordt gepleit voor een ste-
vige aanpak van veelvoorkomende 
criminaliteit zoals inbraken, diefstal 
en agressie. Dat moet gebeuren door 
meer straffen op te leggen in plaats 
van de nu bestaande aandacht voor 
de terugkeer van daders in de maat-
schappij. Het strafrechtprincipe 
‘Three strikes you’re out’ werd vanaf 
de jaren negentig in verschillende 
Amerikaanse staten ingevoerd. Na 
drie misdrijven konden criminelen 
voorgoed achter de tralies verdwij-
nen. De term ‘three strikes’ komt uit 
het honkbal, waar de slagman na 
drie slagen uit is.

VERKEERD SIgNAAL
De Teldersstichting staat een min-
der zware variant voor dan in de VS 
gebruikelijk is. Gedacht wordt aan 
een systeem waarbij bij een derde 
misdrijf de maximale straftijd van de 
drie afzonderlijke misdrijven bij el-
kaar wordt opgeteld. Deze tijd wordt 
door drie gedeeld. Dat is de tijd die 
een veroordeelde moet zitten.
De Teldersstichting stelt ook dat het 
volwassenenstrafrecht moet worden 

VOEDINgSBODEm - In Eindhoven 
was op 10 maart jl. een politiek café 
over ontwikkelingssamenwerking. 
Eerdere bijeenkomsten over het-
zelfde thema vonden de afgelopen 
anderhalve maand plaats in Utrecht, 
Rotterdam en Groningen. Eind april 
wordt de reeks besloten met een slot-
bijeenkomst in Den Haag.

Twee van de drie panelleden in Eind-
hoven speelden een thuiswedstrijd: 
VVD-Kamerlid Arend-Jan Boekestijn, 
omdat hij voor een liberaal publiek 
mocht optreden, en PvdA-Kamerlid 
Martijn van Dam, omdat hij is gebo-
ren en getogen in de Lichtstad. Derde 
deelnemer was Farah Karimi, voor-
malig Tweede Kamerlid voor Groen-
Links en sinds 1 februari algemeen 
directeur van Oxfam Novib.

Thema van de bijeenkomst was In-
ternationale samenwerking & De-
mocratie. De eerste stelling waarover 
gedebatteerd werd, was: Ontwikke-
lingssamenwerking is de beste pre-
ventie tegen radicalisering. Volgens 
Van Dam is radicalisering vaak het 
gevolg van het feit dat mensen geen 
invloed hebben op het bestuur. Boe-
kestijn ziet wel wat in de stelling, 
maar plaatst ook kanttekeningen. 
Zijn stelling is namelijk dat alleen 
economische groei leidt tot demo-
cratie. Democratie kan niet van bui-
tenaf opgelegd worden. Er is een voe-

dingsbodem nodig en die ontstaat 
alleen door economische groei. Groei 
maakt het ontstaan van een midden-
klasse mogelijk en een middenklasse 
is, zo blijkt uit de geschiedenis, de 
motor achter de democratie. Althans 
... Karimi is na haar Kamerlidmaat-
schap een half jaar adviseur ge-
weest van het Afghaanse parlement.  
‘Dit parlement zat vol met krijgshe-
ren en regelrechte criminelen, die 
alleen bezig waren met het veiligstel-
len van hun eigen belangen. Hier zijn 
de democratische rituelen ingevoerd, 
zonder enige verdere inhoud.’
Boekestijn is om deze en andere re-
denen erg sceptisch over de rol van 

de buitenwereld bij het brengen van 
democratie. Er kan hooguit een klei-
ne bijdrage geleverd worden aan het 
creëren van de juiste randvoorwaar-
den. Karimi en Van Dam zijn daar 
iets minder sceptisch over, maar be-
nadrukken evenzeer dat echte demo-
cratie vanuit de samenleving moet 
komen. We mogen vinden dat demo-
cratie de beste staatsvorm is, en daar 
konden sprekers en publiek zich wel 
in vinden, maar de weg naar demo-
cratie is lang en vol obstakels. 

Mijn hospes vroeg mij en een mede-inwonende student regelmatig 
mee te gaan toepen in het Proeflokaal voor de werkende stand, een 
café waar de Rode Jeugd samenkwam en waar men een beperkte ver-

gunning had. De gemeenteraad van Eindhoven bevroedde waarschijnlijk in 
die tijd al dat sterke drank en socialisme geen goede combinatie waren. Wij 
reageerden dan enthousiast en verklaarden ons eerst te moeten omkleden: 
driedelig grijs met stropdas, wat dacht je wat! 
Wij waren in dat socialistische bolwerk merkwaardigerwijs graag geziene 
gasten, al waren de dreigementen onder het toepen niet van de lucht! En ge-
meend.

Logisch. Wij waren in hun ogen verderfelijk rechts. Maar ik verklaarde telkens 
weer dat het fascisme een socialistische stroming was en dat Hilter een socia-
list was, een nationaal-socialist, dat wel, maar toch een socialist. En dat Stalin, 
net als Lenin en Mao, moordenaars van het zuiverste water waren. Moorde-
naars van arbeiders en boeren: ‘Gij komt uit, waar wach-de nou op?’
‘Als de revolutie komt, dan gadde gij er het eerste an’ beet mijn toep-opponent 
me toe. ‘Leer jij nou maar eerst eens toepen, aan zo een slecht speler, daar heb-
ben jouw kameraden en de revolutie niets aan!’

Het was duidelijk waarom wij graag geziene gasten waren: wij brachten leven 
in de brouwerij. Ze konden weer eens praten en discussiëren, zich weer eens 
echt kwaad maken. Ook al was het maar op een paar studentjes van de techni-
sche universiteit, die nog minder geld hadden dan de uitgebuite, uitgezogen en 
geknechte arbeiders. Zij zelf waren onder elkaar allang uitgesproken, ze waren 
het roerend eens, Marx was een groot wetenschapper, die onomstotelijk had 
bewezen dat de arbeidersklasse zich via de revolutie moest ontworstelen aan 
de wurggreep van het internationale monopoliekapitaal. En als wij kwamen, 
dan laaide het materialistisch vuur weer even op, zagen zij de vijand en waren 
zij weer even één in hun strijd tegen het imperialisme. Wij waren de booswicht 
uit het sprookje, zonder wie het verhaal saai en dodelijk vervelend was.

De VVD had in de tijd van Den Uyl een geducht tegenstander. En die hebben 
we nu ook wel, alleen niet zo direct en duidelijk zichtbaar. Veel VVD-ers heb-
ben de neiging om in Wilders of Verdonk een tegenstander te zien. Zij zijn dat 
niet, hoogstens geduchte concurrenten, electoraal gezien.
Het is een verademing om eens wat echte vleugelvorming op rechts te zien, 
met wat meer te kiezen dan een partij, die het liberale gedachtegoed telken-
male met de voeten wist te treden, soms slechts met het slappe Bos excuus dat 
dit nu echt moest in een democratische coalitieovereenkomst. De VVD was 
vaak blind voor de eigen ideologie, die nu eenmaal de basis moet zijn voor 
elke politieke partij.

Peter Langendam, ondernemer/publicist 

-   gast aan het woord   -
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Duidelijke aanpak veelvoorkomende criminaliteit

Enkele dagen later, tijdens de VVD-partijraad ‘Veilige basis voor vrije 
burgers’ in leiden, schaarde de VVD zich achter het rapport van de Tel-
dersstichting. Zowel het voorstel voor een zogenaamd ”Three strikes, 
maximum punishment” als het idee dat wanneer er sprake is van zelfver-
dediging de rechter in het oordeel dit als een zeer verzachtende omstan-
digheid moet laten meewegen, werd met grote meerderheid gesteund. 

Geen last, 
maar lust
LEVENSVERwACHTINg - ‘Vergrij-
zen is goed nieuws’, zo was de bood-
schap van Mark Rutte, Stef Blok en 
Edith Schippers tijdens het Senio-
rennetwerkcongres op 7 maart jl. te 
Utrecht.
In de ochtend betoogde Blok dat ou-
deren anders productief zijn dan jon-
geren, ‘maar men de vrijheid moet 
krijgen om langer te werken. Partti-
mepensioen opnemen moet mogelijk 
worden, evenals meer participatie 
van senioren in de pensioenfondsen. 
Daartoe zal nog het nodige in de re-
gelgeving moeten veranderen’, aldus 
Blok. Edith Schippers gaf aan dat stij-
ging van zorgkosten onvermijdelijk 
is, maar de levensverwachting ook 
aantoonbaar is gestegen en kwalita-
tief verbeterd. ‘Daarbij blijft solida-
riteit van jong voor oud een belang-
rijke randvoorwaarde.’
De rol van de huisarts, maar ook de 
ketenafstemming, zou wat de VVD 
betreft meer belicht moeten worden. 
Onderwerpen als minder managers, 
groot is niet altijd goed en de bereik-
baarheid op het platteland, kwamen 
uitgebreid aan de orde. Innovatie en 

productverbetering, gericht op meer 
zelfstandigheid van de klant, ver-
dienen alle steun. Voorkomen moet 
worden dat het nieuwe stelsel van be-
kostiging ten onder gaat aan nieuwe 
bureaucratie vindt Schippers. Voorts 
vond zij dat alles uit de kast moet 
worden voor het stimuleren en aan-
trekkelijk houden van werken in de 
zorg. Daarbij moet de nummerus 
fixus worden afgeschaft.
Mark Rutte gaf aan pal achter het 
idee van een liberaal Seniorennet-
werk te staan. De VVD heeft liberale 
ouderen veel te bieden, ‘maar we 
moeten die boodschap nog met meer 
warmte presenteren’, aldus Rutte. Hij 
zal binnenkort een oproep doen aan 
alle leden om belangstelling voor het 
aanhaken of know how ter beschik-
king te stellen van deze seniorennet-
werken.

toegepast vanaf 16 jaar in plaats van 
18 jaar, zoals nu het geval is. Verder 
keert de Teldersstichting zich ertegen 
al te veel te gedogen, hetgeen vaak 
een verkeerd signaal zou afgeven. ‘De 
overheid moet weer aan de kant van 
de burger gaan staan’, staat in het 
rapport te lezen. Zo wil de stichting 
dat burgers die geweld gebruiken om 
zichzelf te verdedigen, bijvoorbeeld 
tegen een inbreker, niet direct een 
proces-verbaal krijgen. Zij moeten 

eerst als slachtoffer behandeld wor-
den in plaats van als dader.
Het rapport van de Teldersstichting 
werd geschreven onder leiding van 
oud-minister van Onderwijs en hui-
dig voorzitter van MKB-Nederland 
Loek Hermans. Doel ervan is ‘het ver-
trouwen van de burger in de rechts-
staat terug te winnen’.

www.vvdinternationaal.nl

monique Boskma (058 2151419 
of 06 27301703); en 
Cock Huigen (071 5890797 of 
06 50807645). 

www.teldersstichting.nl
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Op 12 maart is Mijn VVD van start ge-
gaan met de ledenraadpleging voor 
de nieuwe partijvoorzitter. Verder 
kunt u zich via dit webportaal ook 
aanmelden voor de 124e AV. Belang-
rijk is echter ook dat u uw gegevens 
in de nieuwe ledenadministratie 
kunt inzien en onderhouden. In de 
eerste weken hebben al meer dan 
3000 (!) leden hun mutaties zelf in-
gevoerd. Het hoofdbestuur is zeer 
ingenomen met dit hoge aantal, 
omdat dit aantoont dat Mijn VVD in 
een behoefte voorziet en omdat de 
kwaliteit van de gegevens aanzienlijk 
wordt vergroot. Heeft u nog niet ge-

Uw gegevens steeds 
actueel op Mijn VVD

Mijn VVD

in verband met het persoonlijk stemrecht is aanmelding verplicht. Het elektronische aanmeldingsformulier treft 
u op www.vvd.nl/av. per lid a.u.b. één formulier gebruiken; extra formulieren kunt u aanvragen bij het algemeen 

secretariaat tel. 070 - 361 30 61. 

Ondergetekende meldt zich aan voor de algemene vergadering:
Graag in blokletters invullen

naam   m/v*    adres 

postcode       plaats 

Telefoon       E-mail 

indien u VVD-lid bent en persoonlijk stemrecht hebt (zie de spelregels AV, artikel 1.1), ontvangt u in de week van 
de algemene vergadering uw congresbescheiden (inclusief stempas) op dit adres.

De agenda verschijnt op 14 maart 2008 en de leeswijzer op 9 mei 2008. U kunt deze downloaden van de VVD-
website (www.vvd.nl/av). indien u (één van) deze per post wilt ontvangen, kunt u dat hieronder aankruisen.

als extra service wil ik per post ontvangen:    ik machtig de VVD eenmalig 
  de papieren agenda     het totaalbedrag 
 de papieren leeswijzer     af te schrijven van:

        Bank-/gironr*: 
ik reserveer het volgende:   
__ x diner (indisch buffet) op 23 mei à € 27,50 = €  T.n.v.: 
__ x lunch op 24 mei à € 12,50 = €   
 TOTaalBEDrag = €     Datum: 
     
ik maak op zaterdag 24 mei gebruik van de gratis professionele  Handtekening: 
kinderopvang voor __ (aantal) kind(eren) in de leeftijd 0 – 12   

Wilt u overnachten?
Voor het reserveren van een hotelkamer kunt u rechtstreeks contact opnemen met nH leeuwenhorst in noord-
wijkerhout (reserveren kan dus niET via het algemeen secretariaat):  
telefoon 0252 – 378 434 of e-mail nhleeuwenhorst@nh-hotels.com o.v.v. VVD-voorjaarscongres. Tevens graag 
aangeven: naW-gegevens, aankomst- en vertrekdatum, 1 of 2 persoonskamer en creditcardgegevens.

let op! 
Dit formulier dient uiterlijk 9 mei 2008 12.00 uur door de VVD ontvangen te zijn. 
U kunt het formulier:
n Faxen naar: 070 - 360 82 76 
n per post sturen aan: VVD algemeen secretariaat, postbus 30836, 2500 gV  Den Haag 
 
Wij attenderen u erop dat bij annulering ná 9 mei 2008 12.00 uur van bovenstaande reserveringen de volledige 
kosten in rekening worden gebracht (zie de spelregels aV, artikel 5.22). 

AANMELDINGSFORMULIER 
124e ALGEMENE VERGADERING 23 en 24 mei 2008 in Noordwijkerhout

NH Leeuwenhorst, Langelaan 3 in Noordwijkerhout

1. Algemeen
1. Voor deze algemene vergadering geldt het persoonlijk 

stemrecht voor alle leden van de VVD. Dit recht gaat in op 
de eerste peildatum na aanvang van het lidmaatschap. De 
peildatum is 1 januari 2008.

2. Vooraanmelden kan tot 9 mei 2008 12.00 uur; aanmelden 
tot 16 mei 2008 12.00 uur, of anders ter vergadering. in de 
laatste twee gevallen gelden onderstaande beperkingen.

3. na 9 mei 2008 12.00 uur kan geen gebruik meer worden 
gemaakt van vooraanmelding of van bijkomende facilitei-
ten. U kunt zich aanmelden tot  
16 mei 2008 12.00 uur of ter vergadering op 23 en 24 
mei 2008, waarbij de beperking van het aantal mensen 
dat ter plekke nog kan worden toegelaten afhankelijk is 
van de grootte van de zaal of zalen en van de beschikbare 
stemfaciliteiten.

4. leden van de VVD dienen zich vooraf via de VVD-website 
(www.vvd.nl/av) of schriftelijk door middel van het aan-
meldingsformulier (liber 2) aan te melden. Telefonische 
aanmeldingen kunnen niet worden aangenomen.

5. De algemene vergadering is openbaar. alleen leden van 
de VVD hebben stemrecht. in de agenda is aangegeven 
wanneer het stemvenster plaatsvindt. Overigens kunnen 
alle leden altijd aan de discussies deelnemen.

6. Zonder aanmelding (vooraf of ter plaatse) worden geen 
stempassen afgegeven. Er zijn geen uitzonderingen op 
deze regel. 

2. Individuele leden met vooraanmelding
7. individuele leden die zich voor vrijdag 9 mei 2008 12.00 

uur hebben aangemeld, hebben gegarandeerd toegang 
tot de algemene vergadering en hebben het recht hun 
stemrecht uit te oefenen in de vergadering. 

8. Deze leden ontvangen de congresbescheiden (inclusief de 
stempas) per post in de week van de algemene vergade-
ring. is dit niet het geval dan wordt u verzocht contact op 
te nemen met het algemeen secretariaat.

9. als extra service kunnen deze leden zich kosteloos de 
agenda en leeswijzer via de post laten toezenden.

10. Op zaterdag 24 mei 2008 bieden wij gratis professionele 
kinderopvang voor kinderen van 0 tot 12 jaar. indien u 
hiervan gebruik wilt maken, dient u het aantal kinderen aan 
te geven op het aanmeldingsformulier.  

3. Individuele leden zonder vooraanmelding
11. individuele personen die zich eerst ter vergadering mel-

den, dienen zich te kunnen identificeren. Vervolgens wordt 
vastgesteld of de persoon lid is van de VVD en moet een 
aantal gegevens worden geregistreerd.

12. Voor de aanmelding dient de persoon zich te kunnen 
legitimeren met een identiteitsbewijs met foto. 

13. Deze categorie leden wordt in overeenstemming met 
het huishoudelijk reglement slechts toegelaten zolang 
de capaciteit van de zaal en de beschikbaarheid van het 
stemsysteem dat toelaten.  

4. Volmachten
14. alle leden ontvangen een in te vullen machtigingskaart 

in liber nummer 3, die ongeveer twee weken voor de 
algemene vergadering verschijnt.

15. indien liber niet tijdig is ontvangen, kunnen leden een 
machtigingskaart opvragen bij het algemeen secretariaat.

16. Deze originele machtigingskaart kan worden afgegeven 
als volmacht aan een ander stemgerechtigd lid.

17. Een stemgerechtigd lid mag maximaal twee volmachten 
accepteren van andere leden. Dit kan alleen maar op de in 
het volgende punt aangegeven wijze.

18. Een volmacht kan worden afgegeven door de originele 
machtigingskaart in te vullen, te ondertekenen en fysiek 
mee te geven aan een ander stemgerechtigd lid. Er kan 
slechts één volmacht worden verstrekt. De volmachtver-
krijger meldt zich ter vergadering aan de balie en ontvangt 
op het tonen van de volledig ingevulde volmacht een 
stempas.

19. Een volmacht wordt ingetrokken door vóór afgifte van 
de stempas aan de balie de afgegeven machtigingskaart 
terug te krijgen van de volmachtverkrijger. 

5. Kosten
20. Het is mogelijk om via het aanmeldingsformulier aan te 

geven gebruik te willen maken van aangeboden faciliteiten 
(diner, lunch, kinderopvang).

21. De verschuldigde kosten zullen na de algemene vergade-
ring in rekening worden gebracht. Hiervoor dient door het 
lid een éénmalige incasso te worden verleend.

22. no show voor de afgenomen faciliteiten wordt altijd in 
rekening gebracht, tenzij vóór 9 mei 2008 12.00 uur een 
gemaakte reservering wordt afgezegd. 

6. Stempas en stemvenster
23. Stempassen zijn alleen geschikt gemaakt voor de actuele 

algemene vergadering.
24. De te verstrekken stempas is eigendom van de VVD en 

dient na de algemene vergadering te worden geretour-
neerd om kosten te besparen.

25. in de agenda is een stemvenster opgenomen. in dat 
tijdvak vinden in principe de stemmingen plaats, zodat 
er gelegenheid is om deel te nemen aan parallelsessies, 
zonder de stemmingen te moeten missen. De voorzitter 
van de vergadering kan in voorkomende gevallen besluiten 
ook een stemming te houden buiten het geagendeerde 
stemvenster.

26. Een eenmaal afgegeven pas kan niet worden vervangen, 
ook niet in geval de ontvanger deze is vergeten mee te 
nemen of indien de pas in het ongerede is geraakt. 

7. Spreektijd
27. Voor iedere algemene vergadering bepaalt het hoofdbe-

stuur wat de spreektijd is van de deelnemers en welke 
andere maatregelen eventueel worden getroffen voor een 
zorgvuldig verloop van de vergadering.

SPELREGELS 124e ALGEMENE VERGADERING

Op 23 en 24 mei a.s. vindt in De Leeu-
wenhorst te Noordwijkerhout de 124e 
Algemene vergadering plaats. De 
agenda en bijbehorende stukken zijn 
sinds 14 maart jl. beschikbaar gesteld 
op www.vvd.nl. Ledenvergaderingen 
van afdelingen en Kamercentrales 

hebben tot 25 april a.s. de gelegenheid 
om wijzigingsvoorstellen in te die-
nen. Op 9 mei a.s. verschijnt de lees-
wijzer ten behoeve van deze algeme-
ne vergadering. Wij adviseren u zich 
digitaal aan te melden via Mijn VVD 
of, indien dat niet mogelijk is, met 

behulp van onderstaand formulier. 
Hieronder vindt u ook de spelregels. 
In de volgende editie zal een machti-
gingsformulier worden opgenomen. 
Uitgebreide informatie over de 124e 
Algemene vergadering vindt u op 
www.vvd.nl/av. 

Tijdspad en procedure 124e Algemene vergadering

Op donderdag 11 juni 2009 vinden 
de verkiezingen plaats voor het Euro-
pees Parlement. De VVD wil de cam-
pagne weer ingaan met een ijzersterk 
team. Het hoofdbestuur van de VVD 
nodigt geïnteresseerden voor de kan-
didatenlijst voor de Europese Verkie-

zingen van harte uit hun belangstel-
ling hiervoor kenbaar te maken. 
Kijk voor alle gegevens op www.vvd.
nl onder Verkiezingen EP 2009 of 
neem contact op met h.zilverentant@
vvd.nl, tel. 070-3613061 of markdijk@
freeler.nl, tel. 06-11006694.

controleerd of wij wel over de juiste 
informatie beschikken? Hebben wij 
wel uw goede telefoonnummer en 
klopt uw geboortedatum? Ga naar 
“Mijn VVD” en log in met uw code 
die u eerder heeft ontvangen en help 
mee om de kwaliteit van onze leden-
administratie te verbeteren.

Op 5 januari ontving oud-voorzitter van de KC Utrecht, wim Hack, uit handen 
van jan van Zanen (midden) de Thorbeckepenning. Op de foto ook de nieuwe KC 
voorzitter, de heer Arjen gerritsen.

Europese verkiezingen 2009

De VVD is de tweede partij als het 
gaat om het aantal burgemeesters 
in ons land: 109 burgemeesters en 8 
waarnemend burgemeesters op een 
totaal van 443 gemeenten. Deze posi-
tie willen we graag behouden en ver-
sterken. Hier wordt hard aan gewerkt 
door onze burgemeesterslobbyist 
Willibrord van Beek in de Tweede Ka-
mer, in samenwerking met talentma-
nagement van het VVD Partijbureau. 
De rol van de burgemeesterslobbyist 
is informerend, adviserend en faci-
literend: hij draagt er zorg voor dat 
er voldoende geschikte kandidaten 
solliciteren op de vacante posities 
en dat men goed geïnformeerd is.  
 

Ons belang is dat er zoveel mogelijk 
goede VVD-burgemeesters zijn in Ne-
derland. Daarom zijn op zoek naar 
kandidaten voor burgemeestersposi-
ties. Voor VVD-bestuurders met een 
brede politiek-bestuurlijke achter-
grond bestaat de mogelijkheid tot het 
voeren van een oriënterend gesprek 
met Willibrord van Beek. Hebt u ambi-
ties om burgemeester te worden, dan 
nodigen wij u uit om uw CV te sturen 
naar vvdbenoemingen@tweedeka-
mer.nl.  Voor meer informatie kunt u 
ook contact opnemen met Willibrord 
van Beek (06 - 51 58 88 15), Anneloes 
Meerdink (070 - 318 28 85) of Isabelle 
Kuivenhoven (070 - 361 30 08).

Burgemeesters gezocht!

wAARDERINg

LIBER PLUS SERVICE
De nieuwe opzet van Liber maakt het mogelijk u ook te voorzien van 
informatie en nieuws uit de eigen omgeving. Dat kan in de vorm van een 
aparte bijlage, die als extra katern wordt meegezonden met de landelijke 
uitgave van Liber naar uitsluitend de adressen van leden in een bepaalde 
regio. De primeur hebben de leden van de Kamercentrales Amsterdam en 
Rotterdam in handen. Zij ontvangen respectievelijk De Vrije Amsterdam-
mer en De Vrije Rotterdammer gezamenlijk met deze editie van Liber. 

De Vrije 
Amsterdammer

De Vrije 
Rotterdammer
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van screenagers naar teenagersTijd voor een 
‘lik-op-stuk’-
beleid’

16 mei 2008

veILIge LeeFOMgevIng - De VVD-
Tweede Kamerfractie presenteerde 
deze maand het plan voor een ‘lik-
op-stuk-beleid’ bij geweldsmisdrijven 
en veel voorkomende criminaliteit.  
‘Op de harde taal van de straat past 
uitsluitend een dito aanpak. Al-
leen dat wordt daar verstaan’, aldus 
Mark Rutte. ‘Dit kabinet doet echt 
te weinig, het is allemaal pappen en 
nathouden. We gaan er stevig voor 
knokken om onze maatregelen door-
gevoerd te krijgen.’

In het plan wordt onder meer voor-
gesteld:
n altijd snelrecht toepassen bij ge-

weldscriminaliteit; 
n verdachten blijven vastzitten tot 

de zitting; 
n voor herhaalgeweldsplegers van 

15, 16 en 17 jaar wordt het volwas-
senenstrafrecht toegepast;

n criminele vreemdelingen worden 
direct het land uit gezet;

n emotionele en materiële schade 

wordt verhaald op daders (en 
soms op ouders van die daders);

n kinderen uit immigrantengezin-
nen soms heropvoeden, omdat die 
onvoldoende meekrijgen van hun 
ouders (de ‘vervuiler betaalt’);

n altijd hogere straffen bij opnieuw 
in de fout (nooit een ‘quantum-
korting’);

n voortdurend voldoende celcapaci-
teit;

n snoeien in het aantal taakstraffen.

Met deze maatregelen wil de VVD 
het aantal geweldsmisdrijven een 
halt toe roepen. De nadruk is teveel 
verschoven van straffen naar resoci-
alisatie. De VVD-fractie zet met haar 
plannen vooral stevig in op de aan-
pak van daders van geweldsmisdrij-
ven en wil een flinke vermindering 
van het aantal taakstraffen. Zo moet 
het onmogelijk worden om een taak-
straf op te leggen aan daders van ern-
stige geweldsdelicten of aan mensen 
die al twee keer eerder een taakstraf 
hebben uitgevoerd en opnieuw in de 
fout gaan.

PubercrIMIneLen
De criminaliteit in Nederland ver-
hardt. Dit vereist dat de gehele straf-
rechtketen daarop ingespeeld is en 
snel en adequaat kan reageren. Een 
16-jarige verdachte pleegt een gewa-
pende overval, een 15-jarige handelt 
in drugs en heeft een vuurwapen 
in zijn bezit; het zijn helaas al lang 
geen incidenten meer. Jongeren die 
van dergelijke misdrijven worden 
verdacht, moeten standaard als vol-
wassenen worden berecht. Volgens 
het huidige jeugdstrafrecht kunnen 
jongeren maximaal twee jaar gevan-
genisstraf krijgen. Slachtoffers en 
samenleving typeren deze reactie 
van politie en justitie als ‘soft’ en 

Voorjaarscongres 
Noorwijkerhout 23 en 24 mei
Volgende week vrijdag en zaterdag 
bent u van harte welkom op de 124e 
Algemene vergadering van de VVD in 
Congrescentrum NH Leeuwenhorst, 
Langelaan 3 in Noordwijkerhout. 
Vanaf 16.30 uur kunt u hier terecht 
om andere VVD’ers in een prettige 
sfeer te ontmoeten en te spreken. 
Maar natuurlijk is er ook gelegen-
heid om met elkaar te debatteren, 
uw mening te geven en besluiten te 
nemen. De vrijdagavond biedt een in-
houdelijk programma met muzikale 
intermezzo’s en wordt gepresenteerd 

door Frits Huffnagel. Dan nemen we 
afscheid van Jan van Zanen als par-
tijvoorzitter en krijgt Ivo Opstelten 
de voorzittershamer overhandigd. Af-
sluitend is er muziek en feest. Zater-
dag kunt u o.m. zich uitspreken over 
de jaarrekening en meedenken over 
Ruimtelijke Ordening en Wonen en 
de toekomst van onze ledenraadple-
gingen. Verder staat een groot aantal 
deelsessies op de agenda. 

>> Meer lik-op-stuk 
op pagina 3

Quote

‘Nationalisme staat 
haaks op liberalisme’

Dirk Verhofstadt   

Liber
BOUWEN MET DE NATUUR

Toonaangevend 
VVD-item bij 
waterschapsverkiezingen
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LIBERALE LEEROMGEVING

Programma Haya van  
Somerenstichting

INTERVIEW

‘Onze spelregels zijn lang 
 buiten werking geweest’ 

Jaargang 3, nr.3

5 8

MIjn vvD 
Documenten en  
amendementen

Ledenkrant van de vvd

mark rutte

Liberaal 
leiderschap

«
Op vrijdag 18 april mocht 

ik een fraaie publicatie 

van de Teldersstichting 

in ontvangst nemen: “Liberale 

Leiders in Europa”. Veertien kor-

te, helder geschreven biografieën 

van liberale leiders uit de recente 

en minder recente geschiedenis.

 

Voor mij begint liberaal leider-

schap met een duidelijke visie op 

de toekomst. Juist liberalen zien 

maatschappelijke ontwikkelin-

gen vaak als eerste – en durven 

deze ook als eerste te benoemen: 

het misbruik van de sociale ze-

kerheid in de jaren zeventig; im-

migratie en integratie in de jaren 

negentig; en nu de verstikkende 

regeldruk, belastingverhogingen 

en grenzeloze betutteling van 

het huidige kabinet. Wie proble-

men met de mantel der liefde 

toedekt, zal nooit een eerlijke 

analyse kunnen maken – en dus 

ook niet bij de juiste oplossing 

uitkomen.

 

Daar komt bij dat wij van nature 

veel vertrouwen hebben in de 

toekomst. Wij gaan niet voor de 

status quo; integendeel. De vol-

gende generatie moet en zal het 

beter krijgen dan de huidige. Die 

optimistische overtuiging onder-

scheidt ons fundamenteel van 

andere politieke stromingen.

 

Daarom schrikken wij niet terug 

voor moeilijke, maar noodzake-

lijke beslissingen. In recent on-

derzoek is de VVD wel eens ver-

geleken met een strenge vader. 

Iemand die moeilijke besluiten 

neemt, waarvan bijna iedereen 

weet dat ze noodzakelijk zijn. Po-

litiek is niet van meelopers.

 

Waarom pakken we niet door

vvD-bestuurders maakten op 5 april jl. kennis met de kijk van architecte 
rohmer op het belang van de stoep. ‘Kinderen moeten kunnen ravot-
ten. voor een beweegrijke opvoeding van onze jeugd moeten we onze 
stoepen, straten en schoolpleinen anders inrichten. alleen dan krijg je ze 
achter hun beeldschermen vandaan.’  

>> Meer informatie hierover op pag. 7

11

Geef de straat terug aan de kinderen

>> Lees meer 
op pagina 11



Liber
www.vvd.nl

In de Leidraad voor de waterschaps-
verkiezingen van de VVD neemt ‘Bou-
wen met de Natuur’ een prominente 
plaats in. Het begrip, intellectueel 
eigendom van Ronald Waterman 
(statenlid Zuid-Holland), komt ook 
voor in de visie van de Partijcommis-
sie voor Verkeer & Waterstaat. Verder 
staat het centraal in het Nederland 
Waterland-debat, dat op 6 september 
a.s. in Rotterdam zal worden afgeslo-
ten. 

Wat Is bOuWen Met De na-
tuur?
In Nederland hebben we een lange 
historie van huzarenstukjes bij het 
beheersen van water. Molens en 
stoomgemalen, inpolderingen, het 
IJsselmeer en de Deltawerken spre-
ken boekdelen. Recentelijk vallen 
Nederlandse experts weer op door de 
creatie van zeer opvallende eilanden 
bij Dubai. Daar wordt gebruik ge-
maakt van ‘Bouwen met de Natuur’, 
waarbij het draait het om de integra-
tie van land in water en andersom, 
gebruikmakend van natuurlijk aan-
wezige materialen, zoals: zand, getij, 
golven, zwaartekracht, uitstroom 
van rivieren, oceanische stroming, 
zwaartekracht, duinen, vegetatie en 
aanwezige organismen (algen, zee-
gras, wormen etc.). Geen dammen 
en dijken dus als bolwerk tegen het 
water, maar duinen en strand in har-
monie met de zee. 
Dit onderwerp is wereldwijd actu-
eel, want beschavingen en culturen 
hebben zich veelal ontwikkeld op de 
grens van water en land, in kust- en 
deltagebieden. Aan het begin van de 
21ste eeuw bevindt 80% van de groot-
ste stedelijke concentraties ter we-
reld zich in de grenszone tussen land 
en water. Dit zal ruimteproblemen 

Bouwen met de Natuur
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toonaangevend vvd-item bij waterschapsverkiezingen
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blijven opleveren. Deze kunnen opge-
lost worden door in het achterland, 
de hoogte, diepte en/of zee uit te brei-
den. Zeewaartse uitbreiding gebeurt 
volgens het Bouwen met de Natuur-
concept met respect voor de zee. 

veeLzIjDIg IntegraaL
Ronald Waterman definieert een 
bijna oneindig aantal factoren waar-
mee rekening wordt gehouden (voor 
een volledige lijst: www.ronaldwater-
man.nl). Hij noemt bijvoorbeeld vei-
ligheid, milieu, agricultuur, mijnen/
extractie, energiewinning, bouw, 

toerisme, havens/distributiecentra, 
infrastructuur, ICT, omzetting oud 
in nieuw land, overheden, inspraak 
van belangengroepen, gezondheid, 

welzijn, cultuur, religie, economie, 
werkgelegenheid, financiën, lands-
grenzen in het water etc, etc. Er 
wordt gebruik gemaakt van planten 
en wortels, neerslag en verdamping, 

IDEE & DEBAT 

           Milieu en 
economie: sterk duo«

Leiden èn verleiden
Liberale vormgevers in europa

zoet en zout waterhuishouding. De 
wordingsgeschiedenis speelt een rol.

OntWIKKeLIng neDerLanDse 
Kust?
De Nederlandse kust bestaat uit drie 
karakteristieke typen: wadden, dui-
nen en dammen. Langs de kustlijn 
zijn diverse deelplannen ontwikkeld. 
Zo loopt er een project voor aanpas-
sing van de kustlijn vanaf Schevenin-
gen tot Hoek van Holland, waarbij 
zeewerend duin, nieuw strand en 
een secundaire duinenrij aangelegd 
worden. Een rode draad door al deze 
projecten is dat er extra recreatie- en 
natuurgebieden gecreëerd worden. 
Het gaat dus zeker niet alleen om 
landwinning en vergroting van de 
veiligheid, maar de kwaliteit van het 
leven wordt verbeterd door deze pro-
jecten. 

vvD eLan bIj MILIeu
Voor de VVD ligt er een grote kans 
zich veel sterker te profileren op het 
gebied van milieu. Het principe van 
‘Bouwen met de Natuur’ past daar 
uitstekend in. Daarin ligt de kracht 
om milieu en economie te combine-
ren. Waar linkse partijen altijd een 
tegenstelling zien tussen milieu en 
economie, kunnen deze twee com-
ponenten elkaar juist versterken. De 
VVD is de partij die in de 21e eeuw 
oplossingen bedenkt, die tegelijker-
tijd de economie versterken en het 
milieu verbeteren. Voor toepassing 
in ons land èn als ‘exportartikel’. En 
dat vanuit de liberale principes vrij-
heid in verantwoordelijkheid voor de 
ander, jezelf en de leefomgeving (mi-
lieu, natuur en landschap).

   Water = Leven • vrIenD • vIjanD • transPOrt • recreatIe • natuur • grOnDstOF • KennIs • InnOvatIe • energIe • WerK = Leven

antIcIPeren - ‘De groote staatsman 
doet de massa gelooven, dat zij wil 
wat hij wil, dat hij slechts de uitvoer-
der is harer verlangens, zulks terwijl 
hij in wezen zijn wil aan haar oplegt’. 
Woorden van Benjamin Telders, de 
naamgever van de prof. mr. B.M. Tel-
dersstichting, het wetenschappelijk 
bureau ten behoeve van het libera-
lisme en de VVD. Een politiek leider 
moet dus niet alleen leiden, maar 
ook ver-leiden.

Op 18 april jl. organiseerde de Tel-
dersstichting in de Geertekerk te 
Utrecht een drukbezocht symposium 
over Liberaal Leiderschap ter gelegen-
heid van de publicatie van de bundel 
Liberale leiders in Europa. Portretten 
van prominente politici in de negen-
tiende en vroege twintigste eeuw. 
Tijdens dit symposium werd het fe-
nomeen leiderschap belicht vanuit 
invalshoeken als leiderschap en li-
beralisme, leiderschap en electoraat, 
leiderschap en de andere ideologie-
en. Tot slot sprak de huidige politiek 

leider van de VVD, Mark Rutte, over 
leiderschap op dit moment. Tot de 
belangrijkste elementen van liberaal 
leiderschap rekent Rutte vertrouwen 
in de toekomst, in vrijheid en in men-
sen. Dit alles bij voorkeur aangevuld 
met wat humor.

Voormalig VVD-leider Frits Bolkestein 
noemde gezond verstand, burger-
moed en gevoel voor menselijke ver-
houdingen de drie kernpunten waar 
een leider vandaag de dag idealiter 
aan moet voldoen. De aanwezigen in 
de zaal voegden daar tijdens de dis-
cussie verschillende dingen aan toe 
en zagen veel in het verleiden van 
Telders. 

Ook vond men dat leiders toch vooral 
moeten kunnen anticiperen op ont-
wikkelingen in de samenleving. Een 
goede leider loopt als het ware een 
centimeter vooruit op zijn kiezers en 
brengt onder woorden wat de kiezers 
wel al voelen, maar nog niet hebben 
benoemd.

www.bouwenmetdenatuur.nl

zomerschool 
teldersstichting

van 25 tot en met 28 au-
gustus organiseert de tel-
dersstichting in Leusden 

(bij amersfoort) haar jaarlijkse zo-
merschool over de grondslagen van 
het liberalisme. Op de zomerschool, 
bedoeld voor gevorderde studenten 
en recent afgestudeerde academici, 
wordt aan de hand van sprekers uit de 
politiek en wetenschap over diverse 
thema’s gediscussieerd.

aan de hand van inleidingen van ver-
schillende sprekers – wetenschappers 
en politici – uit liberale en niet-liberale 
hoek zal worden gediscussieerd over 
filosofische en maatschappelijke the-
ma’s. dit jaar zullen onder meer Frits 
Bolkestein, Mark rutte, afshin ellian, 
Herman Philipse, Jos de Beus, Coen 
teulings een inleiding houden. 

aan de orde komen onder meer:
n het liberale mens- en maatschap-

pijbeeld
n de geschiedenis van het neder-

landse liberalisme
n kritiek op het liberalisme door an-

dere ideologische stromingen
n liberalisme en de genetische we-

tenschap
n de staat, religie en de multicultu-

rele samenleving
n terrorisme
n liberalisme en milieu.

www.teldersstichting.nl

Veertien portretten van prominente 
liberale europese politici uit de ne-
gentiende en vroege twintigste 
eeuw. nu van € 27,50 voor 22,50 
en gratis bij u thuis bezorgd. Deze 
actie is geldig tot 13 augustus 2008. 
Stuur een email met uw gegevens 
onder vermelding van ‘actie Liber’ 

en de actiecode: ‘90152375’ naar 
info@uitgeverijboom.nl of bel 020-
6226107.
Bestel nu met € 5,- korting (iSBn: 
9789085065579)

Liberale leiders in Europa

www.uitgeverijboom.nl
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Problemen 
verplaatsen 
Brazilië en nederland willen zich 
gezamenlijk gaan richten op het 
ontwikkelen en distribueren van 
biobrandstof. Volgens de VVD is 
het gezamenlijk produceren van 
biobrandstof slechts het verplaat-
sen van het probleem en zeker 
geen oplossing.

Blij met CDA-steun 
werkplicht 
 
VVD’er nicolaï stelde tijdens een 
Kamerdebat over re-integratie 
voor om een werkplicht in te 
voeren, CDa-fractievoorzitter Van 
geel kwam met een soortgelijk 
idee. ‘Blij dat het CDa meedoet, 
we hebben de mensen hard 
nodig op de arbeidsmarkt.’ 

Einde economische 
sancties Cuba 
 
VVD-woordvoerder Hans van 
Baalen wil dat onze minister van 
Buitenlandse Zaken een einde 
bepleit van het amerikaanse 
economische embargo van Cuba. 
Wanneer de economische sluizen 
worden opengezet, zal het 
politieke zandkasteel van de ge-
broeders Castro door de golven 
weggevaagd worden.

 

Mossel het haasje 
 
Het voortbestaan van de Zeeuw-
se mossel is in gevaar. Door een 
verbod op het gebruik van de 
Waddenzee als broedplaats voor 
mosselzaad, wordt de mossel-
sector ernstig bedreigd. immers, 
waar niet gezaaid wordt, kan ook 
niet geoogst worden.

Opvang kind van 
de rekening
De VVD was er al bang voor: de 
kinderopvang gaat aan het eigen 
succes ten onder. Terwijl het ka-
binet de mond vol heeft van het 
vergroten van de arbeidspartici-
patie, wordt wéér een maatregel 
genomen waarmee het tegen-
deel wordt bereikt.
De “hogere inkomens” – de VVD 
noemt dat gewoon werkende ou-
ders met kinderen – zijn opnieuw 
de klos.  

Kort
NIEUWS

WerKgeLegenHeID - Gezinnen én al-
leenstaande ouderen met AOW gaan 
sterker achteruit in koopkracht dan 
ons een half jaar geleden is voorge-
spiegeld. Beide groepen hebben in 
2008 nog een half procent minder 
te besteden dan de berekeningen in 
september 2007 al lieten zien. Ne-
derlanders kunnen dit jaar minder 
uitgeven als gevolg van de eindeloze 
reeks belastingverhogingen van het 
kabinet. Mark Rutte: ‘Bos en Balke-
nende tasten met hun beleid het fun-
dament van onze economie aan’. Hij 
pleit daarom voor een nieuw sociaal 
akkoord: loonmatiging in ruil voor 
belastingverlaging. ‘Eén ding weet ik 

zeker: dit kabinet gaat niet de Nobel-
prijs voor de economie in de wacht 
slepen. De koopkracht verslechtert 
door de vele belastingverhogingen. 
De toenemende inflatie zal het ne-
gatieve effect van die belastingverho-
gingen versterken. 

Belastingverhogingen in combinatie 
met hogere prijzen gaan onherroe-
pelijk leiden tot hogere looneisen. 
Dit kabinet loodst ons naar een loon/
prijsspiraal, die gevaarlijk is voor de 
economie. Om dat te voorkomen is 
een nieuw sociaal akkoord nodig, net 
als begin jaren tachtig: loonmatiging 
in ruil voor belastingverlaging.’

16 MEI 2008

Hardwerkende mensen 
én ouderen houden 
nog minder over

3POLITIEk

‘Lik-op-stuk’
Vervolg van pagina 1

Lees meer op www.vvd.nl 

door gerarD WIegeL

Keuzevrijheid 
past bij deze tijd
KOOPzOnDag - Tijdens de Onderne-
mersweek heeft de VVD actie gevoerd 
ter behoud van de koopzondag. De re-
den hiervoor is dat de VVD vindt dat 
het kabinet niet voor mensen moet 
gaan bepalen wanneer ze mogen 
winkelen. De VVD wil ondernemers 
niet verplichten om op zondag open 
te gaan. Wel wil de VVD voorkomen 
dat dit kabinet het ondernemers die 
wél graag op zondag open willen dat 
onmogelijk maakt. 

Kabinet Balkenende IV heeft aange-
kondigd onder andere in het kader 
van de zondagsrust het aantal koop-
zondagen terug te brengen. Op dit 
moment mogen gemeenten zelf be-
palen welke 12 koopzondagen zij toe-

staan en daarnaast kan de gemeente 
in toeristisch gebied toestaan dat de 
winkels iedere zondag open zijn. De 
VVD wil deze situatie handhaven. In 
gemeenten als Sluis en Roermond 
zou het verplicht sluiten op zondag 
vele banen kosten. De VVD wil uit-
eindelijk toe naar een situatie waar 
ondernemers zelf kunnen bepalen 
wanneer zij hun winkel openen. Veel 
werknemers werken juist graag op 
zondag, zodat zij doordeweeks meer 
tijd hebben voor andere zaken. En 
werknemers die dit niet willen moe-
ten hier ook vrij in zijn. Den Haag is 
een mooi voorbeeld van hoe het zou 
moeten zijn. Daar zijn bepaalde win-
kels op zondag open, en andere win-
kels kiezen ervoor dit niet te doen. 

halfslachtig. Dat gevoel van slacht-
offers en samenleving blijkt in veel 
situaties ook objectief juist te zijn. 
Het wordt tijd dat er door de over-
heid naar deze signalen geluisterd 
wordt. ‘Een 16-jarige hoort hooguit 
met voetballen een ruit in te schieten 
en daarvoor op zijn lazer te krijgen 
en niet met een vuurwapen een siga-
renzaak te overvallen. Dan ben je wat 
mij betreft geen puber meer en hoeft 
je straf niet onder te doen voor die 
van een volwassene’, aldus Rutte, die 
emotionele en materiële schade ook 
wil kunnen verhalen op de ouders 
van probleemjongeren. Bijvoorbeeld 
door te korten op de kinderbijslag.

grenzen steLLen
Het huidige kabinet is bij het uitvoe-
ren van haar beleid als het gaat om 
het realiseren van meer veiligheid 
en het bestrijden van criminaliteit 
na anderhalf jaar regeren niet verder 
gekomen dan maatregelen die er toe 
zouden moeten leiden dat crimina-
liteit wordt voorkomen (preventie). 
Het kabinetsplan ‘Veiligheid begint 
bij voorkomen’ schenkt volstrekt on-
voldoende aandacht aan de belang-
rijkste functie van het strafrecht: 
het stellen van duidelijke grenzen 
en individuele voorbeelden om (toe-
komstige) plegers van criminaliteit 
ervan te weerhouden een criminele 
trackrecord op te bouwen. 
Elke vorm van gewelds- en overlast-
criminaliteit vraagt om een krach-
tige reactie van de overheid, een 
overheid die mede om reden van 
zorg voor veiligheid ook het gewelds-
monopolie heeft. Aandacht voor de 
slachtoffers van criminaliteit moet 
daarbij een vanzelfsprekendheid zijn 
en niet een toevallige samenloop van 
omstandigheden. Getuigen die hun 
verhaal doen bij de politie moeten 
op zijn minst in enige mate worden 
beschermd tegen rancuneus gedrag 
van verdachten/daders. 

PrIjsgeven?
‘Samen leven, samen werken’ (de leus 
van dit kabinet) vereist ook een vei-

lige leef- en werkomgeving waarbin-
nen dat alles plaats heeft. De huidige 
regering is het teruggewonnen ‘vei-
lige’ terrein van de afgelopen jaren 
snel aan het prijsgeven. De VVD wil 
niet dat we terrein prijsgeven aan cri-
minelen, maar dat we pal staan voor 
de effectiviteit van criminaliteitsbe-
strijding en dat de aandacht voor de 
slachtoffers daarbij het primaire uit-

gangspunt moet zijn. Van detentie 
wordt niet elke dader een beter mens 
(maar de mogelijkheden tot gedrags-
beïnvloeding zijn groot), wel is de sa-
menleving gedurende enige/langere 
tijd verlost van de hardnekkige en 
boosaardige intenties van recidivis-
ten. Juist de aanpak van recidivisten, 
mensen die steeds opnieuw de aan-

dacht vragen van politie en justitie, 
vraagt om een snelle en doeltreffen-
de reactie van justitie. Niet pappen 
en nathouden, maar doorpakken, dat 
is wat de VVD bepleit en waarvoor de 
VVD zich de vorige kabinetperiode 
en ook nu hardnekkig inzet. 

             Niet pappen 
en nathouden, 
maar doorpakken

kabinet beschadigt fundament nederlandse economie

Noodweer moet kunnen
zeLFbescHerMIng - In situaties waar-
in burgers worden geconfronteerd 
met aantasting van hun veiligheid 
in hun meest persoonlijke omgeving 
(woning, bedrijf, of het daarbij beho-
rende erf), zou het, meer dan op dit 
moment het geval is, mogelijk moe-
ten zijn dat burgers zich beschermen 

tegen bedreigers van die veiligheid. 
VVD-Tweede Kamerlid Fred Teeven 
maakt zich hier al langer druk over. 
Namens de VVD heeft hij hiervoor nu 
een wetsvoorstel ingediend.

www.fredteeven.nl www.fredteeven.nl

FILe-OPLOssIng
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Initiatief- en kansrijk Limburg
Bezoek vvd-tweede kamerleden valt in de smaak 

Bij hun bezoek aan Limburg hebben 
partijleider Mark Rutte en Tweede 
Kamerlid en oud-minister van Defen-
sie Henk Kamp veel verschillende en 
tegelijk waardevolle indrukken opge-
daan. Dat was in ieder geval hun con-
clusie na een tweedaags programma, 
gecoördineerd door de Organiseer-
tank van de VVD Limburg. 

Henk Kamp liet zich op 9 april jl. in 
Venray informeren over de inzet en 
huisvesting van Poolse werknemers. 
Mark Rutte gaf ’s avonds in Roer-
mond in een debat met ondernemers 
nogmaals aan dat iedereen zelf moet 
kunnen bepalen wanneer hij zijn 
boodschappen doet. ‘Met het terug-
draaien van de koopzondag gaan we 
terug naar de jaren vijftig.’ 
De volgende dag bezocht Henk Kamp 
Nedcar, waar hem nieuwe ontwik-
kelingen en kansen voor dit bedrijf 
uit de doeken werden gedaan. ’s Mid-
dags sprak hij het Comité Bewoners 
Euverem over de effecten van de on-
verwachte plaatsing van 400 asielzoe-
kers in dit kleine dorpje. 

Voor Mark Rutte stond het bedrijf Sol-
land Solar op bedrijventerrein Avan-

tis op het programma. Daar kreeg hij 
inzicht in de kansen op het gebied 
van duurzame energie voor de regio 
Parkstad Limburg. 

vLIegtax
De middag was ingeruimd voor Maas-
tricht Aachen Airport, waar directeur 
Jan Tindemans hem informeerde over 
de (negatieve) effecten van de vlieg-
taks voor dit vliegveld. VVD-Tweede 
Kamerlid Frans Weekers had zich al 
strijdbaar getoond op dit onderwerp 
en voegde zich vanaf dat moment 
bij Mark Rutte. Deze beloofde alles 
in het werk te zullen stellen om de 
vliegtaks van de baan te krijgen. 
’s Avonds bezocht Mark Rutte samen 
met Frans Weekers Schinveld om 
daar te praten over de geluidsoverlast 
door de AWACS en werden de heren 
door de Brunssumse wethouder Ri-
chard de Boer geïnformeerd over de 
Parkstad Limburg Buitenring. Daar-
na vertrokken ze naar Voerendaal, al-
waar hun bezoek aan Limburg werd 
afsloten. ‘Dit werkbezoek was zeer 
geslaagd. Ik ben onder de indruk van 
de vele initiatieven en kansen die er 
liggen in dit deel van ons land’, aldus 
Rutte.  

ADVERTENTIE
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Dan nu de laatste column in 
Liber als partijvoorzitter. Vijf 

jaar met heel veel plezier steeds 
een stukje geschreven voor u, 
leden van onze Volkspartij voor 
Vrijheid en Democratie. Beschou-
wingen, ‘peptalk’ en huishoudelij-
ke mededelingen wisselden elkaar 
af. Het was een bewogen tijd, op 

een later mo-
ment tijdens 
de komende 
Algemene Ver-
gadering sta ik 
daar langer bij 
stil. Maar om 
met A. Roland 
Holst te spre-
ken: ‘Wat was 
is geweest’. 

Alle vrijwilligers wil ik van harte 
bedanken voor het enthousiasme 
en de inzet in de afgelopen vijf 
jaar. De intensieve contacten 
met u blijven mij bij en zijn veel 
waard. Zonder die inzet kan een 
politieke partij niet overleven en 
kunnen professionele politici niet 
‘scoren’. Doorgaans is het een 
vreugde geweest uw voorzitter te 
zijn.

In mei treedt mijn gekozen opvol-
ger Ivo Opstelten aan. Hij heeft 
een voorstel voor zijn nieuwe team 
gereed. Zij kunnen vanaf 24 mei 
de uitdagingen die de VVD op het 
pad vindt aanpakken. Ik wens hen 
veel succes. Permanente cam-
pagne, leden- en fondsenwerving 
(en behoud), de campagne voor de 
Europese Verkiezingen van 2009 
en de modernisering van de be-
ginselverklaring zijn zomaar een 
aantal zaken die op hen en dus 
ook op ons allemaal afkomen.

Tijdens de viering van ons 60-jarig 
bestaan eind januari van dit jaar 
zei ik onder meer het volgende: 
‘Wij liberalen hebben ons be-
staansrecht bewezen, al zestig 
jaar lang en nog zoveel jaren 
meer. Daarom ben ik blij met het 
jubileumboek. Het geeft aan dat 
een liberale politieke partij geen 
hype is of een beweging rondom 
een persoon, maar een constante 
factor in de Nederlandse politiek.’ 
Wij met zijn allen maken dat 
die constante factor ook gestalte 
krijgt. Liberalen verenigd voor 
de vrijzinnigheid. Dat is datgene 
wat wij ons steeds weer moeten 
realiseren. Die strijd blijven wij 
voeren. In goede en slechte tijden. 
Misschien zit de kiezersgunst even 
tegen, maar we gaan door. Dat 
hebben we steeds bewezen. Het 
dienen van het publieke belang 
is een groot goed. Het dienen van 
een politieke partij – een vereni-
ging met leden die er toe doen 
– maakt daarvan deel uit. Zeker 
in een parlementaire democratie 
als de onze. Ik ben er trots op uw 
partijvoorzitter te hebben mogen 
zijn. En hoop velen van u tijdens 
de Algemene Vergadering te ont-
moeten. Maar niet alleen op dat 
moment, ook daarna. Dank voor 
het vertrouwen en de grote steun. 
Het ga u goed en tot ziens.

Wat was is 
geweest….

actIePLan - Wegens het succes van 
de afgelopen jaren wordt ook dit jaar 
de workshop Liberale Loopbanen ge-
organiseerd. In deze workshop wordt 
dieper ingegaan op kansen en moge-
lijkheden in de VVD: hoe geef jij je 
politieke loopbaan vorm?

Geen loopbaan is gelijk; niet in het 
bedrijfsleven, maar al zeker niet in 
de politiek. En het is zeker niet een-
voudig om keuzes te maken tussen 
een politieke of maatschappelijke 
loopbaan. De één heeft ambities om 
volksvertegenwoordiger te worden, 
de ander heeft wellicht bestuurlijke 
ambities. 

Om je te ondersteunen in het ma-
ken van de juiste keuzes, willen wij 
graag met jou een actief gesprek 
aangaan over (het vervolg van) jouw 
liberale loopbaan. In deze workshop 
willen wij inzicht bieden in drijfve-
ren en ambities, gaan we dieper in 
op kansen en mogelijkheden en aan 
het eind heb je een actieplan voor 
jouw eigen politieke carrière. Tijdens 

de workshop krijg je de kans om in 
een één-op-één gesprek met een van 
de inleiders je ambities en twijfels 
te bespreken. Aan deze workshop, 
die door talentmanagement en de 
Haya van Somerenstichting van de 
VVD wordt georganiseerd, verlenen 
gerenommeerde deskundigen hun 
medewerking, waaronder onze par-
tijleider, Mark Rutte.

Liberale Loopbanen wordt gehouden 
op vrijdag 4 (vanaf 18.00 uur) en za-
terdag 5 juli 2008 in Vught. De kosten 
zijn € 150,- per persoon; dit is inclu-
sief maaltijden en overnachting.
Omdat het aantal plaatsen beperkt 
is en omdat wij de groep zo optimaal 
mogelijk willen samenstellen, zullen 
wij kandidaten selecteren op basis 
van cv en motivatie. 
Je kunt je opgeven door een e-mail 
te sturen naar a.zur.lage@vvd.nl. Je 
krijgt dan een aanmeldingsformulier 
toegestuurd. 

 

Liberale Loopbanen

jan van zanen
partijvoorzitter

eurOPa WerKt - Volgend jaar vinden 
er weer verkiezingen plaats voor het 
Europees parlement. Één jaar van te 
voren begint de VVD de campagne 
met een internationaal congres in 
Amsterdam. Tijdens dit congres 
met titel ‘Europa werkt!” bespreekt 
de VVD de liberale prioriteiten voor 
Europa de komende jaren. Natuur-
lijk spreekt tijdens dit congres ook 
de voorzitter van de verkiezingspro-
grammacommissie Frits Bolkestein 
en kunt u tijdens de verschillende 
workshops uw mening laten horen 
over verschillende onderwerpen als 
buitenlands beleid, justitie en de ge-
volgen van het nieuwe Europees ver-
drag. In het ochtend gedeelte spreekt 
naast internationale gasten ook Mark 
Rutte over wat Europa nu meer moet 

doen en vooral wat de Europese Unie 
nu juist niet moet doen. In de mid-
dagsessies gaan onze Europarlemen-
tariërs en Tweede-Kamerleden in 
debat met vertegenwoordigers uit 
het bedrijfsleven, maatschappelijke 
organisaties en natuurlijk met u. 
Met dit congres wil de VVD samen 
met de leden een spannend campag-
nejaar tegemoet treden naar de ver-
kiezingen op 11 juni 2009. 
Het congres vindt plaats op 31 mei 
tussen 10 en 16 uur in pakuis De 
Zwijger aan het IJ in Amsterdam. Het 
congres wordt georganiseerd door 
het hoofdbestuur, het EU-platform 
van VVD Amsterdam en is mogelijk 
gemaakt door de liberale fractie in 
het Europees Parlement. U kunt zich 
opgeven via e-mail: dijk@vvd.nl

Discussieer mee over Europa! 

Liberale leeromgeving
Haya van Somerenstichting en haar missie

De Haya van Somerenstichting - in 
het spreekgebruik binnen de partij: 
de Haya - is het opleidingsinstituut 
van de VVD. De Haya geeft cursussen 
om in een liberale leeromgeving uw 
vakinhoudelijke kennis en praktische 
vaardigheden (verder) te ontwikkelen. 
Naast kennisoverdracht en vaardighe-
den staan informeel netwerken, per-
soonlijke contacten en gezelligheid 
hoog in het vaandel. 

De missie van de Haya is het zo breed 
mogelijk uitdragen van ons liberale 
gedachtegoed. Dat moet professi-
oneel en eigentijds. De Haya is hét 
kenniscentrum van de VVD en draagt 
- in samenwerking met onze politieke 
ambtsdragers – zorg voor de inhoud, 
Talentmanagement en de Perma-
nente Scoutingscommissie en voor 
ons menselijk kapitaal; en samen met 
de Teldersstichting voor de liberale 
toets.
Daarbij ligt de focus op de volgende 
aspecten:

n Samenwerking met Talentmanage-
ment intensiveren.

 We willen veel investeren in onze 
talenten, ons menselijk kapitaal.  
Aandacht voor loopbaanbegelei-
ding, selectie- en coachingstrajecten  
is dan ook speerpunt van beleid. (Top) 
kadertrainingen en Masterclasses or-
ganiseren en begeleiden we als van 
oudsher. En niet te vergeten gaan we 
een jaarlijks terugkerende alumnidag 
voor onze talenten organiseren, zo-
dat we ze niet uit het oog verliezen. 

n eLearning/www.vvdwebtv.nl uitbrei-
den en promoten. eLearning wordt 
meer en meer toegepast als voorbe-
reiding op onze fysieke cursussen. 
Syllabi worden vervangen door leaf-
lets met verwijzingen naar ter zake 
doende literatuur en internetsites.

n Maatwerk bieden en trainers pro-
fessionaliseren. De afgelopen jaren 
krijgen de trainingen van de Haya 
steeds meer het karakter van maat-
werktrainingen. De Haya wil op de 
maatwerktrainingen trainers in-

zetten die voldoen aan specifieke 
competenties. Met het oog hierop 
is een programma ontwikkeld om 
het thema ‘Het vak trainer, meer 
dan meester!’, vorm te geven. Aan 
de hand van een ervaren - externe 
- trainer wordt momenteel door 
diverse trainers een intensief pro-
gramma gevolgd dat in het teken 
staat van het professionaliseren 
van het trainersvak.

n Vraaggericht bezig zijn. Daarbij 
moeten we onze opdrachtgevers 
bewust maken van de vraag die zij 
ons willen voorleggen. Interactie 
en ervaringsgericht leren zijn onze 
vertrekpunten bij een professionele 
en op rendement gerichte aanpak. 

n Een ‘event’ maken van iedere trai-
ning. Enthousiaste trainers in 
samenspraak met ervaringsdes-
kundigen moeten het ‘op zenden 
gerichte trainen’ vervangen, waar-
bij ook veel aandacht aan de net-
werkfunctie van het opleiden en 
trainen wordt gegeven.

n De opleidingsfunctionarissen van 
de Kamercentrales – de LCO-ers - en 
afdelingen betrekken bij het beleid.
Willen we betrokken blijven bij de 
basis, dan zullen we ons moeten 
richten naar de wensen die er le-
ven bij de afdelingen en KC’s. De 
Haya hecht er dan ook aan om de 
overlegstructuur met de landelijke 
opleidingsfunctionarissen te hand-
haven en waar mogelijk uit te brei-
den. Daarbij moet ook voldoende 
aandacht blijven voor het aanbod 
aan cursussen en materiaal zoals 
dat als vanouds door de Haya wordt 
gegenereerd.

Kortom; de Haya ligt onder stoom. 
We roepen u op om zoveel mogelijk 
gebruik van te maken van onze exper-
tise om waar mogelijk het liberalisme 
te verspreiden. Voor vragen kunt u 
terecht bij onze medewerkers Rimke 
Haitsma en Ronald de Rooij, email: 
haya@vvd.nl / 070-3613010 en via 
www.vvd.nl/opleidingen

Voordracht nieuw 
Hoofdbestuur
vernIeuWD teaM - Inkomend partij-
voorzitter Ivo Opstelten draagt aan 
de Algemene Vergadering van 23 mei 
a.s. zijn team van hoofdbestuursleden 
voor. Ina Adema, Rogier van der San-
de en Gert Scholtes nemen afscheid, 
Mark Verheijen, Wiet de Bruijn en 
Judith Tielen worden voorgesteld hun 
plaats in te nemen. 
 
Op 31 maart is Ivo Opstelten door 
middel van een ledenraadpleging ge-
kozen tot de twaalfde partijvoorzitter 
van de VVD. De inkomend partijvoor-
zitter heeft vanaf dat moment de ge-
legenheid genomen om een team van 
kandidaten voor het hoofdbestuur 
vorm te geven. Continuïteit, kwaliteit 
en (regionale) spreiding zijn daarbij 
leidende begrippen geweest. Daartoe 
heeft hij allereerst gesprekken ge-
voerd met de zittende hoofdbestuurs-
leden. Daarbij hebben de beide vice-
voorzitters Ina Adema en Rogier van 
der Sande alsmede de algemeen secre-
taris Gert Scholtes te kennen gegeven 
per 24 mei a.s. te willen terugtreden 
als lid van het hoofdbestuur. De in-
komend voorzitter respecteert hun 
beslissing. Hij heeft veel waardering 
voor het werk dat deze drie hoofdbe-
stuursleden in de afgelopen periode, 
onder vaak moeilijke omstandighe-
den, hebben verricht. De overige zit-
tende hoofdbestuursleden Jan Dirk 
Smit, Cees Meeuwis, Mark Dijk, Jorine 
Janssen en Tila zur Lage zullen per 24 
mei hun termijn voortzetten, waarbij 

zij in grote lijnen hun huidige porte-
feuilles behouden.

Ivo Opstelten heeft daarnaast meer-
dere gesprekken gevoerd met ver-
schillende beschikbare kandidaat-
hoofdbestuursleden. Hij heeft de 
volgende personen bereid gevonden 
om de opengevallen plekken in te ne-
men:
Mark Verheijen (1976), wethouder in 
Venlo als 1e vice-voorzitter belast met 
afdelingen en inhoudelijk debat.
Wiet de Bruijn (1956), ondernemer 
en tevens werkzaam in het onderwijs 
als 2e vice-voorzitter belast met Per-
manente Scouting en Talentmanage-
ment.
Judith Tielen (1972), mede-eigenaar 
strategisch merkadviesbureau en 
voorzitter van de afdeling Utrecht, 
voormalig lid van de commissie Dek-
ker als algemeen secretaris.

Voor een een uitgebreid curriculum 
vitae van deze kandidaten kunt u te-
recht in de Leeswijzer, die op 9 mei 
jl. gepubliceerd is. Daarin maakt de 
inkomend voorzitter ook het werk-
programma voor de komende peri-
ode bekend. De inkomend voorzitter 
heeft de kandidaten bereid gevonden 
zijn werkprogramma te onderschrij-
ven. De kandidaten beschikken over 
voldoende tijd, ervaring en deskun-
digheid om aan het hoofdbestuurs-
lidmaatschap met veel élan vorm te 
kunnen geven.

>> Meer informatie: Isabelle 
Kuivenhoven, 070-3613008

Marc verheijen Wiet de bruijn judith tielen
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Niet naar openingsceremonie 
Beijing als dialoog niet is hersteld 
geen bOYcOt - In een resolutie over de 
situatie in Tibet heeft het Europese 
Parlement  op 10 april jl. de EU-minis-
ters van Buitenlandse Zaken gevraagd 
om een gezamenlijk standpunt in 
te nemen over het bijwonen van de 
openingsceremonie van de Olympi-
sche Spelen op 8 augustus a.s. Daarbij 
vraagt het EP de regeringsleiders en 
staatshoofden weg te blijven indien de 
dialoog tussen de Chinese autoriteiten 
en de Dalai Lama dan nog niet is her-
steld. In de resolutie vraagt het EP ook 
om het bezoek van de Dalai Lama aan 
het Europese Parlement, gepland voor 
het najaar van 2008, te vervroegen. 
Europarlementariër Jules Maaten on-
dersteunt de oproep van Journalisten 
Zonder Grenzen aan regeringsleiders 
om weg te blijven. Maaten: ‘China 

wil van de openingsceremonie een 
politiek evenement maken, met de 
aanwezigheid van wereldleiders. Dan 
zullen ze ook politiek water in de wijn 
moeten doen. Praten met de Dalai 
Lama is het minste. Maar ook vrijheid 
van meningsuiting op het internet, 
de situatie in Soedan, de relatie met 
Taiwan en de ontwikkeling in Hong 
Kong baren grote zorgen.’ De dreiging 
dat regeringsleiders wegblijven, moet 
er toe leiden dat de Chinese regering 
de mensenrechtensituatie in China 
verbetert. Maaten is desalniettemin 
tegen een (sport)-boycot van de Olym-
pische Spelen en tegen economische 
sancties.

6 EuROPA

Voorstel anti-discriminatierichtlijn 
onacceptabel beperkt

vOOr scHut - Onlangs lekte uit dat 
de Europese Commissie (EC) van plan 
is om discriminatie op basis van ho-
moseksualiteit, leeftijd en religie 
in haar voorstel voor een nieuwe 
anti-discriminatierichtlijn buiten 
beschouwing te laten. In de nieuwe 
richtlijn, die naar verwachting in 
juni officieel wordt voorgesteld, 
wordt alleen discriminatie op grond 
van een handicap toegevoegd aan de 
huidige categorieën van ras, leeftijd 
en geslacht. De Europese Commissie 
stelt dat ‘het niet anders kan omdat 

té veel lidstaten dwars liggen’. Jeani-
ne Hennis-Plasschaert: ‘Als dit waar 
is, dan is de politieke werkelijkheid 
buitengewoon droevig. Het jaar 2007, 
het Europese jaar van de Gelijke Be-
handeling, is nog niet voorbij of de EC 
en de lidstaten schieten weer in oude 
patronen, namelijk besluitvorming 
op basis van werkelijk de allerlaag-
ste gemene deler. Met een voorstel 
als dit zet de Europese Unie zichzelf 
voor schut. Keer op keer stelt men dat 
‘de Europese Unie een samenleving is 
met wederzijds respect voor elkaar. 

Eén waarin op actieve wijze elke 
vorm van discriminatie moet worden 
uitgebannen, waarbij alle lidstaten 
een bepaalde verantwoordelijkheid 
dragen’. Welnu, dat blijkt. Enig zelf-
reinigend vermogen van de EC en de 
lidstaten is cruciaal voor de publieke 
beeldvorming over de Europese Unie. 
Dit is simpelweg niet acceptabel.’

Oude patronen herleven

16 MEI 2008

cOMPensatIe - Als grote bedrijven de 
fout in gaan kunnen ze in de Verenig-
de Staten rekenen op een forse scha-
declaim. In Europa hebben we nog 
niet veel ervaring met een systeem 
voor collectieve schadevergoeding 
(collective redress). In Nederland is 
enkele jaren geleden de wet aange-
past om collectieve afhandeling van 
massaschade mogelijk te maken. 
De ‘legiolease’-affaire tussen Dexia 
Bank en een groep van gedupeerde 
beleggers onder aanvoering van de 
Consumentenbond en de Vereniging 
van Beleggers (VEB) was de eerste er-
varing met collectieve acties. De be-
staande compensatiesystemen in de 
lidstaten van de Europese Unie zijn 
echter weinig doeltreffend. In Neder-
land voorziet de wet alleen in een col-
lectieve afhandeling van schade als 
beide partijen daarmee instemmen. 
Gedupeerden zijn dus afhankelijk 
van de welwillendheid van de andere 
partij.

erKenDe beLangenbeHartI-
gers
Ruim een jaar geleden werden de 
Nederlandse bierbrouwers door 
Neelie Kroes (Europees Commissaris 
voor mededinging) fors op de bon 
geslingerd. Zij riep gedupeerde con-
sumenten en bedrijven toen al op, in 
navolging van haar boete van ruim 
270 miljoen euro, gezamenlijk een 
claim in te dienen bij de brouwers. 
Om de gang naar de rechter open te 
stellen voor een collectief kwam zij 
deze maand - op aandringen van het 
Parlement - met voorstellen om de 
procedures sterk te vereenvoudigen.  
Gedupeerden krijgen een set aan mo-
gelijkheden voor compensatie van de 
geleden schade. Kroes wil dat consu-
menten en het MKB makkelijker hun 
krachten kunnen bundelen door via 
belangenbehartigers procedures aan 
te kunnen spannen. Ter voorkoming 
van ongefundeerde claims van zelfbe-

Kroes komt met collectief 
schadevergoedingssysteem

noemde belangenbehartigers wordt 
voorgesteld om alleen ‘erkende’ 
consumentenorganisaties (zoals in 
Nederland de Consumentenbond en 
de Vereniging van Beleggers) toe te 
staan dit soort acties te coördineren. 
Daarbij moet dit systeem niet leiden 
tot het in de VS gebruikte systeem 
dat advocatenkantoren een proce-
dure aanspannen voor een onbekend 
aantal eisers. Consumenten of bedrij-
ven moeten zich dus zelf melden bij 
de belangenbehartiger.

Lusten en Lasten
Om eindeloze juridische procedures 
te voorkomen stelt de Commissie 
verder voor dat bij het voeren van 
schadevergoedingsacties besluiten 
van de mededingingsautoriteiten als 
voldoende bewijs gelden. In het geval 
van de Nederlandse bierbrouwers is 

de boete van Kroes of een uitspraak 
van het Europese Hof dus voldoende 
bewijs dat consumenten en bedrij-
ven zijn gedupeerd door verboden 
prijsafspraken. In aanvulling op de 
voorstellen van de Commissie pleit ik 
ervoor dat bestuurders van bedrijven 
die bewust de fout in gaan ook straf-
rechtelijk vervolgd moeten kunnen 
worden. Topbestuurders vergelijken 
zich qua salaris graag met hun coun-
terparts in de Verenigde Staten. Het 
lijkt mij niet meer dan logisch dat ze 
niet alleen de lusten maar ook de las-
ten hebben. Zodoende denken deze 
bestuurders wel drie keer na voordat 
zij de regels overtreden en daarmee 
consumenten, maar ook onze econo-
mie duperen.

Europa

EU-HAVENTOER 
ROTTERDAM 
 
Jules Maaten en Jeanine 
HennisPlasschaert nodigen u uit 

voor een rondvaart door de Rot-
terdamse haven op zaterdag 14 
juni a.s. Tijdens deze boottocht, 
welke mede mogelijk wordt 
gemaakt door het Rotterdamse 

Havenbedrijf, brengen zij u op de 
hoogte van de VVD-activiteiten 
in Europa en luisteren zij naar 
adviezen en suggesties. 
Ook informeert het Havenbe-

drijf Rotterdam N.V. u over de 
ontwikkeling van het Rotterdams 
haven- en industriecomplex. 
Tot ziens op zaterdag 14 juni te 
Rotterdam, vertrek 11.00 uur, 

einde ca. 14.00 uur. Aanmel-
den graag uiterlijk 19 mei bij 
jmaaten@vvd.nl. 
U ontvangt een bevestiging 
indien u kunt deelnemen. 

Ter gelegenheid van de jaarlijkse Eu-
ropadag stellen de Europese instel-
lingen hun deuren open op zaterdag 
7 juni a.s. De leden van de VVD-Euro-
fractie, Jules Maaten, Jeanine Hen-
nis-Plasschaert, Toine Manders en 
Jan Mulder, nodigen u van harte uit 
om bij deze open dag aanwezig te 
zijn. De fractie biedt alle VVD-leden 
en hun partners een kosteloze dag-
excursie naar Brussel aan. Bij deze 
excursie hoort een busreis inclusief 
maaltijden.

U kunt zich aanmelden door voor 19 
mei een e-mail te sturen naar europ-
adag@toinemanders.nl o.v.v. naam/
namen, adres, geboortedatum - deze 
gegevens zijn vereist voor toegang tot 
het gebouw van het Europees Parle-
ment. 
Na aanmelding ontvangt u een beves-
tiging en het programma. Informa-
tieve sessies over het Europees Parle-
ment en de liberale fractie alsmede 
een rondleiding door het gebouw vor-
men onderdeel van het programma.

vvD-europadag in brussel

Op voordacht van de europese 
Commissie werd Jan mulder be-
noemd tot hoofd van de eU-waar-
nemersmissie voor de verkiezin-
gen in nepal. in die hoedanigheid 
gaf hij leiding aan een team van 
ongeveer 120 waarnemers uit eu-
ropa. De verkiezingen werden op 
10 april jl. gehouden. namens de 
missie oordeelde Jan mulder dat 
de verkiezingen in het algemeen 
succesvol waren. Dit ondanks 
grote spanningen en ongeregeld-

Nepalese verkiezingen ‘bewaakt’
heden in de aanloop naar de ver-
kiezingen toe. De nieuwgekozen 
constitutieve vergadering zal de 
nepalese grondwet herschrijven. 
Voor de nepalese bevolking zijn 
deze verkiezingen dan ook een 
belangrijke stap op weg naar een 
goed werkende democratie. in juni 
zal het eindrapport van de missie 
worden gepubliceerd. 

www.jeanineineuropa.nl 

www.toinemanders.nl

www.jan-mulder.eu

www.julesmaaten.eu 
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Onder de titel ‘Bouwen voor de 
Next Generation’ laat Marlies 
Rohmer zien hoe haar architecten-
bureau de afgelopen tien jaar is 
omgegaan met bouwen voor jon-
geren op basis van onderzoek naar 
de hedendaagse jongerencultuur 
en haar maatschappelijke context. 
‘Ik vraag me steeds af waarom ar-
chitecten zo weinig doen met wat 
zij om zich heen zien gebeuren. 
Een gezin heeft tegenwoordig zo’n 
120 m2 ruimte nodig om goed te 
kunnen leven. Projectontwikke-
laars rekenen echter nog steeds 
met 90 m2. Maar ook de overheid 
moet zich eens achter de oren 
krabben. Alles is gevat in regels - 
ook als het gaat om de inrichting 
van de woonomgeving. En er ver-
schijnen steeds meer borden op 
straat, van dit mag niet, dat moet 

zo, hier wel, daar niet, enz. Straks 
bedenken ze nog een bord waarop 
staat dat je een jas moet aantrek-
ken voordat je naar buiten gaat! 
Kortom, als je culturele diversiteit, 
veranderde gezinsverhoudingen, 
nieuwe onderwijsvormen, het ont-
staan van witte en zwarte scholen 
en het probleem van een te dik wor-
dende jeugd bij elkaar neemt, ont-
kom je er niet aan het belang – voor 
jong en oud – van de publieke ruim-
te op een hoger niveau te tillen.’ 
Marlies Rohmer pleit dan ook voor 
een samenhangend ruimtelijk 
jeugdbeleid, dat zich onder meer 
manifesteert in een andere aanpak 
van de inrichting van scholen en 
de directe (woon)omgeving.

>> Meer informatie op www.vvdbv.
nl /Provincie & Gemeente/mei-edi-
tie.

Het belang van de stoep

POLITIEk 7
16 MEI 2008

netWerKen - In Nederland zijn on-
dernemers de motor achter onze 
welvaart, groei en innovatie. Maar 
het wordt je als hardwerkende bur-
ger niet gemakkelijk gemaakt. Er is 
gedoe met regels, betutteling, hoge 
overheidslasten en het starten van je 
eigen bedrijf wordt nog steeds gezien 
als een sprong in het diepe. De poli-
tiek moet juist ondernemerschap 
koesteren en de ruimte geven. Con-
tact tussen deze groepen is dan ook 
bijzonder belangrijk. 

Daarom: Lef moet Lonen! Een lande-
lijk netwerk van ondernemers, poli-
tici, coaches en adviseurs. Lef moet 
Lonen! Organiseert een landelijke 
conferentie in de Tweede Kamer op 
vrijdag 30 mei 2008. Tussen lunch 
en borrel zal worden gesproken over 
thema’s als: netwerken, start-ups, in-
ternationaal zakendoen, coaching, 
innovatie, onderwijs & training en 
regeldruk. 

Wetten HanDHaven - ‘Wilders laat 
een miljoenen publiek, dat hij had 
kunnen gebruiken voor het presente-
ren van oplossingen voor problemen 
met de radicale islam en integratie, 
nu slechts oude beelden van terroris-
tische en criminele daden zien. We 
moeten geen oude archieven lichten, 
maar aan de slag om de problemen 
op te lossen. Daar worden we ten slot-
te voor betaald.’ Dat was de reactie 
van Mark Rutte bij het publiek wor-
den van de film van Geert Wilders. 

De VVD is uiteraard ook van mening 
dat we de vreselijke beelden die 
gebruikt zijn in de film van Geert 
Wilders nooit mogen vergeten. Wij 
denken dat iedereen het daar mee 
eens is. Ook is het zo dat Wilders er 
in geslaagd is veel aandacht te gene-
reren voor het onderwerp moslim- 
terrorisme. De reden dat Mark Rutte 
de film een gemiste kans vindt, is 
omdat hij vindt dat een politicus de 
oplossing van problemen dichter bij 
moet brengen. Als de discussie zich 
verplaatst naar hoe we moslimradica-
lisering tegengaan dan zou dat goed 
zijn. De VVD gaat daarom ook graag 
het politieke debat hierover aan. 
Heeft de VVD oplossingen aangedra-
gen, die realistischer zijn dan oproe-

pen de Koran te verscheuren? Daar 
moet iedereen zelf over oordelen, 
maar wij denken van wel. Een paar 
maanden geleden heeft VVD-er Henk 
Kamp 28 (!) concrete voorstellen ge-
daan om integratie te verbeteren 
en het moslimextremisme tegen te 
gaan. Recentelijk heeft Mark Rutte 
via een opiniestuk in de NRC daar 
nog een paar voorstellen aan toege-
voegd. De VVD wil daarbij niet alle 
moslims in het verdomhoekje stop-
pen, maar de energie richten op de 

Stilte na de FILM? 
FItna: GeMISte kanS

Met medewerking van Mark Rutte, 
Charlie Aptroot, Brigitte van der 
Burg, Wim van der Leegte, Lennart 
Koopmans, Yvonne Rosina, Wiet de 
Bruijn en nog vele anderen.

Bent u een ZZP-er, grootaandeelhou-
der, aankomend ondernemer, innova-
tor, bestuurder, coach, investeerder, 
politicus of student? En draag je het 
ondernemerschap een warm hart toe? 
Dan bent u van harte uitgenodigd om 
deel te nemen. Voor aanmelding en 
programma zie www.lefmoetlonen.
nl of mail naar info@lefmoetlonen.nl.  
U kunt zich ook digitaal aansluiten 
bij het netwerk Lef moet Lonen! via 
Linkedin. Zie ook www.linkedin.com.

  

LEF MOET LONEN!
Landelijke conferentie

radicale kern. Dus, de onderwijsin-
spectie de mogelijkheden geven in 
het onderwijs op te treden als op isla-
mitische scholen (of andere scholen) 
tegen de democratische wetten in 
wordt gehandeld. Via het onderwijs 
moeten we voorkomen dat jongeren 
uitgroeien tot radicale volwassenen. 
Bijvoorbeeld de wet verruimen zodat 
haatzaaiende imams het land uit 
kunnen worden gezet of de Neder-
landse nationaliteit wordt ontno-
men. In de oude wijken perspectief 
bieden aan (moslim)jongeren. Niet 
door thee met ze te drinken, maar 
door werk en scholing te bieden. Dus 
een leer/werkplicht voor iedereen 
onder de 28 jaar – gelukkig neemt 
Aboutaleb dit VVD-standpunt over 
–, maar ook mensen in de bijstand 
veel actiever naar werk begeleiden. 
Dit zijn er maar een paar voorbeel-
den van oplossingen. Lees vooral de 
VVD-notitie over integratie op www.
vvd.nl of www.henkkamp.nl en oor-
deel zelf. De VVD is er van overtuigd 
dat we vooral door dit soort concrete 
maatregelen die vreselijke beelden 
het best kunnen tegengaan. 

vvD Ondernemersweek
de vvd is er voor mensen die iets van hun bedrijf willen maken. 

stIMuLans - De VVD vindt onderne-
men belangrijk: dat is de zuurstof 
van Nederland. Daarom ging een 
VVD-team onder leiding van Mark 
Rutte in de eerste week van april het 
land in om ondernemers in het zon-
netje te zetten en presenteerden zij 
diverse voorstellen om het onderne-
men in ons land te stimuleren. 
De actieweek begon met ‘Handen af 
van de Koopzondag’. Samen met de 
Raad Nederlandse Detailhandel, MKB 
Nederland, de Consumentenbond en 
de Vereniging van Nederlandse Ge-
meenten vroeg de VVD in Sluis, Rot-
terdam en Den Haag aandacht voor 
de betuttelende houding van het 
kabinet om de keuzevrijheid van con-
sumenten en ondernemers ten aan-
zien van koopzondagen in te perken. 

Op woensdag stond het Grijs Kente-
ken centraal. In de vorige kabinets-
periode is een motie aangenomen 
van ons Tweede Kamerlid Charlie Ap-
troot om de bijtelling voor het grijs 
kenteken af te schaffen en een belas-
tingverhoging door te voeren. Het 
kabinet voert deze motie niet uit. Sa-
men met de EVO vraagt de VVD nog-
maals aandacht voor dit probleem. 
EVO behartigt de logistieke belangen 
van 30.000 bedrijven die goederen te 
vervoeren hebben. Met elkaar zijn de 
leden van EVO verantwoordelijk voor 
1,3 miljoen banen en meer dan 70 
procent van alle goederenverplaat-
singen in Nederland, inclusief im-
port en export, over weg, water rails 
en door de lucht.
In Haarlem vond een politieke avond 
plaats. Daar zit de VVD in een coalitie 
met de SP. Eén van de speerpunten 

van de coalitie is meer mensen uit de 
bijstand krijgen. Hiervoor gaat Haar-
lem het Banenplan van Charlie Ap-
troot en ondernemer Hennie van de 
Most introduceren. Donderdag 3 april 
gingen VVD-Tweede Kamerleden Stef 

Blok en Anouchka van Miltenburg op 
werkbezoek bij Kroese Kits, een par-
ticuliere zorg- en verplegingsinstel-
ling. Dit bezoek legde de nadruk op 
de regelbrij omtrent Zelfstandigen 
Zonder Personeel (ZZP-ers).  

Vervolg van pagina 1

www.vvd.nl of www.henkkamp.nl 
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Hala naoum nehme, fractiemedewerker:

VVD moet niet 
té liberaal zijn
Hala naoum nehme is geboren in Syrië. een land, waar vrijheid slechts op papier be-

staat. Ze heeft zich, sinds haar komst naar nederland, ten volle ingezet voor het liberale 

gedachtegoed. als fractiemedewerker van de vvd in Slotervaart komt ze direct in aanra-

king met de maatschappelijke problemen van deze tijd. en daar heeft ze zeer duidelijke 

ideeën over. de overheid heeft, zo meent ze, blijk gegeven van een grenzeloze naïviteit. 

en dus pleit ze voor nieuw realisme binnen de partij. tekst: Dick zoet 

“Ik ben acht jaar geleden 
met mijn ouders en mijn 
broertje gevlucht uit Sy-

rië. We woonden in het noorden 
van het land en behoorden tot de 
christelijke minderheid. Van huis 
uit was ons gezin rooms-katho-
liek, maar we zijn in wezen vrij li-
beraal opgevoed. Geen dwingende 
dogmatiek; altijd je eigen verstand 
laten werken. Vandaar dat ik de 
kerkelijke standpunten over an-
ticonceptie en homoseksualiteit 
ook nooit heb begrepen. De kerk 
is wat mij betreft een instituut dat 
zichzelf in stand wil houden en 
daarom periodiek met standpun-

ten aankomt, die haar eigen bestaans-
recht moeten onderbouwen. Ik vind 
dat je dat soort standpunten niet 
klakkeloos moet aannemen, maar 
moet nadenken over de intrinsieke 
waarde en vooral over de gevolgen 
ervan. Ieder mens heeft die vrijheid, 
maar ook de daaraan gekoppelde ver-
antwoordelijkheid. 
Mijn sociale context – gezin, familie, 
vrienden – maakte mogelijk dat ik me 
als liberaal verder kon ontwikkelen. 
Helaas zijn persoonlijke, religieuze 
en maatschappelijke opvattingen in 
Syrië maar moeilijk los te koppelen 
van politieke. Syrië kent een eenpar-
tijstelsel, waarbij de Ba’ath-partij de 

is wat dat betreft helder: ‘problemen 
benoemen en oplossingen bedenken’. 

reaLIsMe
“De overheid heeft op dit terrein haar 
‘opvoedende taak’ verwaarloosd. En 
dat mag ook de VVD zich in belang-
rijke mate aantrekken. We hebben per 
slot van rekening lang genoeg deel uit-
gemaakt van de regering. We hebben 
de strijd echter laten uitvechten door 
de PvdA, die de oplossing dacht te heb-
ben gevonden door de geldkraan open 
te draaien. Zoals ze dat ook nu weer 
doet, met hoogstwaarschijnlijk ook 
nu weer desastreuze gevolgen. In dat 
kader pleit ik voor een overheid die 
kaders stelt aan de wijze hoe burgers, 
en dus ook nieuwkomers, zich gedra-
gen en die overtreding van die kaders 
ook duidelijk sanctioneert. Vrijheid 
is niet alleen blijheid, maar brengt 
ook de nodige verantwoordelijkheid 
met zich. Mensen hebben nu eenmaal 
spelregels nodig. Dat is liberalisme, 
maar gecombineerd met realisme. Als 
goed liberaal kun je je ogen niet slui-
ten voor de negatieve gevolgen van de 
ultieme vrijheid. Dat klinkt misschien 
merkwaardig, gezien mijn ervaringen 
in Syrië, waar vrijheid feitelijk niet 
bestond. Maar de wijze les de afgelo-
pen veertig jaar in Nederland is, dat je 
– ook als VVD – té liberaal kunt zijn.

scHerP en cOncreet
“Die vorm van liberaal realisme moet 
post vatten binnen de partij. En dan 
moeten we niet afglijden naar vormen 
van populisme, waarin de ‘one-liners’ 
het hebben gewonnen van de inhoud. 
Maar onze standpunten, onze bood-
schappen moeten scherp en concreet 
zijn. En we moeten niet bang zijn om 
de fouten uit het verleden toe te ge-
ven. Als we maar kunnen aantonen 
dat we daarvan hebben geleerd en tot 
nieuwe inzichten zijn gekomen. Dat is 
een vorm van liberaal denken waar ik 
me graag sterk voor maak. En gezien 
de positieve reacties die ik inmiddels 
heb ontvangen, ben ik niet de enige. 
Ik ben dan ook van mening dat een 
dergelijke pragmatische aanpak de 
enige manier is om het vertrouwen 
van kiezers terug te winnen. En dus 
de enige manier om liberale politiek 
weer ruimhartig op de kaart te zet-
ten. En daar wil ik graag, op welke 
manier dan ook, mijn steentje aan bij 
dragen.”

IntervIeW 
 
In Interview krijgen VVD-leden die 
maatschappelijk actief zijn de ruim-
te om dat wat hen bezighoudt met 
anderen te delen. Voelt u zich daar 
zelf toe geroepen of kent u andere 
actieve of interessante VVD’ers? Uw 
suggestie(s) horen wij graag via 
email liber2008@vvd.nl of met een 
telefoontje naar 070 3178887. 

▲

Scherpe 
denker

▲
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‘De kerk is wat mij betreft een insti-
tuut dat zichzelf in stand wil houden 
en daarom periodiek met standpun-
ten aankomt, die haar eigen bestaans-
recht moeten onderbouwen.’

‘Vrijheid is niet alleen blijheid, maar 
brengt ook de nodige verantwoor-
delijkheid met zich. mensen hebben 
nu eenmaal spelregels nodig. Dat is 
liberalisme, maar gecombineerd met 
realisme.’

dienst uitmaakt. En die partij 
hanteert een duidelijke stelregel: 
wie niet voor hen is, is een tegen-
stander. Gaandeweg kwamen we 
op dat vlak steeds verder in de 
problemen en kregen we te ma-
ken met de beruchte geheime po-
litie, de Moechabbaraat. Dat was 
voor mijn ouders het signaal dat 
de situatie niet langer houdbaar 
was en vrij kort daarop zijn we 
dan ook gevlucht.

vaLse tOLerantIe
“We zijn eind 1999 in Nederland 
aangekomen en eigenlijk vrij har-
telijk ontvangen. Maar toch wer-

den we bezien als ‘vluchtelingen’. Dat 
is vooral bij mijn vader, die een be-
kend en belangrijk zakenman in Syrië 
was, behoorlijk hard aangekomen. Hij 
voelde zich min of meer gekleineerd. 
Dat gevoel werd na de aanslagen in 
New York heftiger. Ik heb zelf ook wel 
gemerkt dat mensen me omzichtig 
naar mijn achtergrond begonnen te 
vragen. Een groot deel van de achter-
docht verdween meestal als duidelijk 
werd dat ik christen ben. Ik heb in die 
periode gemerkt dat er ook een hoop 
valse tolerantie in Nederland is. Er is 
hier veel vrijheid, maar tegelijkertijd 
zijn er ook veel vooroordelen. En die 
laatste leiden vaak tot een intolerante 
opstelling.
“Nederland heeft in het verleden 
veel toegelaten en vanuit een liberaal 
oogpunt erop vertrouwd dat het al-
lemaal wel goed zou komen met de 
immigranten. En dat bleek niet altijd 
het geval: er is toch een behoorlijk 
aantal mensen dat structureel heeft 
geweigerd echt in de maatschappij te 
participeren en die hier uitsluitend 
volgens hun eigen opvattingen wil-
den leven. En die ook de nodige eisen 
hebben gesteld. We hadden dus de 
moeilijkheden kunnen zien aanko-
men, want op een gegeven moment 
komt er een einde aan alle verdraag-
zaamheid en tolerantie. 

naïvIteIt
“Tolerantie moet niet omslaan in na-
iviteit. En we zijn in Nederland veel 
te lang naïef geweest, ook de VVD. 
Vrijheid is niet alleen blijheid. Overal 
gelden spelregels en die spelregels 
hebben we heel lang buiten werking 
gezet, omdat we de nieuwkomers ‘zie-
lig’ vonden. Dat heeft twee gevolgen 
gehad: ze denken nu echt dat ze zielig 
zijn en de autochtonen menen – vaak 
terecht – dat er voor allochtonen an-
dere regels gelden en dat ze worden 
voorgetrokken. Vooral dat laatste 
heeft ervoor gezorgd dat er een echte 
‘buitenlanderhaat’ is ontstaan. Dat 
woord gebruik ik bewust. Die haat is 
wellicht onbewust, maar wel degelijk 
aanwezig in wijken die in ijltempo 
zijn veranderd. De Nederlandse poli-
tiek heeft die ontwikkeling veel te 
lang laten voortduren. De opvatting 
over ‘de boel bij elkaar houden’ stamt 
al uit de jaren zeventig en de burge-
meester van Amsterdam zegt het nog 
steeds. Dat is oogkleppenpolitiek. Nu 
zitten we met de rampzalige gevolgen 
van het vreemdelingenbeleid van de 
jaren tachtig en negentig. Frits Bol-
kestein was de eerste die dat op de 
agenda zette en werd prompt door de 
PvdA voor racist uitgemaakt. Dat was 
het tijdperk van ‘problemen zien en 
ze vervolgens onder het tapijt schui-
ven’. Inmiddels zijn de tijden geluk-
kig veranderd. ‘Politieke correctheid’ 
weerhoudt veel politici er niet langer 
van man en paard te noemen. De 
koers van de VVD onder Mark Rutte 
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Een moslim is geen wip; 
dat lijkt redelijk logisch, 

maar wordt toch vaak over het hoofd 
gezien. Nu is een moslim ook geen 
koelkast, maar daar zal niemand een 
artikel over schrijven. Dat heeft iets 
te maken met de specifieke mechani-
sche eigenschappen van de wip. Zo-
als iedereen met een gelukkige jeugd 
weet is een wip een speeltuig waarbij 
zich in het midden een scharnier-
punt bevindt en men de wip op en 
neer kan bewegen door omstebeurt 
aan de uiteinden druk uit te oefenen 
(wippen). Kindervreugde is het resul-
taat.
Omdat het onmogelijk is alle ver-
schillen tussen een moslim en een 
wip op te sommen en dat eigen-
lijk ook best onzinnig is, zal ik mij 
beperken tot het andere uiterste 
en slechts één verschil bespreken. 
Daarvoor is het noodzakelijk de dis-
cussie rond Fitna, het koranfilmje 
van Geert Wilders te analyseren.   
Na Wilders aankondiging was de 
angst voor een (internationale) ge-
welddadige reactie door moslims 
groot. Premier Balkenende ver-
wachtte een stevige crisissituatie en 
onze Nationaal Coördinator Terro-
rismebestrijding Tjibbe Joustra liet 
noodevacuatieplannen voor ambas-
sades opstellen. Minister Guusje ter 
Horst waarschuwde alle burgemees-
ters en minister Maxime Verhagen 
waarschuwde Geert Wilders: “Het is 
overduidelijk dat bepaalde opvattin-
gen kunnen leiden tot reacties.” Ook 
voorzitter van de Nederlandse Mos-
limraad Abdelmajid Khairoun deed 
een dreigende duit in het zakje: “Het 
laatste woord is aan de jongens op 
straat. Die kunnen wij niet meer te-
genhouden.” Enkele personen maak-
ten het nóg bonter. De grootmoefti 
van Syrië, Ahmad Badr El Din El Has-
soun hield op 15 januari jongstleden 
in een toespraak voor het Europees 
Parlement (!) Wilders verantwoor-
delijk voor “rellen, bloedvergieten 
en geweld” naar aanleiding van 
Fitna. Elsevier redacteur Gertjan van 
Schoonhoven schreef letterlijk: “Wie 
het ene moment moslims kwetst, 
kan het volgende moment de dood 
van onschuldige burgers op zijn ge-
weten hebben.” De al eerder genoem-
de Joustra waarschuwde Wilders zijn 
toon te matigen omdat zulke radicale 
uitspraken individuen die op de rand 
van geweld staan, het laatste duwtje 
kunnen geven. CDA fractievoorzitter 
en beroepslaffaard Van Geel vond 
dat Wilders de verantwoordelijkheid 
moest nemen voor de mogelijke ge-
volgen voor de veiligheid van Neder-
landers en ook voor onze economie. 
Ook premier Balkenende en minister 
van Buitenlandse Zaken Maxime Ver-
hagen horen in dit rijtje thuis. Laat 
het maar aan christenen over om 
de vrijheid van meningsuiting de 
nek om te draaien. Overigens merk 
ik op dat de reacties van moslims in 

Nederland beperkt blijft tot een paar 
aangiftes. Waar maakt iedereen zich 
eigenlijk druk om?
Bovenstaande reacties hebben met 
elkaar gemeen dat zij allen uitgaan 
van een noodzakelijke, agressieve 
reactie van moslims op Fitna. Boven-
staande personen denken blijkbaar 
dat bepaalde moslims niet anders 
kunnen dan gewelddadig reageren 
op Wilders’ provocatie. Ook een wip 
kan niet kiezen. Als het ene einde 
omlaag gaat, gaat het andere einde 
per definitie omhoog. Ja, tenzij de 
wip kapot is natuurlijk. Zoals een 
kind verantwoordelijk is voor de be-
weging van een wip is Geert Wilders 
blijkbaar verantwoordelijk voor de 
“rellen, bloedvergieten en geweld” 
van moslims naar aanleiding van 
zijn film. Maar een moslim is hele-
maal geen wip! Geert Wilders kan 
niet op een knopje bij de moslims 
drukken, waardoor zij gewelddadig 
moeten reageren. Moslims kunnen 
– net als alle mensen overigens – kie-

zen, want zij hebben een vrije wil. 
Zij worden niet op een mechanische 
wijze gedwongen en hoeven niet per 
definitie te reageren met “rellen, 
bloedvergieten en geweld.” Hoewel 
een moslima in niqaab er wellicht 
wat van weg heeft, is een moslim 
geen “black box”, waarbij een bele-
diging als input fungeert en een ge-
welddadige reactie volautomatische 
als output verschijnt.
Twee conclusies dringen zich op. 
Geert Wilders is niet verantwoorde-
lijk voor de “rellen, bloedvergieten 
en geweld” als reactie op zijn filmpje. 
In de causale keten zit tussen Wil-
ders en “rellen, bloedvergieten en 
geweld” een menselijke schakel, na-
melijk de potentiële dader. De poten-
tiële dader kan kiezen en is daarmee 
volledig verantwoordelijk. De morele 
verantwoordelijkheid kan niet wor-
den overgeheveld naar Wilders, zelfs 
als hij van te voren precies zou weten 
wat de ‘echte’ dader gaat doen. ‘Reli-
gie moet onder kritiek gesteld wor-
den om de tirannie van de religie te 
beteugelen’ (Nahed Selim, Opinio 14-

02-2008). Door opiniemakers en kun-
stenaars verantwoordelijk te maken 
voor de (wereldwijde) consequenties 
van hun mening of kunstuiting, 
wordt de verantwoordelijkheid van 
de echte daders gebagatelliseerd en 
de vrijheid van meningsuiting een 
slechte dienst bewezen.
Degene die moslims echt beledi-
gen zijn de politici, opiniemakers 
en mede-moslims, die begrip tonen 
voor de “rellen, bloedvergieten en 
geweld” en de vrije wil van moslims 
gemakshalve over het hoofd zien of 
zelfs ronduit ontkennen. Daarmee 
reduceren ze moslims tot een wip en 
ontnemen hen een belangrijk onder-
deel van hun mens-zijn, namelijk de 
vrije wil en de daarmee samenhan-
gende verantwoordelijkheid voor 
eigen handelen. Zij behandelen mos-
lims niet als volwaardige mensen. 
Omdat de vrije wil een fundamenteel 
onderdeel is van wat ons menselijke 
waardigheid verleent, houdt de mos-
lim die zegt niet anders te kunnen 

dan ambassades in de fik te steken of 
opiniemakers neer te steken omdat 
het in de Koran zou staan, zichzelf 
voor de gek. Hij ontkent zijn eigen 
vrijheid en verliest daaardoor zijn 
menselijkheid. Hij probeert zijn ver-
antwoordelijkheid te ontlopen door 
een wip te imiteren en sommige 
goedgelovige politici geloven hem 
nog ook. Daarom roep ik alle “benoe-
mers & bouwers” op: ontken dat een 
moslim een wip is. Laten we moslims 
de gelijke behandeling geven waar 
ze om vragen en hen en niemand 
anders verantwoordelijk houden 
voor hun daden, zoals we dat in de 
alledaagse omgang met iedereen ple-
gen te doen. Voor een normaal mens 
eigenlijk niets bijzonders, voor fana-
tici en politici blijkbaar wel.

Mark Reijman
bureauredacteur Driemaster, 

ledenblad JOVD
(naar aanleiding van de ingezonden 

brief ‘Vrijheid van Meningsuiting! En?’ 
van Ted Loman in Liber nr. 2)  

Een moslim is geen wip

eLsevIer 23-02-2008 - rotterdam heeft 16 
miljoen euro kunnen besparen door een lik-
op-stuk-beleid te voeren tegenover bijstands- 
trekkers. Deze mensen moeten werken bij de 
reinigingsdienst roteb of ze worden gekort op 

hun uitkering.Inmiddels werken er meer dan 
1500 van hen bij de reinigingsdienst van de 
Maasstad. zo’n 330 mensen zijn gekort op hun 
uitkering, omdat zij weigerden te gaan wer-
ken. van 460 rotterdammers werd de bijstand 

helemaal stopgezet, omdat zij niet kwamen 
opdagen op een afspraak of niet reageerden 
op oproepen van de sociale dienst.

vvD-beleid dat werkt! 

In 2005 hield Jozias van 
Aartsen een toespraak in 

de Schouwburg van Eindhoven, 
waarin hij ook aanspoorde tot in-
novatie. Nu lees ik weer over ‘In-
novatie - durf het te wagen’ in de 
nieuwe Liber. Toendertijd heb ik de 
heer van Aartsen na zijn toespraak 
er op attent gemaakt, dat een ze-
kere jonge man in Brabant een be-
langrijke innovatie heeft gedaan 
door in 1936 televisiebeelden uit te 
zenden met zelfgebouwde televisie-
apparatuur. Eerst zonder geluid en 
later met geluid. De televisiezender 
die hij zelf had gebouwd werd door 
de PTT in Den Haag goedgekeurd 
en had een reikwijdte van 180 km. 
De man is nauwelijks bekend in ons 
land. Voor vele jonge mensen zou 
hij tot voorbeeld kunnen dienen. 
Want televisie was in die tijd een 
echte innovatie! Frederik Kerkhof 
was al in dienst van Philips toen hij 
zijn televisieuitzendingen begon, 
maar Anton Philips zelf zag het 
nog niet zitten. Frederik Kerkhof 
stortte zich als radio-amateur op 
televisie en gaf door het land ver-

schillende succesvolle demonstra-
ties voordat hij wekelijks uitzendin-
gen verzorgde vanuit Eindhoven. 
Even voor de Tweede Wereldoor-
log werd zijn apparatuur door de 
militairen meegenomen. Het zou 
de Duitsers in de kaart spelen.  
In 1966 heb ik hem in een docu-
mentaire voor de AVRO naar voren 
gehaald als Nederlandse televisie-
pionier. In dat zelfde jaar kreeg hij 
de eremedaille Orde van Oranje 
Nassau (goud). Hij deed niet onder 
voor de Engelse John Logie Baird, 
die ook met zelfgebouwde appara-
tuur de kranten in Engeland haal-
de en daarmee het woord ‘Televisi-
on’ introduceerde. Ik hoop dit stuk 
van onze televisie geschiedenis in 
ons land in ‘Het universele Venster 
deel 11’ te beschrijven. Met derge-
lijk voorbeelden kun je de mensen 
stimuleren om zelf met innovaties 
aan de slag te gaan. 

M. Bolhuis,
Veghel voormalig regisseur en docent 
televisie bij de TU Delft / bestuurslid 

VVD Veghel 

Innovatie in Liber 

Leden zonder computer 
Voor de zoveelste keer 
vraag ik mij af of LEDEN 

zonder computer niet belangrijk 
zijn. In Liber staat heel vaak ‘zie 
internet’. Ik woon in een service-
flat met 180 bewoners, waarvan als 
het mooi gaat er 30 een PC hebben. 
Zij zijn niet allemaal lid, maar op 
mijn galerij van 10 woningen zijn 
er twee met een computer die ook 
lid zijn en dan nog een paar die op 
de VVD stemmen (maar die krijgen 
Liber niet, dus merken dat niet). 
Vaak zijn wel de trouwste leden 60 
jaar en ouder. 

Op de TV zie je ook steeds vaker 
dat de rest van de programma’s 
gaat verder op internet. Dat mijn 
VVD hier ook steeds meer aan mee-
doet, kan mij en meerderen met 
mij doen besluiten geen contribu-
tie meer te betalen. Wij hebben in 

Hoogezand Sappemeer een leuke 
vrouwengroep, die maandelijks de 
landelijke en de provinciale poli-
tiek bespreken. Ook daarbij zijn 
verschillende vrouwen die geen 
PC hebben. Kan dit niet anders? 
Ik weet dat je de vooruitgang niet 
tegen kunt houden, maar je kunt 
wel rekening houden met de men-
sen die het niet meer opbrengen 
om hier nog geld aan te besteden 
en cursussen gaan volgen. En als 
het nu niet anders kan, maar dat 
kan wel. 

Dat was mijn gram. Al meerdere 
keren heb ik hier over gemaild, 
maar net als de regering horen 
wel, maar luisteren HO MAAR. 

  
A.A. Bakker, Hoogezand
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Nationalisme staat 
haaks op liberalisme  
OPInIe - Op 3 april jl. stelde Rita Ver-
donk het programma voor van haar 
nieuwe politieke beweging Trots op 
Nederland. Daarin kiest ze duidelijk 
voor een hernieuwd nationalisme als 
antwoord op de uitdagingen van onze 
moderne tijd, zoals de globalisering, 
de multiculturele samenleving en de 
toenemende migratie. Daarmee staat 
ze verder dan ooit van de ideologie 
die ze in haar vorige politieke partij 
beweerde te verdedigen, namelijk 
het liberalisme. Eigenlijk bewijst ze 
met haar openlijke bekentenis voor 
een terugval op de eigen nationaliteit 
een grote dienst aan het liberalisme. 
Zo schept ze immers duidelijkheid. 
Het liberalisme heeft geen enkele af-
finiteit met het nationalisme dat ze 
propageert. Meer nog, het ware libera-
lisme keert zich tegen het groepsden-
ken dat ze zo verheerlijkt. Met haar 
pleidooi voor een ‘Nederland voor de 
Nederlanders’ gaat ze regelrecht in te-
gen de open samenleving, zoals verde-
digd door de filosoof Karl Popper, die 
dergelijke sentimenten onderkende 
als de laatste stuiptrekkingen voor 
een samenleving die zich los van de 
rest van de wereld wou handhaven en 
ontwikkelen. Haar discours is een de-
fensieve en pessimistische levensvisie, 
die haaks staat op de stelling van Pop-
per, die juist geloofde in de verrijking 
van de eigen cultuur door andere 
ideeën en invloeden.

steM Des vOLKs
Met haar nationalistisch discours – on-
dersteund met het Wilhelmus, ballon-
nen in de nationale driekleur, oranje 
linten en vlaggen – schaart Verdonk 
zich achter illustere nationalisten als 
Heinrich Class (‘Duitsland voor de 
Duitsers’) en de Belgische Filip Dewin-
ter (‘Eigen Volk Eerst’). Nationalisten 
en populisten beweren dat zij de stem 
van het volk vertegenwoordigen, dat 
ze een quasi onfeilbaar gevoel hebben 
over wat ‘de mensen’ denken en wil-
len, waarbij ze als het ware spuwen 
op de democratisch verkozen politici 
en de politiek zelf. Daarbij spelen ze 
in op de angst en onzekerheid van 
de burgers en tonen ze zich de meest 
radicale verdedigers van het status-
quo. Zij versimpelen feiten en geven 
de burgers het valse gevoel dat ze met 
een fors beleid de problemen uit de 
wereld kunnen helpen. Meer nog, ze 
beloven dat we kunnen terugkeren 
naar een wereld waarin één land, één 
volk, één geloof haar identiteit kon 
opleggen aan anderen. Het zijn ge-
woon leugens.

gebreK aan zeLFvertrOuWen
De vermeende zekerheid die Verdonk 
aan het Nederlandse volk voorhoudt, 
is een mythe. Haar pleidooi voor een 
ondersteuning van de Nederlandse 
normen betekent een terugval. Wie 
bereid is vrijheid in te leveren in de 
hoop daar veiligheid voor in de plaats 
te krijgen, verliest doorgaans beide, 
dat is wat we uit de geschiedenis kun-
nen leren. Het pleidooi van Verdonk 
voor een trotser Nederland verraadt 
een gebrek aan zelfvertrouwen. Het 
vertrouwen dat individuele men-
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sen, van welke origine ook, kunnen 
bijdragen tot een meer dynamische 
en slagkrachtige samenleving. Een 
samenleving waarin mensen elkaar 
niet beoordelen op basis van hun 
geloof of huidskleur, maar op basis 
van hun talenten. Verdonk, die zelf 
jaren lid was van een liberale partij, 
kent haar klassiekers niet. Du Kannst 
Denn du Sollst, zo klonk het bij Kant. 
Het individualisme, het recht op zelf-
beschikking van elke mens staat cen-

traal. Maar ook de plicht tegenover 
de gemeenschap, ongeacht uit welke 
culturen die bestaat, dat is de essen-
tie van het liberalisme. Daarmee staat 
het liberalisme lijnrecht tegenover 
het populisme en extreemrechts, dat 
zo verstrikt zit in het groepsdenken, 
en aanstuurt op een wij-zij denken. 
Vreemdeling zijn is geen daad, je bent 
het niet vrijwillig en er is niks moreel 
verkeerd mee. Vreemdelingenhaat 
zaaien is dat wel. Dat laatste moeten 
liberalen voortdurend en openlijk 
aanklagen en bestrijden. En daarom 
moeten ze Verdonk en Wilders open-
lijk bestrijden. 

MenszIjn aLs verbOnDenHeID
Liberalisme heeft niets te maken met 
nationalisme. Dat liberalisme en na-
tionalisme moeilijk verenigbaar zijn, 
spruit voort uit de kern van het libe-
rale gedachtegoed zelf, dat de indivi-
duele vrijheid centraal stelt. Grenzen, 
zowel geestelijke als fysieke, druisen 
daar tegenin. Elk nationalisme ver-
taalt zich naar een gemeenschappe-
lijk kenmerk, een bindend element, 
een groep. Het liberalisme erkent 
alleen het menszijn als verbonden-
heid. Elke andere eigenschap leidt 
tot particularisme of corporatisme. 
Volgens de definitie is nationalisme 
een geestesgesteldheid en een daar-
mee samenhangende ideologie, die 
aan de eigen natie een zeer hoge, 
zo niet de hoogste, waarde toekent 
en erop gericht is het aanzien of de 
macht van de eigen natie – die in veel 
gevallen geacht wordt een missie te 
moeten vervullen – te vergroten. Het 
liberalisme beschouwt de individu-
ele vrijheid veel belangrijker dan de 
natie en ziet niet in waarom de natie 
of een bepaald ‘zelfbewustzijn’ als 

zodanig waarde heeft. Nationalisme 
betekent ook de erkenning van een 
volk op basis van iets specifiek zoals 
afkomst, geboorteplaats of religie. De 
ware liberaal heeft problemen met 
dergelijke specificaties. Wie het libe-
ralisme op welke wijze ook tracht te 
conformeren met nationalisme, moet 
de essentie van het nationalistisch ge-
dachtegoed doorgronden. Alleen op 
die manier wordt duidelijk dat indi-
viduele vrijheid onverenigbaar is met 

onderwerping aan het belang van de 
natie, de geschiedenis, de taal, de le-
venskracht, bloed en bodem. 

OPen saMenLevIng
Liberale partijen staan vandaag on-
der druk. Populisten, nationalisten 
en extreemrechts surfen immers met 
succes op de gevoelens van angst, 
onzekerheid en machteloosheid bij 
de burgers, waarbij ze een bijzonder 
pessimistisch wereldbeeld hanteren. 
Daar mogen liberalen niet aan toe-
geven. Het is hun taak om uit te leg-
gen dat de open samenleving de beste 
waarborg is voor verdere welvaart en 
vrede, zoals we die de voorbije zestig 
jaar gekend hebben binnen de Euro-
pese Unie. Wilders en Verdonk heb-
ben geprobeerd om het liberalisme te 
kapen, maar zijn daar gelukkig niet 
in geslaagd (wat Jörg Haider in Oos-
tenrijk destijds wel lukte). Liberalen 
moeten zich daartegen verzetten. Zij 
willen immers niet dat hun sociaal 
en humanistisch gedachtegoed mis-
bruikt wordt door figuren die hun 
eigen nationalisme, populisme of ran-
zige egocentrisme een geur van waar-
digheid willen geven door zichzelf 
‘liberaal’ te noemen. Dat Wilders en 
Verdonk de liberale partij verlieten is 
een goede zaak voor het liberalisme. 
De toekomst zal immers aantonen dat 
het liberalisme niet past in een xeno-
foob en populistisch discours, dat op 
korte termijn enig succes kan heb-
ben, maar dat op langere termijn de 
tegenpool zal blijken voor een meer 
vrije, rechtvaardige en verdraagzame 
samenleving.

Dirk Verhofstadt
kernlid van de onafhankelijke 

denktank Liberales

Liberaal belastingbeleid

eIgentIjDs antWOOrD - Zo’n tachtig 
leden hebben op 19 april jl. in Wolf-
heze hun bijdrage geleverd aan de 
Ideeëndag over de nieuwe beginsel-
verklaring van de VVD. Daarmee is het 
volgens de organisatoren een uiterst 
vruchtbare bijeenkomst geworden. 
Verder schiepen de discussies en de 
workshops ook duidelijkheid. 
Dat daaraan bij sommigen behoefte 
bestond, schetste partijvoorzitter Jan 
van Zanen in zijn openingswoord. 
‘Misschien is het goed als ik aan het 
begin nog even de logische samen-
hang toelicht tussen de Beginselver-
klaring, het Liberaal Manifest en het 
verkiezingsprogramma. Waar het 
verkiezingsprogramma bijzonder con-
creet is en ook het Liberaal Manifest 
concrete politieke voorstellen bevatte, 
is een beginselverklaring in de eerste 
plaats een ideologische standpuntbe-
paling. De drie soorten documenten 
bijten elkaar dan ook niet integendeel. 
Ze vullen elkaar uitstekend aan.’

Doel van de bijeenkomst was de leden 
van de VVD in de gelegenheid te stel-
len hun ideeën over de nieuwe Begin-
selverklaring naar voren te brengen. 
De nieuwe Beginselverklaring wordt 
geschreven door fractievoorzitter in 
de Tweede Kamer, Mark Rutte, daarin 
bijgestaan door de fractievoorzitter 
in de Eerste Kamer, Uri Rosenthal, de 
partijvoorzitter en natuurlijk de partij 
als geheel. Het concept van de nieuwe 
Beginselverklaring zal een normale 
amenderings-procedure ingaan, om 
vervolgens op de Algemene Vergade-
ring van 15 november aanstaande te 
worden vastgesteld.

Misschien nog wel belangrijker dan de 
exacte verwoording, is dat de nieuwe 
Beginselverklaring blijk geeft van de 
onderscheidende politieke identiteit 
van de VVD, stelde Mark Rutte. ‘Daar-
om moet de nieuwe Beginselverkla-
ring onderscheidend, contrasterend 
en offensief zijn. Daarbij zijn voor 
mij vrijheid en verantwoordelijkheid 
de kernwoorden. Dat wil natuurlijk 
niet zeggen dat we plotseling af-
stand nemen van gelijkwaardigheid, 
verdraagzaamheid en sociale recht-
vaardigheid - integendeel. Maar ik 
heb wel sterk het gevoel dat de drie 
laatste waarden logisch voortvloeien 
uit de eerste twee. Ik ben vooral be-

nieuwd naar uw ideeën daarover.’ 
Hoewel er volgens Mark Rutte ‘geen 
haan naar gekraaid zou hebben als we 
niets hadden gedaan, heb ik er bewust 
voor gekozen onze Beginselverklaring 
wél te herschrijven. Ik vind dat een Be-
ginselverklaring niet in een la hoort te 
liggen, maar boven een bureau hoort 
te hangen. Hij hoort te inspireren, te 
enthousiasmeren - een Beginselverkla-
ring hoort een “call to arms” te zijn.’
Een van de redenen voor herijking is 
volgens Uri Rosenthal zeker dat de we-
reld sinds 1980 ingrijpend veranderd 
is. ‘Neem alleen al de globalisering, de 
migratie, het terrorisme en de nieuwe 
technologie. Een passend antwoord 
vinden op deze ontwikkelingen bete-
kent voor veel mensen één grote wor-
steling. Zelfs de overheid lijkt door de 
toenemende complexiteit geen enkel 
IT-project meer tot een goed einde te 
kunnen brengen, om maar een voor-
beeld te noemen. En willen we dat 
de overheid op ieder moment van de 
dag kan weten waar we ons bevinden? 
Enkele van de vele vragen waarover 
we als VVD nu heldere en eigentijdse 
standpunten moeten formuleren.’

Boter bij de vis kregen de drie inleiders 
tijdens de navolgende workshops. De 
inbreng liep uiteen van ‘het positieve 
mensbeeld is wat ons onderscheidt 
van christen-democratie en sociaal-
democratie’ tot ‘vrijheid en verant-
woordelijkheid vormen samen een 
soort sociaal contract: vrijheid gaat 
over mij, verantwoordelijkheid gaat 
vooral over mij in mijn omgeving’. 
Ook werd opgemerkt dat juist de rede 
en de ratio (feiten) bij de VVD hoog in 
het vaandel staan. ‘Wij redeneren niet 
vanuit een boek of vanuit een dogma-
tische ideologie; maar we hebben wel 
idealen.’ Tenslotte werd onderwijs als 
de grootste kans gezien voor liberalen 
- het stelt mensen in staat zelf verant-
woordelijkheid te nemen - en de op-
rukkende bureaucratie als de grootste 
bedreiging - het beknot immers onze 
vrijheid. 

Onderscheidend, 
contrasterend en offensief 
vvd-Ideeëndag 

uItgangsPunten - De VVD Com-
missie Belastingen & Financiën 
heeft recent een geactualiseerde 
versie van haar brochure Liberaal 
Belastingbeleid uitgebracht. Daarin 
worden  de uitgangspunten voor 
een liberaal belastingbeleid bespro-
ken. De brochure is een update van 
eerdere versies uit januari 1994 en 
mei 2002. 

De brochure Liberaal Belastingbe-
leid is voorbereid door ad-hoc com-
missies van de VVD-partijcommissie 
Belastingen & Financiën onder de 
verantwoordelijkheid van haar voor-
zitter mr. m.P.m. van de Ven. met 

deze herziening hoopt de commis-
sie een bijdrage te leveren aan de 
ontwikkeling van het nederlandse 
belastingrecht in overeenstemming 
met het liberale gedachtegoed.

De VVD Commissie Belastingen & 
Financiën houdt zich aanbevolen 
voor commentaar en suggesties 
om de liberale belastingbeginselen 
levend te houden. reacties kunnen 
gestuurd worden aan info@vvd.nl.

 

Populisme tegenpool vrije, rechtvaardige en verdraagzame samenleving

>> zelf een bijdrage leveren? 
Mail naar 
beginselverklaring@vvd.nl

>> Meer informatie: www.vvd.nl 
> partijcommissies
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Op donderdag 11 juni 2009 vinden 
de verkiezingen plaats voor het Euro-
pees Parlement. De VVD wil de cam-
pagne weer ingaan met een ijzersterk 
team. Het hoofdbestuur van de VVD 
nodigt geïnteresseerden voor de kan-
didatenlijst voor de Europese Verkie-

zingen van harte uit hun belangstel-
ling hiervoor kenbaar te maken. 
Kijk voor alle gegevens op www.vvd.
nl onder Verkiezingen EP 2009 of 
neem contact op met h.zilverentant@
vvd.nl, tel. 070-3613061 of markdijk@
freeler.nl, tel. 06-11006694.

Kandidaat Europees Parlement?

MaatWerK - Aan het ledenwebportaal 
Mijn VVD is nu ook een amendemen-
tenapplicatie toegevoegd. Daarmee 
kan het volledige proces rondom het 
opstellen van documenten, het indie-
nen van amendementen hierop, het 
voorzien van een advies op een amen-
dement en de uiteindelijke behande-
ling op een algemene ledenvergade-
ring worden beheerd.

De amendementenapplicatie is de 
eerste toepassing onder Mijn VVD die 
functieafhankelijk (role-based) wordt 
aangeboden. Ze kan gebruikt worden 
op landelijk niveau, maar ook door 
Provinciecentrales, Kamercentrales, 
Waterschapscentrales en zelfs afdelin-
gen. De nieuwe functionaliteit is voor 
het eerst ingezet op landelijk niveau 

Amendementen nu via Mijn VVD

Boudewijn revis benoemd tot 
Hoofd Communicatie VVD 
De VVD heeft drs. Boudewijn revis 
per 1 mei 2008 benoemd tot Hoofd 
Communicatie en Campagnemana-
ger. revis zal vanuit het algemeen 
Secretariaat van de VVD bouwen 
aan een professionele permanente 
campagneorganisatie en de positi-
onering van het “merk” VVD. Lei-
dend hierbij zijn de aanbevelingen 
van de commissie Dekker. Daar-
naast treedt hij op als woordvoerder 
van de partijvoorzitter.

Piet Zoon wordt burgemeester van 
raalte. Hij is nu nog burgemeester 
van Hattem. 

Loek Hermans wordt de nieuwe 
voorzitter van het bestuur van de 
Stichting Katholieke Universiteit in 
nijmegen.

roel Cazemier stopt als burge-
meester van Dongeradeel. Hij ver-
volgt zijn loopbaan als directeur van 
Omrop Fryslân.

ans van den Berg, oud-burgemees-
ter van Bergen op Zoom, wordt de 

nieuwe voorzitter van de commis-
sie FmO (Fonds maatschappelijke 
Ondersteuning).

Oud-minister van Defensie Frank de 
grave is benoemd tot voorzitter van 
de educatieve omroep rVU. Hij volgt 
daarmee Jan Fransen op, die deze 
functie 12 jaar bekleedde.

Burgemeester annemarie Jorritsma 
van almere wordt per 1 januari 2009 
korpsbeheerder van het politiekorps 
Flevoland. Daarnaast wordt Jorrits-
ma met de inwerking treding van de 
Wet op de veiligheidsregio voorzitter 
van de Veiligheidsregio Flevoland.

De Provinciale Staten van Friesland 
hebben John Jorritsma voorgedra-
gen als de nieuwe commissaris van 
de Koningin. Jorritsma is sinds 2002 
directeur van de Brabantse Ontwik-
kelings maatschappij. eerde was hij 
burgemeester van Craendonck. Hij 
volgt in Friesland ed nijpels op.

inez Pijnenburg-adriaenssen, tot 
voor kort waarnemend burgemees-
ter van neder-Betuwe, wordt de 
nieuwe burgemeester van Heerde. 

Op 19 maart jl. heeft de gemeente-
raad besloten haar voor te dragen 
voor deze functie bij minister Ter 
Horst van Binnenlandse Zaken. 

Ton Baas wordt waarnemend bur-
gemeester van de gemeente Don-
geradeel. Hij zal in de gemeente 
Dongeradeel blijven totdat er een 
nieuwe burgemeester benoemd 
wordt. Baas nam het burgemees-
terschap eerder op zich in Opster-
land.

Trix van der Kluit is met ingang 
van 14 maart 2008 benoemd tot 
waarnemend burgemeester van 
de gemeente nederlek. Van der 
Kluit neemt de functie over van 
burgemeester Kees Veerhoek, die 
burgemeester wordt in de gelderse 
gemeente neder-Betuwe. eerder 
was Van der Kluit burgemeester in 
Brielle, Woerden en waarnemend 
burgemeester in Bergschenhoek. 

ivo Opstelten is benoemd tot voor-
zitter van de door rouvoet geïnstal-
leerde stuurgroep aanpak Kinder-
mishandeling.

MACHTIGINGSKAART 124e AV

Door invullen en ondertekenen kan deze kaart als volmacht 
aan een ander stemgerechtigd VVD-lid worden afgegeven.

Handtekening:

Huisnummer:

Postcode:

Naam:

Handtekening:

Huisnummer:

Postcode:

Naam:

Verleent volmacht aan:

Huisnummer:

Postcode:

Naam:
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Postcode:

Naam:

124e algemene vergadering: 23 en 24 mei 2008

De zaterdagochtend is ingeruimd 
voor idee en debat in een groot aantal 
deelsessies, waarbij partijcommissies 
met u van gedachten wisselen over on-
derwerpen als Ruimtelijke Ordening 
en Wonen, Waterschapsverkiezingen, 
Liberaal Vrouwen Netwerk, Werk en 
Inkomen, Landbouw, Onderwijs en 
jeugdzaken, Maatschappelijke par-
ticipatie, Wetenschap en Innovatie, 
BZK,  Partijfinanciering, Internatio-
naal secretariaat en Introductiecur-
sus AV (wijzigingen voorbehouden).  
Tijdens de Huishoudelijke vergade-
ring op zaterdagmiddag komen on-
der meer aan de orde het Jaarverslag 
2007, de jaarrekening, de invoering 
van het introductielidmaatschap, de 
hoogte van de contributie voor 2009 
en de benoeming van drie nieuwe 
hoofdbestuursleden. Daarna volgt de 
Politieke Vergadering, waarin (stem-
mingen over) het Visiedocument 
Ruimtelijke Ordening en Wonen, het 
Rapport tijdelijke commissie herzie-
ning ledenraadpleging, het vaststel-
len technisch advies EP en aan de 
orde zijnde politieke kwesties op de 
agenda staan. 

vIsIeDOcuMent ruIMteLIjKe 
OrDenIng en WOnen 
Reeds tijdens de 122e Algemene Ver-
gadering van 11 en 12 mei 2007 is 
er een visiedocument Ruimtelijke 
Ordening en Wonen besproken, dat 
werd toen niet in stemming gebracht 
omdat ondermeer uit de discussie 
bleek dat het niet voldeed aan de ver-
wachtingen. Door een projectgroep 
bestaande uit leden van diverse 

Mijn VVD

Programma 124e 
Algemene vergadering 

op de 123e Algemene Vergadering in 
Rotterdam. Naar aanleiding hiervan 
zijn er nog enkele aanpassingen ge-
daan, waarna het moment rijp was de 
applicatie landelijk uit te rollen. Aan-
gezien het een role-based toepassing 
is, moest er een koppeling tot stand 
worden gebracht met het ledenadmi-
nistratiesysteem. Daarin ligt immers 
vast wie welke functie heeft binnen 
onze partij en afhankelijk van de func-

tie mag een lid bepaalde zaken wel of 
niet uitvoeren in de applicatie. 
Met het beschikbaar komen van deze 
toepassing ook op lokaal en regionaal 
niveau hoopt het hoofdbestuur de ka-
mercentrales en de afdelingen een in-
strument in handen te kunnen geven, 
waarmee het arbeidsintensieve proces 
van het beschikbaar stellen van docu-
menten aan leden en het verwerken 
van amendementen aanzienlijk wordt 
vereenvoudigd. Bovendien kunnen 
leden dat proces nu zelf helemaal vol-
gen tot zelfs na de behandeling door 
een vergadering.

Vervolg van pagina 1 betrokken partijcommissies is een 
nieuw visiedocument geschreven. 
Dit document is amendeerbaar. Tij-
dens de 124e algemene vergadering 
zal een parallelsessie gewijdt worden 
aan behandeling van dit rapport en 
de amendementen. Plenair vindt 
daarna de stemming over het visiedo-
cument plaats.

raPPOrt tIjDeLIjKe cOMMIssIe 
HerzIenIng LeDenraaDPLegIng
Door het Hoofdbestuur is naar aan-
leiding van de besluiten van de 123e 
Algemene Vergadering van 8 decem-
ber 2007 inzake de aanbevelingen 
van de Commissie Dekker een Tijde-
lijke Commissie Herziening Leden-
raadpleging ingesteld. De commis-
sie biedt hierbij haar rapport aan de 
partij aan met een aantal voorstellen 
tot herziening van de ledenraadple-
gingen. Door het hoofdbestuur is 
hierop een reactie geschreven. Zowel 
de voorstellen uit het rapport van de 
tijdelijke commissie als de reactie 
van het hoofdbestuur zijn amendeer-
baar.

tecHnIscH aDvIes eP
Conform het kandidaatstellingsregle-
ment Europese Verkiezingen dient 
door de algemene vergadering een 
technisch advies met betrekking tot 
de kandidatenlijst voor 30 juni vast-
gesteld worden.

 
>> Meer informatie op 

www.vvd.nl > 
124e algemene vergadering 

>> voor meer informatie kunt u 
kijken op Mijn vvD of mailen 
naar gert.scholtes@vvd.nl.  

Benoemingen

✃
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Van goedkoop naar duurkoop Wajong: 
levenslang 
afgeschreven?
Kabinet moet nieuw WAO-drama voorkomen

27 juni 2008

onTSpoord - Het kabinet moet 
snel ingrijpen om de enorme groei 
van de uitkeringen voor jongeren 
met een arbeidshandicap te stop-
pen. De geschiedenis dreigt zich te 
herhalen. In de jaren ‘90 ontspoorde 
de WAO, de regeling voor arbeidson-
geschikte werknemers. ‘Nederland 
is ziek’, zei premier Lubbers toen 
ruim 10 procent van de beroepsbe-
volking een WAO-uitkering ontving. 
Nu staan we aan het begin van een 
tweede ontsporing, deze keer van de 
Wajong, de uitkering voor jongeren 
met een arbeidshandicap. Tweede 
Kamerlid Stef Blok doet een aantal 
voorstellen.

De Wajong geeft recht op een le-
venslange uitkering van 75 procent 
van het minimumloon vanaf het 
18de jaar. Niet alleen de uitkering 
blijkt levenslang te zijn, maar ook 
het stempel dat deze mensen zijn 
afgeschreven. De SER zei onlangs 
te vrezen voor een stijging van mo-
menteel 160 duizend jongeren naar 

uiteindelijk een half miljoen: een op 
de vijftien jongeren zal dan een Wa-
jong-uitkering ontvangen. De kosten 
zullen daarmee stijgen van 2 miljard 
naar 5 miljard euro. Minister Donner 
spreekt zijn zorgen uit,  maar, zoals 
zo vaak bij dit kabinet, maatregelen 
blijven uit. Daarom doet de VVD-frac-
tie concrete voorstellen voor de in-
dicatiestelling, het onderwijs en de 
toelating tot de Wajong. 

anderS indiceren
De oorzaak van de enorme stijging is 
niet dat opeens veel meer jongeren 
ziek zijn geworden. Uit een hoorzit-
ting van de Tweede Kamer en uit 
diverse onderzoeken komen andere 
factoren naar voren. Die geven ook 
aan waar het kabinet zou moeten 
ingrijpen. De grote groei van de in-
stroom wordt niet gevonden bij li-
chamelijke handicaps, maar bij psy-
chische en gedragsstoornissen, met 
name ADHD en autistische stoornis-
sen. Deze diagnose wordt vaak al 
op de basisschool gesteld en geeft 
ouders én scholen recht op extra 
voorzieningen, zoals leerling-gebon-
den financiering, tegemoetkoming 
onderhoudskosten thuiswonende ge-
handicapte kinderen en toegang tot 
speciaal onderwijs.
Het beroep op deze regelingen is al 
even spectaculair gestegen als de Wa-
jong. Dit grotere beroep heeft echter 
niet geleid tot een grotere deelname 
aan het reguliere onderwijs. De con-
clusie is dan ook onontkoombaar dat 
meer gebruik van deze voorzienin-
gen niet leidt tot grotere maatschap-
pelijke participatie. Sterker, een 
indicatie op jonge leeftijd blijkt een 
stempel dat de kans op participatie 
juist verkleint. Een strengere indica-
tiestelling voor deze voorzieningen is 
dan ook de eerst aangewezen maat-

Check In/Check Out 
Noorwijkerhout  
Op de avond van 23 mei jl. tijdens de 
124e Algemene vergadering bracht 
Frits Huffnagel in een terminalachtig 
decor op tegelijk geestige en serieuse 
wijze een groot aantal ‘hardwerken-
de Nederlanders’ voor het voetlicht. 
Liberalen, die zich in hun drukke 
dagelijkse leven ook inzetten voor de 
maatschappij als geheel. Het vormde 
de omlijsting van de ‘check out’ van 
Jan van Zanen als partijvoorzitter en 
de ‘check in’ van opvolger Ivo Opstel-
ten. De zaterdag was ingeruimd voor 
een groot aantal verenigingszaken 
en inhoudelijke discussies over on-

der meer Ruimtelijke Ordening en 
Wonen, Energie en Milieu, Arbeids-
markt en Vergrijzing, Grondrechten. 
In deze Liber brengen wij u op diverse 
plaatsen verslag uit.  

>> Meer participatie-oplossingen 
op pagina 3

Quote

‘Zeer bedenkelijk hoe dit 
kabinet aan vrijheid van 
meningsuiting knabbelt’

Mark Rutte
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          Embryo-
selectie
«
Borstkanker is een vreselijke 

ziekte en kan erfelijk zijn. 
Veel vrouwen in Neder-

land kennen een geschiedenis 
van borstkanker in de familie. 
Een groot aantal van deze vrou-
wen wil voorkomen dat zij deze 
erfelijke borstkanker doorgeven 
aan hun dochters. Door embryo’s 
te selecteren op de aanwezigheid 
van het kankergen, kunnen we-
tenschappers het doorgeven van 
erfelijke borstkanker voorko-
men. Als vrouwen kiezen voor 
embryoselectie, wil de VVD deze 
vrouwen niet dwarszitten. Het 
gaat niet over de keuze voor een 
jongetje of een meisje of over 
de keuze voor blauwe of groene 
ogen. Het gaat hier om de mo-
gelijkheid tot het uitsluiten van 
een erfelijke ziekte, die de dood 
tot gevolg kan hebben. 

Begin juni stuurde staatssecre-
taris Bussemaker een brief over 
embryo-selectie van het kan-
kergen naar de Tweede Kamer. 
Die brief is onder druk van de 
ChristenUnie weer ingetrokken. 
Helaas, want het was een goede 
brief en de staatssecretaris kon 
rekenen op de steun van de VVD. 
Esmé Wiegman, Kamerlid voor 
de ChristenUnie reageerde in de 
Volkskrant als volgt: ”Gezond-
heid is belangrijk, maar moet 
niet overgewaardeerd raken. De 
kwaliteit van leven hangt niet 
enkel van gezondheid af.” Ik res-
pecteer de mening van mevrouw 
Wiegman, maar wie is de Chris-
tenUnie om een dergelijk moreel 
oordeel over de kwaliteit van 
leven en gezondheid op te wil-
len leggen aan de rest van Neder-
land? Ik voelde mij diep geraakt 
door deze uitspraak. De VVD zal 
het nooit zover laten komen dat 
de overheid voor u zal kiezen 
tussen kwaliteit van leven en ge-
zondheid. Wij vinden dat u die 
keuze zelf moet maken.  

Gratis schoolboeken wordt drama
de VVd-eerste kamerfractie, bij monde van woordvoerster Heleen du-
puis, heeft tegen het wetsvoorstel inzake gratis schoolboeken gestemd. 
dupuis vindt het onbegrijpelijk dat een regering dit de scholen aan wil 
doen: ‘er is weinig voor en bijzonder veel tegen dit wetsvoorstel. dit màg 
gewoon niet gebeuren. Mijns inziens wordt het een drama nu dit door 
gaat. We moeten ophouden het primaire proces in het onderwijs te on-
dermijnen met dit soort randzaken.’ 
de VVd is wel voorstander van de subsidie voor ouders van 308 euro. 
de fractie zou graag zien dat deze subsidie ook in de toekomst wordt 
gegeven, en dat het kabinet afstapt van het plan om de scholen te laten 
aanbesteden.
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HerBronnen - Tijdens de Algemene 
Vergadering van 24 mei jl. is een deel-
sessie gewijd aan de problematiek van 
klimaat en energie en het liberale ant-
woord daarop. Door de partijcommis-
sie Wetenschap en Innovatie is begin 
2008 de notitie “Naar een effectief  kli-
maat- en enegiebeleid” uitgebracht. In 
die notitie wordt ingegaan op de recen-
te discussies over het klimaat(beleid), 
op de oorzaken van de klimaatveran-
dering en op ons antwoord daarop. De 
antwoorden zijn natuurlijk afhanke-
lijk van oorzaken en omvang van de 
klimaatproblematiek. Belangrijk is in 
dit verband het rapport van de IPCC: 
dat rapport biedt geen zekerheden, 
maar laat wel zien dat er maatregelen 
nodig zijn. Die maatregelen moeten 
we niet alleen nemen voor een beter 
milieu. Ook de sterk stijgende kosten 
van energie en onze afhankelijkheid 
van een beperkt aantal landen voor 
de levering van energie maken een 
efficiënter gebruik van energie en het 
ontwikkelen van nieuwe energiebron-
nen noodzakelijk. 
Tijdens de deelsessie werd aan de 
hand van een aantal stellingen uitge-
breid gediscussieerd over deze proble-
matiek. De belangrijkste uitkomsten 
van die discussie waren:
- Leg je niet vast op 1 optie: sluit geen 

opties uit, maar loop niet als een 
hype achter 1 optie aan;

- Nederland kan alleen natuurlijk 
niet een klimaat- en energiebeleid 
uitvoeren, maar Nederland kan wel 
andere landen beïnvloeden;

- Het is verstandig om een No regret-
beleid te voeren (dwz alleen die 
maatregelen nemen die in vrijwel 
alle scenario’s goed scoren), maar 
dat is dan wel echt het minimum;

- De huidige generatie biobrandstof-
fen is geen goede oplossing, vooral 
door de concurrentie met voedsel-
productie; we moeten daarom inzet-
ten op de tweede generatie biobrand-
stoffen;

- Ondergrondse opslag van CO
2
 is 

geen goede optie;
- De overheid moet geen technologie-

en aanwijzen, maar wel ontvankelijk 
zijn voor innovatieve oplossingen (zo 
werd bijvoorbeeld het idee aangedra-

groei - Helaas moest kort voor de 
geplande bijeenkomst op 30 mei jl. 
besloten worden de Landelijke Con-
ferentie Lef moet Lonen! naar het 
najaar te verplaatsen. De politiek 
moet juist ondernemerschap koes-
teren en de ruimte geven. En voor 
ondernemers geldt: kwaliteit staat 
voorop. Zo ook bij Lef moet Lonen! De 
boodschap spreekt veel mensen aan 

en het netwerk groeit dagelijks met 
sprongen via LinkedIn. Om de vele 
nieuwkomers ook in de gelegenheid 
te stellen naar Den Haag te komen is 
de landelijke conferentie verplaatst 
naar het najaar van 2008. Zo kan de 
community tussentijds groeien en 
een zo groot mogelijk deelnemers-
veld elkaar live ontmoeten in het 
hart van de Nederlandse politiek.  

Word alvast lid van onze LinkedIN-
community en blijf als eerste op de 
hoogte.

Botsende grondrechten Klimaat en energie 
op een mooie zaterdagmorgen

Geen opties uitsluiten
gen om dijken te versterken met een 
kunststofkern van plastic afval); 

- Blijft de olieprijs stijgen of is de hui-
dige stijging vooral veroorzaakt door 
te weinig raffinagecapaciteit of pure 
speculatie op de markt en krijgen 
we straks door de teerzanden weer 
meer aanbod;

- Veel discussie over de bijdrage van 
windenergie: er bestaat vooral be-
hoefte aan een duidelijk inzicht in 
alle kosten en baten van windener-
gie en dan zonder subsidies;

- Je moet geen opties uitsluiten en 
kernenergie dus ook niet.

ZeLFonTpLooiing - Overheidsbe-
moeienis vindt vaak plaats met de 
beste bedoelingen. Maar die goede 
intenties hebben dikwijls zeer on-
prettige gevolgen. Dat komt omdat 
de overheid niet over voldoende 
kennis en informatie beschikt om 
de gevolgen van haar eigen hande-
len te overzien. Liberalen erkennen 
als geen ander deze onmacht van de 
overheid.

BijWerkingen
Het organiseren van goed onderwijs 
is een zeer complexe aangelegen-
heid. Hier geldt dus zeker dat de 
overheid niet tot in detail moet bepa-
len hóe dat dient te gebeuren. In de 
jaren tachtig en negentig werd daar 
echter heel anders over gedacht. 
Met grootscheepse onderwijshervor-
mingen, zoals de ‘tweede fase’ en de 
vorming van het VMBO, verplichtte 
de overheid onderwijsinstellingen 

hun structuur, werkwijze en onder-
wijsinhoud ingrijpend te wijzigen. 
Deze hervormingen hadden inder-
daad onvoorziene en ongewenste 
bijwerkingen: bureaucratie bij de 
instellingen, veel schoolverlaters en 
een dalend onderwijsniveau.
Mark Rutte had daarom groot ge-
lijk toen hij, op het VVD-congres 
van mei 2007 in Rotterdam, afstand 
nam van deze massale operaties. 
Met het verschijnen van het rapport 
van de commissie-Dijsselboem over 
onderwijsvernieuwingen leek dit 
besef ook tot de rest van de politiek 
te zijn doorgedrongen. Hoewel… in 
het rapport werden alweer enkele 

grote herzieningen bepleit en vrij-
wel direct na het verschijnen van 
het rapport stemde een Kamermeer-
derheid vóór het plan van de ‘gratis’ 
schoolboeken.

MaaTWerk
Dat de hervormingen van de ja-
ren tachtig en negentig niet het 
gewenste effect hebben gehad wil 
natuurlijk niet zeggen dat alles per 
se bij het oude moet blijven. De sa-
menleving verandert immers en het 
is logisch dat het onderwijs mee ver-
andert. Maar deze vernieuwingen 
moeten niet door de overheid wor-
den ontwikkeld en opgelegd. On-

derwijsinstellingen moeten van de 
overheid de ruimte krijgen zélf on-
derwijsvernieuwingen te ontwikke-

len. Dan wordt er gebruik gemaakt 
van alle kennis en informatie die op 
de scholen aanwezig is en ontstaat 
er vanzelf maatwerk. Scholen zul-
len bij elkaar de kunst afkijken en 
succesvolle maatregelen kopiëren: 

zo ontstaat onderwijsvernieuwing 
van onderop.

ToeZicHTHouder
Natuurlijk is het niet zo dat school-
besturen mogen doen en laten wat 
hen goeddunkt. Over gemaakte 
keuzes moeten zij verantwoording 
afleggen. Allereerst aan de ouders 
van leerlingen, maar ook aan bij-
voorbeeld vervolgopleidingen en 
werkgevers. De overheid houdt toe-
zicht op de onderwijskwaliteit en op 
een rechtmatige besteding van over-
heidsmiddelen. Daarmee beperkt de 
overheid zich tot hetgeen haar ver-
antwoordelijkheid is en laat zij voor 
de rest de vrijheid en verantwoorde-
lijkheid aan ouders, scholen, leraren 
en leerlingen. Want alleen zíj kun-
nen voor goed onderwijs zorgen.

Ruimte voor scholen
Overheid kán niet voor goed onderwijs zorgen

www.teldersstichting.nl 
Frans de graaf

             Hervormingen 
met averechts effect

www.linkedin.com

over subsidies aan organisaties die te-
gen de grondwet handelen. Zo sprak 
de Raad van State zich eind vorig 
jaar nog uit tegen een subsidiestop 
voor de SGP. Kamerlid Willibrord van 
Beek oppert dat bestraffen van on-
grondwettelijk handelende politieke 
partijen een zaak is waar de rechter 
over gaat. Aan de hand van de Kies-
wet wordt bepaald of partijen wor-
den toegelaten. Hierbij kan nog meer 
gekeken worden naar democratische 
beginselen dan nu het geval is. ,,Maar 
subsidies aan partijen zijn een poli-
tiek middel. De Kamer heeft beslist 
dat je dat krijgt als je in het parle-
ment vertegenwoordigd bent”. 

Lef moet Lonen! verhuist 

STeLLingneMen - Het ene grondrecht 
moet niet zwaarder wegen dan het 
andere, hoewel de VVD in de praktijk 
de vrijheid van meningsuiting bo-
venaan heeft staan. Op de Algemene 
Vergadering van 24 mei jl. spraken 
Kamerleden, leden van de partij-
commissies Binnenlandse Zaken en 
Maatschappelijke Participatie en an-
dere geïnteresseerden over botsende 
grondrechten in de tijd van Fitna en 
de cartoons van Gregorius Nekschot.

,,Stel – ten behoeve van de discussie 
- ik ben een religieus man”, geeft 
Henk Kamp tijdens de discussie over 
prioritering van grondrechten als 
voorbeeld. ,,En stel dat ik homosek-
sualiteit afwijs op grond van mijn 
geloof en verkondig dat vanaf de kan-
sel. Daar botsen dus de vrijheid van 
meningsuiting, de vrijheid van gods-
dienst en het discriminatiebeginsel”. 
Een hiërarchie aanbrengen tussen 
de 142 grondwetsartikelen blijkt in 
de praktijk lastig. Al is het maar om-
dat elke tijd een andere prioritering 
zou opwerpen. Tegenwoordig staat 
de vrijheid van meningsuiting in de 
schijnwerpers, ten tijde van de eutha-
nasiediscussie in de jaren tachtig was 
dat het recht op leven. 
In werkelijkheid blijkt, zoals bij de 
discussie rondom de film van Wil-
ders en de cartoons van Gregorius 
Nekschot, dat de VVD de vrijheid van 
meningsuiting al op één heeft staan. 
Hoewel de vrijheid van meningsui-
ting niet absoluut is, staat zij voor de 
VVD dus wel bovenaan. Fred Teeven 
wil moeilijke discussies die de grond-
wet raken bovendien meer naar de 
Tweede Kamer halen. ,,De politiek 

moet stelling op de grondwet kun-
nen innemen en uitspraken daarover 
niet alleen aan de rechter overlaten”. 
Daarnaast oppert Teeven om bij haat 
zaaien, oproepen tot geweld en elders 
waar grondrechten botsen vooral het 
strafrecht in te zetten. 
De grondwet regelt de verhouding 
tussen overheid en burger, niet die 
tussen burgers onderling, vinden de 
deelnemers. Daar is het civiel recht 
al voor ingericht. Voorbeelden als 
dat mannen een vrouwendag in een 
sauna zouden kunnen betreden mid-
dels een beroep op het discriminatie-
beginsel, zullen voor de rechter ove-
rigens toch niet ver komen. Volgens 
Kamp begint discriminatie namelijk 
pas zodra iemand onrecht wordt aan-
gedaan. 
Tot slot discussieert de deelsessie 

Sam van der Staak 
(www.nimd.org)
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Liberale Vonk 
voor Wouter Bos
“De Christenunie heeft geen 
monopolie op principe en gewe-
ten” en “deze kwestie ligt voor 
de Pvda net zo principieel als 
voor de Cu.” Dat zei Wouter Bos 
op radio 1 naar aanleiding van 
de kwestie over embryoselectie. 
Een zowaar liberale uitspraak, dus 
een Liberale Vonk waard.  

Lagere energie-
rekening door 
vrije energiemarkt
Een vrije Europese energiemarkt 
moet leiden tot een lagere ener-
gierekening en meer zekerheid 
over de levering van energie. 
De VVD wil dat de Europese 
Commissie van energie haar top-
prioriteit maakt en dat een kleine 
groep landen in noord-West-Eu-
ropa samen een kopgroep gaat 
vormen op energiegebied. 

Symboolpolitiek 
topinkomens 
De regeringsbenadering om ex-
cessieve beloningen middels een 
werkgeversheffing in het bedrijfs-
leven tegen te gaan, getuigt van 
kinderachtige symboolpolitiek. Dit 
stelt VVD-financienwoordvoer-
der Frans Weekers in reactie op 
het kabinetsvoornemen om de 
salariering in het bedrijfsleven in 
te snoeren middels drie fiscale 
maatregelen.

Sterke groei aantal 
asielzoekers
Dit jaar vijftig procent meer asiel-
zoekers, 100 miljoen euro extra 
kosten en 14 nieuwe asielzoe-
kerscentra. VVD-Kamerlid Henk 
Kamp: ‘Slecht voor ons land. als 
je 27.500 afgewezen asielzoekers 
een verblijfsvergunning geeft, 
600 Chinese bekende illegalen in 
de illegaliteit laat verdwijnen en 
maatregelen om instroom van 
asielzoekers uit irak te beperken 
weigert te nemen, dan krijg je 
dit.”

Kort
NIEUWS

onaccepTaBeL - De VVD-fractie 
vindt dat de vrijheid van menings-
uiting actief moet worden ver-
dedigd. “Een Vrijdenkersruimte 
binnen de muren van de Tweede 
Kamer is bij uitstek de manier om 
dat te doen”, aldus Rutte. “Deze 
ruimte moet kunstenaars, colum-
nisten en cartoonisten die op de een 
of andere manier met censuur te 
maken krijgen, de gelegenheid bie-
den hun werk toch tentoon te stel-
len. Het is natuurlijk zeer bedenke-
lijk hoe dit kabinet aan de vrijheid 
van meningsuiting knabbelt. Wat 
de VVD betreft is dat onaccepta-
bel, wij staan pal voor die vrijheid 
van meningsuiting.” De VVD pro-

beerde eerder samen met de PVV 
voor deze kunstenaars de mogelijk-
heid te scheppen hun werk in de 
Tweede Kamer te laten zien, maar 
dat voorstel haalde geen meerder-
heid. Dit is voor de VVD aanleiding 
om die ruimte binnen de VVD vrij 
te maken. VVD en PVV zullen in dit 
initiatief gezamenlijk optrekken. 
Rutte: “Er is inmiddels contact ge-
zocht met Gregorius Nekschot en 
Ellen Vroegh. Uiteraard zijn ook 
andere kunstenaars die hun vrij-
heid van meningsuiting ingeperkt 
zien door dit kabinet en het inmid-
dels heersend maatschappelijk kli-
maat, van harte welkom in de Vrij-
denkersruimte van de VVD.”
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Vrijdenkersruimte in 
Huis van de Democratie

3POLITIEk

door gerard WiegeL

regel. Niet ieder kind met problemen 
moet een levenslang medisch etiket 
krijgen.

prakTijkonderWijS
Natuurlijk verdwijnen de problemen 
van jongeren, ouders en scholen 
niet wanneer er strenger geïndi-
ceerd wordt. Wel kan het reguliere 
onderwijs een groter deel van deze 
jongeren toekomstperspectief bieden 
door ze gestructureerd en praktijk-
gericht onderwijs aan te bieden. In 
veel gevallen liggen de oorzaken van 
gedragsproblemen niet alleen bij jon-
geren zelf, maar ook bij de complexe 
omgeving die scholen bieden, waar 
vooral groepsgewijs en projectmatig 
gewerkt moet worden. Ervaringen in 

België leren dat voor deze jongeren 
een klassieke vakopleiding een uit-
komst is: ADHD hoeft voor een tim-
merman in opleiding geen levenslang 
probleem te zijn, maar vraag niet om 
een groepswerkstuk voor de klas te 
presenteren. Wanneer de gang naar 
het speciaal onderwijs toch onver-
mijdelijk is, moet dit niet, zoals nu, 
een snelweg naar de Wajong zijn. Het 
is nu vaak de school die voor de 18de 
verjaardag wijst op de mogelijkheid 
een Wajong-uitkering aan te vragen. 
In de taakopdracht aan het speciaal 
onderwijs moet de weg naar werk 
het expliciete uitgangspunt zijn en 
scholen moeten hierop ook worden 
beoordeeld.

STudieFinanciering
Indien een Wajong-uitkering wordt 
toegekend, werkt dit als een fuik. 
Het maakt werkgevers kopschuw, on-
danks een veelheid aan begeleidende 
regels en voorzieningen. Bovendien 
zorgt een gegarandeerd inkomen van 
75 procent van het minimumloon 
voor een grote armoedeval: extra in-
komsten moeten grotendeels worden 
ingeleverd. Dit terwijl naar schatting 
van het UWV zeker 40 procent van de 
doelgroep betaalde arbeid kan ver-
richten. Werk moet lonen, ook voor 
Wajongers en zij moeten niet levens-
lang afgeschreven worden. Een logi-
sche maatregel is alleen een uitkering 

op 18-jarige leeftijd te verstrekken als 
dan al onomstotelijk vastgesteld kan 
worden dat iemand zowel volledig als 
duurzaam arbeidsongeschikt is. Juist 
bij psychische en gedragsstoornissen 
is zo’n definitief oordeel op 18-jarige 
leeftijd vaak nog niet te geven. Dan 
moet er dus ook nog geen recht op 
een uitkering ontstaan, wel op stu-
diefinanciering indien er gestudeerd 
wordt. Ook moet deze groep zonder 
uitkering, maar met een lichte stoor-
nis, zonodig wel een beroep kunnen 
doen op subsidies voor bijvoorbeeld 
aanpassing van de werkplek. Op deze 
manier wordt voor een grote groep 
leren of werken de logische route. 
Aangezien voor deze jongeren geen 
sprake is van een uitkering loont wer-
ken ook: er is geen korting bij werk-
aanvaarding.

Zodra op 27-jarige leeftijd het recht 
op studiefinanciering vervalt, kan 
alsnog Wajong-keuring worden aan-
gevraagd. Als de aandoening dan 
alsnog blijkt te leiden tot duurzame 
en volledige arbeidsongeschiktheid 
kan een Wajong-uitkering toegekend 
worden. Als er nog steeds geen sprake 
is van duurzame en volledige arbeids-
ongeschiktheid kan bij werkloosheid 
een beroep op de Bijstandswet gedaan 
worden, met bijbehorende rechten 
en plichten.

Wanneer het kabinet ook het Wa-
jong-probleem voor zich uitschuift, 
zal de geschiedenis zich herhalen. 
Toekomstige kabinetten zullen, door 
arbeidsmarktkrapte en financiële 
problemen, alsnog moeten ingrijpen. 
Dat zal betekenen dat tienduizenden 
mensen die jarenlang afgeschreven 
langs de kant hebben gestaan, op-
geroepen zullen worden voor her-
keuringen, met alle spanning en 
onzekerheid van dien. Het is aan dit 
kabinet die herhaling van het WAO-
drama te voorkomen.

Ti-Ta-ToVenaar

in samenwerking met de cpipF (Stichting chinese politieke integratie en participa-

tie Fonds) ontvingen VVd-leider Mark rutte en Tweede kamerlid Halbe Zijlstra op 

woensdag 28 mei jl. een groep van zeven studenten met een chinese achtergrond.  

cpipF is een fonds dat politiek bewustzijn onder chinezen wil bevorderen. Via onder 

meer voorlichtingsbijeenkomsten aan chinezen in ons land wordt het belang van 

stemmen onderstreept en wordt ook het zelf deelnemen aan politiek gestimuleerd.

Politiek

Lees meer op www.vvd.nl 

Wajong - participatie-
oplossingen
Vervolg van pagina 1

             Stempel dat 
kans op participatie 
juist verkleint

(Bron: vanWajongnaarWerk)

gat in de hand
Volgens het cpB krijgt u volgend jaar opnieuw het zuur voor de kiezen. dat komt door de verslechterende wereldeconomie en de stijgende olieprij-
zen, beweert het kabinet. de werkelijke reden is de onbedwingbare spilzucht van deze regering. eerst kijken hoeveel geld er in de knip zit, dan pas 
bedenken waar je het ‘t beste aan kunt uitgeven. dat weet u, dat weet de VVd, maar cda, pvda en cu denken daar héél anders over.  
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ADVERTENTIE

ruggegraaT - Het debat over weder-
opbouw in Afghanistan legt grote na-
druk op troepenversterking. Zonder 
veiligheid geen opbouw. Maar voor 
structurele vrede en veiligheid moet 
de Afghaanse democratie versterkt 
worden. De VVD draagt via het Ne-
derlands Instituut voor Meerpartijen 
Democratie daar aan bij. 

In 2009 vinden in Afghanistan, voor 
de tweede keer sinds de val van de 
Taliban, parlementaire en presiden-
tiele verkiezingen plaats. Grote jon-
gen die het van de huidige president 
Hamid Karzai zal weten te winnen. 
Zo is onlangs besloten het huidige 
kiessysteem – dat het ontstaan van 
politieke partijen actief tegenwerkt 
– te behouden. Met corrupte machts-
hebbers in regering en provincies zal 
het bovendien onmogelijk blijken de 
strijd met de Taliban te winnen en 
echt aan wederopbouw te beginnen. 

De sleutel voor veiligheid, wederop-
bouw en democratisering ligt dus bij 
de politiek. Wie daar iets aan wil ver-
anderen moet beginnen bij de basis 

en beschikken over een lange adem. 
Het Nederlands Instituut voor Meer-
partijen Democratie (NIMD) bouwt 
aan een programma dat jonge Af-
ghanen opleidt om actief te worden 
in politiek en maatschappelijk mid-
denveld. De VVD, die in 2001 met 
zes andere Nederlandse partijen het 
NIMD oprichtte om politieke partijen 
in ontwikkelingslanden te verster-
ken, is via haar vertegenwoordiger 
Sam van der Staak betrokken bij de 
ontwikkeling van deze democratie-
opleidingen. 

LeSModuLeS 
Eind april bezocht het NIMD Kaboel 
om deze democratieopleidingen 
bij politici, bestuurders en NGO-lei-
ders te toetsen. Jonge Afghanen uit 
NGO’s, media, bedrijfsleven en de 
academische wereld zullen thuis 
moeten raken in theorie en praktijk 
van een democratisch bestel. Een jaar 
lang zullen zij in eigen tijd lesmodu-
les behandelen over onderwerpen 
als democratie en vrouwenrechten 
en democratie en veiligheid. Daar-
naast zullen de studenten publieke 

debatten organiseren, opiniestukken 
publiceren en meedoen aan radiodis-
cussies. Om ervoor te zorgen dat het 
programma in Afghaanse handen 
blijft, wordt een Afghaanse commis-
sie in het leven geroepen die zich 
buigt over zaken als het curriculum, 
het lesmateriaal, en het studenten-
profiel. 

raderTje
Een maatschappij veranderen vergt 
tijd, met name in fragiele staten. Het 
NIMD, dat een radertje in dat proces 
is, richt zich op de jonge generatie en 
committeert zich voor lange termijn. 
De groep Afghaanse jongeren die de 
democratieopleiding doorloopt zal 
uiteindelijk de ruggengraat vormen 
voor een beter bestuur en een goed-
werkend politiek stelsel. Dat legt 
weer de basis voor duurzame stabili-
teit en veiligheid.

Democratieopleiding 
voor Afghanen

www.nimd.org

Verdiend - Partijvoorzitter Ivo Op-
stelten heeft begin juni van de Ver-
eniging Nederlandse Gemeenten 
tijdens haar jaarlijkse congres de 
Prijs der Gemeenten ontvangen. De 
VNG heeft ook dit jaar weer iemand 
willen onderscheiden die zich bij-
zonder verdienstelijk heeft gemaakt 
voor het lokaal bestuur in Nederland. 
  
Opstelten kreeg de prijs overhandigd 
uit handen van VNG-voorzitter An-
nemarie Jorritsma. Het VNG-bestuur 
roemt Ivo Opsteltens optreden bij de 
‘Rotterdamse aanpak’  die ertoe heeft 
geleid dat deze tot buiten de grenzen 
van het lokaal bestuur ingang heeft 

gevonden. Dit betekent dat het lokale 
bestuur zich afrekenbaar opstelt en 
scherpe keuzes maakt, prioriteiten 
en concrete doelen stelt en verant-
woording aan de burgers aflegt. Dit 
zorgt voor een werkelijke bijdrage 
aan de verbetering van de kwaliteit 
van het lokaal bestuur. Juist de per-
soonlijke inzet van Ivo Opstelten 
en zijn invloed en uitstraling heb-
ben deze aanpak bekend gemaakt.  
Naast voor deze Rotterdamse aanpak 
krijgt Ivo Opstelten de Prijs ook voor 
zijn  bestuurlijke prestaties op lokaal 
en nationaal veiligheidsbeleid en 
zijn inzet op Europees niveau in het 
Comite van de Regio’s.

Prijs der Gemeenten
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Tijdens de Algemene Vergade-
ring in Noordwijkerhout heb 

ik de voorzittershamer overgeno-
men. Het nieuwe hoofdbestuur 
gaat aan de slag om de VVD de 
komende jaren weer krachtig uit 
de verkiezingen te laten komen. 
Dat gaat ons lukken.

In Noordwijker-
hout voelde ik 
onder de vele 
VVD-leden een 
positieve sfeer. 
Sommige bui-
tenstaanders 
hadden moeite 
dat te begrij-
pen: groot 
optimisme bij 
een partij die 

uitzonderlijk laag in de peilin-
gen staat; hoe kan dat? Opti-
misme is het fundament van ons 
liberalisme.

Na een moeilijk jaar in 2007 
hervinden we nu weer onze 
gemeenschappelijke liberale 
idealen. Er worden weer bruggen 
geslagen tussen VVD-ers in plaats 
van verschillen benadrukt. Dát 
is heel belangrijk, omdat wij een 
brede Volkspartij willen zijn. 

Het is ook belangrijk dat we 
deze periode van oppositie in 
de Tweede Kamer gebruiken om 
terug te keren naar onze ‘roots’. 
Het maakt ons sterk dat we als 
ledenpartij, mét u dus, onze ge-
zamenlijke liberale idealen weer 
helder voor ogen hebben. Ons 
land heeft de VVD nodig.

Als hoofdbestuur ligt onze 
prioriteit nu bij het opzetten van 
een professionele permanente 
campagne. Het is tijd om nu 
álle krachten te bundelen. Ik 
vertrouw daarbij ook op u. Aan 
het werk!

Vliegende
start

ivo opstelten
partijvoorzitter

Permanente 
campagne
Sterke individuen = sterke samenleving = sterke vvd

MiLiTaire operaTie - “Zo is het!” lacht 
Boudewijn Revis. Sinds 1 mei is hij de 
campagnemanager en hoofd Commu-
nicatie op het Algemeen Secretariaat 
van de VVD. Boudewijn werkte 16 jaar 
bij het ministerie van Defensie, waar 
hij begon op de Koninklijke Militaire 
Academie. “Campagne is ‘oorlog’. Ik 
ben geen marketeer, maar heb wél 
verstand van vechten!” 

“Nu even serieus: de ambitie van dit 
hoofdbestuur is – terecht – hoog. We 
beginnen een professionele perma-
nente campagne, gericht op het lang-
jarig positioneren van een consistent 
VVD-merk. Die opdracht ontlenen we 
aan het rapport van de commissie Dek-
ker. We gaan verkiezingen winnen.”

is op campagnegebied alles niet al 
bedacht?
“Natuurlijk is het zo dat we heel veel 
kunnen leren van de campagnes in 
onze geschiedenis, verkiezingscam-
pagnes in het buitenland én campag-
nes van bedrijven, die merken intro-
duceren of versterken. Maar je moet 
ook oppassen dat je je niet voorbereid 
op de vorige oorlog. We gaan wél een 
paar stappen vooruit denken. 
Overigens zijn slimme campagneplan-
nen één ding, maar de essentie van 
onze opdracht is het organiséren van 
een campagne. Zorgen dat we samen, 
op het juiste moment en goed gecoör-
dineerd optreden. Daar kan de VVD 
nog wel wat vooruitgang in boeken! 
We moeten met militaire precisie en 
discipline tewerk gaan, ook al zijn we 
allemaal individuele, weldenkende 
liberalen. Dankzij sterke individuen 
een sterke samenleving, bewijst het 
liberalisme. Dus ook een sterke VVD. 
Partijbelang, daar gaan we nu voor.”

Wanneer gaan we er wat van mer-
ken?
“Het hoofdbestuur gaat dit najaar ac-

tief naar de leden toe. We zullen pro-
beren zo snel mogelijk concrete op-
lossingen te bieden voor VVD’ers die 
willen campagnevoeren. Sommige za-
ken zijn snel uit de klei te trekken en 
kunnen we meteen aanpakken, maar 
we moeten ook de tijd nemen om 
goed onderzoek te doen en een strate-
gie te bedenken die we ook écht 3 jaar 
kunnen volhouden.”

onderzoek?
“Ja. Dan hebben we het niet over pei-
lingen ofzo. Het gaat erom een goed 
beeld hebben van wat mensen belang-
rijk vinden, waar ze zitten en waarom 
ze wel of niet gaan stemmen. Ook hier 
geldt dat het net als bij een oorlog is: 
je moet je slagveld in kaart hebben ge-
bracht. Waar zitten kansen, waar zit 
de vijand, welk weer wordt het en wat 
is de terreingesteldheid.”

Wat kunnen we in partij doen om te 
helpen?
“Op de eerste plaats: wees positief, 
doe mee! De schouders eronder. Sla 
een brug naar je collega-VVD-er, ook 
als die net iets anders denkt over een 
thema. In een grote partij met de 35 
zetels die we willen, is nu eenmaal 
ruimte voor verschil.”

Waar staat de VVD voor?
Media - Een vraag naar de bekende 
weg? Of bent u niet helemaal goed 
op de hoogte. Of vraagt u zich af 
waarom u zo weinig van de VVD 
hoort? Er kunnen allerlei redenen 
zijn: onze plek als oppositiepartij, 
de selectieve berichtgeving door 
de media, niet de weg naar VVD-
standpunten kennen? Tekortschie-
tende  presentatie van onze kant? 
Via diverse kanalen proberen wij u 
VVD-nieuws ‘onversneden’ aan te 
bieden. Liber, deze ledenkrant, valt 8 
keer per jaar bij ieder lid in de bus. 
Degenen die over internet beschik-
ken kunnen zich abonneren op Thor-
beckeweb, de elektronische nieuws-
brief. Daarnaast is er vvd.nl. Een blik 
op het nieuwsoverzicht maakt u in 
enkele minuten véél wijzer. Zie bij-
voorbeeld deze bloemlezing uit het 
werk van de fracties in het nationale 
en Europese parlement in de afgelo-
pen twee weken.    

6-6-2008   Interne markt voor op 
waterstof aangedreven voertuigen
5-6-2008  EU moet piraterij in So-
malië actief bestrijden
5-6-2008  VVD presenteert een elf-
tal maatregelen tegen regeldruk van 
kabinet Balkenende IV
5-6-2008  Jonge boeren moeten 
meer ruimte krijgen om te onderne-
men
4-6-2008  Sterke groei van het aan-
tal asielzoekers
4-6-2008  VVD over uitkomst debat 
hervormingsverdrag: Beter iets dan 
niets
3-6-2008  VVD wil peil waterprijs 
omlaag
31-5-2008  Rutte: ‘Lagere energiere-
kening door vrije energiemarkt’
30-5-2008  Kabinet bedrijft kinder-
achtige symboolpolitiek op topinko-
mens bedrijfsleven
30-5-2008  Verhullend politiek taal-
gebruik doet soldaten afhaken

30-5-2008  Niet de staat bepaalt wat 
onnodig kwetsend is
29-5-2008  VVD steunt actie trans-
portsector tegen dieselaccijns
29-5-2008  Nekschot behandeld als 
vluchtgevaarlijke crimineel
27-5-2008  ‘Wetsvoorstel gratis 
schoolboeken wordt drama’
27-5-2008  VVD wil inzicht in kosten 
generaal pardon
27-5-2008  VVD opent Vrijdenkers-
ruimte
26-5-2008  Stop categoriale bescher-
ming van Irakese asielzoekers
Veelzijdig, kort en bondig, diep-
gaand: nieuws kent vele kenmerken. 
Datzelfde geldt voor uw informatie-
behoeften. Binnen de mogelijkheden 
van budget en personeel proberen 
wij daaraan zo goed mogelijk te vol-
doen. Voortdurende verbetering staat 
voorop evenals ideeën, suggesties of 
oplossingen van uw kant. Meld ze 
aan liber2008@vvd.nl. 

Tijdens de 124e algemene Vergadering is het hoofdbestuur van de VVd van 
samenstelling veranderd. Met veel woorden van dank nam de ledenver-
gadering afscheid van ina adema, rogier van der Sande en gert Scholtes. 
Verwelkomd werden Mark Verheijen (eerste vice-voorzitter), Wiet de Bruijn 
(tweede vice-voorzitter) en judith Thielen (algemeen secretaris).  
op deze foto is voorzitter ivo opstelten met zijn nieuwe team vereeuwigd 
(v.l.n.r): Mark dijk,  jorine janssen, Wiet de Bruijn, Mark Verheijen, ivo op-
stelten, Tila zur Lage-Simons, jan dirk Smit, judith Tielen en cees Meeuwis.

HooFdBeSTuur VernieuWd
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Volledig vrij wegvervoer 
vanaf 2014
raMkoerS - Over cabotage, goede-
renvervoer over de weg in een ander 
EU-land dan waar de transportonder-
nemer is gevestigd, wordt al jaren ge-
kibbeld. De bestaande regelgeving 
zou door het gebruikte begrip ‘tijde-
lijk’ té onduidelijk zijn. Voor een aan-
tal lidstaten een mooi excuus om de 
‘eigen markt’ verder af te schermen.
 
Om hieraan een einde te maken, 
lanceerde de Europese Commissie 
in mei 2007 een voorstel voor een 
nieuwe verordening. Jeanine Hennis- 
Plasschaert beschouwde het nieuwe 
voorstel echter als een stap terug. De 
EC stelde namelijk voor om de moge-
lijkheden voor cabotage te beperken 
tot een maximum van 3 ritten per 
week aansluitend op internationaal 
vervoer.  

Uiteraard is een Europese benadering 
noodzakelijk. De sector mag niet lan-
ger geconfronteerd worden met al-
lerhande nationale oprispingen om 
de cabotagemogelijkheden tot een 
minimum te beperken. Het Commis-
sievoorstel als zodanig strookt echter 
voor geen meter met de beginselen 
en doelstellingen van de interne 
markt en/of de Lissabon-strategie. 
De genoemde pro-argumenten als 
verkeersveiligheid, het milieu en een 
vermindering van de administratieve 
lasten raken in deze kant noch wal. 
In plaats van meer vrijheid voor de 
transportsector zouden vervoerders 
met meer beperkingen geconfron-
teerd worden.

Het Europees Parlement, medewetge-
ver op dit dossier, heeft onlangs be-
paald dat het wegvervoer in de Euro-
pese Unie per 2014 volledig vrij moet 
zijn. Hiermee ligt het EP op ramkoers 
richting de Europese Commissie en 
ook de Raad, ofwel de lidstaten. Jeani-
ne Hennis-Plasschaert is blij met dit 
standpunt. “Het jaar 2014 is welis-
waar rijkelijk laat, maar wel realis-
tisch. Voor een zo efficiënt mogelijke 
planning is een vrije markt een nood-
zakelijke voorwaarde. Duidelijk moet 
zijn dat elke beperking, of het nu 
gaat om cabotage of de totaal onzin-
nige lappendeken aan rijverboden, 
tot méér vervoersbewegingen leidt. 
En daar zijn de mens, het milieu en 
de economie niet bij gebaat.”

27 juni 2008

uiTZondering - De wereldvoet-
balbond FIFA heeft de zogenaam-
de ‘6+5’- regel aangenomen, die 
clubs verplicht minimaal zes 
spelers van de eigen nationali-
teit op te stellen. Een voorstel 
van de UEFA - dat op steun van 
de EU kon rekenen - om clubs te 
verplichten meer spelers uit de 
eigen opleiding op te stellen, is 
hiermee van tafel. De Europese 
Commissie en het Europees 
Parlement, via een rapport van 

Toine Manders, hadden de leden 
van de FIFA (waaronder de KNVB) 
gewaarschuwd dat zij niets voe-
len voor een uitzondering voor 
voetbal op de anti-discriminatie 
en sociale wetgeving van Europa. 
Door de regel toch aan te nemen 
kiezen de leden van de FIFA voor 
een juridische strijd met de EU.

FiFa op ramkoers met eu

www.jeanineineuropa.nl

‘Sleep junta voor het internationale strafhof’
Jules Maaten doet oproep tijdens debat over Birma

MiSdaad - Tijdens het plenaire de-
bat van mei in het Europese Parle-
ment over de situatie in Birma pleit-
te VVD-er Jules Maaten er voor om de 
militaire junta voor het Internatio-
nale Strafhof in Den Haag te dagen. 
Vanwege de weigering van de junta 
om buitenlandse hulporganisaties 
toe te laten, wachten momenteel 
nog altijd 1,4 miljoen slachtoffers op 
hulp.

VVD-fractievoorzitter Jules Maaten: 
“Er moet snel hulp voor de Birmese 
bevolking komen, met of zonder toe-

stemming van de junta. Het onthou-
den van noodzakelijke steun is een 
misdaad tegen de mensheid. 

De junta hoort achter de tralies.” Hij 
riep de EU op het initiatief te nemen 
om de VN Veiligheidsraad deze zaak 
naar de openbare aanklager Luis 
Moreno-Ocampo bij het Internatio-
nale Strafhof  in Den Haag te laten 
verwijzen. De dag na het debat heeft 
het Europees Parlement zich uitge-
sproken over een gezamenlijke re-
solutie over de dramatische situatie 
in Birma. Met 513 stemmen voor en  

5 stemmen tegen vond Maaten’s  
oproep breed gehoor. 

Voorkomen is 
beter dan genezen
diergezondheidsstrategie eU verbeterd

groenBoek - Voorkomen is beter 
dan genezen. Dat geldt net zo zeer 
voor dierziekten als voor menselijke 
aandoeningen. Het was daarom ook 
de titel van een groenboek van de Eu-
ropese Commissie over de herziening 
van het Europese diergezondheidsbe-
leid. Een goede insteek volgens land-
bouwwoordvoerder van de VVD in het 
Europees Parlement Jan Mulder. Het 
vormde een mooie opstap voor hem 
om nogmaals te pleiten voor een gro-
tere rol voor vaccinatie bij de bestrij-
ding van besmettelijke dierziekten. 

Bij uitbraken wordt nog te veel ge-
werkt met het instrument van rui-
mingen, terwijl met vaccinatiestrate-
gieën de omvang van de ruimingen 
drastisch beperkt zou kunnen wor-
den. Helaas is het ruimen van dieren 
voorlopig nog niet helemaal uit te 
sluiten, omdat voor veel dierziekten 
nog geen goede vaccins beschikbaar 
zijn. Om dat probleem aan te kunnen 

pakken wist de VVD meer geld vrij 
te maken in de Europese begroting 
van dit jaar voor de ontwikkeling van 
nieuwe vaccins en testmethoden voor 
dierziekten. 

conVenanTen
Een ander probleem dat het gebruik 
van vaccinatie tot nog toe enorm 
remt is de afzet van de producten 
afkomstig van gevaccineerde dieren. 

Alhoewel deze producten net zo vei-
lig zijn als alle andere producten, 
worden ze nog vaak geweigerd door 
handelaren en supermarkten uit 
angst dat de consument er toch een 
gevaar in ziet en het product laat lig-
gen. Een voorstel van de VVD voor een 
pakket aan maatregelen om de onbe-

lemmerde handel in producten af-
komstig van gevaccineerde dieren te 
garanderen werd begin april al door 
de landbouwcommissie van het Euro-
pees Parlement ondersteund en ook 
de plenaire vergadering gaf vorige 
week haar steun aan dit voorstel. Één 
van de maatregelen is het sluiten van 
convenanten tussen boerenorganisa-
ties, slachterijen, handel, retail, con-
sumentenorganisaties en overheden. 

WenS VerVuLd
De nieuwe diergezondheidsstrategie 
van de Europese Commissie bevatte 
ook het idee tot het opzetten van dier-
gezondheidsfondsen in alle lidstaten 
van de Europese Unie, waarmee de 
enorme kosten van eventuele uitbra-
ken gefinancierd kunnen worden. In 
Nederland bestaat zo’n fonds al. Ne-
derlandse boeren dragen premies af 
om het fonds te vullen. In veel andere 
lidstaten neemt de overheid echter 
nog alle kosten van dierziekteuit-
braken voor haar rekening. Dit zorgt 
voor concurrentieverstoring tussen 
boeren uit verschillende lidstaten. 
Een andere belangrijke reden voor 
het laten meebetalen aan de kosten 
door alle Europese boeren is dat ze 
daardoor meer gestimuleerd zullen 
worden om risico beperkende maat-
regelen te nemen. Dat verkleint de 
kans op uitbraken. Met het opnemen 
van dit plan in de Europese dierge-
zondheidsstrategie gaat een langge-
koesterde wens van de VVD eindelijk 
in vervulling. Eerder werd namelijk 
al een omvangrijke studie naar dit 
onderwerp op initiatief van de VVD 
uitgevoerd door de Europese Com-
missie. De plannen die de Commissie 
nu gepresenteerd heeft zijn duidelijk 
een uitvloeisel van deze studie. 

             Concurrentie-
verstoring voorkomen

onbelemmerde handel producten van gevaccineerde dieren ondersteund. 

www.julesmaaten.eu

www.toinemanders.nl

www.jan-mulder.eu

euroPa

Toine Manders
•	Interne	markt	en	consumentenbe-

scherming
•	Industrie,	onderzoek	en	energie
•	Juridische	zaken	

www.toinemanders.nl

Jeanine Hennis-Plasschaert
•	Transport
•	Burgerlijke	vrijheden,	justitie	en	

binnenlandse	zaken
•	Turkije,	Rusland,	Zuid-Oost	
			Europa	
www.jeanineineuropa.nl

Jules Maaten (fractieleider)
•	Milieu,	volksgezondheid	en	voed-

selveiligheid
•	Economische	en	monetaire	zaken
•	Constitutionele	zaken

www.julesmaaten.eu/

Jan Mulder
•Vice-voorzitter	commissie	

Begroting
•	Landbouw
•	Begrotingscontrole
•	Visserij	
http://janmulder.vvd.nl/
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aanSTekeLijk - Op zondag 18 mei 
2008 kwam Fred Teeven naar het 
Limburgse Heuvelland voor een voor-
jaarswandeling met uiteindelijk 40 
VVD-leden en sympathisanten. De 
start was bij Hotel Adler in Valken-
burg aan de Geul. “Het valt niet te 
ontkennen dat Limburg Nederland 
veel te bieden heeft, waaronder het 
eersteklas Hotel Adler in Valkenburg”, 
aldus Fred Teeven op zijn weblog. 
Limburgs VVD-Statenlid John Aarts 
heette hem welkom om vervolgens 
richting Chateau St. Gerlach te wan-
delen alwaar men aan de ‘high vlaai’ 
ging. Het thema van de dag werd: ge-
niet van je vrijheid. De VVD Limburg 
Organiseertank, de organisator, die 

zich ten doel heeft gesteld de VVD 
te promoten, had opgeroepen voor 
deze gelegenheid introducés mee te 
nemen. Deze dag vormde volgens de 
Organiseertank de gelegenheid bij 
uitstek om in een informele setting, 
tijdens een inspirerende Heuvelland-
wandeling, met elkaar in gesprek te 
treden. En dat is gelukt, beaamden 
alle deelnamers na afloop. Fred Tee-
ven heeft een bijzonder inspirerende 
toespraak gehouden, naast een libe-
raal betoog van John Aarts. Hij ging 
tevreden naar huis. “Deze jonge ta-
lenten van de VVD hebben een onge-
breidelde energie, wat zeer aansteke-
lijk werkt.”

WacHTen - Ruim een jaar geleden 
trad een nieuwe Eerste Kamer aan. 
‘We wachten nog steeds op belang-
rijke wetsvoorstellen op sociaal-eco-
nomisch gebied’, constateert frac-
tievoorzitter Uri Rosenthal. Voor de 
VVD-fractie is het dubbel wennen. 
‘Wij zijn nu de grootste opposi-
tiefractie. Een sterk team, dat zich 
snel heeft ingewerkt. We laten het 
liberale geluid in de Senaat duidelijk 
horen. Maar zitten wel met één pro-
bleem. Het kabinet is nu al bijna an-

derhalf jaar bezig, en veel belangrijke 
wetsvoorstellen laten almaar op zich 
wachten. Dit kabinet is het kabinet 
van uitstel en afstel. Wat wij dan toch 
wel langs krijgen, toont aan dat deze 
regering zich kenmerkt door pater-
nalisme en bevoogding. En dat ze het 
zich bijzonder gemakkelijk maakt 
door te pas en te onpas met belasting-
maatregelen te komen. Onze fractie 
was de drijvende kracht achter het 
afstemmen van een wetsvoorstel 
Kansspelen op internet, omdat de 
minister van Justitie dat uitsluitend 
aan Holland Casino wilde gunnen. 
De VVD is tegen monopolies, wel 
voor een goed functionerende markt. 
Vandaar dat wij het wetsvoorstel libe-

ralisering postmarkt steunen, ook al 
is het kabinet ook daar almaar bezig 
het voor zich uit te schuiven. Dood-
zonde ook dat een motie van onze fi-
nancieel woordvoerder Ger Biermans 
om de vliegtax te ontmantelen, het 
net niet haalde door, ja zeker, een te-
genstem van D66. 

ScHooLBoeken
En dan hebben we, bij al dat dralen 
van het kabinet, ook de behandeling 
van het wetsvoorstel gratis school-
boeken achter de rug. Onze fractie 
is natuurlijk onverkort voor gratis 
onderwijs voor leerplichtige jonge-
ren, maar wij hebben met verbijste-
ring kennis genomen van dit wets-
voorstel. Onze woordvoerder Heleen 
Dupuis, die nu bijna tien jaar in de 
Senaat zit, heeft in al die tijd geen 
voorstel gezien dat voor de scholen 
zo catastrofaal zal uitwerken. In de 
Eerste Kamer moeten  we de uitvoer-
baarheid van wetten voorop stellen. 
Maar de coalitiefracties (CDA, PvdA 
en CU) hebben laten zien dat ze geen 
knip voor de neus waard zijn, nu ze 
dit wetsvoorstel aangenomen heb-
ben. Voorheen spanden Eerste Ka-
merfracties inclusief oppositie zich 
bij moeilijke dossiers in om tot meer-
derheidsafspraken te komen, zono-
dig tegenover de verlangens van de 
regering. In de huidige constellatie 
proef ik die constructieve instelling 
helaas niet.

Stilstand en destructie (w.o. afbraak 
van de koopkracht) ziet Rosenthal 
ook in de opstelling van de minister 
van Financiën. Om minder te gaan 
roken, drinken en autorijden wordt 
extra belasting op tabak, alcohol en 

benzine ingevoerd. En intussen hoopt 
hij stilletjes op veel rokers, drinkers 
en rijders, omdat anders de schatkist 
tekortkomt. En om te voorkomen 
dat hij te weinig geld binnenkrijgt 
voor allerlei zaken, verhoogt hij ook 
nog eens veel andere belastingen. In 

plaats van de tering naar de nering te 
zetten, volgt deze PvdA-minister op-
nieuw de gemakkelijkste weg. Daar 
zijn we mooi klaar mee.’

Eerste jaar Eerste Kamerfractie

Fred Teeven op ‘high 
vlaai’ in Limburg 

VerkeerSinFarcT - Een goed-gedi-
mensioneerd hoofdwegennet, me-
tro-achtige spoorverbindingen en 
slimmer gebruikmaken van tele- en 
thuiswerken in combinatie met ICT. 
“Dit is voor de VVD de sleutel tot 
oplossing van het dreigende hartin-
farct op mobiliteitsgebied”, zo stelde 
Mark Rutte tijdens het Nationaal File 
Forum in Amersfoort. “Als we niets 
doen, zal ons land over pakweg 10 
jaar volledig onbereikbaar zijn, met 
alle schadelijke gevolgen van dien 
voor de economie, het milieu en de 
bewegingsvrijheid van mensen. Het 
huidige kabinet voelt deze crisis niet 

aan, neemt geen maatregelen en 
heeft niet de politieke wil om het ver-
keersinfarct aan te pakken.”
De capaciteit van onze hoofdwegen 
had een aantal jaren geleden al 4.000 
kilometer meer moeten zijn, zo blijkt 
uit onderzoek van de TU Delft en 
TNO. Rutte: “Met een spitsstrookje 
hier en een invoegstrookje daar ko-
men we er niet. Er is meer asfalt no-
dig.” Maar ook op het spoor speelt 
een gebrek aan capaciteit. Daarom 
staat de VVD voor een én-én-én-be-
leid. Bovendien moeten we radicaal 
af van de regeltjes en procedures die 
de bouw van meer infrastructuur in 

de weg staan. Rutte: Wij willen af van 
de 1.800 vergunningen voor de Be-
tuwelijn, de hutkoffer vol met 6.000 
pagina’s Milieu Effect Rapportage 
inzake de Tweede Maasvlakte, en de 
terreur van een club als Milieudefen-
sie die tegen de wensen van politiek 
en omwonenden de A4 bij Leiderdorp 
kan tegenhouden.”
Maar de VVD wil vooral dat de over-
heid ophoudt mensen uit hun auto 
te persen. “Mensen die de auto niet 
uit kunnen omdat ze die nodig heb-
ben voor hun werk – of om van en 
naar hun werk te komen. Of mensen 
die de auto nodig hebben omdat ze 
moeilijk ter been zijn, boodschappen 
moeten doen, hun kinderen naar 
sportwedstrijden rijden, hun ouders 
bezoeken of op vakantie gaan. De 
VVD zal blijven vechten tegen alle 
belastingverhogingen die over het 
hoofd van de automobilist worden 
uitgestort onder het valse voorwend-
sel van het milieu.”

Tenslotte kondigde Rutte aan dat de 
Partij voor de Filerijder binnen de 
VVD een speciale file-expertisecel zal 
gaan vormen, onder de toepasselijke 
naam “A-orta”. Rutte: “Wij willen 
schouder-aan-schouder met Luc van 
Bussel en zijn Partij voor de Filerijder 
vechten om Nederland weer in bewe-
ging te krijgen – letterlijk en figuur-
lijk. Wij verwijten het kabinet niet 
dat de files morgen niet zijn opgelost. 
Wij verwijten het kabinet wel een to-
taal gebrek aan prioriteit.”

t.vkuilenburg@eerstekamer.nl

Met de verwachting een beschei-
den bijdrage aan de maatschappij 
te kunnen leveren stapte Edward 
asscher amsterdams liberaal en 
ondernemer vorig jaar de Eerste 
Kamer binnen. Vanuit de opposi-
tie is dat extra lastig, erkent hij, 
maar tegelijk een extra uitdaging. 
Echter, op mijn terrein (o.m. eco-
nomie, financiën en grote steden) 
komt er weinig positiefs langs. 
Vrije concurrentie op de postmarkt 
(met lagere tarieven) wordt getrai-
neerd en het proces van minder 
regelgeving loopt vast er worden 
meer regels ingevoerd dan afge-
schaft. Er bestaan zo waanzinnig 
veel regels. Zeven verordeningen 
om een boom te kappen. Starten-
de ondernemers hebben met 34 
wetten te maken. Voor burgers en 
ondernemers valt er voor mij dus 
heel veel wezenlijk werk te doen. 
Maar waar houdt deze regering 
zich mee bezig ...?     

Voor Liesbeth Kneppers is de Eer-
ste Kamer ‘een beetje nieuw’. als 
jurist en hoogleraar aan de uni-
versiteit van groningen heeft ze 
van 1999 tot 2003 al een termijn 
aan het Binnenhof doorgebracht. 
‘Maar nu zitten we in de oppositie. 
Dat maakt wel een verschil. Ook 
ik ervaar de ‘bestuursslapte’ van 
dit Kabinet. Binnen mijn domein 
(o.m. economie, sociale zaken en 
justitie) liep de afronding van het 
wetsvoorstel tot splitsing van de 
energiebedrijven, een dossier van 
de vorige (VVD)regering. Dat geldt 
ook voor de nieuwe aanbeste-
dingswet, die nu voor een tweede 
ronde bij de Eerste Kamer ligt en 
brede steun krijgt. Beide bestuur-
lijk zware dossiers, die wetgeving 
bij de tijd brengen. Een aspect dat 
bij dit kabinet niet echt prioriteit 
lijkt te hebben.’  

4000 kilometer 
extra rijbanen nodig

rondwegen maken stad en dorp weer leefbaar.

             Sterk team, 
zwakke regering

edward asscher: ‘door bril gevestigde 
ondernemer kijken naar gevestigde 
politiek’ 

Liesbeth kneppers: ‘Beetje nieuw, 
heel anders’
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“Al tijdens mijn mid-
delbare schoolperiode 
neigde ik naar het li-

beralisme. Dat was destijds ove-
rigens geen bijzonderheid, want 
in die dagen – de periode van de 
paarse kabinetten – was de VVD 
erg populair onder scholieren. Ik 

heb toen besloten lid van de partij te 
worden en op die leeftijd kon dat ge-
lukkig ook nog voor een aantrekkelij-
ke prijs. Toen ging er wel een wereld 
voor me open, want ik ontving het 
partijblad en ik werd uitgenodigd 
voor bijeenkomsten. Dat vond ik best 
uitdagend, want je hebt geen idee wie 

of wat je daar mag verwachten. In 
ieder geval ben ik voor het eerst 
naar een Algemene Ledenverga-
dering van de afdeling Meerssen 
geweest en sindsdien heb ik geen 
vergadering of bijeenkomst over-
geslagen. Het virus had me dus 
goed te pakken.

«           Veel mensen zijn in feite 
liberaal. Pak die kans!

opgehangen, maar dat is toch geen 
campagne? Tel daarbij op dat de eer-
ste Limburger op de kieslijst op num-
mer 22 stond: Frans Weekes. Er wordt 
hier heel erg op de persoon gestemd, 
dus met een dergelijke positie scoor 
je hier bepaald niet als VVD. Niets ten 
nadele van Frans Weekers. 

LiBeraaL poTenTieeL
“De campagne voor de Tweede Ka-
merverkiezingen heeft zich eigenlijk 
volledig geconcentreerd op ‘Holland’. 
De rest van het land hing er maar een 
beetje bij. Zelfs de items in het verkie-
zingsprogramma waren randstede-
lijk. De VVD is in die periode volstrekt 
voorbijgegaan aan het gegeven dat ze 
een ‘Volkspartij’ is. Inmiddels is het 
tij gelukkig wat gekeerd. De VVD-top 
begint in te zien dat dat een volledig 
verkeerde weg is. Het is immers niet 
voor niets dat Mark Rutte en Henk 
Kamp dit voorjaar naar Limburg zijn 
gekomen. Tijdens dat bezoek waren 
ze ook verbaasd over het liberaal po-
tentieel in deze provincie. Maar dan 
moet de VVD ook weer een partij van 
en voor het volk worden. Zorg dat de 
kieslijst ook evenredig over de pro-
vincies wordt verdeeld. Dat brengt 
de politiek dichter bij de mensen en 
andersom. 

groTe kanS
We moeten ons imago bij de tijd 
brengen. Het liberalisme is een brede 
stroming: veel mensen zijn in feite li-
beraal, maar stemmen nog niet op de 
VVD. Als mensen beter zouden weten 
waarvoor het liberalisme staat, dan 
waren er veel meer VVD’ers. Daar lig-
gen grote kansen. Maar we moeten 
dan wel naar de mensen in het land 
toe gaan. En dat moet niet alleen in 
verkiezingstijd, maar voortdurend. 
Dat geeft betrokkenheid met de ach-
terban en geeft de actieve leden in de 
provincie, in de gemeenten de gele-
genheid de partij maximaal onder de 
aandacht te brengen. Dat brengt ons 
weer op de weg naar boven. En ik ben 
er van overtuigd dat we er weer hele-
maal bovenop komen.”

organiSeerTank
“We zijn na de provinciale staten-
verkiezingen in 2007 met een aantal 
jongeren bij elkaar gaan zitten met 
de intentie ‘iets’ te gaan doen, de 
handen uit de mouwen te steken. In 
de beginperiode was dat allemaal wat 
vaag, maar gaandeweg is toen de idee 
van de ‘Organiseertank’ geboren. We 
wilden echter wel dat onze plannen 
en mogelijke activiteiten serieus wer-
den genomen door de partij en dus 
hebben we de ideeën voorgelegd aan 
de voorzitter van de Kamercentrale 
en later aan het hele bestuur. Daarna 
hebben we dat herhaald bij de fractie 
van de Provinciale Staten. Bij beide 
instanties kregen we de handen op 
elkaar en momenteel zijn we een of-
ficiële commissie van de Kamercen-
trale Limburg.

draai geVonden
“Met die ruggesteun zijn we vervol-
gens aan de slag gegaan. En daarbij 
zijn we niet overhaast te werk gegaan, 
maar hebben uitgebreid onze gedach-
ten laten gaan over de concretisering 
van onze doelstellingen. Die doelstel-
lingen zijn eigenlijk vrij simpel: pro-
motie van de VVD, ledenbehoud en 
ledenwerving. Na ettelijke maanden 
hebben we toen onze eerste activiteit 
georganiseerd: de Liberalisme Avond 
– voor leden en niet-leden. Dat bleek 
een succes. Niet lang daarna hebben 
we geregeld dat Mark Rutte en Henk 
Kamp naar Limburg toe kwamen. 
Vervolgens hebben we de Voorjaars-
wandeling met Fred Teeven georga-
niseerd en we zijn nu bezig met een 
Wooncongres. Je zou kunnen zeggen 
dat onze commissie aardig z’n draai 
heeft weten te vinden en we hebben 
tot nu toe veel enthousiaste reacties 
gekregen. Daardoor blijven we zelf 
natuurlijk gedreven.”

ToTaaL VergeTen
“We zijn verbaasd over de grote be-
kendheid die we als Organiseertank 
inmiddels in het hele land hebben 
gekregen. We hopen dan ook dat ons 
voorbeeld snel navolging zal krijgen 
bij de andere Kamercentrales, want 
onze aanpak werpt vruchten af. Dat 
mag ook wel, want we moeten niet 
onderschatten welke klappen de VVD 
de afgelopen jaren in Limburg heeft 
gehad. Tijdens de laatste verkiezin-
gen voor de Tweede kamer is men 
Limburg totaal vergeten. Daar kan ik 
me nog steeds erg kwaad over maken. 
Niemand van de partijprominenten 
heeft de moeite genomen om naar 
Limburg te komen. Er is niet eens fat-
soenlijk campagne gevoerd. Via via 
kreeg ik het verzoek of ik er voor wil-
de zorgen dat er wat posters werden 

Drijvende 
kracht

inTerVieW 
 
In Interview krijgen VVD-leden die 
maatschappelijk actief zijn de ruim-
te om dat wat hen bezighoudt met 
anderen te delen. Voelt u zich daar 
zelf toe geroepen of kent u andere 
actieve of interessante VVD’ers? Uw 
suggestie(s) horen wij graag via 
email liber2008@vvd.nl of met een 
telefoontje naar 070 3178887. 

jeroen janssen is geboren en geto-
gen in het Zuid-Limburgse Moorveld. 
Hij heeft gestudeerd in ’s-Hertogen-
bosch en is momenteel werkzaam als 
docent interieur & Vormgeving, Bloem 
& Design en Leren-, Loopbaan en Bur-
gerschapskunde aan het CiTaVErDE 
College in Heerlen en roermond. 
Bovendien is hij pr-manager voor 

datzelfde college. Sinds enkele 
jaren is hij actief voor de VVD in 
Limburg. De ambities van jans-
sen reiken verder. uiteindelijk 
wil hij lid van de Tweede kamer 
of van het Europees Parlement 
worden. Om vervolgens zijn 
droom te realiseren: gouverneur 
van Limburg.

Jeroen Janssen is een bevlogen liberaal. In die hoedanigheid zet hij zich ten volle in om 

de vvd in ‘zijn’ provincie Limburg te promoten. daartoe richtte hij – met enkele andere 

enthousiastelingen – een tijd geleden de Organiseertank op. dat is een speciale commis-

sie die zich bezighoudt met promotie en ledenbehoud en –werving. dat lukt, zo meent 

Janssen, echter alleen als de vvd zich niet alleen bezighoudt met ‘Haagse’ zaken, maar 

de aandacht ook richt op de rest van nederland. “Als mensen beter zouden weten waar-

voor het liberalisme staat, dan waren er veel meer vvd’ers.”  Tekst: dick Zoet

Jeroen Janssen, actief lid in Moorveld:

Handen uit 
de mouwen
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Ingezonden brIeven

Wilt u iets kwijt over de VVD, de politiek in het algemeen of aanverwante zaken? uw brief 
kunt u mailen naar liber2008@vvd.nl of per post sturen naar algemeen secretariaat VVD, 
t.a.v. redactie Liber, postbus 30836, 2585 gV Den Haag. 

• De redactie bepaalt, zonder opgaaf van redenen, of  een brief wordt geplaatst of niet. Cor-
respondentie hierover is niet mogelijk. 

• De redactie behoudt zich het recht voor bijdragen aan deze rubriek in te korten. Een brief 
mag uit maximaal 175 woorden bestaan. 

• reacties zonder huisadres en inzendingen onder pseudoniem worden niet geplaatst. 
• Het is toegestaan om te reageren op een eerder ingezonden brief. De redactie bepaalt 

echter wanneer een discussie is gesloten. 
• afzenders verlenen toestemming voor openbaarmaking.

Liber
www.vvd.nl

Gelukkig dat er ook nog men-
sen zijn, zoals Hala Naoum 

Nehme, die noodgedwongen uit hun 
eigen cultuur komen en dan zo wil-
len verwoorden wat zij denken en 
doen. Laat ik mij voorstellen, Hans 
van der Knaap, 74 jaar, al tientallen 
jaren VVD-lid en heeft meegewerkt/
gedacht en gesproken in de VVD Dor-
drecht. Ondernemer in de binnenstad 
van Dordrecht. Zo verschillend als uw 
artikelen in één Liber, zo is het ook 
in de binnenstad van Dordrecht. Met 
enkele goedwillende mensen, zoals 
Hala, maar helaas, zij gaan ten onder 
in de grote groep van kleine en grote 

criminelen, die genoemd worden 
op de eerste pagina van nummer 3.  
Surinamers, Marokkanen en Turken 
die openlijk handel drijven in stickies 
en poeders. Openlijk op straat men-
sen aanspreken en handel drijven. 
Portemonnees in de rioolput trappen 
als ze leeggehaald zijn. Vlugge vo-
gels, die dank zij de mobieltjes elkaar 
sneller waarschuwen dan de politie 
lopen kan. Bijna ongrijpbaar, omdat 
zogenaamd niemand iemand kent.
Als ondernemer, 50 jaar gevestigd 
in het centrum van Dordrecht, zie 

ik de klandiezie steeds sneller ach-
teruit gaan. Het is de spiraal van 
bedreigd, bestolen, geïntimideerd 
en van de sokken gereden worden 
in het voetgangersgebied, op zich te 
bagateliseren, maar voor de gewone 
burger moeilijk te verkroppen. 25 
jaar geleden hadden wij 5000 pas-
santen per dag door de straat, nu is 
dat nog slechts 500 tot 800 per dag. 
Een der oorzaken is het gevoel van 
veiligheid, dan komt bereikbaarheid, 
daarna verwachtingspatroon. Kan 
ik kopen en is er keuze in datgene 
wat ik op dat moment wil hebben. 
De spiraal is rond: geen bezoekers 
meer omdat men zich niet prettig 
voelt (sfeer), geen klanten meer om 
het aanbod in stand te houden (win-
keliers), door geringer aantal bezoe-
kers hebben (kleine) criminelen de 
overhand en wekken een extra gevoel 
van onbehagen, het aantal winke-
liers loopt sterk terug omdat er geen 
(kopende) klanten zijn. 
Het wordt tijd dat de spiraal onder-
kend wordt en er naar oplossingen 
gezocht gaat worden. Het is tien voor 
twaalf. Lege binnensteden (als onder-
nemers hebben wij al in de zeventiger 
jaren hiervoor gewaarschuwd) zijn 
geen spookbeeld meer, maar binnen 
vijf jaar werkelijkheid. Kunnen wij 
als leden en ondernemers nog op de 
VVD-rekenen om deze discussie snel 
op gang te brengen? Geen (persoon-
lijke) ondernemers meer betekent 
ook geen stageplaatsen meer voor de 
opleidingen. Verkopen leer je niet uit 
een boekje. Als er na een flinke dip 

een nieuwe vraag komt naar (nieuw) 
personeel zul je dat niet meer heb-
ben. Er zijn dan geen goede opleidin-
gen meer, er is geen oude ervaring 
meer, maar op een gegeven moment 
zal er een sterke vraag opkomen naar 
vakkennis, service en keuze van het 
artikel met deskundige mensen, die 
alles van hun artikelassortiment 
weten. Deze tendens is in Dordrecht 
centrum al sterk waar te nemen. Het 
aantal speciaalzaken is te gering om 
een centrum te vormen, waardoor 
in tal van segmenten het aanbod te 
gering is. De terugloop gaat nu zo 
snel dat bestuurders de onzinnige 
gedachte openlijk verkondigen van 
inkrimpen van het centrum door 
opheffen winkelbestand en wonin-
gen toestaan of zelfs bevorderen. Dit 
getuigd van grote ondeskundigheid, 
want hierdoor versterk je het spiraal 
mechanisme nog eens extra sterk. 
Niet het winkelbestand is te groot, 
maar het aantal bezoekers is te laag 
en dat tegen de achtergrond dat de 
stad meer inwoners heeft. Kleine 
criminaliteit en drugshandel zijn na-
tuurlijk niet de enige oorzaken, maar 
zij versterken wel het aanzien, zij 
zijn het openlijke visitekaartje. Daar 
wordt je direct mee geconfronteerd. 
De oplossing is niet eenvoudig en 
in één woord te verwoorden. Daar is 
meer voor nodig, nationaal en plaat-
selijk, maar zolang we niet beginnen 
komt er geen oplossing.

Hans van der Knaap
ondernemer Dordrecht

Negatieve spiraal

Ik zet grote vraagtekens bij 
het verhaal Tijd voor een 

‘lik-op-stuk’ beleid van de heren Fred 
Teeven en Mark Rutte. Zij willen een 
krachtige reactie van de overheid 
tegen criminelen. Bij dit soort struc-
turele problemen moet je naar mijn 
mening veel meer de maatschappij 
betrekken. Ik wil dan ook een sterk 
pleidooi houden voor het activeren 
van het zelfregulerend vermogen 
van de samenleving, dat in beginsel 
best wel bij heel veel mensen en or-
ganisaties aanwezig is. De opvoeding 
van kinderen is in de huidige samen-
leving bepaald niet eenvoudig. Daar 
hebben we met z’n allen en zeker 
niet in de laatste plaats ook de poli-
tiek schuld aan. Net als u ben ik voor 
een adequate aanpak van criminali-
teit maar dan met beleid, zorgvuldig-
heid en inachtneming van algemeen 
christelijke waarden en normen. 
U begrijpt dat ik anders dan u juist 
voor alternatieve straffen ben voorzo-
ver dat mogelijk is. En dat brengt me 
bij het tweede grote bezwaar tegen 

het artikel. Met geen woord wordt in 
het hele verhaal gerept over de ach-
tergronden en oorzaken van de cri-
minaliteit. Dat in beeld brengen en 
daar vervolgens specifiek beleid op 
inzetten lijkt me een veel effectievere 
optie dan die van Teeven en Rutte. Be-
grijp me goed, tegen duidelijkheid bij 
de handhaving van de openbare orde 
kan geen bezwaar bestaan, evenmin 
als tegen het stellen van grenzen bij 
wat wel en niet toelaatbaar is. Maar 
we hebben het wel over mensen met 
hun achtergronden, ervaringen, be-
perktheden en zwakke trekken. We 
zijn in verschillende nesten geboren, 
onder uiteenlopende omstandighe-
den opgegroeid, met uiteenlopende 
instrumenten toegerust en het lot is 
de ene mens gunstiger gezind dan de 
ander. Wie zijn wij toch om als eer-
ste de steen op te pakken? Criminali-
teit aanpakken akkoord, maar graag 
anders. Ik ben met Teeven eens dat 
noodweer in principe moet kunnen. 

J. Wierenga, Slochteren 

Lik op stuk

Wij, individuen, gaan zelf 
verbanden aan, zei Mark 

Rutte onlangs op het congres in 
Noordwijk. Maar, geachte mede-
VVD�ers, wij willen ons maar niet 
realiseren dat wij ook deel uitma-
ken van een groter geheel, en dat 
we ons ten dienste moeten stellen 
van dat grote geheel. Zoals we nu 
bezig zijn stellen we ons niet ten 
dienste van het grote geheel en dat 
betekent dat onze kracht versnip-
perd raakt en afneemt. Willen we 
de wedstrijd winnen, dan moeten 
we aandacht schenken aan het hele 
team, de Nederlandse samenleving. 
De vraag is niet: hoe gaat individu-
ele vrijheid om met binding? Maar, 
individuele vrijheid heeft binding 
nodig. Het is de noodzakelijke voor-
waarde, om de neuzen de zelfde 
kant uit te laten kijken. Binding be-
gint met interactie tussen mensen. 
Deze interactie wordt moeilijker 
en moeilijker, omdat we in de pu-
blieke sfeer bijna alleen nog praten 
met antwoordapparaten, websites, 
menu�s. Het is mijns inziens van be-
lang na te denken hoe we de voor-
waarden kunnen creëeren en of we 
de omgeving kunnen scheppen die 
er toe leidt dat mensen zich weer op 
een natuurlijke manier tot elkaar 
gaan wenden. 

Eveline van Rees, Son

Hechte 
samenleving

Mijn moeder werd tijdens mijn pubertijd gek van mijn speci-
ale taalgebruik; zo noemde ik een meisje terugbellen een A-
kwestie en mijn kamer opruimen een B-kwestie. Consequent 

deelde ik de bezigheden die ik moest ontplooien in deze twee catego-
rieën. Natuurlijk was een B-kwestie iets dat me niet goed uitkwam.
Het is lang geleden en ik denk er bijna niet meer aan, behalve wan-
neer ik de activiteiten van de Tweede Kamer beschouw. Het merendeel 
van die onderwerpen zijn B-kwesties. Daar zit me zo een duur en zoge-
naamd democratisch apparaat zich te verdoen met zaken, die er voor 
de gewone burger in het geheel niet toe doen. Hebben zij nu niets door 
van wat er leeft? Wie bepaalt nu toch die eigenaardige agenda? Zien zij 
de files nou niet, begrijpen zij die onleefbare regeldruk niet, kunnen zij 
nu eens niet gewone oplossingen bieden die er echt toe doen?

Het heeft alles te maken met ons politiek bestel. Wij denken dat we in 
een democratie leven, maar dat is verre van waar. De politicus wordt 
niet afgerekend op het niet nakomen van zijn of haar beloften. Er zijn 
zelfs politici, zoals Wouter Bos, die dat roemen als het toppunt van de-
mocratie! En dus gebeurt er niets of wordt er gerommeld in de marge 
met wat onzinnige symbool politiek. De oorzaak: onze vorm van demo-
cratie is uit de tijd, werkt daarom niet meer en leeft niet meer bij de 
burgers van dit land. Ons staatshoofd wordt geboren en niet gekozen. 
Hij of zij benoemt na de verkiezingen een informateur, die achteloos 
grote winnaars van die verkiezingen kan passeren. En ook: iedereen 
met een C-kwestie (Partij voor de Dieren) kan in de Kamer gekozen wor-
den. 
Daarna wordt er een formateur 
benoemd, die in een achterkamer, 
via een veelal geheim overleg een 
regeerakkoord in elkaar sleutelt, 
waar de regeringsfracties zich aan 
moeten houden.
Dan gaan ze aan de slag, met steeds hetzelfde ambtenarenapparaat. 
Die ambtenaren, waarvan de top overwegend links en dus uiterst be-
houdend is, doen gewoon waar ze altijd mee bezig waren. Bijvoorbeeld 
rekeningrijden, dat komt er coûte que coûte, of de burgerij, de Tweede 
Kamer, de ANWB, de bonden of wie dan ook er tegen zijn.
Ook in het land is het droevig gesteld: de commissaris van de Konin-
gin, de burgemeester, de commissaris van politie, de baas van de lokale 
rechtbank, de baas van de Kamer van Koophandel, zij worden allen be-
noemd en niet gekozen.
De functies in het openbaar bestuur en het semi-openbaar bestuur, die 
mensen worden benoemd en zijn veelal (meer dan 99 % van de geval-
len) altijd lid van een politieke partij. Dat laatste beperkt, omdat de 
meeste mensen nu juist geen lid zijn van een politieke partij, de keuze 
van een geschikte kandidaat.
 
Het wordt tijd voor een liberale revolutie. Ik wil u in een zeven-stap-
penplan van echte A-kwesties daar naar toe leiden. Zeven noodzakelijke 
stappen om tot een samenleving te komen, waar we vrijheid en demo-
cratie hoog in het vaandel kunnen krijgen, voor en door het gehele volk 
van Nederland. In de volgende columns zullen we stap voor stap die 
A kwesties behandelen. Zij zijn: A-kwestie 1: Integriteit van het land. 
A-kwestie 2: Infrastructuur, waarbij we specifiek vervoer en energie be-
handelen. A-Kwestie 3: Zorg. A-kwestie 4: Gezondheidszorg. A-Kwestie 5: 
Justitie. A-Kwestie 6: Onderwijs. A-Kwestie 7: De liberale revolutie.

Peter Langendam
Ondernemer/publicist

A-kwesties
Column

           Veel mensen zijn in feite 
liberaal. Pak die kans!

Het Partijbestuur heeft in 
haar opperste wijsheid be-

sloten de Algemene Vergadering op-
nieuw te doen plaatsvinden te Noord-
wijkerhout (gelegen tussen Den Haag 
en Amsterdam). Indien het de voor-
opgezette bedoeling is om de fysieke 
aanwezigheid van partijgenoten uit 
de ‘Buitengewesten’ te fnuiken, dan 
mag zij zich in deze opzet geslaagd 
weten. 

Met dank voor plaatsing 
en grimmige groet,
H. Nieman, Groenlo

Buiten-
gewesten

Antwoord algemeen secretariaat: 
Algemene Vergaderingen van de VVD 
zijn toegankelijk voor ieder lid van 
de VVD. Uit alle windstreken. Ook 
op de 124e Algemene Vergadering in 
Noordwijkerhout zagen we weer veel 
leden uit alle delen van het land. Bij 
het plannen van een lokatie voor de 
algemene vergadering zijn we naast 
de beschikbaarheid van een lokatie 
ook afhankelijk van een aantal ei-
sen die we aan een lokatie stellen. 
Zoals de grootte van de plenaire 
zaal, beschikbaarheid van subzalen, 
voldoende hotelaccomodatie in de  
directe omgeving en uiteraard be-
taalbaarheid. 
We streven iedere keer weer een goe-
de geografische spreiding na, maar 
het aantal lokaties in Nederland dat 
aan al deze eisen voldoet is beperkt.

           tijd voor een  
liberale revolutie
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kernTaken - Zaterdag 31 mei jl. be-
zochten zo’n 150 VVD-leden het EU-
symposium ‘Europa Werkt!’ in Am-
sterdam. Aan het symposium namen 
onder meer deel Frits Bolkestein, 
Neelie Kroes, Laurens-Jan Brinkhorst 
en Hans van Baalen. De VVD draagt 
de Europese Unie een warm hard 
toe. Maar de EU moet zich wel tot 
die taken beperken, die het beste in 
Europees verband kunnen worden 
uitgevoerd. Mark Rutte sprak zich in 
zijn speech uit over het belang van 
Europa voor Nederland en alle Ne-
derlanders. Gericht ging hij in op het 
belang van de vrije energiemarkt, die 
moet leiden tot daling van prijzen en 
meer zekerheid over de levering van 
energie. Het gebruik van kernenergie 
is daarbij onontkoombaar. 

Frits Bolkestein, voorzitter van de 
verkiezingsprogrammacommissie 
voor de EP-verkiezingen, benadrukte 
de successen van de Europese Unie, 
zoals de muntunie en de bereikte re-
sultaten op de interne markt. Hij gaf 
echter ook aan dat de Europese Unie 
pas op de plaats moeten maken. Brus-
sel wil te graag dingen regelen, die op 
nationaal niveau ook goed kunnen 
worden opgevangen. De Europese 
Unie moet zich tot haar kerntaken 

beperken, namelijk het voltooien 
van de interne markt, het aanpakken 
van gemeenschappelijke problemen 
op het gebied van justitie, politie en 
terrorismebestrijding, en de sterke 
muntunie, die economische stabili-
teit voor Europa en Nederland met 
zich meebrengt, ook in de huidige 
tijd van de kredietcrisis.

Aansluitend startte het paneldebat, 
onder leiding van Tweede Kamerlid 
Han ten Broeke. Vertegenwoordigers 
uit de energiebranche gingen in dis-
cussie met Frits Bolkestein, Halbe 
Zijlstra en Laurens-Jan Brinkhorst 

over de toekomst van de Nederlandse 
en Europese energiemarkt. De Eu-
ropese Unie moet één gezamenlijk 
beleid formuleren, omdat één ener-
giemarkt niet alleen prijsvoordeel 
met zich meebrengt, maar ook zorg 
draagt voor een constante levering 
en sterkere onderhandelingspositie 
naar energieleverende landen toe. 
Neelie Kroes gaf tijdens het debat 
haar visie op dit vraagstuk via een vi-
deoboodschap.

Het middagprogramma werd vorm-
gegeven met vier deelsessies, waarop 
verschillende Europese thema’s aan 
bod kwamen, zoals de grenzen van 
liberalisering, een Europees buiten-
lands beleid en de verhouding tussen 
Europees en nationale parlementen. 
De deelnemers konden in discussie 
gaan met VVD Tweede-Kamerleden, 
Europarlementariërs en experts. 
Hans van Baalen sloot de inspire-
rende dag af met een motiverende 
speech om de VVD klaar te maken 
voor het verkiezingsjaar op weg naar 
4 juni 2009: de verkiezing van het Eu-
ropees Parlement. 

EU-SyMPOSIUM GROOT SUCCES

Werknemers gaan aan de knoppen draaien

VergrijZing - De arbeidsmarkt, een 
demografische tijdbom tikt! Onder 
deze aansprekende titel hielden de 
partijcommissie Werk en Inkomen 
(W&I) en het Liberale Vrouwen Net-
werk (LVN) op de AV in Noordwijk 
een discussiebijeenkomst. Kennelijk 
zo aansprekend dat uit alle buurzaal-
tjes stoelen moesten worden aange-
schoven. Onder voorzitterschap van 
Jos van Loozenoord (voorzitter W&I) 
is een drietal presentaties gehouden 
over arbeidsparticipatie met elk hun 
eigen invalshoek. Raymond Brood 

(W&I) hield een inspirerend verhaal 
over de demografisch problemen als 
gevolg van vergrijzing en ontgroening, 

waarbij de vraag naar banen vele ma-
len groter is dan de te verwachte in-
stroom. Gevolg hiervan: niet de werk-

gevers maar de werknemers gaan aan 
de knoppen draaien. Dit vraagt van de 
werkgever een totaal andere attitude 
richting zijn werknemers. 

Nahied Rezwanie (LVN) bestede aan-
dacht aan het probleem dat de ar-
beidsproductiviteit per werknemer 
nauwelijks meer stijgt en in combina-
tie het lage aantal gewerkte uren per 
actieve werknemer. Nederland scoort 
op de ladder van het aantal gewerkte 
uren (1400u/j) heel laag  in Europa en 
de Wereld. Als gevolg hiervan is het 
moeilijk de welvaart vast te houden 
laat staan te verbeteren. 
Marijke Vos (LVN) hield een wervende 
bijdrage over 45+ talent. Aan de hand 
van een duidelijke grafiek met daarop 
twee lijnen, één daarvan de fysieke le-
venslijn (top op ongeveer 20 jaar) en 
één met de ervaring levenslijn (blijft 
stijgen tot zo’n 70 jaar). De kruising 
van deze lijnen ligt op ongeveer 40 
jaar. Hierna neemt het fysieke wel ver-
der af, maar dat wordt ruimschoots 
gecompenseerd door de toename van 
kennis. Oudere werknemers zijn dus 
nog prima inzetbaar. Het zogenoem-
de “ontziebeleid” voor oudere werk-
nemers staat hier naar mijn mening 
haaks op. Niet doen dus! 

            oudere 
werknemer 
prima inzetbaar

josvan.loozenoord@inter.nl.net

www.vvdinternationaal.nl 

Thorbeckepenning

Tijdens het Eu Symposium ‘Europa 
Werkt! heeft Bronislaw geremek 
uit handen van Frits Bolkestein de 
Thorbeckepenning ontvangen voor 
zijn werk als voorvechter van het 
liberale gedachtegoed in Polen en 
Europa. 

Bronislaw geremek is één van de 
mensen die aan de Europese ge-
schiedenis heeft meegeschreven. 
Hij was één van de stichters van 
Solidarnosc, zat daarom in de ge-
vangenis en werd na de val van 
de muur éen van de politici zich 
inzette voor toetreding van Polen 
tot de Europese unie en de naVO. 
Hij was minister van Buitenlandse 
Zaken en heeft momenteel zitting 
in de aLDE-fractie in het Europees 
Parlement. 
geremek was vereerd met de toe-
kenning van de Thorbeckepenning 
en de overhandiging hiervan door 
Frits Bolkestein. in zijn dankspeech 
benadrukte hij de successen van de 
Europese unie en de grote waarde 
van de toetreding voor Polen en de 
andere nieuwe lidstaten.

De nieuwe partijvoorzitter ivo 
Opstelten reikte op 23 mei jl. als 
eerste beleidsdaad de Thorbec-

kepenning uit aan zijn voorganger 
jan van Zanen. Hij prees jan van 
Zanen voor zijn inzet en betrokken-
heid in een moeilijke periode voor 
de partij. “Een voorzitterschap dat 
zich kenmerkte door grote loyaliteit 
aan de partij, onvermoeibare inzet 
in soms moeilijke tijden en liefde 
voor de VVD. 

Het is mij een grote eer en genoe-
gen om als allereerste daad als 
voorzitter van de VVD aan jou als 
blijk van waardering namens onze 
partij de Thorbeckepenning uit te 
reiken. jan, bedankt, wij allen waar-
deren jou zeer!”

Op 7 juni jl. viel ronald Waterman 
de eer toe door ivo Opstelten de 
Thorbeckepenning uitgereikt te 
krijgen. ‘ronald’, zo memoreerde 
hij, ‘ik sta hier oog in oog met een 

bestuurlijk uniek jubileum in neder-
land: dertig jaar lid van Provinciale 
Staten van Zuid-Holland. Drie de-
cennia waarin jij je met ongelofe-
lijk veel energie hebt ingezet binnen 
de fractie van de VVD en daarnaast 
op vele andere terreinen binnen en 
buiten de VVD, in binnen- en bui-
tenland. 

ik zal het kort houden, want eigen-
lijk schieten mij woorden tekort te-
genover zo’n wetenschapper van 
formaat. je bent een specialist op 
het gebied van bouwen met de na-
tuur, die – zoals jij constant poneert 
– oplossingen bedenkt waarbij mi-
lieu, veiligheid, mobiliteit en econo-
mie hand in hand gaan. nederland 
kan trots op jou zijn.’  

Politiek

Ronald Waterman

Visie op ruimte en wonen
Tijdens de 124e aLV is met grote betrokkenheid van leden en bestuurders het visiedocument ruimtelijke ontwikkeling en Wonen vastgesteld.  Het 
dient als bron voor het partijprogramma bij de komende verkiezingen. onder meer de relatie tussen nieuwe en oude bedrijventerreinen, de ruimtelijke 
inrichting ter bescherming van nederland tegen het stijgende waterpeil in rivieren en van de zee als ook de ontkoppeling van (europese) luchtkwali-
teitsnormen en de ruimtelijke ontwikkeling zijn hierin opgenomen.  

jan van Zanen

Bronislaw Geremek
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Terwijl hun ouders zich met de toekomst van nieuwe generaties bezighielden 
tijdens de diverse workshops op de algemene Vergadering in noordwijker-
hout, genoot hun kroost van onbezorgd speelplezier. op elk VVd-congres wordt 
namelijk een kinderopvang ingericht, waar de kleinsten onder professionele 
begeleiding met hun ‘lotgenoten’ kunnen spelen en ravotten. een service die de 
VVd haar hardwerkende leden van harte – en gratis – aanbiedt. Zo plukt de hele 
familie op zo’n dag de voordelen van lid zijn van een politieke partij.  

de dag Van Hun LeVen!

De functionaliteit van het webpor-
taal Mijn VVD is opnieuw uitgebreid. 
Het meest in het oog springend is 
het beschikbaar komen van een 
“dataroom”, waar afdelingen en 
Kamercentrales (KC’s) berichten en 
documenten kunnen achterlaten, 
die door de leden van de betreffende 
afdeling of KC kunnen worden be-
keken en gedownload. Verder kun-
nen besturen van afdelingen en KC’s 
niet alleen hun eigen ledengegevens 
inzien, maar ook wijzigen. Met deze 
nieuwe features heeft de vertrekken-
de algemeen secretaris Gert Scholtes 
zijn belofte bij zijn aantreden om de 
ledenadministratie beschikbaar te 
stellen aan de afdelingen en KC’s vol-
ledig ingelost. 

Wat u natuurlijk als eerste opvalt 
na inloggen is het nieuwe navigatie-
menu. Door de uitbreiding van het 
aantal toepassingen is gekozen voor 
een boomstructuur, die kan worden 

uitgeklapt. Op die manier kunt u de 
toepassingen sneller en makkelijker 
vinden. Verder zijn bestaande toepas-
singen uitgebreid en nieuwe toege-
voegd.
Het nieuwe menu wordt dynamisch 
opgebouwd. Dat wil zeggen dat al-
leen keuzes zichtbaar worden die 
voor u van toepassing zijn.  

Mijn gegeVenS
Veelgevraagde aanpassing in deze 
rubriek is “Mijn identificatie”. U 
kunt nu niet alleen uw wachtwoord 
wijzigen, maar ook een zelfgekozen 
gebruikersnaam opgeven. Hierdoor 
is het mogelijk niet alleen met uw 
(lastig te onthouden) lidnummer in 
te loggen, maar ook met een zelf ge-
kozen gebruikersnaam. 

Mijn parTij, 
kaMercenTraLe en aFdeLing 
Secretarissen kunnen nu korte be-
richten plaatsen met daarbij even-
tueel een document. Denk aan een 
uitnodiging voor een afdelingsverga-
dering plus de bijbehorende agenda. 
Dit bericht plus de bijbehorende uit-
nodiging is dan alleen te lezen en 
te downloaden voor leden van die 
bepaalde afdeling of KC. Als extra 
service worden de contactgegevens 
van hoofdbestuur, KC-bestuur en af-
delingsbestuur getoond.

eLearning
De e-learning toepassing die tot nu 
toe alleen toegankelijk was via VVD 
web tv, is nu beschikbaar gekomen 
onder “Mijn VVD”. Leden hebben 
vanaf nu automatisch en direct toe-
gang tot de elektronische cursussen 

van de Haya van Somerenstichting 
en hoeven zich niet meer eerst te re-
gistreren. 

LedenadMiniSTraTie
Alleen secretarissen van afdelingen 
en KC’s kunnen nu de gegevens van 
hun leden inzien en wijzigen. Dat 
maakt het bijvoorbeeld mogelijk 
complete ledenlijsten af te drukken. 
Ook kan de secretaris contactinfor-
matie van zijn leden inzien en on-
derhouden. Zo weet hij welke leden 
geen internet hebben en dus niet via 
deze weg ‘bediend’ kunnen worden. 
Ten slotte is nu het onderhouden van 
bestuurlijke functies goed mogelijk. 
De secretaris van een afdeling of KC 
is als geen ander op de hoogte van 
wijzigingen van functies van volks-
vertegenwoordigers en politieke 
ambtsdragers. Secretarissen van af-
delingen kunnen lokale functies van 
leden (gemeenteraadslid, wethouder 
oid) actueel houden. KC secretarissen 
kunnen dit op regionaal of provinci-
aal niveau doen.

Met deze nieuwe toepassingen is een 
groot gedeelte van de ledenadmi-
nistratie gedecentraliseerd en is de 
afhankelijk van de centrale ledenad-
ministratie in Den Haag geminima-
liseerd. Ook de rechtstructuur (wie 
mag wat) is gedecentraliseerd. 

Zelfservice voor afdelingen 
en Kamercentrale in Mijn VVD 

LiBer pLuS SerVice
de nieuwe opzet van Liber maakt het mogelijk u ook te voorzien van informatie en nieuws uit de eigen omgeving. 
dat kan in de vorm van een aparte bijlage, die als extra katern wordt meegezonden met de landelijke uitgave van 
Liber naar uitsluitend de adressen van leden in een bepaalde regio. deze keer opnieuw een primeur, en wel een 
provinciale. onze leden in Zuid-Holland ontvangen voor het eerst de Vrije Zuid-Hollander, de periodieke nieuws-
brief van de VVd Statenfractie in deze provincie. 

De Vrije 
Zuid-Hollander

Vrijdagavond 23 mei stond voor een groot deel in het teken van het afscheid van 
partijvoorzitter jan van Zanen. Hij ontving ter gelegenheid hiervan de Thorbeckepen-
ning uit handen van de nieuwe partijvoorzitter ivo Opstelten.
1. De voorzitter opende de plenaire vergadering op zaterdag 24 mei om 13.30 uur.
• Besloten werd tot leden van de stem- en notulencommissie te benoemen: de 

heer j. van Loozenoord (austerlitz) en de heer a.H.C. jonker (groningen).
2. Het jaarverslag en de jaarrekening over 2007 werden goedgekeurd.
• Tot leden van de financiële commissie werden benoemd: de heer g.H.L. Bakker 

(Leiden), de heer Ph. Heinrich (aerdenhout), mevrouw j. van Mol (rotterdam) en 
de heer g.M.P. recter (Den Haag).

3. Besloten werd om over te gaan tot het invoeren van een introductielidmaat-
schap.

4. De contributie voor het jaar 2009 werd vastgesteld.
• Tot leden van de commissie van beroep werden benoemd: de heer D.W. Zwart 

(nootdorp) als voorzitter, de heer j. Vos (nuenen), mevrouw W.j.M. Breg-
mans–Kaaks (roden), de heer j.W. Prins (nieuwerkerk) en mevrouw T. van der 
Stroom–van Ewijk (Heemstede). 

5. Het visiedocument ruimtelijke Ordening en Wonen werd vastgesteld.
6. Het rapport van de tijdelijke commissie Herziening Ledenraadpleging werd be-

handeld en vastgesteld. Daarbij werden enkele amendementen in stemming 
gebracht.

• Een amendement van de Kamercentrale rotterdam waarin de verantwoorde-
lijkheid voor het kandidaatstellingsproces bij het Hoofdbestuur werd gelegd in 
plaats van de PSC werd met 294 stemmen voor en 25 stemmen tegen aangeno-
men.

• Een amendement van de afdeling utrecht over het handhaven van het Single 
Transferable Vote systeem werd aangenomen met 217  stemmen voor en 123 
stemmen tegen.

• Een amendement van de afdeling rijnwoude om de adviesknop te handhaven 
werd met 174 stemmen voor en 149 stemmen tegen aangenomen.

• Een amendement van de afdeling utrecht om het gemeen overleg in de vorm 
van de algemene vergadering van afgevaardigden niet in te voeren werd met 191 
stemmen tegen en 150 stemmen voor verworpen.

• Een amendement van de afdeling Leiden om geen uitzonderingspositie voor de 
vaststelling van de kandidatenlijst voor de Eerste Kamer te maken werd met 184 
stemmen voor en 125 stemmen tegen aangenomen.

7. Het technisch advies voor de verkiezingen voor het Europees Parlement werd 
vastgesteld.

8. Van de vertrekkende hoofdbestuursleden ina adema, rogier van der Sande en 
gert Scholtes werd afscheid genomen. Tot nieuwe hoofdbestuursleden werden 
benoemd:

• Mark Verheijen te Venlo (1e vice-voorzitter)
• Wiet de Bruijn te amsterdam (2e vice-voorzitter)
• judith Tielen te utrecht (algemeen secretaris)
9. De voorzitter sloot om 16.30 uur de vergadering.

Besluitenlijst 
124e Algemene Vergadering

Hans Hoogervorst, bestuursvoor-
zitter van de autoriteit Financiële 
Markten, is benoemd tot vice-voor-
zitter van het Technical Commit-
tee van iOSCO, het wereldwijde 
samenwerkingsverband van effec-
tentoezichthouders. Het Technical 
Committee is het beleidsbepalend 
comité van iOSCO. iOSCO bepaalt 
wereldwijd de standaarden en prin-
cipes voor het effectentoezicht.  
Inez Pijnenburg-Adriaenssen, tot 
voor kort waarnemend burgemees-
ter van neder-Betuwe, is 16 mei jl. 
geïnstalleerd als burgemeester van 
Heerde.
Marianne Burgman, burgemees-
ter van De ronde Venen, is voor-
gedragen voor herbenoeming op 
16 juni.
De gemeeteraad van Tytsjerkstera-
diel heeft burgemeester Gerrit Jan 

Polderman voorgedragen voor een 
derde ambtstermijn. De huidige 
ambtstermijn verstrijkt op 16 sep-
tember.
Gerrit Zalm wordt eredoctor aan 
de Vrije universiteit in amsterdam. 
Hij ontvangt de onderscheiding 
voor zijn wezenlijke bijdrage aan de 
vernieuwing van het nederlandse 
begrotingsbeleid.
Eric van den Dungen is benoemd 
tot wethouder van de gemeente 
Haaren. Voorheen was hij fractie-
voorzitter in Waalwijk. Van den Dun-
gen volgt Wil van nistelrooij op.
Hans van Tuyl is de nieuwe fractie-
voorzitter in Waalwijk. Hij volgt Eric 
van den Dungen op. Jan van Well 
is raadslid geworden in Waalwijk.
Jack Asselbergs, sinds 1997 
burgemeester van de gemeente 
Schouwen-Duiveland, maakt per  

1 januari 2009 gebruik van de FPu-
regeling.
Het gehele college van B&W in Veg-
hel, waaronder burgemeester Arno 
Frankfort en wethouder Marianne 
van Campen-Berlie, is opgestapt. 
aanleiding is een onderzoeksrap-
port over de ambtelijke organisatie.
Piet van Adrichem treedt op 1 juli 
af als wethouder van de gemeente 
Pijnacker-nootdorp.
Eric Balemans is per 12 mei senior 
manager bij Ernst & Young adviso-
ry. Balemans was van 1998 tot en 
met 2006 VVD-Tweede Kamerlid en 
is sinds 2007 lid van de Provinciale 
Staten in utrecht. 
Léon Pansters heeft zijn ontslag 
ingediend als wethouder van de ge-
meente nuth.

alle agendastukken zijn tenminste een jaar na te lezen via www.vvd.nl 
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VAN SYSTEEMMAAT NAAR MENSELIJKE MAAT ‘Amerikaanse ‘Amerikaanse 
president in feite president in feite 
ook ónze president’ook ónze president’
Kiezer wil helder antwoord op zijn vragen
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SCHOON SCHIP - Over twee maan-
den gaan de Amerikanen naar de 
stembus. De presidentsverkiezingen 
op 4 november maken uit wie George 
W. Bush opvolt en de 44e president 
van de Verenigde Staten wordt. Vol-
gens de Amerikaanse grondwet mag 
Bush namelijk niet meer dan twee 
termijnen als president vervullen. 
De presidentsverkiezingen worden 
op dezelfde dag gehouden als de par-
lementsverkiezingen voor het Huis 
van Afgevaardigden en de Senaat. De 
winnaar wordt ingehuldigd op 20 ja-
nuari 2009. Een belangrijk moment 
dus voor de Amerikaanse burger 
en - volgens Hans van Baalen, VVD-
woordvoerder Buitenlandse Zaken 
– ook voor iedereen in ons land. 

BELANGRIJKE VERKIEZINGEN
Van Baalen volgt de Amerikaanse ver-
kiezingen actief. ‘Het gaat om emo-
tie, om macht, om persoonlijkheden. 
Er wordt écht campagne gevoerd, tot 
in elk kippenhok. Het gáát dus echt 
ergens over. Amerika is, hoe je het 
ook wendt of keert, het belangrijkste 
land ter wereld. Wie president wordt 
in Amerika, is in feite ook onze presi-
dent. Het zijn niet alleen heel leuke 

verkiezingen, maar ook heel belang-
rijke verkiezingen. Mijn favoriet is 
John McCain, omdat ik vind dat hij 
de meeste ervaring heeft. Obama is 
in alle opzichten een aantrekkelijke 
kandidaat, maar hij heeft nog weinig 
kunnen laten zien. Hij is een zoge-
naamde one-term senator, zonder 
enige wetgeving op zijn naam. Wat 
hij echt precies vindt is mij niet dui-
delijk. McCain is wat minder charis-
matisch, maar inhoudelijk heeft hij 
veel meer te vertellen. Hij heeft als 
oorlogsheld een zeer interessante le-
vensgeschiedenis en een heel duide-
lijke eigen mening. Hij had en heeft 
kritiek op president Bush en daar 
durft hij voor uit te komen, zonder 
dat het zijn eigen partij splijt.’

TELEVISIEDOMINEE
Voor de populariteit van Obama in 
Europa heeft Van Baalen een verkla-
ring. ‘In Europa bestaat altijd een 
sterke voorkeur voor de democrati-
sche kandidaat, wie dat ook is. Dat 
zag je bij Walter Mondale, Michael 
Dukakis, Al Gore en John Kerry, maar 
het werden Ronald Reagan en vader 
en zoon Bush. Die voorkeur valt te-
rug te voeren op de meer Europese 
uitstraling van de Democratische 
kandidaten en grotere rol van religie 
bij de Republikeinen. In Amerika is 
íedere kandidaat gelovig, maar bij de 
Republikeinen heb je natuurlijk de 
televisiedominees en dat spreekt Ne-
derlanders en ook mij in het geheel 
niet aan. John McCain heeft trouwens 
gelukkig met deze traditie gebroken. 
Ik denk dat hij de grootste kans-
hebber is voor het presidentschap. 
Een aantal weken geleden bezocht 
Obama Europa en werd binnenge-
haald als een rockster. Alleen kun-
nen die Europeanen niet op hem 
stemmen. De ‘gewone Amerikaan’ 
heeft die buitenlandse tournee van 
Obama helemaal niet zo gewaar-
deerd. Die maakt zich druk om zijn 
hypotheek, de benzineprijzen, zijn 

Aan u de keuze ...
EUROPEES PARLEMENT – Van 24 
september tot en met 8 oktober a.s. 
kunt u de lijsttrekker voor de verkie-
zingen van het Europees Parlement 
kiezen. Op 29 augustus 2008 sloot de 
kandidaatstellingsperiode en is via 
Thorbeckeweb bekend gemaakt wie 
als kandidaatlijsttrekker deel zullen 
nemen aan de ledenraadpleging. De 
uitslag wordt op 13 oktober 2008 be-
kend gemaakt.

Op 4 juni 2009 worden de verkiezin-
gen voor het Europees Parlement 
gehouden. Deze verkiezingen wor-
den om de 5 jaar gehouden in alle 
27 lidstaten van de Europese Unie. 
In 2004 behaalde de VVD 4 van de 
27 Nederlandse zetels, in totaal zijn 
er 785 zetels beschikbaar. De VVD 
maakt deel uit van de grote liberale 
fractie, ALDE, die met 106 zetels de 
derde fractie is binnen het Europees 
Parlement.

Op 24 mei heeft de 124ste Algemene 
Vergadering ingestemd met de door 
het hoofdbestuur voorgestelde pro-

cedure om de lijsttrekker voor de 
verkiezingen van het Europees Parle-
ment te kiezen door middel van een 
ledenraadpleging. De offi ciële cam-
pagneperiode duurt bijna vier weken 
en begint op 13 september 2008. De 
laatste campagnedag is 8 oktober, 
de sluitingsdatum van de ledenraad-
pleging. Het hoofdbestuur organi-
seert drie regionale bijeenkomsten, 
waarop de kandidaten met elkaar en 
de leden in debat kunnen gaan. De 
stembescheiden worden uiterlijk 23 
september per post toegestuurd. Post-
stemmen dienen uiterlijk 8 oktober 
te zijn ontvangen; stemmen per in-
ternet en telefoon kan tot 9 oktober 
04.00 uur. 

>> Meer over Amerikaanse 
verkiezingen op pagina 3

QUOTE

‘Er komt een moment 
dat mensen het niet meer 

pikken dat wij hun 
problemen niet oplossen.’

Paul de Krom, Tweede Kamerlid
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Sanneke Nulkes:
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LEDENKRANT VAN DE VVD

Mark Rutte

         Uitblinken 
in kwaliteit
««
Afgelopen maand heeft 

Edith Schippers de nieuwe 
visie van de VVD op ge-

zondheidszorg gepresenteerd, 
getiteld “Dichtbij Betere Zorg”. 
In deze nieuwe visie draait het 
om mensen. Om de keuzevrij-
heid en zelfbeschikking van men-
sen, maar ook over service en 
een menselijke maat. Langs drie 
hoofdthema`s hebben wij deze 
visie ingericht.
Het eerste thema is bereikbaar-
heid en kleinschalige persoonsge-
richte zorg. Kleine ziekenhuizen, 
verpleeghuizen in de vertrouwde 
omgeving van de eigen wijk, en 
een huisarts die weet wie je bent 
als je hem belt. 
Het tweede thema is de noodzaak 
om de kwaliteit van de Neder-
landse gezondheidszorg te ver-
beteren: de technische kwaliteit, 
het serviceniveau, de veiligheid 
van de patiënt, maar ook inno-
vaties als nieuwe technieken of 
nieuwe medicijnen. Cruciaal is 
dat er ruimte is voor dynamiek en 
zorgondernemerschap. Er moet 
gebroken worden met bureaucra-
tie en de professional moet zijn 
vak weer terugkrijgen. Ook moet 
het afrekenen op prestaties ervoor 
zorgen dat zorgverleners tijdig de 
beste zorg voor een scherpe prijs 
kunnen leveren. 
Het derde thema is dan ook dat 
de zorgontvanger meer waar voor 
zijn geld moet krijgen. De kosten 
in de gezondheidszorg zullen 
stijgen, reden te meer om in het 
zetten op zinnig en zuinig ge-
bruik, maar mensen willen voor 
die hoge premies een kwalitatief 
hoogstaande zorg zien, die aan-
sluit op hun wensen en behoef-
ten.  
Als het aan de VVD ligt zal Neder-
land internationaal uitblinken in 
kwaliteit van gezondheidszorg en 
zullen zowel patiënten als men-
sen die in de zorg werken, graag 
van die zorg gebruikmaken. 

Blijf dichtbij betere zorg 
Vice-fractievoorzitter Edith Schippers presenteerde op 18 augustus jl. in 
het Zuwe Hofpoort Ziekenhuis te Woerden ‘Dichtbij betere zorg’, de visie 
van de VVD op de gezondheidszorg in Nederland voor de komende 15 
jaar. Daarin draait het om mensen. Mensen die afhankelijk zijn van zorg, 
maar ook mensen die zorg verlenen. Zorg dient te worden vormgegeven 
vanuit de individuele (keuze)vrijheid en zelfbeschikking van mensen 
met oog voor kwaliteit, service en een menselijke maat. De VVD wil dat 
de gezondheidszorg ruimte biedt voor bevlogenheid, idealen en kansen. 
Maar ook voor keuzevrijheid, diversiteit en alternatieven. 

>> Hoe dit kan worden bereikt leest u op pagina 14
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Meer informatie over kandidaten 
en procedure: www.vvd.nl/lrp
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PARTIJGRONDWET - Toen Mark Rutte 
tijdens de bijeenkomst ter gelegen-
heid van het 60-jarig jubileum van 
de VVD aankondigde dat hij de begin-
selverklaring van de partij wilde her-
zien, twijfelden sommige partijgeno-
ten hardop of dat nu wel verstandig 
was. De beginselen van de partij, daar 
moest je toch niet aan gaan morre-
len? Beginselen, die staan toch vast, 
die wissel je toch niet al naar gelang 
het getij?

In zekere zin is de grondwet de begin-
selverklaring van een staat. Daarin 
ligt immers een aantal vaste waar-
den en rechtsnormen vast, die niet 
onderhevig mogen zijn aan de waan 
van de dag. Toch wordt in bijna alle 
(Westerse) landen de grondwet met 
enige regelmaat aan een herziening 
onderworpen. Alleen de grondwet 
van de Verenigde Staten is voor ‘eeu-
wig’ ontworpen; wijziging is namelijk 
niet mogelijk. De eeuwigheidswaarde 
bleek echter wel degelijk betrekke-
lijk: nieuwe inzichten en gewijzigde 
omstandigheden hebben ertoe geleid 
dat er inmiddels 27 amendementen 
aan de oorspronkelijke Amerikaanse 

grondwet zijn gehecht. En gesteld dat 
in een grondwet onveranderlijke uit-
gangspunten zouden vastliggen, wel-
ke grondwet zou dan in Nederland 
moeten gelden? De huidige uit 1983? 
Thorbecke’s grondwet van 1848? De 
eerste grondwet van Nederland als 
eenheidsstaat, te weten de staatsrege-
ling van 1798? Of het stichtingsdocu-
ment, de Unie van Utrecht uit 1579?

WIJZIGENDE INZICHTEN
Als er liberalen zijn die zeggen: ‘de 
grondwet van Thorbecke, want dat 
is een echte liberale grondwet’, dan 
dienen zij te bedenken dat het gevolg 
zou zijn dat er nogal wat uit de hui-
dige grondwet overboord gaat. Zoals 
artikel 1 met de non-discriminatie-
bepaling, artikel 23 met de gelijke be-
kostiging van bijzonder en openbaar 
onderwijs, artikel 90 dat de regering 
opdraagt de internationale rechts-
orde te bevorderen (en dat zwijgt over 
de behartiging van het nationaal be-
lang), artikel 96 dat waarborgt dat een 
oorlogsverklaring de goedkeuring van 
het parlement behoeft en artikel 114 
met het verbod op de doodstraf (zelfs 
in oorlogstijd). Niet al die bepalingen 

hoeven trouwens als zij verdwijnen 
wat mij betreft als een gemis te wor-
den ervaren, maar dat zij nú in onze 
grondwet staan en daar in 1848 niet 
in voorkwamen, geeft wel aan dat een 
grondwet het product is van zich wij-
zigende inzichten.

GEEN EEUWIGHEIDSWAARDE
Zoals een grondwet niet onverander-
lijk is, zo is een beginselverklaring het 
evenmin. Voor zover degenen die zich 
verzetten tegen de herzieningsopera-
tie van Mark Rutte het argument han-
teren dat aan beginselen nooit mag 
worden gesleuteld, moeten zij – als 
zij consequent zijn – voor wederinvoe-
ring van het beginselprogram uit 1948 
pleiten en niet voor het vasthouden 
aan de verklaring uit 1980, zelf het 
product van een eerdere herziening. 
Maar ik vraag mij af of degenen die te-
gen herziening van de beginselverkla-
ring zijn, ook menen dat versterking 
van de christelijke geest nodig is om 
zedelijke ontworteling en geestelijk 
nihilisme te overwinnen – zoals het 
beginselprogram uit 1948 stelde – en 
dat het gezin de kern van de maat-
schappij vormt – in 1948 eveneens 
nog als liberaal beginsel aangewezen. 
Natuurlijk zijn er liberale beginselen 
die altijd ferm overeind blijven, of 
dienen te blijven, voorop de vrijheid 
van het individu. Maar de wereld en 
het denken uit 1948 noch die uit 1980 
kunnen geheel maatgevend zijn voor 
2008 en volgende jaren, nu bijvoor-
beeld staten poreuzer zijn, terrorisme 
catastrofaler en nationaal bewustzijn 
meer wordt gekoesterd dan destijds 
viel te voorzien. De democratie ge-
biedt voorts dat nieuwe generaties 
niet met handen en voeten gebon-
den horen te zijn aan de ideeën van 
vorige generaties. De herziening van 
de beginselverklaring is daarom een 
goede zaak. En ooit zal ook de nieuwe 
beginselverklaring geen eeuwigheids-
waarde blijken te bezitten.
 

Dr. P.G.C. van Schie, directeur Prof.
mr. B.M. Teldersstichting, weten-
schappelijk bureau ten behoeve van 

het liberalisme en de VVD.

Op weg naar tevreden klanten
DYNAMIEK – Morgen moet mooier 
zijn dan gisteren. De bebouwing 
van Nederland is in vijftig jaar ver-
drievoudigd. Met de wijken, steden 
en landschappen die hierdoor zijn 
ontstaan, zijn veel mensen niet te-
vreden. Ruimte geven aan ontwik-
kelingen gaat hand in hand met 
het tot stand brengen van een hoge 
ruimtelijke kwaliteit. Het liberale 
credo voor de rol van de overheid 
hierin is: ‘van hindermacht naar 
ontwikkelkracht’. Alleen dan is 
er in Nederland ruimte voor meer 
woningen, een betere bereikbaar-
heid, een mooier landschap en een 

veilige leef- en werkomgeving. Al-
dus de inleiding van het Visiedoc 
ument Ruimtelijke Ontwikkeling 
en Wonen, zoals dat recent is gepu-
bliceerd door de partijcommissie 
Volkshuisvesting en Ruimtelijke 
Ordening. De inhoud is het resul-
taat van Idee & Debat binnen de 
VVD, waarbij dankbaar gebruik ge-
maakt is van de bijdragen van alle 
afdelingen en individuele leden 
tijdens de ALV van 11-12 mei 2007 
en het fl itscongres van 2 februari 
2008, alsmede de partijcommissies 
Belastingen & Financiën, Milieu & 
Duurzaamheid en Verkeer & Wa-

terstaat en de fracties in de Eerste 
en Tweede Kamer en het Europees 
Parlement.

De VVD spreekt zich uit voor een 
beleid op het gebied van de ruim-
telijke ordening en het wonen dat 
een grote mate van ruimtelijke dy-
namiek mogelijk maakt. De libera-
le waarde van spontane orde is voor 
dit beleid leidend. In het visiedocu-
ment wordt ingegaan op wat dat 
betekent voor de ontwikkelingen 
op het gebied van instrumenten 
en wetgeving voor de planning en 
regulering van ruimtegebruik en 

ruimtelijke inrichting van Neder-
land. Ook wordt aangegeven wat 
nodig is voor een liberale ruimte-
lijke ontwikkeling, waarbij de over-
heid zich beperkt tot marktmees-
terschap en een zeer beperkte rol 
als medespeler. De visie besluit met 
de opgave voor een liberale woning-
markt, waarbij de invulling van een 
nieuw marktmeesterschap centraal 
staat. 

Het visiedocument staat voor ieder-
een beschikbaar als PDF-document 
op www.vvd.nl. Op verzoek kan een 
exemplaar worden toegezonden. 

ACTIEVE PLUSSER - Pensioenen, lan-
ger doorwerken, zelfstandig wonen, 
onderwerpen genoeg voor de VVD 
om zich duidelijk te profi leren als dé 
partij voor de bezoekers van de 50+-
Beurs. Dit drukbezochte evenement 
wordt van 17 t/m 21 september a.s. 
voor de 16e keer georganiseerd in de 
Jaarbeurs Utrecht. Het staat bekend 
als ´s werelds grootste evenement 
voor actieve plussers!

Wederom zullen zich in de Jaarbeurs 
diverse politieke partijen manifeste-
ren op het Politiek Plein. Zo ook de 
VVD. Dagelijks vinden daar tussen 
11.00 en 16.00 uur debatten plaats 
met afgevaardigden van politieke 
partijen, seniorenorganisaties en 
vakbonden. Uitgangspunt van deze 
debatten is steeds een stelling. Er is 
ieder uur een nieuwe stelling, maar 
het zijn dagelijks dezelfde stellingen. 
Wel is er ruimte voor een actueel 
thema, per slot van rekening vindt 
de beurs plaats direct na Prinsjesdag 
en het voorlezen van de Troonrede!
Leden van de fractie van de Tweede 
Kamer zijn op de vrijdag, zaterdag 
en zondag aanwezig. Zij hebben dan 

50+BEURS 2008 UTRECHT
de gelegenheid zich te mengen in 
het debat en de standpunten van de 
VVD te verwoorden over onderwer-
pen als pensioenen, langer doorwer-
ken, zelfstandig wonen, zorg, enz. 
De partijcommissie Maatschappelijke 
Participatie is, met het Algemeen Se-
cretariaat, actief betrokken bij de or-
ganisatie van de VVD-stand. Er komt 
een aantrekkelijke stand, er zijn ac-
tieve VVD-leden die de stand bemen-
sen, en last but not least: zichtbaar-
heid op deze beurs past uitstekend in 
de permanente campagne-strategie!

MORGEN - Zaterdag 6 september, 
tijdens de wereldhavendagen te 
Rotterdam, organiseert de VVD het 
Debatsymposium “Wat is de toe-
komst van Nederland Waterland?”. 
U bent van harte uitgenodigd om 
hieraan deel te nemen. Aan deze 
bijeenkomst werken o.a. mee: Ro-
nald Waterman (water-expert), Jan 
Jaap de Graeff (directeur Natuur-
monumenten) Jeannette Baljeu 
(wethouder Rotterdam), Jan Geluk 
(dijkgraaf Hollandse Delta), Jan 
Mulder (lid Europees parlement), 
Mark Verheijen (wethouder Venlo), 
Sybe Schaap (voorzitter Unie van 

Waterschappen), Mark Rutte (voor-
zitter Tweede Kamerfractie) en 
Ivo Opstelten (partijvoorzitter). De 
bijeenkomst staat onder leiding 
van Bruno Bruins (Randstadgezant 
Verkeer & Waterstaat). Dit debat-
symposium vindt plaats van 9.00 
tot en met 14.00 uur in het Scheep-
vaart en Transport College aan de 
Lloydstraat 300 te Rotterdam. De 
conferentiezaal bevindt zich op 
de bovenste verdieping van het 
Scheepvaartcollege aan de Maas, 
van waar u een schitterend panora-
mauitzicht heeft over de rivier, de 
havens en de stad Rotterdam. 

Wat is de toekomst van 
Nederland Waterland?

Liberale visie op ruimtelijke ontwikkeling en wonen

www.vvd.nl/partij/partij-
commissies 
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Geld kinderopvang 
over de balk
Betaalde kinderopvang tijdens 
vakantie ouders? “ Het loopt de 
spuigaten uit, vindt Ineke Dezentjé 
Hamm ing. “ N iet vreemd dat 
kinderopvang op deze manier 
onbetaalbaar wordt. ”  De VVD 
heeft samen met de PvdA vragen 
geste ld over het toe lichtings-
formulier van de Be lastingdienst 
waarmee ouders extra kinder-
opvangtoeslag kunnen aanvragen.

Opnieuw 
onduidelijkheid 
rond Awacs
M inister Cramer van VRO M heeft 
opnieuw verwarring gesticht 
rondom de kapvergunning in de 
gemeente Onderbanken. De 
Raad van State heeft uitspraak 
gedaan over de Awacs-vliegtui-
gen, die om wonenden van de 
vliegbasis al jaren te isteren. De 
VVD vindt het onacceptabe l dat 
de N imby-procedure nog steeds 
niet gestopt is.

Paard voor 
de wagen?
D iverse gemeenten zijn van plan 
de m ilieuzones voor vrachtwa-
gens uit te bre iden. Daardoor 
wordt het nog moe ilijker w inke ls 
van goederen te voorzien. D it zal 
de detailhande l ernstige schade 
berokkenen. He lma Neppérus en 
Paul de Krom hebben m inister 
Cramer van VRO M hierover vra-
gen geste ld. ‘Moeten w e soms 
paard en wagen w eer introduce-
ren?’

Greenpeace speelt 
weer eigen rechter
Rotsblokken in zee storten bij het 
Sylter Buitenrif om de visserij te 
hinderen. Opnieuw een actie van 
Greenpeace die te ver gaat, vindt 
VVD-woordvoerder Janneke Snij-
der. ‘D it soort acties wordt nog 
te vaak met de mante l der liefde 
bedekt, terw ijl het hier w e l om 
‘econom isch terrorisme’ gaat. De 
maat is vol: niemand staat boven 
de w et, ook een m ilieuorganisatie 
als Greenpeace niet.’  
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baan en onveiligheid. Eigenlijk over 
dezelfde zaken die op dit moment in 
Nederland ook spelen. En dan vraagt 
de kiezer zich toch af: wie kan mij 
garanderen dat ik mijn hypotheek 
kan blijven betalen, dat ik mijn baan 
behoud en dat mijn kinderen goed 
onderwijs krijgen? De kandidaat die 
hier het meest heldere antwoord op 
heeft en waarmee de gemiddelde kie-
zer zich het best kan identifi ceren, 
maakt de meeste kans.’

BONDGENOTEN
De eerste maatregel die de nieuwe 
Amerikaanse president moet door-
voeren ligt volgens Van Baalen op 
economisch gebied. ‘Het allerbelang-
rijkste is dat er in fi nancieel opzicht 
snel schoon schip gemaakt wordt. 
Dat heeft Bill Clinton na zijn aan-
treden ook gedaan. Amerika leeft 
boven zijn stand, heeft een enorme 
staatsschuld. Die staatsschuld moet 
zo snel mogelijk worden afgelost, zo-
dat er geld vrijkomt om te investeren 
in de samenleving. Ten tweede moet 
de nieuwe president zo snel moge-
lijk met zijn Europese bondgenoten 
rond de tafel gaan zitten. De echte 
wereldproblemen – oorlog en vrede, 
terrorismebestrijding, bescherming 
van mensen- en burgerrechten, vrij-
handel, milieu en energie - zijn niet 
op te lossen zonder Amerika. Daarom 
vind ik niet alleen dat de nieuwe pre-
sident snel naar Europa moet komen, 
maar dat Europese politici ook heel 
snel contact moeten opnemen met 
hun nieuwe collega’s in Washington, 

om de onmin die onder president 
Bush tussen Europa en de VS is ont-
staan zo snel mogelijk weg te nemen. 
Dat geldt ook voor VVD-politici. Als 
president van de Liberale Internatio-
nale zal ik daar heel hard aan trek-
ken. Eind augustus heb ik dan ook als 
LI-president op uitnodiging de Demo-
cratische Conventie bijgewoond en 
de eerste contacten gelegd. Ook heb 
ik mijn lijntjes uitstaan naar het Mc-
Cain-kamp bij de Republikeinen. Wie 
het ook wordt, de televisiedominees 
blijven uit het Witte Huis. Dat vind 
ik als liberaal, als VVD’er het allerbe-
langrijkste.’

Hans van Baalen is naast Tweede Kamer-
lid voor de VVD inkomend president van 
de Liberale Internationale en lid van de 
partijraad van de Europese Liberalen en 
Democraten (ELDR).

Amerikaanse verkiezingen 

Vervolg van pagina 1

           De maxima 
geen SUV, de minima 
geen patat en kro-
ketten

Hans van Baalen: “Investeren in de samenle-
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Gemeenteraadsverkiezingen 2010
Het duurt nog even, maar de voorbereidingen voor de nieuwe Leidraad Gemeenteraadsverkiezingen 2010 zijn begonnen. Eenieder die ideeën heeft 
over de onderwerpen die daarin kunnen worden opgenomen, wordt uitgenodigd deze te mailen naar leidraad@vvd.nl. De Leidraad wordt in april 
2009 vastgesteld.

SMAKELIJK ETEN – Eindelijk. Het Ka-
binet heeft de Voedingsnota gepu-
bliceerd! Een lijvig boekwerk van 53 
pagina’s, waaraan tientallen ambte-
naren maandenlang heerlijk hebben 
gekloven. Maar gelukkig weet ik nu 
wat ik wel en niet mag eten. Want dat 
wist ik namelijk nog niet. Ik had ook 
geen idee wat wel en niet gezond was 
voor mijn kinderen. Daarom brengt 
het kabinet bij monde van minister 
Ab Klink nu gelukkig de verlossing. 

In overzichtelijke tabellen lees ik hoe-
veel gram ik per dag waarvan mag 
hebben. Gelukkig ook uitgedrukt in 
‘energieprocenten’. Ik weet nu alles 
over ‘ werkfruit’, ‘out of home ge-
bruik’ van zout, ‘obesogene omgevin-
gen’, ‘keuzebevorderende logo’s (‘Ge-
zonde Keuze Klavertje’, en ‘Ik Kies 
Bewust’ - hierover wordt de Gezond-
heidsraad nader advies gevraagd) en 
het ‘Leefstijlinterventieprogramma 
‘Hallo Wereld’ (echt waar!!!) gericht 
op ‘personen met een kinderwens’, 
waarin de motie Wiegman (Christe-
nUnie) over borstvoeding is meege-
nomen (vrouwen moeten minstens 6 
maanden borstvoeding geven. Nader 
onderzoek moet uitwijzen waarom 
vrouwen eerder stoppen. Echt waar!). 
En naast de ‘Taskforce Verantwoorde 
Vetzuursamenstelling’ is er nu geluk-
kig ook de ‘Taskforce Zout’ om mijn 
voedingspatroon in de gaten te hou-
den.

VOEDSELCONSUMPTIEPEILING
Nu dacht u natuurlijk dat Ab dit 
‘beleid’ gaat afdwingen via strakke 
maatregelen. Maar nee, niets daar-

van. De overheid gaat slechts onder-
zoeken, coördineren, monitoren, 
informeren, campagnes voeren en 
steunen, subsidieren, voorlichten en 
samenwerken. Met name de minis-
teries van VWS, LNV, OCW, EZ, SZW, 
VROM (!) en het programmaministe-
rie J&G (u weet wel, van Rouvoet) zul-
len meer samenwerken op dit thema. 
En dat alles samen met private instel-
lingen. Natuurlijk is het wel zo dat 
als blijkt dat ik mijn eetpatroon niet 

wijzig volgens Ab’s richtlijnen, ‘aan-
vullende activiteiten’ zullen worden 
overwogen. Hoe Ab weet wat ik eet? 
Via een ‘Voedselconsumptiepeiling’ 
natuurlijk (echt waar!).

KLASSESTRIJD
Natuurlijk dient dit ‘beleid’ niet al-
leen de gezondheid. Nee, het gaat 
veel verder. Het dient ook de klasse-
strijd! ‘De doelstellingen voor groen-
te, fruit, voedingsvezel en vis richten 
zich specifi ek op de groep die nu nog 
een minder gezonde keuze maakt. 
Vaak gaat het hierbij om personen 
met een lage SES (‘Personen met een 
Lage Sociaaleconomische Status’, ja-
wel!). Een gezonder voedingspatroon 
bij deze personen levert een bijdrage 
aan het verkleinen van de gezond-
heidsverschillen tussen de verschil-
lende sociaaleconomische klassen’. 
Dus waar de SUV uit den boze is voor 

de maxima, mogen patat en kroket-
ten niet meer voor de minima. En 
zo heeft iedere sociaaleconomische 
klasse zijn eigen kruis te dragen. Wat 
wel gelijk blijft is dat we allemaal 2,1 
kinderen moeten krijgen (Rouvoet).
Kortom: voor wie smakelijk (mag 
dat nog wel?) wil lachen over zoveel 
linksdraaiende overheidsyoghurt is 

de Voedingsnota verplichte kost. Te-
veel ambtenaren hebben kennelijk 
te weinig te doen. Je ziet ze als het 
ware coordinerend van de ene naar 
de andere werkgroep rennen. Ik heb 
plotseling zin in iets lekkers. Ik ga 
kroketten halen! Met veel mosterd! 
En daarna neem ik een biertje. Op 
Ab! Hoewel, zo komt er van Ab-vallen 
natuurlijk niets terecht!

Ab-vallen!Ab-vallen!
Voedingsnota verplichte kost

www.pauldekrom.nl

‘Onmin tussen Europa en ‘Onmin tussen Europa en 
VS snel wegnemen’VS snel wegnemen’
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De kracht van de ObamacampagneDe kracht van de Obamacampagne
Iets voor de VVD?

Op 4 november a.s. kiezen Amerika-
nen hun nieuwe president. De race 
om het Witte Huis levert veel campag-
negeweld op. Met name de Obama-
campagne trekt veel aandacht. Barack 
Obama benadrukt het belang van zijn 
grassroots methode, empowered de-
mocracy en zijn alsmaar groeiende 
Movement for Change. Hoe werkt dit 
in de praktijk en kan de VVD er iets 
van leren?

Obama’s website vormt een ijzersterke 
thuisbasis. Er wordt optimaal gebruik 
gemaakt van audiovisuele middelen 
en principes die we kennen van Face-
book of Hyves. In een minuut ben je lid 
en als je vrienden uitnodigt, ontvang 
je daarvoor credits. Iedere activiteit 
wordt door het campagneteam aan-
gegrepen om emailadressen te verkrij-
gen. Bij een toespraak van Obama in 
Philadelphia, waar 35.000 mensen op 
afkwamen en ik als vrijwilliger mee-
hielp, was dit een van de belangrijkste 
instructies. Een simpel principe, dat in 
korte tijd tot de grootste online com-
munity heeft geleid die een politicus 
of partij ooit heeft gekend. 
Via de website hebben aanhangers toe-
gang tot lijsten met telefoonnummers, 
die ze vanuit huis kunnen bellen om 
kiezers naar de stembus te krijgen. 
Hiervoor heeft de campagne speciaal 
een online tool ontwikkeld. Vrijwel 
iedere dag ontvang je als aanhanger 
emails. Van Barack zelf, maar ook van 
andere prominente Democraten. Vaak 
wordt zo’n mail afgesloten met een 
verzoek om een klein geldbedrag te 
storten. Want money talks in de Ver-
enigde Staten, waar een groot deel van 
de campagne draait om zendtijd. Bij-
zonder aan de Obamacampagne is dat 
deze –overigens met wisselend succes- 
wordt gedragen door kleine donaties 
van doorsnee Amerikanen. ‘Volunteer 
in Pennsylvania’, was de titel van de 

email die ik besloot te beantwoorden 
tijdens de primaries. Op een online 
formuliertje kon je aangeven wanneer 
je inzetbaar was. Bellen kon trouwens 
ook. Na een paar emails was alles gere-
geld en had ik zelfs een gastgezin voor 
een week. In één van de acht fi eld offi -
ces in Philadelphia, spontaan opgezet 
door buurtbewoners in een leegstaan-
de winkel, zag ik het aantal vrijwil-
ligers in een paar dagen groeien van 
acht tot meer dan 60. Een sterk punt 
is dat iedereen mee kan doen. Iemand 
die slecht ter been is, belt kiezers 
vanuit huis. De drukke huismoeder 
stickert een uurtje tussendoor. Een 
kookliefhebber zorgt voor de snacks.  
En de manager kan ‘s avonds na het 
werk nog een kleine door-to-door shift 
draaien. Alle hulp telt even zwaar. 

GET OUT THE VOTE
Een van de fundamenten van Oba-
ma’s campagne is eigen initiatief. De 
een organiseert een ontbijt, de ander 
een basketbalwedstrijd. De ruimte 
voor creatieve ideeën houdt de be-
weging dynamisch en trekt voortdu-
rend nieuwe mensen aan. Nadeel is 
dat de opkomst bij activiteiten nogal 
kan verschillen. Het campagneteam 
heeft in juni met vooruitziende blik 
een Organizing Fellowship georgani-
seerd. Een training in de belangrijkste 
principes van de campagne. De ge-
selecteerde fellows zijn nu verspreid 
over alle 50 staten de trekkers van de 
verkiezingscampagne. De campagne-
strategie kent in principe drie stap-
pen. De eerste stap is het registreren 
van zoveel mogelijk mensen. Doordat 
traditionele thuisblijvers als jongeren 
en Afro-Americans nu massaal zijn 
geregistreerd als kiezer (verplicht in 
de VS), is het politieke landschap aan 
het veranderen. Stap twee is het iden-
tifi ceren van de achterban. Tijdens de 
primaries zijn in Philadelphia waar ik 

Onder grote belangstel-
ling werd in juni de Vrij-
denkersruimte van de VVD 
door Mark Rutte openge-
steld. ‘Deze ruimte moet 
kunstenaars, columnisten 
en cartoonisten die op de 
een of andere manier met 
censuur te maken krijgen, 
de gelegenheid bieden 
hun werk toch tentoon te 
stellen. Het is natuurlijk 
zeer bedenkelijk hoe dit 
kabinet aan de vrijheid 
van meningsuiting knab-
belt. Wat de VVD betreft 
is dat onacceptabel, wij 
staan pal voor die vrijheid 
van meningsuiting.’

RUIMTE OM VRIJ TE DENKEN

werkte bijvoorbeeld álle geregistreer-
de Democraten benaderd en van een 
code voorzien. Telefonisch en/of door 
simpelweg in tweetallen de straten af 
te gaan (door-knocking).  
De derde en laatste stap heeft als doel 
de potentiële stemmers ook daadwer-
kelijk naar de stembus te krijgen. De 
Obamacampagne wordt nu al de moe-
der van alle zogenaamde Get Out The 
Vote campagnes genoemd. Hoe dat 
werkt? Heel simpel, namelijk wéér alle 
adressen afgaan. En op de dag voor de 
verkiezingen doorhangers aan alle 
deurklinken hangen met het adres 
van het dichtstbijzijnde stemkantoor, 
als herinnering.  

KANSEN VOOR DE VVD?
Duidelijk is dat  het Amerikaanse sy-
steem niet te vergelijken valt met het 
Nederlandse, en dat sommige elemen-
ten uit zo’n campagne on-Nederlands 
lijken. Denk bijvoorbeeld aan het ne-
gative campaigning, dat rechtstreeks 
op de persoon van de tegenstander is 
gericht. Of het rechtstreeks bellen en 
huis-aan-huis benaderen van kiezers. 
Dat is hier in Noord-Amerika vanzelf-
sprekend (en best leuk om te doen!), 
maar zit onze Nederlandse kiezer wel 

te springen om een telefoontje van 
de VVD, of een liberaal aan de deur?  
Bovendien kun je je afvragen of we als 
VVD wel het noodzakelijke leger aan 

vrijwilligers op de been kunnen (en 
willen?) brengen. 
Genoeg mitsen en maren, maar toch 
zijn veel zaken te vertalen naar een 
geslaagde continue VVD-campagne. 
Zeker als je er consequent aan werkt 
gedurende een langere periode. Met 
email kunnen we bijvoorbeeld (nóg) 
veel meer potentiële kiezers continu 
informeren, persoonlijk en op maat. 
We moeten dan als VVD ers wel out-
going genoeg zijn om de straat op te 
gaan en tienduizenden emailadressen 
te verzamelen. Misschien als we er 
even de tijd voor nemen? En waarom 
niet met enige regelmaat wat deu-
ren afgaan? Zeker op lokaal niveau 
kan dat verfrissend werken, want wie 
kent tegenwoordig nog zijn of haar ge-
meenteraadsleden? Afgezien van het 

grassroots gehalte van de VVD, zijn 
sommige Amerikaanse tactieken zo 
over te nemen. Bijna standaard staan 
Amerikaanse politici bijvoorbeeld tús-
sen hun publiek en niet eenzaam en 
alleen op een hoog podium. Enkele 
andere partijen in Nederland hebben 
dit al overgenomen, wanneer volgt de 
VVD? Een andere tip is om specifi ek 
voor iedere toespraak of persconferen-
tie een pakkende zin op een scherm te 
projecteren of op het katheder te plak-
ken. Veel van dit soort Amerikaanse 
campagnetactieken zijn overigens 
uitgebreid beschreven, bijvoorbeeld 
in het boek Hoera! Een nieuwe presi-
dent van Charles Groenhuijsen. Een 
aanrader!

Tom Leest was tot voor kort deelraadslid 
voor de VVD in De Baarsjes, Amsterdam. 
Sinds april woont en werkt hij in Montréal, 
Canada. Hij voerde tijdens de primaries 
campagne voor Obama en neemt als vrij-
williger regelmatig deel aan activiteiten 
van de campagne voor de presidentsverkie-
zingen in de VS. 

             Politiek voor 
de 2.0-generatie

tom_leest@hotmail.com
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Onze partij heet Volkspartij 
voor Vrijheid en Democratie. 

Juist in deze periode waarin we 
ons bezinnen op het actualise-
ren van onze beginselen, in een 
periode waarin we ons met de 
permanente campagne richten 
op het scherp neerzetten van de 

VVD. In deze 
perdiode is het 
goed nog even 
naar de naam 
te kijken die 
onze founding 
fathers aan de 
partij meega-
ven.

VOLKSPARTIJ 
… 
We zijn een 

volkspartij en dus een grote, 
brede partij. Daarom mikken we 
op 35 zetels. Daarom is er ruimte 
binnen de partij voor verschil van 
opvatting. Onze doelgroep is de 
hardwerkende Nederlander. Men-
sen die iets van hun leven willen 
maken, mensen met ambitie. Men-
sen die willen dat hun kinderen 
het later beter krijgen.

… VOOR …
We zijn vóór dingen. Wij vatten als 
eerste de koe bij de horens, dat doen 
we al 60 jaar. Duidelijke keuzes.

… VRIJHEID …
Vrijheid en welvaart zijn kern-
begrippen. De partij vóór de 
vrijheid. Dan gaat het natuurlijk 
om begrippen als zelfbeschikking, 
zelfontplooiing, emancipatie, vrij-
heid van meningsuiting en andere 
mensenrechten. 
Ook welvaart maakt vrij. Daarom 
zijn we de partij van de econo-
mie. Daarin zijn we uniek, want 
alleen bij ons is economische 
groei en fi nanciële degelijkheid in 
goede handen. De overheid moet 
de hardwerkende Nederlander 
niet voor de voeten lopen. Want 
hardwerkende mensen zorgen 
voor economische groei, niet de 
overheid.

… EN DEMOCRATIE
We staan pal voor ons democra-
tisch bestel. We hebben respect 
voor diegenen die zich inzetten 
voor onze democratie als bestuur-
der of volksvertegenwoordiger. 
Respect voor gezagsdragers. Onze 
politici verdienen dat respect door 
binnen ons openbaar bestuur naar 
échte oplossingen, solide beleid en 
een kleine overheid te streven. De-
mocratie betekent ook dat de wet 
in dit land gehandhaafd wordt: 
Veiligheid voor alle burgers. 

Laat onze naam een kompas zijn 
voor iedereen die zich voor de 
VVD wil inzetten.

What’s in 
the name?

Ivo Opstelten
partijvoorzitter

Voorvechter liberale waarden verloren
POOLSE DEMOCRAAT - De VVD is diep 
aangeslagen door het overlijden van 
de liberale Poolse Europarlementa-
riër Bronislaw Geremek. Hij kwam 
op 13 juli jl. door een verkeersonge-
luk om het leven. In de vorige editie 
van Liber werd hij nog geëerd met 
de Thorbeckepenning, die hij tijdens 
het Europa-symposium eind mei 
kreeg uitgereikt door Frits Bolkestein 
voor zijn grote bijdrage aan het li-
beralisme en de vrijheid. Geremek 

was één van de stichters van de vrije 
vakbond Solidarnosc, waardoor hij 
in de gevangenis belande. Na de val 
van de muur werd hij één van de po-
litici die de toetreding van Polen tot 
de Europese Unie en de NAVO hielp 
verwezenlijken. Hij was minister van 
Buitenlandse Zaken en zat tot zijn 
overlijden als lid van de ALDE fractie 
in het Europees Parlement. In 2007 
dreigde de populistische regering 
van Jaroslaw Kaszynski Geremek zijn 

Gelukwens 
Beste Ivo, ik ben ruim 50 jaar lid van 
de VVD met de positie linkerkant. De 
afgelopen jaren heb ik enige malen 
overwogen uit de partij te stappen van-
wege het onderlinge gekrakeel. Zelfs 
in Voorschoten heeft een afsplitsing 
plaats gevonden in de VVD-fractie. 
Mijn vertrouwen in jou is dusdanig 
groot dat ik bij de partij blijf. Ik wens 
jou en je echtgenote wijsheid, energie 
en tijd voor elkaar toe.  Nog een punt-
je. Zo’n 20 jaar geleden had de VVD-
fractie in de Tweede Kamer belangstel-
ling voor de lange termijn trends in de 
samenleving, toekomstscenario’s en 
hoe de invloed daarvan is op het korte 
termijnbeleid met zijn vele, vaak onbe-
langrijke ad-hoc zaken. Wellicht kan 
de nieuwe partijvoorzitter het lange 
termijn denken stimuleren.

Ruud Greve, Voorschoten

Partijraad 
Miljoenennota 2008

HETE HERFST - Op 4 oktober a.s. zal 
de partijraad over Miljoenennota 
2008 georganiseerd worden in Bil-
derberg Hotel De Buunderkamp 
Wolfheze (10.00 tot 13.00 uur). 
Deze partijraad staat in het teken 
van de terugblik op Prinsjesdag 
en de algemene beschouwingen. 
Mark Rutte zal hiervoor een inlei-
ding houden. Het centrale thema 
tijdens de ronde-tafelgesprekken 
met de Kamerleden zal de rol van 
de VVD zijn in het publieke debat 
voor het komende najaar. Wordt 
het een hete herfst voor Balkenden-
de IV? Als het aan de VVD ligt wel! 
Partijraadsleden kunnen bij de 
vooraanmelding aangeven met 
welk Kamerlid zij een tafel wil-
len delen. Tussentijds worden 
diverse partijraadsleden kort gein-
terviewd door moderator Mark 
Verheijen.  Aan het slot van de bij-
eenkomst geeft een aantal Kamer-
leden feed-back over hetgeen zij te 
horen hebben gekregen, evenals 
een aantal partijraadsleden. Ivo 
Opstelten sluit het geheel. 
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Ledenraadpleging lijsttrekker verkiezing EU-parlement
In het kader van de ledenraadpleging voor het lijsttrekkerschap voor de Europese verkiezingen van 4 juni 2009 zullen door het hoofdbestuur in 
ieder geval drie bijeenkomsten georganiseerd worden waarbij de kandidaten met elkaar en de zaal in debat zullen gaan. Data en lokaties: 20/9 
Utrecht, 27/9 Zwolle en 4/10 Wolfheze. Meer informatie op Thorbeckeweb en op de website.

Waterheldendag Waterheldendag 
Campagne waterschapsverkiezingen van start
HOOGSPANNING - Van 13 tot en met 
25 november a.s. vinden in heel Ne-
derland verkiezingen voor de wa-
terschappen plaats. Voor het eerst 
is het mogelijk om met eigen lijsten 
deel te nemen en de VVD zal dat in 
alle waterschappen ook doen. In 24 
van de 26 waterschappen zijn inmid-
dels de kandidatenlijsten bekend. De 
gegevens van de kandidaten zullen 
binnenkort op een nieuwe campag-
nesite worden gepresenteerd. Voor 
alle kandidaten, lijsttrekkers en voor 
iedere VVD’er die betrokken is bij de 
waterschapsverkiezingen zal gelijktij-
dig met de Partijraad Miljoenennota 
op 4 oktober a.s. een lokale Water-
heldendag georganiseerd worden. U 
kunt zich hiervoor binnenkort aan-
melden. Alle kandidaten ontvangen 
binnenkort zelf een uitnodiging. 

Tijdens het jaarcongres van de VVD-
Bestuurdersvereniging in Lunteren 
op vrijdag 31 oktober en zaterdag 1 

november a.s. zal de start van de cam-
pagne voor de waterschapsverkiezin-
gen plaatsvinden.

parlementaire mandaat te ontnemen, 
omdat hij had geweigerd opnieuw een 
verklaring te ondertekenen dat hij 
geen communistische geheim agent 
was geweest. Geremek stelde dat de 
Poolse ‘reinigingswet’ een bedreiging 
vormde voor de burgerlijke vrijhe-
den. Na veel protesten vanuit het Eu-
ropees Parlement zwichtte de Poolse 
regering, zwakte de wet af en Gere-
mek mocht zijn mandaat behouden.
Mark Rutte ziet Geremek als één van 
de mensen die de Europese geschie-
denis heeft meegeschreven. Hij was 
een persoon die het woord vrijheid bij 
uitstek vertegenwoordigde. Zijn bij-
dragen aan de democratie in Polen en 
Europa zijn van grote waarde. Partij-
voorzitter Ivo Opstelten stelt vast dat 
we met het overlijden van Geremek 
een groot voorvechter van de liberale 
waarden hebben verloren.

Jaarcongres VVD-
Bestuurdersvereniging
WORKSHOPS - Het jaarlijkse con-
gres van de VVD-Bestuurdersver-
eniging vindt dit keer plaats op 
vrijdag 31 oktober en zaterdag 
1 november a.s., zoals gebruike-
lijk in Congreshotel De Werelt te 
Lunteren. Dit jaar zullen de a.s. 
verkiezingen voor de Waterschap-
pen, het Europees Parlement en 
de gemeenteraden centraal staan. 
De deelgezelschappen organiseren 
op de vrijdagmiddag hun diverse 
bijeenkomsten. Daaronder zijn 
het P.J. Oudgezelschap (burge-
meesters), Wethoudersplatform, 
Ir Lelykring (waterschappen), 
Fractievoorzittersplatform, Frac-
tievoorzitters Staten en het Gede-
puteerdenoverleg. 
Tijdens het avondprogramma 
op vrijdag zal de Nationale Om-
budsman, prof.dr. A.F.M. Bren-
ninkmeijer, een presentatie 
geven met daarna een discus-
sie over diverse onderwerpen. 
De avond wordt afgesloten met 
de start van de campagne van 
de waterschapsverkiezingen. 
De zaterdag is ingeruimd voor 
workshops over diverse onderwer-
pen, zoals de nieuwe Wet Ruimte-
lijke Ordening, Liberalisme en mi-
lieu, Ontwikkelingen in de WMO, 
WBB, WSW, participatie van gehan-
dicapten en de rol van gemeenten 
bij Wajong en  Laaggeletterdheid. 
Ter afsluiting staat de behandeling 
van de Leidraad gemeenteraads-
verkiezingen op het programma 
door de commissie Leidraad.

Op zaterdag 15 november a.s. vindt 
de 125e algemene vergadering van 
de VVD plaats in de Doelen in Rotter-
dam. Dit ‘toekomstcongres’ begint om 
10.00 uur en staat in het teken van de 
behandeling van de gemoderniseerde 
beginselverklaring en de vaststelling 
van het verkiezingsprogramma voor 
de Europese Verkiezingen van 4 juni 
2009. Tijdens dit toekomstcongres 
kunt u meepraten en meestemmen 
over de toekomst van Europa en de 
toekomst van de VVD, elkaar en poli-
tici ontmoeten op het VVD-plein. De 
agenda en de bijbehorende stukken 
verschijnen op vrijdag 5 september. 

e.gobits@vvd – www.vvd.nl/
lunteren2008.

ThorbeckeWeb en vvd.nl

Toekomstcongres 125e AV Rotterdam
Elders in dit nummer van Liber staan 
de conceptteksten van zowel het Eu-
ropees verkiezingsprogramma als 
de Beginselverklaring. Tevens kunt 
u daar lezen hoe de amenderings-
procedure precies verloopt en welke 
periode daarvoor geldt. Indien u het 
toekomstcongres wilt bijwonen, kunt 
u zich aanmelden via www.vvd.nl/av. 
In het volgende nummer van Liber, 
dat begin oktober verschijnt, staan 
het aanmeldingsformulier en het 
machtigingsformulier. Tot ziens in 
Rotterdam!

www.vvd.nl en ThorbeckeWeb
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Toine Manders
• Interne markt en consumentenbe-

scherm ing
• Industrie, onderzoek en energie
• Juridische zaken

www.toinemanders.nl

Jeanine Hennis-Plasschaert
• Transport
• Burgerlijke vrijheden, justitie en 

binnenlandse zaken
• Turkije, Rusland, Zuid-Oost 
   Europa
www.jeanineineuropa.nl

Jules Maaten (fractieleider)
• M ilieu, volksgezondheid en voed-

selveiligheid
• Econom ische en monetaire zaken
• Constitutionele zaken

www.julesmaaten.eu/

Jan Mulder
•Vice-voorzitter com m issie 

Begroting
• Landbouw
• Begrotingscontrole
• Visserij
http://janmulder.vvd.nl/

Eerste stap Europees 
migratiebeleid
TERUGKEERRICHTLIJN – De EU 
kampt al jarenlang met de aanwezig-
heid van miljoenen illegale immi-
granten op haar grondgebied. De druk 
om hiervoor een oplossing te vinden 
groeit. En terecht. Duidelijk moet zijn 
dat veruit het leeuwendeel van de 
aanwezige illegalen de EU niet is bin-
nengekomen op een gammel bootje 
over zee. Deze migratiestromen trek-
ken weliswaar veel media-aandacht, 
maar feit is dat de meeste illegale 
immigranten onder de noemer van 
de zgn. ‘overstayers’ vallen. Zij zijn 
bijvoorbeeld binnengekomen met 
een geldig visum, maar niet terugge-
keerd ná het verlopen van dat visum.

Het is dan ook overduidelijk dat we 
de illegale migratiestromen niet on-
der controle krijgen met alleen een 
focus op de versterking van de Euro-
pese (maritieme) buitengrenzen. Het 
feit dat illegale immigranten blijven 
komen, is onmiskenbaar te wijten 
aan het gegeven dat de welvaartsver-
schillen in deze wereld nog lang niet 
zijn beslecht. Tegelijkertijd wordt 
diezelfde wereld wel steeds kleiner 
door de beschikbare informatie- en 
communicatietechnologie. Je hoeft 
niet veel moeite te doen om je te 
realiseren dat het elders simpelweg 
beter toeven is. Ook de valse beloften 
van mensensmokkelaars, waarvoor 
grof geld wordt betaald, zorgen er-
voor dat mensen de sprong naar een 
beter leven wagen. Naast deze zgn. 
push-factoren, zijn er ook de nodige 
pull-factoren die moeten worden 
aangepakt. Veel werkgevers in de EU 
deinzen er bijvoorbeeld nog altijd 
niet voor terug om illegale immi-
granten in dienst te nemen. Verder 
kan met zekerheid wordt gesteld dat 
alleen al de mogelijkheid tot een il-
legaal bestaan in de EU weer nieuwe 

illegale immigranten aantrekt. Het 
gebrek aan Europese binnengrenzen 
schreeuwt om een geharmoniseerde 
benadering in deze. In dit kader lan-

ceerde de Europese Commissie een 
voorstel ‘voor de terugkeer van on-
derdanen van derde landen die ille-
gaal op Europees grondgebied verblij-
ven’. Na bijna 3 jaar van intensieve 

onderhandelingen is er op 18 juni jl. 
dan eindelijk een defi nitief akkoord 
bereikt. Over ieder woord is geknokt, 
zowel tussen de politieke fracties in 
het Europees Parlement als tussen 
Raad en Parlement. Doelstelling van 
de zgn. terugkeerrichtlijn is dat aan 
illegaal verblijf een einde moet wor-
den gemaakt. Het is niet de gedroom-
de richtlijn, maar wel een eerste en 
belangrijke stap in opmars naar een 
allesomvattend Europees migratie-
beleid.

Zonder energie 
staat alles stil
LAGERE PRIJZEN - Onlangs stemde 
het Europees Parlement over een 
beter functionerende gas- en elektri-
citeitsmarkt. De Raad van ministers 
wilde de energiebedrijven (fi nanciële) 
zeggenschap laten behouden over het 
netwerk, de zogenaamde ‘derde weg’. 
Ik ben vóór volledige ontkoppeling 
vanwege de concurrentie. Energiebe-
drijven worden dan gesplitst in een 
aparte netwerkbeheerder en leveran-
cier. Echter, zo lopen we wel het risico 
dat grote bedrijven zoals Gazprom 
de zelfstandige netwerkbeheerders 
overnemen. Toen bleek dat zowel het 
Parlement als de Raad tegen volledige 
splitsing waren, heb ik in overleg met 
Neelie Kroes een nieuw plan voorge-
steld. Er moet één Europese superbe-
drijf als netwerkbeheerder komen, 
wanneer na vijf jaar de interne markt 
voor energie nog niet werkt. Het vol-
tallige Europees Parlement stemde 
voor dit voorstel.

Een dergelijk Europees consortium 
(European Transmission System 
Operator – ETSO) gaat een centraal 
netwerk in Europa beheren en coör-
dineert de toegang voor alle energie-
bedrijven. Doordat meer aanbieders 
op de Europese markt komen, zal er 
meer concurrentie ontstaan met een 
lagere prijs. Nu betaalt het Neder-
landse bedrijfsleven 100 miljoen euro 
per jaar teveel, omdat er nauwelijks 
concurrentie is. Dit Europees superbe-
drijf garandeert dat alle eindgebrui-
kers energie krijgen geleverd en er 
ontstaat één geïntegreerde Europese 

energiemarkt. Een werkende markt 
voor energie is goed voor onze econo-
mie. Op 21 oktober organiseer ik een 
bijeenkomst hierover met de CEO’s 
van de Europese energiebedrijven en 
de Commissarissen Piebalgs (energie), 
Kroes (mededinging), Tajani (trans-
port) en Kuneva (consumenten).

In het Europese Parlement houd ik me 
vooral bezig met economie. Ik vind dat de 
VVD zich voor de Europese verkiezingen in 
2009 meer moet focussen op economie. De 
economie is immers de locomotief voor de 
vooruitgang en de welvaart in Europa. 
Ik heb mij kandidaat gesteld voor het 
lijsttrekkerschap en als u mij die rol toe-
vertrouwt, dan zal ik mij hier hard voor 
maken en zorgen dat de VVD herkenbaar 
zal zijn in Europa. 

Ontwikkelingshulp via 
bespaarde landbouwgelden
DUURZAAM? - De prijzen van land-
bouwproducten zijn de laatste tijd 
sterk gestegen. Dit heeft hoge voed-
sel prijzen tot gevolg, die niet op te 
brengen zijn voor de arme bevolking 
in ontwikkelingslanden. Echter juist 
door de hoge landbouwprijzen be-
spaart de EU geld op haar landbouw-
begroting. Daarom is de Europese 
Commissie met het plan gekomen 
om circa 1 miljard euro van deze 
besparing te gebruiken voor de ver-
hoging van de landbouwproductie in 
sommige ontwikkelingslanden. 

Op het eerste gezicht een aantrek-
kelijk idee, maar er zitten echter 
nogal wat haken en ogen aan. De 
Commissie ziet haar voorstel name-
lijk als onderdeel van het Europese 
landbouwbeleid. Dit zorgt er voor 
dat de fi nanciële steun feitelijk al-
leen gegeven kan worden via agra-
rische middelen, zoals kunstmest 
en zaaizaad. In de ogen van het Eu-
ropees Parlement geeft dit de boe-
ren in ontwikkelingslanden niet de 
gelegenheid de landbouwproductie 

duurzaam te verhogen. Een dergelijk 
initiatief past ook niet in het huidige 
ontwikkelingsbeleid dat de Commis-
sie voorstaat. Vraag is dus waarom 
de Commissie toch met dit voorstel 
is gekomen. Het is goed mogelijk dat 
het te maken heeft met het feit dat 
voor een voorstel binnen het ontwik-
kelingsbeleid unanimiteit onder de 
lidstaten nodig is. En die lijkt op het 
ogenblik ver te zoeken. Verder stelt 
de Commissie voor alles te fi nancie-
ren via organen van de Verenigde Na-
ties. Ook hier rijzen binnen het Euro-
pese Parlement nogal wat bezwaren. 
De EU verliest hiermee namelijk de 
controle over de juiste besteding van 
deze gelden. Het verdient dan ook de 
voorkeur om Europese organen te ge-
bruiken voor het verdelen van Euro-
pees begrotingsgeld, zoals mogelijk 
de Europese Investeringsbank. Eind 
dit jaar, bij de afsluiting van de be-
grotingsprocedure, zal de uitkomst 
duidelijkheid zijn.

Sayno.eu tegen kindersekstoerisme
ONLINE PETITIE –  Europarlementa-
riër Jules Maaten en Tweede Kamer-
lid Fred Teeven hebben een Europees 
burgerinitiatief gelanceerd om de 
strijd aan te gaan tegen kinderseks-
toerisme. Daartoe hebben zij de 
online-petitie www.sayno.eu in het 
leven geroepen om zo handtekenin-
gen te verzamelen om de Europese 
Commissie te dwingen van Europol 
een FBI tegen kindersekstoerisme 
te maken. Een week na de lancering 
van deze SayNo-campagne zijn ruim 
14.000 handtekeningen opgehaald, 
waarvan ruim 8300 uit Nederland. 

Maaten heeft het Franse voorzitter-
schap opgeroepen werk te maken van 
de strijd tegen kindersekstoerisme. 
‘In het verleden heeft Frankrijk op 

dit punt al het voortouw genomen. 
De vele handtekeningen geven aan 
dat burgers willen dat de politiek 
eindelijk actie onderneemt tegen 
deze afschuwelijke vorm van toe-
risme. Bij onze factfi ndingmissie in 
Thailand en Cambodja bleek onder 
meer dat mensen die zich als ontwik-
kelingswerker presenteren misbruik 
maken van de armoede en kinderen 
gebruiken als seksslaaf. In afgelegen 
dorpen doen zij zich voor als kin-
dervriend, adopteren kinderen die 
vervolgens bij hen komen inwonen. 
Arme families zijn vaak blij dat deze 
‘weldoeners’ de kosten van hun kin-
deren voor hun rekening nemen. De 
kinderen worden vervolgens tegen 
hun wil gebruikt om hun verknipte 
seksdrang bot te vieren.’

De VVD wil dat de Europese politie-
macht Europol meer bevoegdheden 
krijgt om pedofi elen en hun netwer-
ken op te sporen. Op dit moment kan 
Europol slechts informatie analyse-
ren en acties coördineren, het daad-
werkelijk opsporen van verdachten 
ligt bij de lidstaten. De liberalen plei-
ten verder voor een betere informatie-
uitwisseling over pedofi elen binnen 
het Schengen Informatie Systeem. 
De ‘SayNo’ campagne is mede georga-
niseerd door Tweede Kamerlid Fred 
Teeven en wordt gevoerd samen met 
Terre des Hommes, Plan Internatio-
nal, ECPAT International en Save the 
Children.

www.jan-mulder.euwww.julesmaaten.eu 

www.jeanineineuropa.nl

              Moeizaam akkoord 
over geharmoniseerde 
benadering

www.toinemanders.nl
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Amendementen 
via Mijn VVD

Het hoofdbestuur heeft het ge-
noegen u hierbij het concept-pro-
gramma voor de verkiezingen 
voor het Europees Parlement van 4 
juni 2009 voor te leggen. Dit pro-
gramma met de titel Voor een Wer-
kend Europa! is geschreven door 
een commissie onder leiding van 
erelid Frits Bolkestein en onlangs 
aangeboden aan fractievoorzitter 
Mark Rutte en partijvoorzitter Ivo 
Opstelten. 
Het hoofdbestuur neemt de tekst 
over en bedankt de commissie har-
telijk bedankt voor haar degelijke 
werk.

Het woord is nu aan u, de leden van 
de VVD, om uw mening te geven over 
het conceptprogramma. Hiertoe zijn 
de volgende aandachtspunten van 
belang:
-  Wijzingsvoorstellen op dit pro-

gramma kunnen worden inge-
diend door ledenvergaderingen 
van afdelingen en Kamercentrales 
en door partijcommissies en bij-
zondere groepen; 

- Individuele leden kunnen geen 
wijzingsvoorstellen indienen;

-  De amenderingsperiode loopt van 
vrijdag 5 september 2008 tot vrij-
dag 17 oktober 2008 12.00 uur;

-  De secretarissen van afdelingen, 
Kamercentrales, partijcommissies 
en bijzondere groepen zullen apart 
op de hoogte gebracht worden over 

de exacte wijze van indienen van 
wijzingsvoorstellen. Dit kan alleen 
langs elektronische weg door mid-
del van het gebruik van de amen-
dementenapplicatie in Mijn VVD;

-  Op de website zal ten behoeve van 
de amendering een PDF-versie van 
het verkiezingsprogramma met re-
gelnummering verschijnen;

-  Op vrijdag 31 oktober zal de lees-
wijzer gepubliceerd worden. Hierin 
zullen alle ingediende wijzigings-
voorstellen voorzien van het ad-
vies van de commissie opgenomen 
zijn;

-  Tijdens de 125ste algemene verga-
dering van 15 november 2008 in 
Rotterdam zal het verkiezingspro-
gramma vastgesteld worden door 
de leden van de VVD. 

Concept-programma verkiezingen Europees Parlement

De Europese integratie heeft Neder-
land veel voordelen gebracht. Om dat 
zo te houden moet de EU haar priori-
teiten bijstellen en zich beperken tot 
haar kerntaken.

In dit programma geeft de VVD haar 
ideeën om Europa beter te laten wer-
ken. Zo wil de VVD: het nutteloos 
rondpompen van geld tegengaan, de 
lastendruk verlagen, kopgroepen vor-
men voor een vrije dienstenmarkt, 
een vijfde vrijheid van kennis invoe-
ren en de EU meer mogelijkheden 
geven om terroristen, criminelen en 
fraudeurs te bestrijden. Verder pleit 
de VVD voor investeringen in duur-
zame energie waaronder kernener-
gie, een Europese blauwe migratie-
kaart, Europese solidariteit bij het 
verdedigen van Europese waarden 
en terughoudendheid met verdere 
uitbreiding.

De VVD wil een Europa waar onder-
nemers, werknemers en studenten 
zich vrij kunnen bewegen en het bes-
te uit zichzelf kunnen halen. De VVD 
gaat voor een werkend Europa.

Nederlanders hebben veel 
baat bij een Europese Unie 
van kerntaken

Het staat buiten kijf 
dat de Europese Unie 
van groot belang is 

voor Nederland, voor Europa en voor 
de wereld om ons heen. Zij is bij uit-
stek een liberaal project: een ruimte 
van democratie en stabiliteit met 
een gemeenschappelijke markt vrij 
van belemmeringen voor burgers en 
bedrijven. De Nederlander kan vrij 
reizen, heeft een sterke munt tot zijn 
beschikking, verdient door de econo-
mische integratie gemiddeld duizen-
den euro’s per jaar meer en geniet 
van een groot scala aan producten. 
De oorspronkelijke doelen: nooit 
meer oorlog tussen lidstaten, econo-
mische welvaart en bescherming te-
gen de Sovjet-Unie zijn ruimschoots 
gehaald. Al meer dan 60 jaar vrede, 
we zijn rijk als nooit tevoren en de 
Sovjet-Unie bestaat niet meer. 

De balans van de Europese integra-
tie is kortom zeer positief. Maar be-
haalde successen mogen ons niet 
gemakzuchtig maken. De negatieve 
uitslag van het referendum geeft aan 

dat veel Nederlanders ontevreden 
zijn. De EU wordt gezien als een elite-
project voor Eurocraten die ver weg 
staan van de problemen van alledag. 
Mensen hebben het idee dat Europa 
zich met te veel zaken bemoeit, de 
uitbreidingen te snel zijn gegaan, af-
spraken niet worden nagekomen en 
voor de grote landen niet dezelfde 
betekenis hebben als voor de kleine. 
Het terugwinnen van het vertrouwen 
moet prioriteit hebben. 

Het vertrouwen wordt niet terugge-
wonnen door glanzende brochures, 
grote beloftes en ronkende persver-
klaringen. De VVD vindt dat de EU 
haar prioriteiten moet bijstellen, de 
dingen moet doen die het aankan 
en de rest aan nationale of regionale 
overheden moet overlaten. De EU 
moet zich richten op de uitdagingen 
van de 21ste eeuw zoals globalisering, 
veiligheid, klimaatverandering, im-
migratie, vergrijzing, energieafhan-
kelijkheid en terrorismebestrijding.

Omdat iets belangrijk is, hoeft het 
niet noodzakelijk door de Europese 
Unie gedaan te worden. Alleen als er 
belemmeringen voor het onderlinge 

economische verkeer zijn, grensover-
schrijdende problemen in het geding 
zijn en er schaalvoordelen kunnen 
worden benut moet de EU er met 
volle kracht voor gaan. Zo niet, dan 
blijft het een nationale aangelegen-
heid. Dit maakt de VVD realistisch, 
kritisch en ambitieus. De VVD kiest 
voor een krachtig Europa van kern-
taken.

Geen federaal Europa, wel 
meer samenwerking

Europa is een verza-
meling van staten die 
bepaalde taken geza-

menlijk willen uitvoeren en daarvoor 
gemeenschappelijke regels opstellen. 
Een federaal Europa met één federale 
regering in Brussel zal er niet komen 
en de idee dat Europa zich naar een 
superstaat ontwikkelt is niet aan de 
orde. De Nederlandse staat en de Ne-
derlandse identiteit zullen behouden 
blijven. Europa´s kracht ligt in haar 
verscheidenheid. Dit betekent niet 
dat de lidstaten geen dingen geza-
menlijk mogen doen. Maar alleen 
als die voor de Europese burgers een 
meerwaarde hebben. 

Het is goed dat het Europees Parle-
ment in het nieuwe verdrag meer be-
voegdheden krijgt. Maar Nederland 
mag niet achterover leunen, want 
Europees beleid is binnenlands be-
leid. Dus Europese ontwikkelingen 
moeten in Nederland serieuzer wor-
den gevolgd. Ons parlement moet 
zich niet voor voldongen feiten laten 
plaatsen en beter controleren wat 
Nederlandse ministers in ‘Brussel’ 
besluiten. Ministers moeten met dui-
delijke richtlijnen op pad worden ge-
stuurd en indien nodig moet er aan 
de handrem worden getrokken wan-
neer de Europese Commissie al te ac-
tivistisch wordt. De VVD heeft er voor 
gezorgd dat de Europese Commissie 
haar plannen moet herzien als de 
helft van de nationale parlementen 
tegen een voorstel is.

Maar de Europese bemoeizucht 
komt niet alleen uit Brussel. Neder-
land maakt het zichzelf vaak onno-
dig moeilijk door Europese wetten 
strenger in te voeren dan nodig is. Zo 
maakte de toenmalige minister van 

VROM een directe koppeling tussen 
de Europese wetgeving over fi jnstof-
normen en de ruimtelijke ordening 
in Nederland. De Europese wet ver-
plichtte dit niet. Resultaat is dat veel 
bouwprojecten stil zijn komen te lig-
gen. 

Fouten uit het verleden moeten wor-
den hersteld. De Nederlandse over-
heid moet alsnog de extra nationale 
wetgeving op bestaande Europese 
richtlijnen als de fi jnstofrichtlijn, de 
Vogel- en Habitatrichtlijn en Natura 
2000 terugdraaien. De VVD blijft er 
op toezien dat ministers geen ex-
tra wetgeving bovenop de Europese 
plaatsen.

Een betere Europese markt 
De Europese gemeen-
schappelijke markt 
is de belangrijkste 

pijler van de Europese welvaart. De 
Nederlandse thuismarkt is niet groot 
en Nederlandse ondernemers moeten 
het daarom hebben van de export 
naar de Europese markt met bijna 
500 miljoen consumenten. De toege-
nomen handel heeft de welvaart in de 
EU verhoogd met 10 procent van het 
nationaal inkomen. Dit komt overeen 
met 60 miljard euro of ruim achtdui-
zend euro per huishouden per jaar. 
Het productaanbod is aanzienlijk 
gegroeid en de kwaliteit van de pro-
ducten wordt beter gecontroleerd. De 
Europese markt vergt voortdurend 
onderhoud en de Europese Commis-
sie moet er dus op toezien dat landen 
die de regels aan hun laars lappen 
harder worden aangepakt. 

Om nog beter te profi teren van de 
gemeenschappelijke markt is de VVD 
van mening dat Nederland, eventueel 
in kopgroepen met gelijkgezinde Eu-
ropese landen, dient te streven naar:
• een volledig vrije dienstenmarkt, 

inclusief gezondheidsdiensten, 
een vrije postmarkt en een vrije 
transportmarkt;

• een drastische vereenvoudiging 
van het BTW-systeem, ter bestrij-
ding van fraude en ter bevordering 
van administratieve lastenverlich-
ting voor burgers en bedrijven;

• de invoering van een gezamenlijk 
patent;

Voor een Werkend Europa!Voor een Werkend Europa!

C O N C E P T
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• de invoering van een gemeen-
schappelijke grondslag voor de 
vennootschapsbelasting, ter ver-
eenvoudiging van lasten voor het 
bedrijfsleven en ter verbetering 
van de openheid en het investe-
ringsklimaat.

Andere landen kunnen zich later bij 
deze kopgroepen aansluiten. 

Aan het vrije verkeer van goederen, 
personen, diensten en kapitaal wil 
de VVD een vijfde vrijheid toevoegen: 
de vrijheid van kennis. Om de con-
currentie met landen als de VS, India 
en China aan te kunnen moet de EU 
de aanwezige kennis in Europa beter 
benutten. Studenten moeten meer 
mogelijkheden krijgen in het buiten-
land te studeren en toptalent uit het 
buitenland moet actief worden aan-
getrokken. 

De euro is belangrijk voor het func-
tioneren van de gemeenschappelijke 
markt. De gezamenlijke munt biedt 
burgers en bedrijven gemak, kansen 
en stabiliteit. Dankzij de euro zijn 
de deelnemende landen beduidend 
minder kwetsbaar voor fi nanciële 
crises. Om ook in de toekomst de sta-
biliteit van de euro, onze koopkracht 
en onze pensioenen te garanderen 
moeten de gezamenlijke regels door 
alle landen nauwgezet worden nage-
leefd. Regels mogen niet door grote 
lidstaten worden overtreden zonder 
dat dit tot sancties leidt. Afspraak 
moet weer afspraak zijn.

Terughoudendheid met 
verdere uitbreiding van de EU

De uitbreidingen 
hebben de EU tot de 
grootste economi-

sche markt van de wereld gemaakt en 
stabiliteit en democratie in voorma-
lige dictaturen gebracht. Nederland 
heeft hier volop van geprofi teerd. De 
VVD is voorstander van de uitbrei-
ding geweest maar wil nu een pas op 
de plaats. De EU is de uitbreidings-
rondes met twaalf nieuwe lidstaten 
nog aan het verwerken. Toezeggingen 
moeten worden nagekomen. Maar 
voor de VVD staat vast dat de EU tot 
2014, op eventueel Kroatië na, geen 
nieuwe lidstaten kan opnemen. 
Voor de toekomst houdt de VVD on-
verkort aan de toetredingscriteria 
vast en wil zij dat deze strenger dan 
in het verleden worden toegepast. 
Toetreders moeten daadwerkelijk 
aan alle voorwaarden voldoen. Want 
als een land eenmaal lid is, blijkt het 
moeilijk corrigerend op te treden. 
Ook is de wil om problemen als cor-
ruptie aan te pakken dan vaak gering. 
Voor de VVD is van groot belang dat 
een uitbreiding in de maatschappij 
steun ondervindt. Het draagvlak voor 
de Europese samenwerking mag niet 
in gevaar worden gebracht.
Turkije neemt een bijzondere positie 
in. Het toetredingsperspectief heeft 
daar politieke en economische her-
vormingen gestimuleerd. Het is aan 
Turkije om te laten zien dat het zich 
daadwerkelijk tot een democratische 
rechtsstaat ontwikkelt die alle Euro-
pese regels toepast. De VVD is tegen 
toetreding van Turkije in de komen-
de tien jaar. Zowel Turkije zelf maar 
ook de EU zijn hier nog lang niet 
klaar voor. We moeten er rekening 
mee houden dat het misschien wel 
nooit zover komt. De EU zal in geval 
van een Turkse toetreding een grote 
toestroom van Turken niet kunnen 
opnemen. Er kan dus geen sprake 
zijn van een vrij verkeer van perso-
nen met Turkije. 

Democratie, mensenrechten 
en vrijhandel hoekstenen 
buitenlands beleid

De Europese Unie 
is een economische 
reus maar een poli-

tieke dwerg. De VVD ziet in dat dit 
niet zal veranderen zolang de grote 
lidstaten over zaken als de oorlog in 
Irak van mening verschillen. Geluk-
kig heeft Europa tot nu toe altijd 
kunnen terugvallen op de militaire 
steun van de VS. Maar het wordt tijd 
dat Europa meer verantwoordelijk-
heid neemt bij het voorkomen en op-
lossen van internationale confl icten. 
Het buitenlands en defensiebeleid 
blijven in nauwe samenwerking met 
de VS plaatshebben. 

Bij het gemeenschappelijke buiten-
lands beleid van de Unie moeten de 
bevordering van democratie, men-
senrechten en vrijhandel voorop 
staan. Hoewel de EU geen militaire 
macht is, kan zij wel degelijk invloed 
in de wereld uitoefenen via niet-
militaire middelen. Zo is de EU de 
grootste ontwikkelingsdonor van de 
wereld en moet zij dit middel beter 
gebruiken om deugdelijk bestuur en 
goed beleid te bevorderen. Wanneer 
ontwikkelingsgeld door de leiders 
van ontvangende landen niet recht-
matig wordt besteed moet dit diplo-
matieke en fi nanciële consequenties 
hebben.

Europese samenwerking 
voor onze veiligheid 

De globalisering 
brengt grote voor-
delen met zich mee 

waarvan Nederland en de EU profi te-
ren. Maar doordat grenzen vervagen 
wordt het voor terroristen, producen-
ten van kinderporno, mensenhande-
laren, de maffi a en andere crimine-
len gemakkelijker hun misdaden te 
plegen zonder gepakt te worden. De 
EU moet daarom meer middelen vrij-
maken voor een Europese grens- en 
kustwacht om criminele activiteiten 
te voorkomen en ongewenste invoer 
en immigratie tegen te gaan.

Ook werken nationale politiekorpsen 
en inlichtingendiensten in de EU-lan-
den tot nu toe onvoldoende samen. 
Intensievere politiesamenwerking 
is dringend gewenst, zeker als het 
gaat om de bestrijding van de zware 
georganiseerde misdaad en terreur. 
Daarom moet Europol eigen opspo-
ringsbevoegdheden krijgen en een 
gemeenschappelijke DNA-bank tot 
haar beschikking hebben. Vervolging 
blijft wel een nationale zaak. De VVD 
aanvaardt dat inbreuken op de pri-
vacy soms helaas noodzakelijk zijn 
om de veiligheid effectief te bescher-
men. Maar de VVD is tegen privacybe-
perkingen die alleen maar leiden tot 
duurbetaalde schijnveiligheid.
De EU moet haar waarden als gods-
dienstvrijheid, de scheiding tussen 
kerk en staat en de vrijheid van me-
ningsuiting met trots verdedigen. 
De EU liet Denemarken in de kou 
staan tijdens de cartooncrisis. In dit 
soort gevallen moet de Unie zich on-
voorwaardelijk achter haar lidstaten 
scharen. Eén voor allen, allen voor 
één! 
Maar bedreigingen uiten zich niet 
alleen in terroristische en criminele 
activiteiten. Ook met gevaren als 
een grieppandemie moet rekening 
worden gehouden. Bij een uitbraak 
van een pandemie moet de Europese 
Commissie binnen 24 uur crisis-
maatregelen kunnen nemen. 

Europees landbouw- en regio-
naal beleid op de schop

De VVD vindt dat 
het landbouwbeleid 
drastisch moet wor-

den hervormd. In een tijd dat de 
vraag naar voedsel overweldigend is, 
is het niet nodig de voedselproduc-
tie te subsidiëren. De nadruk van de 
Europese subsidies ligt nu op directe 
inkomenssteun aan boeren en plat-
telandsontwikkeling. Deze subsidies 
slokken momenteel 40 procent van 
het Europese budget op. 
Boeren moeten weer kunnen onder-
nemen en tegen wereldmarktprijzen 
concurreren, zodat consumenten 
goedkopere producten kunnen kopen 
en producenten in ontwikkelingslan-
den niet tegen hoge Europese tarief-
muren oplopen. Daarnaast moeten 
zij worden beloond voor een duur-
zaam landschap. Maar we moeten af 
van het systeem waarin Nederlanders 
via Europa mee moeten betalen aan 
de fi nanciering van een kinderboer-
derij in Duitsland, een golfbaan in 
Ierland of een fi etspad in Frankrijk. 
De VVD pleit er voor het Europese 
landbouwbeleid te decentraliseren 
en nationale of regionale overheden 
zelf te laten bepalen waar en hoeveel 
zij in plattelandsontwikkeling willen 
investeren.

De EU moet er wel op toezien dat er 
geen marktverstoringen tussen de 
lidstaten plaatshebben. De Europese 
Commissie blijft namens de EU de 
onderhandelingen bij de Wereld 
Handels Organisatie voeren en bij 
extreme gevallen moet de EU weer 
gemeenschappelijke prijzen kunnen 
afdwingen om de voedselzekerheid 
te garanderen.

Ook vindt de VVD dat het regionaal 
beleid drastisch moet worden her-
vormd. De rijke Europese landen 
moeten solidair zijn met de armere 
lidstaten. Deze landen moeten aan-
sluiting vinden bij het Europese wel-
vaartspeil. Maar Europese subsidies 
moeten effectief worden besteed. 
De rijkere Europese landen kunnen 
zelf hun broek ophouden en het 
rondpompen van Europese subsidies 
werkt fraude in de hand. Dus geen 
Europees regionaal beleid voor de rij-
kere lidstaten. Nederland zal minder 
regionale steun uit Brussel krijgen 
maar zelf ook minder afdragen. 
Op basis van duidelijke nationale 
plannen kunnen Europese subsidies 
direct naar de arme regio´s gaan. De 
nationale autoriteiten van de ontvan-
gende lidstaten zijn verantwoordelijk 
voor de besteding van het geld. Wan-
neer dit niet rechtmatig gebeurt en 
de doelstellingen niet worden ver-
werkelijkt moeten landen het geld 

terugbetalen en stopt de fi nanciële 
steun.
Het Centraal Plan Bureau heeft uit-
gerekend dat deze hervormingen van 
het landbouwbeleid en het regionale 
beleid de helft van de Europese begro-
ting vrijspeelt. Het vrijgekomen geld 
kan door de lidstaten gerichter wor-
den besteed, terwijl de Nederlandse 
boeren en de arme regio’s in Europa 
er fi nancieel niet op achteruit gaan. 

Strengere controle op 
besteding Europese gelden 

Een betrouwbaar Eu-
ropa kan zich niet 
veroorloven dat de 

Europese Rekenkamer geen goed-
keurende verklaring geeft. ‘Brussel’ 
krijgt dan de schuld maar vaak wordt 
vergeten dat de lidstaten zelf 80 pro-
cent van de Europese begroting behe-
ren. Lidstaten moeten het initiatief 
van Nederland volgen en politieke 
verantwoordelijkheid nemen voor de 
bestede Europese gelden. 

Uit angst voor reputatieschade on-
dernemen de Openbaar Ministeries 
van lidstaten te weinig actie tegen 
het onjuiste gebruik van Europese 
subsidies. De VVD vindt dat wanneer 
lidstaten, individuen of (nationale of 
Europese) instellingen fraude plegen 
met Europese gelden, een Europees 
Openbaar Ministerie een procedure 
moet kunnen starten om de gelden 
terug te vorderen. 

Verminderen 
energieafhankelijkheid

De klimaatverande-
ring is een stimulans 
voor Europa om het 

energieverbruik te matigen en de af-

hankelijkheid van instabiele regimes 
te verkleinen. Vooral de afhankelijk-
heid van olie en gas is zorgwekkend. 
Europa is verslaafd aan olie als de 
junkie aan de naald. Zij voert 50 pro-
cent van haar energiebehoefte in: 
45 procent van de olie komt uit het 
Midden-Oosten en 40 procent van het 
gas uit Rusland. Als er niets wordt 
gedaan, stijgt de afhankelijkheid 
van buiten de EU in 2030 tot 70 pro-
cent. Onze buitenlandse politiek zal 
daardoor onder grote druk komen te 
staan. Nu al speelt Rusland de lidsta-
ten uit elkaar door de energiebevoor-
rading in te zetten als politiek onder-
handelingsinstrument. 

Een gezamenlijke energiepolitiek 
met een betere aansluiting van el-
kaars elektriciteitsnetten en gas- en 
oliepijpleidingen is dan ook noodza-
kelijk. De EU moet onderzoek en ont-
wikkeling stimuleren en de opbouw 
van trans-Europese energie- en infra-

structuurnetwerken helpen fi nancie-
ren. 

De EU moet een duurzaam milieube-
leid nastreven, waarin bedrijven en 
consumenten worden gestimuleerd 
zuiniger te produceren en te con-
sumeren. Milieu en innovatie gaan 
hand in hand. Europa moet wel rea-
listisch zijn. Zelfs met wind-, bio- en 
zonne-energie zal Europa afhankelijk 
blijven van energie-invoer. Zolang 
Nederland 5 procent van zijn elek-
triciteitsconsumptie via Franse kern-
centrales importeert en nog eens 
4 procent  in de kerncentrale van 
Borssele wordt opgewekt, is het hypo-
criet niet zelf meer kernenergie op te 
willen wekken. Zeker gezien het feit 
dat de ontwikkeling van kernener-
gie niet stil is blijven staan. Zo wor-
den kerncentrales steeds veiliger en 
energie-effi ciënter. In Finland draait 
al een kerncentrale gedeeltelijk op 
eigen afval. 
Ook Nederland moet zijn steentje 
bijdragen aan een duurzaam Europa 
maar de VVD is tegen eenzijdige Ne-
derlandse maatregelen zoals de vlieg-
belasting. Die zorgt voor een ongelijk 
speelveld in Europa waardoor vlieg-
maatschappijen liever over de grens 
landen en opstijgen. Met dit soort 
maatregelen prijst Nederland zich 
uit de markt.

Eén Europees asiel- en 
immigratiebeleid 

Elk jaar spoelen dui-
zenden migranten in 
gammele bootjes aan 

op de kusten van Spanje, Italië en 
Malta. Europa kan deze toenemende 
stroom niet opvangen, waardoor ve-
len in de illegaliteit verdwijnen met 
alle sociale gevolgen van dien. Het is 
tijd dat aan deze ongewenste situatie 
een einde wordt gemaakt door geza-
menlijk optreden van de Europese 
Unie.

De EU moet de immigratie beperken, 
de integratie bevorderen en de dis-
criminatie bestrijden. Een land als 
Nederland of Spanje mag niet meer 
eenzijdig een generaal pardon afkon-
digen. Want in een gemeenschappe-
lijke markt waar personen vrij kun-
nen reizen heeft dit voor heel Europa 
gevolgen. Europa moet openstaan 
voor politieke vluchtelingen en men-
sen die extra kennis brengen. Maar 
voor grootschalige migratie is geen 
plaats. De VVD wil niet dat de EU en 
Nederland immigratiegebied zijn. 
Om de migrantenstromen beter te 
beheersen moet, naast een strengere 
grensbewaking en op opvang in de 
regio, een Europese blauwe kaart 
met een puntensysteem worden ge-
introduceerd. Deze kaart volgt het 
Canadese voorbeeld waarin het pun-
tensysteem is gebaseerd op de vraag 
of de migrant een economische 
meerwaarde vormt. De lidstaten van 
de EU bepalen samen welke mensen 
ze nodig hebben om vacatures op te 
vullen. De lidstaten moeten natuur-
lijk wel zelf kunnen blijven bepalen 
of en hoeveel arbeidsmigranten ze op 
willen nemen. 
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!"MISSIE EN VISIE
De Volkspartij voor Vrijheid en Demo-
cratie (VVD) wil een Nederland waar 
mensen de ruimte krijgen. De ruimte 
om iets buitengewoons te maken van 
hun leven. Om het leven niet zomaar 
voorbij te laten gaan, maar het juist 
met verve te leven.
De VVD gaat in het offensief tegen 
de terreur van de middelmaat. Vóór 
de hardwerkende Nederlander die 
vorm en inhoud geeft aan de eigen 
toekomst. Vóór vakmensen, leraren, 
politieagenten en wie werkt in de 

verzorging. Vóór wie het lef heeft een 
eigen bedrijf te beginnen. De VVD 
strijdt voor verheffi ng van de onder-
klasse: door goed onderwijs en door 
mensen niet afhankelijk te maken 
van de overheid maar hen te helpen 
op eigen benen te staan.
De VVD wil er zijn voor ieder die iets 
van zijn of haar leven wil maken.

De VVD is optimistisch. Over de toe-
komst, over de kansen van komende 
generaties. Over een sterk, toonaange-
vend Nederland in Europa en de we-
reld. Nederland heeft een rijke tradi-
tie van eigen initiatief, optimisme en 
durf. De Nederlandse droom is nauw 
verbonden met de liberale droom.

!"VRIJHEID EN 
VERANTWOORDELIJKHEID
De VVD is een liberale partij. Zij be-
schouwt de individuele vrijheid, 
zowel in geestelijk als in materieel 
opzicht, als het hoogste goed. Ieder 
mens heeft recht op vrijheid van 
meningsuiting en op eerbiediging 
van de persoonlijke levenssfeer, in-

tegriteit van het eigen lichaam en 
zelfbeschikking. Voorts beschouwt 
de VVD de verantwoordelijkheid als 
het ethisch fundament onder een 
samenleving van vrije mensen. Vrij-
heid en verantwoordelijkheid zijn 
onlosmakelijk met elkaar verbonden. 
Ieder mens draagt in vrijheid niet 
alleen de verantwoordelijkheid voor 
zichzelf, maar houdt ook rekening 
met de vrijheid van anderen en met 
de vrije samenleving als geheel. 

Uit vrijheid en verantwoordelijkheid 
vloeien andere liberale beginselen 
voort: gelijkwaardigheid, verdraag-
zaamheid en sociale rechtvaardig-
heid. De VVD staat open voor iedereen 
die met haar de liberale beginselen 
deelt. Zij wil de plek zijn voor alle 
mensen die zich met rede en passie 
willen inzetten voor het vergroten 
van het liberale gehalte van de sa-
menleving.

!"HET BELANG VAN ONDERWIJS
Toegang tot hoogwaardig en passend 
onderwijs is onontbeerlijk om het 
vrije individu in zijn kracht te zetten. 
Onderwijs verheft mensen uit ach-
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Liberalisme, 
de samenleving en 
de rol van de staat BEGINSELVERKLARING 2008BEGINSELVERKLARING 2008
De VVD is een liberale partij. Het 
liberalisme ontstond in de zeven-
tiende eeuw uit de strijd tegen 
de absolute staatsmacht en de 
godsdienstoorlogen. Het libera-
lisme is een politieke stroming 
die een groot vertrouwen heeft 
in de kracht van ieder mens. Om 
het eigen leven vorm te geven in 
vrijheid. Met besef van verant-
woordelijkheid voor de omgeving, 
voor de opvoeding van de eigen 
kinderen en voor de samenleving. 
Vrijheid en verantwoordelijk-
heid zijn de leidende beginselen. 
Daaruit vloeien de andere begin-
selen voort: gelijkwaardigheid, 
verdraagzaamheid en sociale 
rechtvaardigheid. Maar ook zelf-
beschikking, privacy, rechtsstate-
lijkheid, democratie en rationali-
teit.
 
Hoe iemand zich ontwikkelt, wat 
belangrijk wordt gevonden, met 
wie dingen op touw worden gezet, 
hoe geld wordt verdiend: dat we-
ten mensen zelf het beste. Politiek 
moet de voorwaarden scheppen. 
Juist het respect voor ieders indi-
viduele vrijheid maakt onze sa-
menleving rijkgeschakeerd, hecht 
en weerbaar. 
Vanzelfsprekend zijn regels nodig 
om met zestien miljoen mensen 
samen te leven. Maar in hun pri-
védomein komt mensen maxima-
le vrijheid toe. Dit vergt uiterste 
terughoudendheid van de staat 
op het gebied van privézaken zo-
als levensstijl, levensvervulling, 
seks, ouderschap, omgang met 
ziekte en dood. De staat moet wel 
ingrijpen als er privé misstanden 
plaatshebben, zoals kindermis-
handeling of huiselijk geweld. 
Ze mag echter niet, hoe goed be-
doeld ook, de mens opleggen hoe 
te leven en hoe te sterven. Het 
zelfbeschikkingsrecht is voor libe-
ralen van grote waarde.

Liberalen zijn van mening dat 
zelfstandige en zelfbewuste indi-
viduen in de praktijk ook de meest 
sociale wezens zijn. Mensen leven 
hun leven in vrijheid in het gezin 
(inclusief bredere familieverban-
den en vriendenkringen), de kerk, 
de school en de vereniging. Deze 
instellingen zijn voor het bezie-
lend verband in de samenleving 

van groot belang omdat de mens 
er al spelend, werkend en levend 
de voorwaarden van vrijheid leert 
kennen: een rechtvaardigheids-
gevoel, praktische redelijkheid, 
burgermoed en vooral de gulden 
regel “doe een ander niet aan wat 
jij zelf ook niet zou willen onder-
gaan’’.

De vrijheid moet soms worden 
veroverd op, soms met de staat. De 
staat is er van en voor de burgers. 
Zonder staat geen burgerlijke 
en politieke vrijheid, geen vrije 
markt, geen goed georganiseerde 
samenleving, geen openbare orde. 
Maar de staat moet niet teveel wil-
len regelen en beloven. Dat maakt 
mensen afhankelijk van de staat 
en leidt tot teleurstelling. Libera-
len verwerpen dan ook de gedach-
te dat de staat leidend moet zijn 
in het streven naar geluk. 
De VVD wil een krachtige, kleine 
staat die zich concentreert op het 
bevorderen van onderwijs, op vei-
ligheid en defensie, op de aanleg 
van wegen en spoor en op de ge-
zondheidszorg, de sociale zeker-
heid en het behoud van ons cultu-
reel erfgoed.
De staat moet betrouwbaar zijn, 
de kwaliteit van de uitvoering 
hoog. Liberalen verzetten zich 
tegen regeldruk en schaalvergro-
ting in onderwijs en zorg. Vak-
mensen mogen niet in de weg 
worden gezeten door onnodige 
managementlagen.

De VVD is overtuigd van de kracht 
van de Nederlandse samenleving, 
onze wortels, onze taal, onze ge-
schiedenis, onze grondwet. Die 
leert bijvoorbeeld dat wij in ons 
land uitgaan van de gelijkwaar-
digheid van man en vrouw, gelo-
vig en ongelovig, blank en zwart, 
homo en hetero. Het individu be-
schikt over een aantal vrijheden 
die de staat niet mag aantasten. 
Verder zijn en blijven kerk en staat 
in onze democratische rechtsstaat 
van elkaar gescheiden.
Bij de omgang met andere cul-
turen en religies mag verdraag-
zaamheid nooit uitmonden in 
toegeefl ijkheid. Verdraagzaam-
heid eindigt waar zij op onver-
draagzaamheid stuit.

Op 28 augustus jl. heeft Mark Rutte 
de Beginselverklaring 2008 van de 
VVD gepresenteerd. Tijdens het 60-
jarig jubileum van onze partij op 
26 januari jl. in Amsterdam nam 
hij het initiatief om tot de moder-
nisering van de Beginselverklaring 
over te gaan. De huidige verklaring 
dateert uit 1980. Ontwikkelingen 
als globalisering, migratie, terro-
risme en nieuwe technologie ma-
ken dat de wereld fundamenteel 
verschilt met die van bijna dertig 
jaar geleden. 
Op deze pagina’s ziet u het resultaat 
van de aanpassing aan de tijd van 
de Beginselverklaring. Het woord is 
nu aan u, leden van de VVD, om uw 
mening te geven over dit concept. 
Daarbij gelden de volgende aan-
dachtspunten met betrekking tot 
de procedure: 

- Wijzigingsvoorstellen kunnen 
worden ingediend door ledenver-
gaderingen van afdelingen en Ka-
mercentrales en door partijcom-
missies en bijzondere groepen. 
Individuele leden kunnen geen 
wijzigingsvoorstellen indienen;

- De amenderingsperiode loopt 
van vrijdag 5 september 2008 
tot vrijdag 17 oktober 2008 12.00 
uur;

- De secretarissen van afdelingen, 
Kamercentrales, partijcommis-
sies en bijzondere groepen zul-
len apart op de hoogte gebracht 
worden over de exacte wijze van 
indienen van wijzigingsvoorstel-
len. Dit kan alleen langs elek-
tronische weg door middel van 
het gebruik van de amendemen-
tenapplicatie in Mijn VVD;

- Op de website zal ten behoeve 

van de amendering een PDF-ver-
sie van de Beginselverklaring met 
regelnummering verschijnen;

- Op vrijdag 31 oktober zal de 
leeswijzer gepubliceerd worden. 
Hierin zullen alle ingediende 
wijzigingsvoorstellen voorzien 
van advies opgenomen zijn;

- Tijdens de 125ste algemene ver-
gadering van 15 november 2008 
in Rotterdam zal de Beginselver-
klaring vastgesteld worden door 
de leden van de VVD.

In de komende maanden zullen 
enkele landelijke bijeenkomsten 
georganiseerd worden, waar u in 
de gelegenheid wordt gesteld om 
uw eerste gedachten over de Begin-
selverklaring 2008 te geven. Elders 
in dit blad vindt u daarover meer 
informatie. 

C O N C E P T
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terstand en armoede. Het zorgt voor 
het leren ontwikkelen van een eigen 
mening, draagt bij aan eerlijke kan-
sen en daagt uit tot excelleren. 

Goed onderwijs gedijt het beste in 
een kleinschalige omgeving. Lera-
ren zijn voor de VVD de sleutel tot 
succes in het onderwijs. Zij dienen 
de ruimte te krijgen om hun vak op-
timaal uit te oefenen. De overdracht 
van kennis en kunde is en blijft de 
eerste taak van het onderwijs.

!"DE HECHTE SAMENLEVING 
De mens is een sociaal wezen. Het 
bezielend verband in onze samen-
leving wordt niet van bovenaf op-
gelegd, maar komt tot stand dank-
zij vrijwillige relaties tussen vrije 
mensen. Het staat elk mens vrij om 
de sociale relaties van zijn of haar 
keuze aan te gaan, net zoals het ie-
dereen vrij staat weer uit die verban-
den te treden. 

Goed burgerschap, ook van immi-
granten, houdt in dat een individu 
zich in zijn handelen rekenschap 
geeft van de cultuur en de bijbeho-
rende normen van onze samenle-
ving. De Nederlandse samenleving 
vindt haar oorsprong in de joods-
christelijke traditie, het humanisme 
en de Verlichting. Deze beschavings-
fundamenten vormen samen met de 
Nederlandse taal, de vaderlandse ge-
schiedenis en de Grondwet de grond-
slag voor onze nationale identiteit.

!"DE DEMOCRATISCHE 
RECHTSSTAAT
De VVD streeft naar een krachtige, 
kleine staat met gezonde overheids-
fi nanciën. Alleen taken die de sa-
menleving van belang vindt en die 
niet of niet zelfstandig door indi-
viduen of groepen kunnen worden 
vervuld, behoort de staat te stimule-
ren dan wel op zich te nemen. Belas-
tingheffi ng is onvermijdelijk. Maar 
de belastingdruk wordt zo laag 
mogelijk gehouden, zodat hardwer-
kend Nederland zoveel mogelijk van 
het verdiende geld naar eigen keuze 
kan besteden.
Vertrouwen vormt het uitgangs-
punt in de omgang van de staat met 

burgers. De staat is dienstbaar aan 
de burgers en aan hun vrijheden. Bu-
reaucratie en bemoeizucht zijn een 
niet te onderschatten bedreiging 
voor de vrijheid van mensen. 

Het bevorderen van de veiligheid 
van alle burgers, het handhaven van 
de openbare orde en het verdedigen 
van de democratische rechtsorde 
zijn kerntaken van de staat. De staat 
heeft daartoe het geweldsmonopo-
lie. Nederland dient een rechtsstaat 
te zijn en te blijven, want alleen in 
een rechtsstaat hebben alle burgers 
gelijke rechten en is een eerlijke 
rechtsgang verzekerd. Niet alleen 
tussen burgers onderling maar ook 
ten opzichte van de staat. De staat 
houdt ongewenste immigratie tegen, 
stimuleert integratie en bestrijdt dis-
criminatie.

De VVD staat voor een krachtige par-
lementaire, vertegenwoordigende 
democratie. De VVD strijdt tegen de 
dictatuur van de meerderheid en 
bevordert dat de meerderheid reke-
ning houdt met de opvattingen van 
de minderheid en met individuele 
opvattingen. Als staatsvorm kiest de 
VVD voor de constitutionele monar-
chie onder het Huis van Oranje-Nas-
sau. Hoeksteen hierbij is de minis-
teriële verantwoordelijkheid en de 
onschendbaarheid van de Koning.

!"DE VRIJE MARKTECONOMIE
De vrije marktorde is in economische 
zin de uitdrukking van het liberale 
uitgangspunt dat het individu zoveel 
mogelijk naar eigen keuze over zijn 
lot moet kunnen beschikken. In die 
marktorde worden vraag en aanbod 
via het proces van vrije mededinging 
op elkaar afgestemd. Een vrije markt 
garandeert de meest effi ciënte toede-
ling van arbeid, kapitaal, goederen 
en diensten en is een voorwaarde 
voor een optimaal welvaartsniveau. 
De staat speelt ten aanzien van de 
vrije markt de rol van marktmeester. 
De VVD strijdt tegen kartelvorming.

Het door de staat gegarandeerde 
eigendomsrecht is een onmisbare 
pijler onder de individuele vrijheid. 
De VVD bevordert het particulier 
eigendom en stimuleert onderne-

merschap. De VVD verwelkomt de 
groei van wetenschappelijke kennis 
en technologische vooruitgang op 
het gebied van de duurzame zorg 
voor natuur, milieu en energievoor-
ziening. Relevante ethische vragen 
dienen zorgvuldig te worden be-
antwoord, zonder een onredelijke 
afkeer van het onbekende.

Iedereen heeft de verantwoordelijk-
heid in zijn eigen levensonderhoud 
te voorzien. Wie daar niet in slaagt, 
kan een beroep doen op de staat. Dat 
beroep is tijdelijk en is erop gericht 
zo snel mogelijk weer aan het werk te 
kunnen. Alleen diegenen die daartoe 
om dwingende fysieke of psychische 
redenen niet in staat zijn mogen re-
kenen op blijvende ondersteuning. 

!"DE INTERNATIONALE 
RECHTSORDE
In de wereld dient de Nederlandse 
regering op te komen voor het na-
tionaal belang. Zij draagt daarnaast 
actief bij aan het versterken van een 
internationale rechtsorde en het be-
schermen van de mensenrechten. 
De VVD zet zich in voor wereldwijde 
vrijhandel. Zij verzet zich tegen ta-
riefmuren, staatssteun en andere 
vormen van marktafscherming. 
Ontwikkelingssamenwerking richt 
zich op het bevorderen van de zelf-
standige kracht van mensen in ont-
wikkelingslanden.

De VVD ziet Europese samenwer-
king als een effectief middel om 
vrijheid en welvaart te vergroten; 
zowel in Nederland als in de andere 
lidstaten van de Europese Unie (EU). 
De EU concentreert zich op haar 
kerntaken door zich te richten op 
de gemeenschappelijke markt en 
grensoverschrijdende problemen en 
kansen. Voor het overige treedt de 
EU niet in de bevoegdheden van de 
lidstaten. 

Het internationale terrorisme vormt 
een voortdurende bedreiging voor 
onze veiligheid. De VVD bevordert 
een sterke defensie in NAVO-ver-
band om externe gevaren effectief 
het hoofd te kunnen bieden.

Het Hoofdbestuur nodigt u graag 
uit om mee te denken en met el-
kaar in gesprek te gaan over wat 
de Beginselverklaring betekent. 

REGIOBIJEENKOMSTEN
U bent van harte welkom op de 
drie regiobijeenkomsten. Deze 
vinden plaats op zaterdag 20 sep-
tember in Utrecht (14.30 uur), 27 
september in Zwolle (11.00 uur) en 
4 oktober in Wolfheze (14.30 uur). 
Mark Rutte zal daar de Beginsel-
verklaring presenteren, waarna 
u met elkaar aan de slag kunt in 
drie parallelsessies: 

• Wat betekent de Beginselver-
klaring voor het dagelijkse po-
litieke werk als bijv. raadslid of 
gedeputeerde?

• Wat vinden socialisten/chris-
ten-democraten van deze Be-
ginselverklaring en wat bete-
kent dat voor ons?

• Welke beelden en symbolen 
passen bij deze liberale Begin-
selverklaring?

Aansluitend bespreken we de uit-
komsten uit de sessies plenair en 
is er mogelijkheid voor vragen.

Een beeld zegt soms meer dan 
1000 woorden. Welk beeld vervat 
de liberale Beginselverklaring het 
best? We vragen afdelingen om 
hun ideaalbeeld in de vorm van 
een foto, een cartoon of een illu-
stratie in te sturen. De jury (met 
Mark Rutte, Uri Rosenthal en Ivo 
Opstelten) beoordeelt welk beeld 
het best past. Dit beeld wordt mee-
gedrukt bij de Beginselverklaring. 
De winnende afdeling ontvangt  
250 voor de afdelingscampagne-
kas. Alle beelden/illustraties wor-
den op de AV van 15 november 
tentoongesteld. Inzenden kan in 
druk en digitaal, tot uiterlijk 30 
oktober. 

ALGEMENE VERGADERING
Op 15 november a.s. bespreken we 
de Beginselverklaring op de Alge-
mene Vergadering in Rotterdam. 
Hiervoor geldt de reguliere pro-
cedure. Eventuele amendemen-
ten kunnen door uw secretaris 
worden ingestuurd tot uiterlijk 17 
oktober. 
Voor meer informatie zie Thorbec-
keweb en vvd.nl. Inschrijven kan 
via ‘Mijn VVD’. Daar vindt u ook 
de wedstrijdvoorwaarden. 

Aan de slag met de 
Beginselverklaring
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MINISTER WEET NIET 
VAN WIJKEN 

BELASTINGDRIFT - De vakantie is 
voor iedereen een feest en de VVD 
ziet graag dat Nederlanders hiervan 
genieten. Het graaikabinet Balke-
nende IV denkt daar anders over. Het 
voerde per 1 juli 2008 de vliegtaks 
in. Deze vliegtaks zit de VVD als een 
graat in de keel. 
Er wordt niet minder gevlogen, 
maar mensen wijken uit naar bui-
tenlandse luchthavens. De vliegtaks 
werd zogenaamd om milieuredenen 
door dit kabinet ingevoerd, maar va-
kantievierend Nederland wil naar de 
zon en het liefst zo snel en voordelig 
mogelijk. Voor het milieu helpt deze 
idiote belastingmaatregel helemaal 
niets, maar is het zelfs schadelijker, 
omdat veel mensen de auto pakken. 
Ondertussen zijn Schiphol en de Ne-
derlandse vliegmaatschappijen de 
dupe.

De op 1 juli ingevoerde vliegtaks 
bedraagt 11 euro extra voor vluch-
ten binnen Europa en 45 euro extra 
per ticket voor daarbuiten. Schiphol 
maakte eerder bekend dat het dit 
jaar ruim 50.000 reizigers minder 
verwacht. De werkgelegenheid en 
economische groei wordt door het 
kabinet verkwanseld aan het buiten-
land en het draagvlak voor het mi-
lieubeleid wordt op deze manier ook 
helemaal onderuit gehaald. Alleen 
minister Bos en staatssecretaris De 
Jager van Financiën profi teren van 
de belastingdrift van het kabinet. 
De VVD hoopt dat het kabinet zich 
alsnog sterk maakt voor alternatie-
ven, zoals de internationale invoe-
ring van luchtvaartemissierechten 
of een systeem waarbij vervuilende 
vliegtuigen hogere parkeertarieven 
moeten betalen.

Om te protesteren tegen de vliegtaks 
organiseerde de VVD deze zomer een 
prijsvraag: “Ontwijk de vliegtaks, 
Vlieg Voordelig vanaf Düsseldorf”. 

Deze actie was een groot succes. 
Deelnemers moesten de volgende 
slagzin afmaken: “Wij vliegen vanaf 
Düsseldorf naar onze vakantiebe-
stemming, omdat…” De winnaar 
van de prijsvraag won een geheel 
verzorgde heen- en terugreis naar 
luchthaven Düsseldorf. De win-
nende slagzin kwam van de fami-
lie Aben uit Boxmeer en luidt: “Wij 
vliegen vanaf Düsseldorf naar onze 
vakantiebestemming, omdat Der 
Fliegende Holländer met deze prij-
zen écht te hoog is gaan vliegen!” Op 
zondag 10 augustus zijn zij door de 
VVD naar Düsseldorf gebracht.

FILEPLEZIER - PvdA-Minister Jacque-
line Cramer (VROM) komt met een 
plan om negen snelwegpanorama’s 
in te richten langs de snelweg, zodat 
automobilisten ‘kunnen genieten’ 
van het uitzicht. De VVD vraagt zich 
af wat hiervan het nut is. Is het niet 
beter om energie en geld te steken 
in het oplossen van de fi les? Als deze 
opgelost zijn, is er helemaal geen re-
den en tijd om rond te kijken en van 
het uitzicht te genieten. Dit leidt dan 
alleen maar tot onveilige situaties. 
Het vermoeden bestaat dat de echte 
reden voor dit voorstel is dat het op 
deze manier mogelijk is om de aan-
leg van nieuwe bedrijventerreinen 

tegen te houden. We mogen we best 
kritisch zijn over de aanleg van al die 
terreinen en kijken of het mogelijk 
is om oude terreinen op te knappen. 
Ik verwacht dat de provincies dat 
gaan doen. Maar als de aanleg van 
een nieuw bedrijventerrein nodig 
is, moet dit kunnen. De aanleg moet 
wel smaakvol zijn, maar ook zo dat 
een bedrijventerrein bereikbaar is. 
En laat dat toevallig nu zo zijn wan-
neer een bedrijventerrein aan een 
snelweg ligt ...

Hoger onderwijs Hoger onderwijs 
naar de topnaar de top
 

Der Fliegende Holländer

Rutte: “Plasterk; 
aan het werk!”

WAAR VOOR JE GELD - Op woens-
dag 13 augustus jl. voerde de activi-
teitencommissie van de VVD Utrecht 
campagne tijdens de UIT-dagen. Hon-
derden nieuwe studenten liepen in 
groepjes door de stad en deden ook 
de VVD-stand op het Janskerkhof 
aan. Landelijk fractievoorzitter Mark 
Rutte kwam ‘s middags langs om de 
Utrechtse VVD hierbij te helpen. Hij 
sprak met studenten over allerlei po-
litieke onderwerpen. “Ik zal meneer 
Rutte eens vertellen waarom de VVD 
niet de goede oplossingen heeft”, 
zegt een corporale ouderejaarsstu-
dent vastberaden. Een kwartier later 
staat hij overtuigd een VVD- inschrijf-
formulier in te vullen.

“Dit soort werkbezoeken zijn ontzet-
tend belangrijk”, vertelt Mark Rutte. 
“Deze jonge mensen staan aan de ba-
sis van onze samenleving. Door een 
actieve studententijd en een goede 
opleiding leren ze een eigen mening 
te ontwikkelen en worden ze voorbe-
reid op een optimale deelname aan 
de maatschappij.  De kwaliteit van 
het hoger onderwijs is voor mij dan 
ook essentieel. Het hoger onderwijs 
in Nederland moet naar de top!”.
Dat de kwaliteit van het hoger onder-
wijs in Nederland momenteel nog 
te wensen over laat; blijkt wel uit de 
gesprekken met studenten op de in-
formatiemarkt. Verveling in de colle-
gebanken komt meer dan eens voor; 
inspirerende docenten zijn soms ver 
te zoeken. Weken met minder dan 
tien uur college vormen geen uitzon-
dering. Rutte: “Het is onbegrijpelijk 
dat onderwijsminister en nota-bene 
oud-wetenschapper Plasterk het ho-
ger onderwijs in zijn portefeuille 
volledig “links” laat liggen. Een ka-
binetsvisie op kwaliteitsverbetering 
ontbreekt totaal!  En dat terwijl het 

broodnodig is dat het hoger onder-
wijs uitdagender wordt. Een potje 
geld voor ‘excellente’ studenten is 
niet genoeg, iedere opleiding moet 
excellent onderwijs gaan bieden; het 
maximale uit elke student halen.”

PRIKKELEN
De oplossing zit volgens Rutte in de 
bekostigingssystematiek. “We moe-
ten toe naar een systeem dat de be-
kostiging nadrukkelijker relateert 
aan prestaties, zodat de instellingen 
niet “allemaal even goed” of mid-
delmatig functioneren en studen-
ten te weinig uitgedaagd worden.”
Vooralsnog doet de regering helaas 
niets om hogescholen en universitei-
ten te prikkelen meer kwaliteit te le-
veren. Plasterk is volgens de VVD veel 
te bang om zijn soepele verstandhou-
ding met de onderwijsbestuurders 
kwijt te raken. Dit leidt tot middel-
matige bekostigingscompromissen. 
“Bestuurders zitten dit jaar opnieuw 
in de comfortzone” vertelt Rutte.  
Een bezoeker van de informatiemarkt 
vraagt wat de VVD vindt van de kabi-

netsdoelstelling dat in 2020 de helft 
van Nederland hoog opgeleid moet 
zijn. Dit is geen oplossing, antwoordt 
Rutte stellig. Zo’n kwantitatieve doel-
stelling is eerder onderdeel van het 
probleem. “Het kabinet is er teveel op 
gericht dat iedereen maar mee moet 
kunnen komen op hetzelfde niveau. 
Zo zakt het hoger onderwijs naar een 
brede bodem, in plaats van naar de 
top”!
De aanwezige studenten zijn het 
roerend met Rutte eens. Een afwis-
selende en actieve studententijd is 
leuk, maar in de collegebanken wil 
je waar voor je geld. Aan de VVD zal 
het niet liggen. Woordvoerder Hoger 
Onderwijs Halbe Zijlstra diende on-
langs met succes een motie in om 
kwaliteitsbekostiging in het hoger 
onderwijs in te voeren. Het is nu 
aan minister Plasterk hier iets mee 
te doen. Niet alleen studenten moe-
ten immers actief aan de slag tijdens 
hun studententijd; ministers moeten 
hetzelfde doen tijdens hun ambtster-
mijn. De VVD heeft voor Plasterk een 
heldere boodschap; aan het werk!

WATERBEDEFFECT - Hoogmoed 
komt na de sloop. Zo mag de reactie 
van minister Vogelaar op het rapport 
van het Kenniscentrum van de grote 
steden Nicis worden samengevat. Het 
instituut wijst in zijn rapport ‘Na de 
sloop’ terecht op het ‘waterbedef-
fect’, dat een direct resultaat zal zijn 
van de huidige veertig-wijkenaanpak. 
Zodra woningen worden gesloopt 
zullen niet-westerse allochtonen 
en mensen met een laag inkomen 
zich, logischerwijs, elders vestigen, 
waardoor de aanvankelijke proble-
men zich verplaatsen. Tijdens een 
hoorzitting in de Tweede Kamer over 
Vogelaars wijkaanpak wezen ook ver-
tegenwoordigers van bewonersorga-
nisaties en corporaties uit diezelfde 
veertig wijken exact op deze punten.
Toch ondertekende op 10 juli jl. Vo-
gelaar de laatste wijkactieplannen. 
Dat zij de kritiek van het Nicis niet 
serieus neemt, valt haar zeer kwalijk 
te nemen. Vooral haar notie dat de 
gevolgtrekkingen van het Nicis Insti-
tuut kunnen leiden tot een ‘kramp’ 
en ‘versimpelde conclusies’, is af-
keurenswaardig. De verwachtingen 
die Vogelaar van meet af aan heeft 

gewekt met haar wijkaanpak zul-
len niet worden waargemaakt. Haar 
plannen blijven namelijk nog steeds 
vaag van aard. Ook de fi nanciering 
richt zich slechts in zeer beperkte 
mate op de wens voor meer agenten, 
microkredieten en de stimulans tot 
het opzetten van wijkgebonden klei-
ne ondernemingen. Vogelaars diep-
ste wens om de veertig wijken aan te 
pakken oogt voortvarend, maar loopt 
onherroepelijk spaak als er niet naar 
waarschuwingen wordt geluisterd. 

Het zou minister Vogelaar sieren om 
de waarschuwingen vanuit de weten-
schappelijke wereld niet in de wind 
te slaan, maar ter harte te nemen. 
Zelden is er namelijk zoveel geld 
van corporaties, gemeenten en het 
Rijk vrijgemaakt voor wijkaanpak. 
Het minste dat Vogelaar zou kunnen 
doen, is openstaan voor gefundeerde 
kritiek. Daar wordt namelijk ieder-
een beter van.

Snelwegpanorama’s???

‘Verveling in de collegebanken komt meer dan eens voor’

www.brigittevanderburg.nl

www.helmanepperus.nl
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INTERVIEW  
In Interview krijgen VVD-leden die 
maatschappelijk actief zijn de ruim-
te om dat wat hen bezighoudt met 
anderen te delen. Voelt u zich daar 
zelf toe geroepen of kent u andere 
actieve of interessante VVD’ers? Uw 
suggestie(s) horen wij graag via 
email liber2008@vvd.nl of met een 
telefoontje naar 070 3178887. 

12 INTERVIEW

kan me dat eerlijk gezegd niet voor-
stellen. Er worden nu beslissingen 
genomen voor de lange termijn en 
ik zou als jongere of als ondernemer 
– beide groepen spreken me erg aan 
– toch willen meepraten of –denken. 
Het is immers in hun eigen belang. 
“Dat neemt overigens niet weg dat 
veel afdelingen voornamelijk bestaan 
uit oudere leden. Ik merk dat nu tij-
dens werkbezoeken en dergelijke. 
Daar moeten we wel verandering in 
zien te brengen. Je kunt niet passief 
blijven en het gebrek aan politieke 
interesse wijten aan ‘Den Haag’. Je 
zult zelf de handen uit de mouwen 
moeten steken. Organiseer naast po-
litieke bijeenkomsten vaker ook niet-
politiek gerelateerde evenementen 
als bijvoorbeeld een barbecue. Ga aan 
de slag! Dat soort activiteiten is niet 
alleen interessant voor VVD-leden, 
maar ook voor niet-leden.”

LAAGDREMPELIG
“De verbetering van het imago van 
de partij kan ook heel goed in de 
gemeenten en binnen de provin-
cie plaatsvinden. Lokale afdelingen 
staan midden in de maatschappij; 
die weten precies wat er leeft. Als je 
leden wilt werven, moeten die zich 
in de eerste plaats welkom voelen. Je 
moet dus laagdrempelige zaken gaan 
organiseren en het ‘clubgevoel’ sti-
muleren. Dat kan heel goed op lokaal 
niveau, wat er ook in Tweede Kamer 
gebeurt. Je moet zorgen dat je een 
thema aansnijdt dat mensen raakt. 
Dat heeft niets met imago of commu-
nicatie te maken; het is simpel een 
kwestie van doen. 
“We moeten de politiek, ook die van 
de Provinciale Staten, naar de men-
sen brengen. En daarbij moet je je 
niet alleen in het VVD-netwerk be-
geven. Je moet ook buiten de geijkte 
paden treden. Dan bereik je nieuwe, 
jonge mensen en daar moeten we het 
in de toekomst toch van hebben. Die 
hoeven niet direct de Staten of de 
Tweede Kamer in, als ze maar bereid 
zijn mee te denken over oplossingen 
van de problemen van vandaag en 
morgen. Zo ben ik er ook aan begon-
nen.”

als je dat goed voor elkaar hebt, word 
je ook aansprekend voor de totale 
provincie. Dat is noodzakelijk, vooral 
omdat de Provinciale Staten niet echt 
‘leven’ bij de mensen. We worden 
een beetje gezien als een soort ‘ver-
loren bestuurslaag’. Onterecht. Dat 
wil niet zeggen dat sommige zaken 
niet kunnen worden verbeterd. Zelf 
ben ik daar behoorlijk kritisch op, 
maar tegelijk ook enthousiast over 
de activiteiten die de provincie ont-
plooit. Ik vind dat we belangrijk werk 
doen. Het is alleen jammer dat dat 
allemaal op de een of andere manier 
niet goed voor het voetlicht komt. 
Infrastructuur (wegen, fi etspaden, 
regiotramlijnen, vaarwegen), ruimte-
lijke ordening, kustontwikkeling en 
–veiligheid, milieu, natuurgebieden 
en bedrijventerreinen, dat zijn zaken 
die iedereen in de provincie aangaan. 
Onbegrijpelijk dat daar zo weinig 
aandacht aan wordt besteed. 

“We kunnen niet ontkennen dat de 
Staten een imagoprobleem hebben. 
En daar kom je maar lastig vanaf. 
Het beste wat je in mijn ogen kunt 
doen is om telkens weer te laten zien 
waar je je daadwerkelijk voor inzet. 
Daarbij moet je keuzes maken en 
speerpunten benoemen. Naar mijn 
mening heeft de Provincie veel te 
veel taken. Daardoor worden onze 
activiteiten ondoorzichtig. Er moet 
dus fl ink worden geschrapt in het ta-
kenpakket en daar zijn we ook hard 
mee bezig. Bij de laatste verkiezingen 
is het aantal Statenleden van 83 naar 
55 gegaan. Nu zijn we ons aan het 
beraden op die kerntaken. Waarom 
zouden we ons bijvoorbeeld bezig-
houden met sport; dat lijkt me bij 
uitstek iets voor de gemeenten. Ik 
heb begrepen dat de kleinste subsi-
die die de Staten verstrekken 68 euro 
bedraagt, dus ook op dat vlak moe-
ten we maar eens zien wat onze toe-
gevoegde waarde is. We moeten ons 
toespitsen op Ruimtelijke Ordening, 
Mobiliteit en Cultuur/Toerisme. Op 
die terreinen bieden we daadwerke-
lijk die toegevoegde waarde.”

PASSIEF
“Om nog even terug te komen op de 
verjonging van de partij: nog steeds 
hoor je de kritiek dat de VVD de par-
tij is van driedeliggrijs en parelket-
tingen. En de beelden van het par-
tijcongres dienen daarbij als bewijs. 
Er zit overigens wel een kern van 
waarheid in die kritiek, maar vooral 
de jongeren moeten een gedeelte van 
de ‘schuld’ ook bij zichzelf zoeken. Ik 
vind dat inwoners, waaronder een he-
leboel jongeren en ook ondernemers 
erg passief zijn over politiek of over 
maatschappelijke ontwikkelingen. Ik 

“Mijn politieke activi-
teiten zijn op lokaal 
niveau begonnen. 

Ik heb me in Noordwijkerhout 
ingezet voor ledenwerving, pr 
en communicatie en me daarbij 
speciaal gericht op jongeren. In 
die periode werd ik gevraagd om 
me verkiesbaar te stellen voor 
de gemeenteraadsverkiezingen. 
Omdat ik toen nog plannen had 
om naar het buitenland te gaan, 
ben ik toen op mijn verzoek op 

een onverkiesbare plaats gezet. Naar 
aanleiding daarvan heb ik de Master-
class gevolgd bij de Kamercentrale 
Zuid-Holland Noord, maar die heb 
ik halverwege moeten onderbreken, 
omdat ik voor mijn werk vertrok 
naar Zwitserland. Tijdens mijn ver-
blijf daar werd ik gebeld met de vraag 
of ik geïnteresseerd was in een plek 
op de kieslijst voor de Provinciale 
Staten. Dat was ik zeker en na een ge-
sprek met de betrokkenen kwam ik 
tot mijn grote verrassing op plaats elf 

van de kieslijst. Dat was natuur-
lijk erg leuk en misschien nog wel 
het meest omdat het aantoont dat 
de partij kansen biedt aan jonge, 
ambitieuze mensen.”
“Dat jonge mensen kansen krijgen 
zien we overigens niet alleen bin-
nen onze partij, maar dat gebeurt 
in bijna alle fracties. Dat vind ik 
wel een goede ontwikkeling, want 
de fracties behoren een afspiege-
ling te zijn van de inwoners van 
de desbetreffende provincie. En 

Sanneke Nulkes is het jongste vrouwelijke VVD-Statenlid. In 2006 werd ze in de Provin-

ciale Staten van Zuid-Holland gekozen na een politieke bliksemcarrière. De kritiek dat de 

partij niet open zou staan voor verjonging, weerspreekt ze dan ook krachtig. ‘Jongeren 

moeten niet passief zijn, maar de handen uit de mouwen steken’, meent ze. ‘Geen 

woorden, maar daden.’ Tekst: Dick Zoet

Sanneke Nulkes, Statenlid in Zuid-Holland:

Politiek is een
kwestie van doen

           Partij biedt kansen aan 
jonge, ambitieuze mensen

Campagne-
voerster

Sanneke Nulkes is lid van de 
Provinciale Staten van Zuid-
Holland sinds 2006. In 2002 en 
2006 was zij kandidaat voor de 
gemeenteraadsverkiezingen 
in Noordw ijkerhout. Voor deze 
be ide verkiezingen was zij lid 
van de campagnecomm issie . 

Sinds oktober 2004 is Sanneke 
w erkzaam bij Van Lanschot 
Bankiers. Daar heeft ze eerst 
een ople iding tot private banker 
gevolgd; een functie die ze 
sinds 2006 bekleedt.
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INGEZONDEN BRIEVEN

W ilt u iets kw ijt over de VVD , de politiek in het algemeen of aanverwante zaken? U w brief 
kunt u mailen naar liber2008@vvd.nl of per post sturen naar algemeen secretariaat VVD , 
t.a.v. redactie Liber, postbus 30836, 2585 GV Den Haag. 

• De redactie bepaalt, zonder opgaaf van redenen, of  een brief wordt geplaatst of niet. Cor-
respondentie hierover is niet mogelijk. 

• De redactie behoudt zich het recht voor bijdragen aan deze rubriek in te korten. Een brief 
mag uit maximaal 175 woorden bestaan. 

• Reacties zonder huisadres en inzendingen onder pseudoniem worden niet geplaatst. 
• Het is toegestaan om te reageren op een eerder ingezonden brief. De redactie bepaalt 

echter wanneer een discussie is gesloten. 
• Afzenders verlenen toestemm ing voor openbaarmaking.
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Beste redactie,
Ik was blij verrast door 

het artikel “Botsende grondrech-
ten” in Liber van 27 juni 2008, 
waarin verslag wordt gedaan van 
de Algemene Vergadering van 24 
mei 2008. Dit artikel begint met 
de uitspraak “Het ene grondrecht 
moet niet zwaarder wegen dan het 
andere, hoewel de VVD in de prak-
tijk de vrijheid van meningsuiting 
bovenaan heeft staan.” Dit is een 
opmerkelijke - maar wat mij betreft 
zeer welkome - ommezwaai in het 
standpunt van de VVD tot nu toe. 
Vergelijk dit bijvoorbeeld eens met 
de voorpagina van de verkiezings-
krant uit 2006, waarin juist het 
tegenovergestelde standpunt werd 
ingenomen. Namelijk, dat artikel 
1 van de Grondwet (non-discrimi-
natie) bovengeschikt zou moeten 
zijn aan alle andere grondrechten, 
waaronder dus ook het recht op 
vrijheid van meningsuiting. Ci-
taat: “Artikel 1 van de grondwet is 
niet voor niets artikel 1. Het is de 
fatsoensnorm van en voor onze sa-
menleving. Daarom moet artikel 
1 voorrang krijgen op onze andere 
grondrechten.” Een uiterst onli-
beraal standpunt, waar ik destijds 

ook zeer ongelukkig over was. In 
dat licht is de recente verontwaardi-
ging van de VVD over de vervolging 
van columnisten ook enigszins on-
geloofwaardig, aangezien Minister 
Hirsch Ballin in feite het verkie-
zingsprogramma van de VVD uit-
voert. Namelijk door columnisten 
als Gregorius Nekschot van zijn bed 
te lichten in verband met mogelijk 
discriminerende uitspraken. Ken-
nelijk heeft de VVD zich nooit hele-
maal gerealiseerd wat het eigenlijk 
inhoudt om artikel 1 bovengeschikt 
te maken aan de liberale burger-
rechten en heeft de toepassing van 
dit principe in de praktijk bij de 
partij tot nieuwe, verfrissende in-
zichten geleid. Daar ben ik persoon-
lijk erg blij om. Maar als het de VVD 
echt menens is, laat zij dan ook de 
wetsartikelen afschaffen waar de 
minister zich bij de vervolging van 
zogenaamde ‘opiniedelicten’ op 
beroept. Het woord ‘opiniedelict’ 
alleen al, is immers een term die in 
een vrije en open samenleving niet 
zo mogen voorkomen.

Marco Kreuger, vice-fractievoorzitter 
VVD Stadsdeel Amsterdam Oud-Zuid

Grondrechten

Het lijkt erop dat er steeds 
vaker naar de rechter gestapt 

wordt. Althans dat is wat ik om me 
heen zie gebeuren en wat althans 
steeds vaker onderwerp het van ge-
sprek in mijn vriendenkring is. Het 
lijkt erop dat men heeft steeds min-
der vertrouwen in de rechtspraak 
krijgt. Vrijwel alle zaken hebben 
een ding gemeen: er wordt veel in 
de rechtzaken gelogen en leugens 
worden in ons rechtstelsel niet af-
gestraft, waardoor de rechter steeds 
vaker een salomons oordeel uit-
spreekt. Dit is weer onverteerbaar 
voor de integere persoon die dan nog 
maar eens een hoger beroep gaat on-
der het mom het kan toch niet waar 
zijn dat ik veroordeeld wordt door-
dat ik een leugen van de tegenpartij 
niet juist heb weten te weerleggen.
Nu zijn drie beginsels in onze wet-
geving belangrijk en daar mag niet 
aan getornd worden:
1) het recht om niet mee te werken 
aan eigen veroordeling
2) het recht om te zwijgen  (wat ook 
al in het eerste punt vloeit)
3) het recht dat iemand onschuldig 
is tot zijn schuld bewezen is.
Nu is het zo dat indien er een perti-
nente leugen door de aangeklaagde 
partij verkondigd wordt deze volle-
dig weerlegd moet worden, waarop 
de volgende leugen verteld wordt 

met hetzelfde effect. Zelden dat de 
rechter na twee drie keer de eisende 
partij dan helpt met het opvragen 
van stukken. De bewijslast ligt altijd 
bij de eisende partij die benadeeld 
is (dit geldt voor zowel in strafrecht, 
als civiel recht, als bestuursrecht, als 
familierecht). Er ontbreekt m.i. een 
belangrijk punt wat de rechtspraak 
effectiever en eerlijker zou maken 
voor integere mensen: de omkering 
van de bewijslast. Met in achtneming 
van de genoemde beginsels van onze 
wetgeving zou indien bewezen is 
dat een aangeklaagde op een vraag 
van de rechter aantoonbaar gelogen 
heeft de bewijslast moeten omkeren.
Ik spreek alleen over vragen van de 
rechter, want het mag geen spelletje 
“go” worden. Iemand zal dan wel 
uitkijken om veel leugens te vertel-
len, omdat de consequenties zwaar 
zijn. Het geeft niet alleen een recht-
vaardiger uitspraak, daar de inte-
gere partij slechts eenmaal hoeft te 
bewijzen dat er gelogen is, maar het 
kan ook rechtsgangen voorkomen 
omdat er minder leugens verteld 
zullen worden. Mogelijk een thema 
om eens in breder verband te bekij-
ken? Kosten reductie, een eerlijkere 
en meer acceptabele rechtspraak.

Harry Sprengers, 
VVD-lid  ’s-Hertogenbosch 

Rechtspraak

Hoe de democratie leeft binnen de VVD blijkt wel uit de vele 
reacties die ik krijg op mijn columns. Veel lezers willen méér dan 
de liberale uitgangspunten en wat er allemaal mis is. Geen ob-

servaties van de veranderde wereld en het starre democratische systeem 
dat Nederland hanteert; zij willen meedenken, oplossingen. Wat dient te 
gebeuren?

Onze democratie werd ingericht door een groot liberaal denker. Hij 
hield rekening met de omstandigheden van zijn tijd en was tevens een 
visionair; zijn systeem heeft het daarom dan ook lang volgehouden. Een 
kleine tweehonderd jaar geleden stichtte mijn bedovergrootvader De 
Gelderlander, een protestkrant van katholiek Nijmegen, die in die tijd tot 
het astronomische aantal van elfduizend abonnees uitgroeide. Wel werd 
zo’n exemplaar door meerdere families gelezen. Bedenk: er waren nog 
geen radio en TV, er waren meer analfabeten dan burgers die lezen en 
schrijven konden. Katholieken hadden geen stemrecht en mochten geen 
overheidsfuncties bekleden. Thorbecke zorgde voor algemene leerplicht, 
stichtte de HBS, gaf de Katholieken stemrecht en schreef een grondwet 
die de democratische rechtstaat fundeerde. 
De Nederlandse monarchie, met ministe-
riële verantwoordelijkheid, de politici die 
voor de kiezers mochten beslissen, afi jn, 
u weet het wel. Toen prachtig en de tijd 
vooruit. Nu achterhaald, saai, vervelend en 
dodelijk voor een moderne democratische 
samenleving.
 De bevolking is in de tijd verheven en geëman-
cipeerd, heeft een eigen mening en wil dat daar naar wordt geluisterd. 
Zij wil op lokaal niveau een gekozen burgermeester en commissaris van 
politie, een gekozen rechter, een gekozen voorzitter van de Kamer van 
Koophandel en eventueel een gekozen commissaris van de Koningin. 
En centraal een gekozen minister-president, echt brede volkspartijen 
(geen één-onderwerp-partijen) waarop ze kunnen stemmen. Partijen die 
ministers leveren, welke bij wet verplicht zijn topambtenaren iedere 
regeerperiode te vervangen. Een bevolking die referenda wil. Kortom, ze 
wil haar democratisch recht uitoefenen, net zoals dat in Amerika of in 
Zwitserland gebeurt.
We hebben radio en televisie, telefoon en het internet. Door combinatie 
van deze communicatiemiddelen kunnen we via SMS, televoting en wat 
al niet meer onze wensen vliegensvlug kenbaar maken, onze stem laten 
horen, beslissen. Echter, in de politiek werkt nog veel op ‘Thorbeckiaan-
se’ wijze. Dat wreekt zich. Een geïsoleerde kliek maakt in Nederland de 
dienst uit. De politiek is dood. De burger heeft geen interesse meer, heeft 
het opgegeven. De bestuurders weten daadwerkelijk niet wat er leeft en 
als ze het een keer wel weten en het is ze onwelgevallig, dat schuiven ze 
onze mening gewoon opzij.
Laat de discussie in de VVD starten, immers, de vrijheid en de democra-
tie staan bij de liberalen hoog in het vaandel. Laten we bij de volgende 
verkiezingen ons concentreren op een veranderde constitutie en andere 
partijen uitnodigen zich bij dit denken aan te sluiten. Enkel en alleen 
met als doel een ruime meerderheid te krijgen die de noodzakelijke con-
stitutionele wijzigingen kunnen doorzetten. Geen partijpolitieke zaken 
bij die verkiezingen, slechts één thema: een andere democratische vorm, 
met een twee- of driepartijen stelsel, met de keuze van de leiders aan het 
volk van Nederland.
Hoe? Wel, de VVD heeft toch een wetenschappelijk instituut. Laat die 
maar eens met een voorstel komen.

Peter Langendam
ondernemer/publicist

Dé A-kwestie: 
ander democratisch bestel

COLUMN

Onlangs gaven de coali-
tiepartijen PvdA, CDA en 

ChristenUnie aan dat ouders hun 
werktijden moeten kunnen laten 
samenvallen met de schooltijden 
van de kinderen. Maar volgens de 
VVD-fractie is het omgekeerde ge-
wenst: onderwijsuren aanpassen 
aan werktijden, zoals in alle Euro-
pese landen, behalve dat achter-
lijke Nederland het geval is! Ouders 
met kinderen in de leeftijd tussen 4 
en 12 jaar zoeken in Nederland nog 
steeds naar de balans tussen werk 
en zorg, omdat de Nederlandse 
cultuur (als enige in Europa) is ge-
vormd naar deeltijdbanen in plaats 
van voltijdsbanen (voor met name 
vrouwen).

Waarom de onderwijstijden niet 
aanpassen aan de werktijden? Al-
leen in Nederland heerst deze 
achterlijke economische struc-
tuur/cultuur, waarschijnlijk een 
overblijfsel van onze calvinistische 
achtergrond. Met name vrouwen 
worden hoog opgeleid en belanden 
vervolgens vroeg of laat ongewild 
in een huishouding of hoogstens 
deeltijdbaan. Mocht een vrouw 5 
dagen werken dan wordt zij met-
een bestempeld als een ontaarde  
moeder, maar dan wel de enige van 
Europa! Alleen in de Nederlandse 
cultuur wordt aangenomen dat 
een ouder de beste opvoeder (cq. 
pedagoog) zou zijn. In landen zoals 
België gaat de basisschooljeugd van 
9 tot 18 uur naar de basischool en 
na 15 uur wordt er gesport, muziek 
gemaakt en zonodig bijles gegeven 
door vakdocenten! Het is allang 
niet meer zo dat de ouders deze 
taken op zich kunnen nemen; zij 
vragen om professionele krachten 
en willen daar ook voor betalen!

Karen Vasbinder-van Loon, 
raadslid VVD Leeuwarden

 
 

Onderwijs 
tijdens 
werktijden 
gewenst!

Sinds kort is de A12 over de gehele 
lengte “regenboogroute” geworden. 
Er zijn in totaal 1650 gekleurde 
ringen aan lichtmasten in de mid-
denberm geplakt. De verschillende 
kleuren duiden aan wat voor soort 
landschap de weg, en u als weg-
gebruiker doorsnijdt, wanneer het 
zicht hierop door een geluidsscherm 
wordt weggenomen. 
Er zijn vier kleuren gekozen die elk 
symbool staan voor een type land-
schap. Rood staat voor stad, licht-

A12: Regen-
boogroute

groen voor weide, donkergroen voor 
bos en paars voor wonen, werken en 
recreatie. De ministeries van Verkeer 
en Waterstaat, VROM en Landbouw 
Natuur en Voedselkwaliteit hebben 
de opdracht gegeven ... en het hele 
verhaal heeft 120.000 euro gekost.
Voor veel weggebruikers een brug te 
ver, getuige het grote aantal reacties 
in de krant en op de diverse internet-
fora. ‘Wat een kulverhaal zeg. Lekker 
interessant om te weten wat er ach-
ter een geluidsscherm te zien is, ga 
je daar veiliger door rijden of zo?’ en 
‘Dit geld had wel op een betere ma-
nier besteed kunnen worden. Typisch 
iets wat uitgedacht is van achter een 
bureau zonder enige vorm van reali-
teitszin.’

            Twee-of 
driepartijen-
stelsel?

13OPINIE
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Van verminderen naar verbeteren
Van consuminderen worden we armer (belasting op vliegen, auto’s, energie, verpakking, transport; minder banen, bureaucratie, enz.). 
Van produbeteren – problemen oplossen aan de bron – wordt iedereen veel beter (schone motoren, andere grondstoffen, slimmere processen, 
geothermie, zonne-energie; meer banen, innovatie, ondernemerszin, enz.).    

DENKTANK - Zaterdag 4 oktober a.s. 
vindt in Theater Hotel De Oranjerie 
te Roermond een Woonsymposium 
plaats, waarin de voorspelde bevol-
kingskrimp in Limburg centraal zal 
staan. Een van de vragen die aan de 
orde komt is hoe met deze bevolkings-
ontwikkeling rekening te houden op 
het terrein van de woningmarkt (wo-
ningbouw, woningafbraak, etc.). Daar-
naast zal aandacht worden geschonken 
aan aanverwante onderwerpen, zoals 
de arbeidsmarkt, economie en infra-
structuur. Doel van de bijeenkomst is 
het informeren van VVD-bestuurders 
en geïnteresseerde leden omtrent dit 
vraagstuk. De bedoeling is uiteindelijk 
te komen tot een gemeenschappelijk 
VVD-standpunt met betrekking tot 
deze bevolkingsontwikkeling en hoe 
hiermee dient te worden omgegaan. 
Gedurende de dag zullen verschillende 
ter zake deskundige gastsprekers op-

treden. Brigitte van der Burg, Tweede 
Kamerlid voor de VVD met als porte-
feuille wonen, zal naast de vele deskun-
digen te gast zijn, evenals Toine Man-
ders, Europarlementslid voor de VVD. 
Indien u aan deze bijeenkomst wenst 
deel te nemen is aanmelding vereist. 
De kosten die aan deze dag zijn ver-
bonden bedragen € 10,-, i.v.m. lunch. 
Aanmelding is mogelijk door het 
sturen van een e-mail met naam, 
woonplaats en telefoonnummer aan: 
organiseertank@live.nl. Het bedrag 
van € 10,- kunt u overmaken op bank-
rekeningnummer 125573200, t.n.v. 
Michael Mooren te Roermond, o.v.v. 
Woonsymposium. Overmaken kan 
tot woensdag 1 oktober 2008. Wij ver-
wachten u in groten getale te mogen 
begroeten op deze dag.

Woonsymposium 
Roermond
Hoe rekening te houden met bevolkingsontwikkeling? 

Onzekerheid is Onzekerheid is 
dood in de potdood in de pot
MENSEN BINDEN - In de nota Dichtbij 
betere zorg  wordt aangegeven dat 
de bereikbaarheid en kleinschalige 
persoonsgerichte zorg in Nederland 
onder druk staan, dat de kwaliteit 
van de zorg onder de maat is, en dat 
de patiënt meer waar voor zijn geld 
moet krijgen. Om dit te bereiken 
moeten er snel maatregelen geno-
men worden. Zo wil de VVD dat de 
indicatiestelling voor de AWBZ komt 
te vervallen. Schippers:”De indicatie-
stelling is een nodeloos ingewikkeld 
en ondoorzichtig systeem. De arts 
moet degene zijn die bepaalt wie er 
in aanmerking voor de AWBZ komt”. 
Het Persoongebonden Budget (PGB) 
moet blijven bestaan. Dit PGB staat 
momenteel ter discussie. Schippers: 
“Mensen moeten zelf kunnen kie-
zen hoe ze hun zorg willen regelen. 
Als zij niet tevreden zijn met een 
bepaalde begeleider, dan moeten ze 
kunnen overstappen. Instellingen 
zullen harder hun best moeten doen 
om de mensen aan zich te binden, 
wat maakt dat de kwaliteit van zorg 
verbetert.” 
De zorgnota schetst een toekomst-
beeld over hoe de zorg in 2020 in 
Nederland moet functioneren. Dit 
globale beeld moet richting geven 
aan de besluiten die vandaag worden 
genomen. Het bieden van perspectief 
aan de sector is cruciaal, omdat da-
gelijks beslissingen worden genomen 
over investeringen, welke mogelijkhe-
den worden benut, etc. Onzekerheid 
is dood in de pot. De overheid geeft 
momenteel te weinig zekerheid. Hel-

VVD wil betere bereikbaarheid zorg

VVD GroenRechts - winst voor iedereen
INNOVATIEKRACHT - Het klimaatpro-
bleem is een van de grootste zorgen 
van de Nederlander. In opiniepeilin-
gen zegt 90 procent van de mensen 
met het milieu bezig te zijn, door on-
der meer afval te scheiden, de kraan 
niet te laten lopen tijdens het tan-
denpoetsen en de thermostaat een 
graadje lager te zetten. Echter, met 
al die kleine maatregelen redt je het 
milieu niet, meent Mark Rutte. Hij 
heeft zich onder meer laten inspire-
ren door Arnold Schwarzenegger, de 
Amerikaanse gouverneur van Califor-
nië, en door de Britse conservatieve 
leider David Cameron. Deze twee heb-
ben milieubeleid populair gemaakt. 
Schwarzenegger dwingt de auto-indu-
strie schonere auto’s te produceren. 
Hij pakt Amerikanen hun terreinwa-
gen niet af, maar zorgt ervoor dat de 
Hummer groener wordt. Ook de VVD 
vindt dat auto’s wel wat schoner kun-
nen. David Cameron zoekt het wel 
vooral in de kleine dingen. Zo heeft 

hij op het dak van zijn huis een wind-
molen geplaatst. Hij probeert groen 
leven een status mee te geven, en met 
succes. Dat spreekt Rutte aan. Ook 
de grotere oplossingen van Cameron 
voor het klimaat verdienen navol-

ging. Zo heeft de Brit een denktank 
in het leven geroepen die van Groot-
Brittannië een betere plaats moet 
maken zonder de economische groei 
te beperken. Cameron wil wettelijk 
verplichte reductiedoelstellingen van 

Edith Schippers: “Specialist naar de patient toe en niet anders om”.

derheid is snel geboden. De VVD-frac-
tie geeft met deze nota helderheid 
over het toekomstperspectief dat zij 
wil geven aan de sector, de mensen 
die erin werken en ervan afhankelijk 
zijn. 
In de nota Dichtbij betere zorg  wordt 
onder meer gepleit voor verkleining 
van het verplichte basispakket, zodat 
er meer te kiezen valt voor de bur-
gers. Verder wil de VVD afschaffi ng 
van de bestaande zorgkantoren en de 

bureaucratie van indicatiestelling. 
Het beroep van wijkverpleegkundige 
moet in ere worden hersteld. Ook wil 
de VVD dat mensen geen Tom-Tom 
nodig hebben om een ziekenhuis te 
vinden. Er is helemaal niks mis met 
het kleine regionale ziekenhuis in de 
buurt. Zo’n ziekenhuis moet dan net 
als de grote ziekenhuizen ook specia-
listische hulp kunnen geven. Wat de 
VVD betreft komt de specialist naar 
de patiënt toe, en niet anders om.

www.organiseertank.eu

De ‘groenrechts’-aankondiging van Mark 
Rutte deed veel stof opwaaien in de me-
dia. Mark daarover in zijn weblog: “Als 
je het woord ‘groen’ in de mond neemt 
ben je ineens links. Wat een bekrompen 
manier van naar de wereld kijken. Ik ben 
geen Al Gore-aanhanger. Geen doem-
denker, maar een optimist. Wat ik wel 
zie, is dat er miljaren mensen in Azië en 
andere werelddelen zich ontwikkelen en 
binnen afzienbare tijd net als wij willen 
gaan autorijden en vliegen. De ener-
gievoorraden worden daardoor steeds 
belangrijker en ik heb geen behoefte 
afhankelijk te zijn van Poetin of een 
Iraanse ayatollah. De linkse oplossingen 
van strooien met belastingverhogingen 
in Nederland helpen niets tegen de kern 
van het probleem. Zeker niet als links 
nog steeds kiest voor kolencentrales, 
maar kernenergie tot taboe verklaart. 
Waar links kiest voor consuminderen ge-
loof ik dat economische groei en milieu 
heel goed samen gaan. Sterker, Neder-
land kan met technologische innovatie 
gericht op het milieu zelfs een ijzersterk 
exportproduct in handen krijgen.”

jaar tot jaar vastleggen. En er moet 
een onafhankelijk controleorgaan 
komen om de klimaatprestaties te 
controleren. Rutte wil ook niet terug-
deinzen voor harde milieueisen waar-
aan de industrie moet voldoen, ‘maar 
met een Europese en nog liever een 
mondiale aanpak. Eerst gaat het om 
vrijwillige inzet van het bedrijfsle-
ven. British Telecom is daar een mooi 
voorbeeld van. Topman Verwaayen, 
die in 2006 meeschreef aan het VVD-
verkiezingsprogramma, heeft het te-
lecommunicatiebedrijf veel energie 
bespaard en dat maakt nu bijna ge-
heel gebruik van duurzame energie. 
Niet uit liefdadigheid, maar omdat 
groene stroom commercieel interes-
sant is. Door energie te steken in de 
innovatieve kracht van mensen en 
bedrijfsleven bereik je meer dan met 
allerlei betuttelende en beperkende 
maatregelen. Dat is onze groenrecht-
se route, waarover we later dit jaar 
meer bekend zullen maken.’ 
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Don Bijl is per 1 juni herbenoemd 
als burgemeester van W ijdeme-
ren.
 

Jozias van Aartsen is benoemd 
tot voorzitter van de Raad van 
Toezicht van N icis Institute . Deze 
organisatie richt zich op het ver-
sterken van de sociale en econo-
m ische kracht van steden door 
de combinatie van w etenschap-
pe lijk onderzoek, kennisde ling en 
ople iding.
 

Ciska Scheidel is per 1 juni 2008 
begonnen als afde lingshoofd Ge-
bieden, Crisis en Orde bij de di-
rectie ve ilighe id van de gemeen-
te Rotterdam .
 
Piet van Adrichem legt per 1 juli 
2008 zijn functie als w ethouder 
in Pijnacker-Nootdorp neer. Ben 
de Vries volgt hem op.
 

Henk den Duijn, burgemees-
ter van de gemeente Moerdijk, 
maakt per 1 juli 2008 gebruik van 
de FPU-rege ling.
 

Helmi Huijbregts-Schiedon 
heeft aangekondigd per 1 maart 
2009 te stoppen als burgemees-
ter van Oosterhout.

Willem Reijnierse van Koren-
dijk van de gemeente Hoeksche 
Waard beraadt zich nog op zijn 
positie naar aanle iding van een 
kritisch rapport van de regionale 
rekenkamercomm issie over de 
RAD-affaire .
W ethouder Korendijk is secreta-
ris van de Regionale Afvalstoffen 
D ienst (RAD).
 

In de gemeente Westland is 
Frank Rijneveen overgestapt 
van oppositiepartij VVD naar coa-
litiepartij GemeenteBe lang W est-
land (GB W). VVD-fractievoorzit-
ster Van Staalduinen sprak in een 
verklaring over zete lroof en vond 
de overstap uiterst merkwaardig.
 
W ethouder Jan Heybroek van 
B laricum legt per 1 september 
zijn functie neer. Heybroek was 
sinds 1982 actief in de lokale po-
litiek en sinds 2004 w ethouder.
 
Fractie lid Bert Jansen is uit de 
VVD-gemeenteraadsfractie van 
Zutphen gestapt. Jansen blijft 
lid van de gemeenteraad en gaat 
verder onder naam ‘Fractie Bert 
Jansen’.
 

Thijn de Ruijter stapt uit de ge-
meenteraad van Zee wolde . Na 
zes jaar stopt De Ruijter op 1 
augustus met zijn w erk als raads-
lid.
A ls opvolger wordt Joke van Es 
op 25 september beëdigd.
 
Frank van Zuilen wordt de 
nieuw e burgemeester van de ge-
meente Tynaarlo. Van Zuilen is nu 
nog w ethouder in de gemeente 
Ede en zal vermoede lijk medio 
september worden ge ïnstalleerd 
als burgemeester.

VVD-fractievoorzitter Chris van 
de Bos van de gemeente W in-
tersw ijk stopt per september als 
lid van de gemeenteraad. Bos 
vindt dat hij niet meer naar beho-
ren kan functioneren in een ve ld 
waar steeds meer op de man 
wordt gespee ld.  

Na negen maanden ziekteverlof 
is Selma Koegler teruggekeerd 
als w ethouder in de gemeente 
Ve ldhoven. H iermee doet Jan 
Dierckx een stap terug. 

Mevrouw Leemhuis-Stout is 
per 1 augustus voorzitter van 
Cedris. H iervoor was mevrouw 
Leemhuis-Stout verbonden aan 
de NVZ (Nederlandse Vereniging 
van Ziekenhuizen) als voorzitter.

Gijs de Vries wordt per 1 oktober 
benoemd tot college lid van de A l-
gemene Rekenkamer. De Vries 
was eerder staatssecretaris van 
B innenlandse Zaken en coördina-
tor terrorisme bestrijding van de 
Europese Unie . Op dit moment 
is hij w erkzaam voor het instituut 
C lingedae l.

In de gemeente Tynaarloo is 
Frank van Zuilen door de raad 
voorgedragen als burgemeester.  
Op dit moment is Van Zuilen nog 
w ethouder in de gemeente Ede . 

Loek Hermans is benoemd tot 
nieuw e voorzitter van hulporgani-
satie Care Nederland.

Bruno Bruins is per 1 september 
2008 benoemd tot lid van de raad 
van bestuur van Connexxion Hol-
ding. H ij wordt chief customer 
re lations offi cer. Bruins is sinds 
vorig jaar w erkzaam als Randstad 
Gezant.

Henk Roijers, sinds 2004 
waarnemend burgemeester 
van Waddinxveen, maakt van-
af begin 2009 gebruik van de 
vervroegde pensioenrege ling 
(FPU). Tot 2004 was hij ruim tien 
jaar w ethouder/loco-burgemees-
ter van de gemeente Vlaardin-
gen. 

Ed Nijpels is voorzitter ge wor-
den van het Bosschap. H ij volgt 
A. Jorritsma-Lebbink op, die 
heeft aangegeven niet voor her-
benoem ing in aanmerking te w il-
len komen.
 

Ivo Opstelten is benoemd tot 
lid van de Raad van Toezicht van 
de Universite it Utrecht. H ij volgt 
hiermee E.H.T.M. Nijpels op die 
in dit najaar afsche id neemt van-
w ege het bere iken van de maxi-
male benoem ingsterm ijn.

BENOEMINGE

ZUSTERPARTIJEN - VVD Internationaal 
onderhoudt al jaren goede contacten 
met haar liberale zusterpartijen op 
de Balkan. Zo wordt in Kroatië wordt 
succesvol samengewerkt met de Kro-
atische Volkspartij HNS, een goed ge-
organiseerde liberale partij die, net 
zoals de VVD, lid is van de Europese 
Liberale partij ELDR. De HNS heeft 
nu het initiatief genomen om ook de 
samenwerking met liberale partijen 
in de Balkan te versterken. De VVD 
ondersteunt dit initiatief.

VVD Internationaal voert al jaren 
samenwerkingsprojecten uit met 
zusterpartijen in Oost-Europa in het 
kader van het MATRA-programma 
van het ministerie van Buitenlandse 
Zaken. Het programma is begin jaren 
’90, na de val van de muur, in het le-
ven geroepen om bij te dragen aan de 

Ghanese vrouwen getraind 
voor de parlementsverkiezingen
GEDREVEN - Tijdens een werkbezoek 
aan Ghana op verzoek van het Neder-
landse Instituut voor Meerpartijen 
Democratie (NIMD) hebben de Twee-
de Kamerleden Brigitte van der Burg 
(VVD) en Anita de Horde (GroenLinks) 
een groep vrouwelijke kandidaat-Ka-
merleden getraind voor de Ghanese 
parlementsverkiezingen eind 2008. 
De bedoeling was dat - onder meer 
door deze training - hun vaardighe-
den en kennis worden vergroot, zo-
dat ze meer kans hebben om tot par-
lementslid verkozen te worden. Dat 
is ook wel nodig, want in Ghana is 
slechts 11 procent van de parlementa-
riërs vrouw, terwijl dit in Sub-Sahara 
Afrika circa 18 procent is. Het goede 
nieuws is dat het aandeel van vrou-
wen wel langzaam toeneemt.
De groep bestond uit zo’n 20 vrou-
wen van verschillende politieke par-
tijen. Ze verschilden stevig in niveau 
en achtergrond. Sommigen konden 
zich lastig in het Engels uitdrukken 
(zeker in geschrift) en anderen heel 
goed. Enkelen zijn moslim, anderen 
zijn christen. Door middel van pre-
sentaties werden de vrouwen geïn-
formeerd en vervolgens getraind. Zo 
moesten zij hun motivatie om zich 
kandidaat te stellen opschrijven en 
naar voren brengen. Daarnaast moes-
ten zij een slogan voor hun campagne 
bedenken, opschrijven en presente-
ren en een politiek profi el opstellen, 
waarvan het de bedoeling is om deze 
in een aantal nationale kranten te 
publiceren. Er werd hard gewerkt en 
suggesties en commentaar door de di-
verse trainers van Ghanese en Neder-
landse huize werden goed verwerkt. 
Al met al waren de deelnemers van 
negen uur ‘s ochtends tot half zeven 
‘s avonds in touw. Ze waren enorm 
gemotiveerd en gedreven. Enorm in-
spirerend om te zien wat een wil deze 
vrouwen hebben om te werken aan 
een beter Ghana en een betere positie 
van vrouwen.
Wist u dat uit een recent rapport van 

het Europees parlement naar voren is 
gekomen dat in ontwikkelingslanden 
de vrouwen tweederde deel van al het 
werk opknappen, terwijl zij slechts 
vijf procent van het inkomen verdie-
nen? 
Een belangrijk onderdeel van de trai-
ning richtte zich op fondsenwerving. 
Dat is in Ghana een absolute must en 
voor vrouwen is het extra moeilijk om 
aan fi nanciering te komen. In Ghana 

Regionale samenwerking Regionale samenwerking 
liberalen op de Balkanliberalen op de Balkan

democratisering in de voormalig com-
munistische landen. Mede door de 
kleinschaligheid van de projecten die 
in samenwerking met ideologische 
zusterpartijen worden uitgevoerd, is 
het programma succesvol en heeft de 
VVD uitstekende relaties met zuster-
partijen in het oosten van Europa.

Tussen 19 en 21 september zal HNS 
een conferentie organiseren waar 
alle liberale partijen uit de Balkanre-
gio aan deel zullen nemen, waaron-
der de LDP uit Servië, de LDP uit Ma-
cedonië en de regeringspartijen PNL 
uit Roemenie en MRF uit Bulgarije. 
Dit initiatief sluit goed aan bij een 
van de doelstellingen van VVD In-
ternationaal; het samenbrengen van 
de verschillende liberale partijen in 
de Balkanregio. De liberale partijen 
in deze regio hebben een duidelijke 

Felicitatie!
A l meer dan 25 jaar verschijnen 
de uitingen van plaatse lijk liberale 
trouw in de N ieuwsbrief van de af-
de ling Zw ijndrecht/Heerjansdam . 
Een fe licitatie meer dan waard als 
w e de besche iden omvang van 
deze afde ling erbij betrekken. Se-
cretaris Krijn den Bouw, zijn me-
debestuursleden en de fractie zijn 
met e lan bezig hun afde ling nog 
duide lijker op de kaart te zetten.   

en gelijkgestemde toekomstvisie die 
zich richt op de Europese Unie en 
haar normen en waarden nastreeft. 
Via dit netwerk pogen zij deze stand-
punten extra kracht bij te zetten.
Om het belang dat VVD Internatio-
naal hecht aan het samenkomen van 
de verschillende liberale partijen te 
tonen, zal oud-partijvoorzitter en 
oud-bestuurslid en penningmeester 
van de ELDR, Bas Eenhoorn, namens 
VVD Internationaal deelnemen aan 
dit congres.

Meer informatie over MATRA, het 
meerjarenplan of de Balkanre-
gio kunt u krijgen bij Willem van 
Haersma Buma, medewerker VVD 
Internationaal.

bestaat geen systeem van publieke 
fi nanciering van politieke partijen, 
waardoor kandidaten een bepaalde 
contributie moeten betalen aan hun 
partij om zich als kandidaat te mo-
gen inschrijven. Ook moeten ze hun 
eigen campagne organiseren en be-
talen! 

 

w.vanhaersmabuma@vvd.nl

www.brigittevanderburg.nl
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Mark Rutte

Op het stembiljet bij de ledenraad-
pleging lijsttrekker EP 2009, die alle 
leden per post hebben ontvangen, 
staat per abuis een verkeerde da-
tum. Het ingevulde stembiljet moet 
niet 24 september, maar uiterlijk 8 

oktober binnen zijn. In de brief en 
het kandidatenboekje staat wel de 
juiste datum vermeld. 
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De onbelaste vergoeding die 
werknemers krijgen voor zakelijk 
verkeer met de eigen auto moet 
omhoog. Sinds 2006 bedraagt 
de onbelaste vergoeding van 
variabele autokosten 19 cent per 
kilometer. Autorijden is inmiddels 
duurder geworden. Het zou dus 
rechtvaardig en redelijk zijn als de 
kosten van zakelijke kilometers 
met de eigen auto in hun geheel 
aan de werknemer worden 
vergoed. 

De VVD is voorstander van een 
krachtige, kleine overheid. Hoge 
en oneerlijke belastingen horen 
hier niet bij. Mensen weten zelf 
het best hoe hun geld uitgege-
ven moet worden. Daarom pleit 
partijleider Mark Rutte voor het 
verlagen van de overdrachtsbe-
lasting en een halvering van de 
sterftaks.

De VVD wil niets weten van 
de uitgelekte plannen van het 
kabinet, werkgevers en werkne-
mers om het ontslagrecht aan 
te pakken. De VVD is een groot 
voorstander van de versoepeling 
van het ontslagrecht, maar de 
uitgelekte plannen zetten geen 
zoden aan de dijk. De plannen 
hebben namelijk niets te maken 
met de kern van het probleem: 
het versoepelen van het ontslag-
recht ten gunste van het talent 
dat nu aan de kant staat.

De VVD wil dat de overheid 20 
miljoen euro investeert in een 
garantiefonds voor sportevene-
menten. Om meer grootschalige 
sportevenementen zoals EK’s en 
WK’s naar Nederland te halen is 
een garantiefonds nodig dat sub-
sidies en garanties afgeeft voor 
de organisatie en het binnen-
halen van dergelijke grootschalige 
sportevenementen.

3

POLITIEK
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 ´s We-
relds grootste evenement 
voor actieve plussers heeft zijn 
naam opnieuw waargemaakt. 
Van 17 t/m 21 september jl. 
werd de 50+Beurs voor de 
16e keer georganiseerd in de 
Jaarbeurs Utrecht. En ook deze 
keer viel over belangstelling 
niet te klagen. Naast veel be-
zoekers vielen er ook veel po-
sitieve reacties te noteren over 
het optreden van Mark Rutte 
bij de Algemene Politieke Be-
schouwingen. Zo bleek er grote 
onvrede over het kabinet te le-
ven. Veel bezoekers hopen dat 
vooral de PvdA snel de coalitie 
verlaat en dat de VVD weer kan 
regeren. Mark Rutte was op de 
vrijdagmiddag aanwezig. 
Verder bezochten Tweede Ka-
merfractieleden Brigitte van 

de Burg, Helma Nepperus (zon-
dag) en Anouchka van Miltenburg 
(vrijdag en zaterdag) de beurs.  
Tijdens de beurs konden diverse 
politieke partijen zich manifeste-
ren op het Politiek Plein. Daar was 
het een drukte van belang. Da-
gelijks vonden er debatten plaats 
met afgevaardigden van politieke 
partijen, seniorenorganisaties en 
vakbonden. 
Er werd onder meer gediscussi-
eerd over het VVD-plan op het ter-
rein van ontwikkelingssamenwer-
king. Anouchka van Miltenburg 
voelde zich tijdens het zorgdebat 
als een vis in het water. Mark 
Rutte werd ook zeer enthousiast 
begroet door aanwezigen. Er wa-
ren onderwerpen genoeg voor de 
VVD om zich duidelijk te profileren 
als dé partij voor de bezoekers van 
de 50+-Beurs. 
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EUROPA

Toine Manders
• Interne markt en consumentenbe-

scherming
• Industrie, onderzoek en energie
• Juridische zaken 

www.toinemanders.nl

Jeanine Hennis-Plasschaert
• Transport
• Burgerlijke vrijheden, justitie en 

binnenlandse zaken
• Turkije, Rusland, Zuid-Oost 
   Europa 
www.jeanineineuropa.nl

Jules Maaten (fractieleider)
• Milieu, volksgezondheid en voed-

selveiligheid
• Economische en monetaire zaken
• Constitutionele zaken

www.julesmaaten.eu/

Jan Mulder
•Vice-voorzitter commissie 

Begroting
• Landbouw
• Begrotingscontrole
• Visserij 
http://janmulder.vvd.nl/
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De VVD is blij dat de 
Tweede Kamer het initiatief om 
fysiek en mentaal geweld tegen 
bijvoorbeeld ambulanceperso-
neel, buschauffeurs en politie-
agenten via snelrecht aan te pak-
ken, breed heeft ondersteund. 
Tijdens de Algemene Politieke 
Beschouwingen op 18 septem-
ber jl. werd een motie van de 
VVD aangenomen die premier 
Balkenende tot spoed maant in 
de aanpak van deze raddraaiers.
Dit naar aanleiding van verschil-
lende geweldsincidenten zoals 
de recente bedreigingen van am-
bulancepersoneel in Amsterdam 
en de busdienst in Gouda die 
door geweldsincidenten tijdelijk 
was opgeheven.
Fractievoorzitter Mark Rutte: “De 
reljongeren die vorig jaar met 

Oud en Nieuw zijn opgepakt, 
zijn nog steeds niet berecht. Dat 
moet veranderen. En niet met 
nog meer brieven en rapporten 
van onze Papieren Premier, er 
moet nu echt snel iets gebeu-
ren.”

De VVD wil dat de geweldplegers 
na hun delict direct van straat 
worden gehaald en daar pas 
weer terugkeren nadat zij berecht 
zijn en hun straf hebben uitge-
zeten. Rutte: “Het is goed dat 
het overgrote merendeel van de 
Kamer het met de VVD eens is 
dat dit probleem nu snel en door-
tastend moet worden aangepakt. 
Ik ben blij dat Balkenende door 
dit VVD-voorstel nu met spoed 
aan de gang gaat om de buurten 
in Nederland veiliger te maken.”

Vorig jaar diende 
VVD-woordvoerder Paul de Krom 
bij de begrotingsbehandeling Ver-
keer en Waterstaat voorstellen in 
om enkele regionale knelpunten 
(waaronder de N18 en de N57) 
aan te pakken. Hoewel de coali-
tie toen tegen stemde, is de VVD 
verheugd dat de coalitiepartijen 
alsnog een deel van de voorstel-
len van de VVD overneemt en 
geld vrijmaakt voor de N18 en 

de N57. De VVD ondersteunt dit 
natuurlijk van harte! “Eindelijk 
wordt een begin gemaakt met 
de aanpak van deze regionale 
knelpunten die niet alleen vanuit 
het bevorderen van mobiliteit 
van groot belang zijn, maar ook 
vanuit het oogpunt van verkeers-
veiligheid”, aldus Paul de Krom 
tijdens de Algemene Politieke 
Beschouwingen.

 
VVD-Tweede 

Kamerlid Fred Teeven heeft geen 
enkel begrip voor Marokkanen in 
Nederland die zich laten beïn-
vloeden door de overheid van 
hun vaderland. “Ze hebben twee 
paspoorten. Als ze denken dat 
hun toekomst in Marokko ligt, 
dan moeten ze zo snel mogelijk 
ophoepelen.”
Teeven reageerde op de discus-

sie die is ontstaan nadat duidelijk 
werd dat een agent van de politie 
in Rotterdam voor Marokko 
heeft gespioneerd. De man is 
inmiddels ontslagen. De VVD wil 
weten waarom het Openbaar 
Ministerie (OM) pas in actie is 
gekomen nadat de zaak in de pu-
bliciteit kwam. In eerste instantie 
besloot het OM niet tot vervol-
ging over te gaan.
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▲

▲ Maarten Smit hield zich in Brussel vier 
jaar lang bezig met Europese financiën 
en de controle op de begroting. Sinds 
september is hij werkzaam op het 
Ministerie van Financiën, waar hij zich 
bezighoudt met de Europese subsidies 
en de verantwoording op de besteding 
daarvan. Hij heeft nog geen concrete 
ambities om de actieve politiek in te 

gaan, maar neemt wel deel aan de Top-
kadercursus. ‘Ik wil de ‘nestgeur’ van 
de partij goed opsnuiven. Binnen de 
VVD bestaat op verschillende niveaus 
veel kennis en enthousiasme. Allemaal 
mensen die het liberalisme een warm 
hart toedragen en die zich willen beijve-
ren voor het welzijn van de partij. Daar 
hóór ik gewoon bij.’
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Wilt u iets kwijt over de VVD, de politiek in het algemeen of aanverwante zaken? Uw brief 
kunt u mailen naar liber2008@vvd.nl of per post sturen naar algemeen secretariaat VVD, 
t.a.v. redactie Liber, postbus 30836, 2585 GV Den Haag. 

• De redactie bepaalt, zonder opgaaf van redenen, of  een brief wordt geplaatst of niet. Cor-
respondentie hierover is niet mogelijk. 

• De redactie behoudt zich het recht voor bijdragen aan deze rubriek in te korten. Een brief 
mag uit maximaal 175 woorden bestaan. 

• Reacties zonder huisadres en inzendingen onder pseudoniem worden niet geplaatst. 
• Het is toegestaan om te reageren op een eerder ingezonden brief. De redactie bepaalt 

echter wanneer een discussie is gesloten. 
• Afzenders verlenen toestemming voor openbaarmaking.
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De VVD-Rotterdam is verheugd over 
het feit dat de eerste zandkorrels op 
het Maasvlaktestrand worden ge-
spoten. Hiermee zijn de activiteiten 
rond de ontwikkeling van de Twee-
de Maasvlakte van start gegaan. Op 
1 september jl. is het havenbedrijf 
begonnen met het uitdiepen van 
Maasvlakte 1 en het opspuiten van 
dat zand op de plek waar Maasvlak-
te 2 komt. Het opgebaggerde zand 
zou toch al, met vergunning, op het 

Maasvlaktestrand worden opgespo-
ten. Ook al is het niet de officiële 
start van de aanleg van de Tweede 
Maasvlakte, de VVD is blij dat er be-
gonnen is. De voorbereidingen voor 
Maasvlakte 2 duren al decennia en 
nu resten er nog een paar procedu-
res die al in de afrondende fase zijn. 
De VVD heeft hier alle vertrouwen in 
en kan niet wachten tot het moment 
dat de aanleg echt officieel van start 
kan gaan.
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In verband met het persoonlijk stemrecht is aanmelding verplicht. Het elektronische aanmeldingsformulier treft 
u op www.vvd.nl/av. Per lid a.u.b. één formulier gebruiken; extra formulieren kunt u aanvragen bij het algemeen 

secretariaat tel. 070 - 361 30 61. 

Ondergetekende meldt zich aan voor de algemene vergadering:
Graag in blokletters invullen

Naam   m/v*    Adres 

Postcode       Plaats 

Telefoon       E-mail 

Indien u VVD-lid bent en persoonlijk stemrecht hebt (zie de spelregels AV, artikel 1.1), ontvangt u in de week van 
de algemene vergadering uw congresbescheiden (inclusief stempas) op dit adres.

De agenda verschijnt op 5 september 2008 en de leeswijzer op 31oktober 2008. U kunt deze downloaden van de 
VVD-website (www.vvd.nl/av). Indien u (één van) deze per post wilt ontvangen, kunt u dat hieronder aankruisen.

Als extra service wil ik per post ontvangen:    Ik machtig de VVD eenmalig 
  de papieren agenda     het totaalbedrag 
 de papieren leeswijzer     af te schrijven van:

        Bank-/gironr*: 

Ik reserveer het volgende:   
__ x lunch op 15 november à  15,00** =    T.n.v.:   
   TOTAALBEDRAG =    Datum: 
     
Ik maak op zaterdag 15 november gebruik van de gratis professionele Handtekening: 
kinderopvang voor __ (aantal) kind(eren) in de leeftijd 0 – 12   

Let op! 
Dit formulier dient uiterlijk 31 oktober 2008 12.00 uur door de VVD ontvangen te zijn. 
U kunt het formulier:

 Faxen naar: 070 - 360 82 76 
 Per post sturen aan: VVD algemeen secretariaat, postbus 30836, 2500 GV  Den Haag 

 
Wij attenderen u erop dat bij annulering ná 31 oktober 2008 12.00 uur van bovenstaande reserveringen de vol-
ledige kosten in rekening worden gebracht (zie de spelregels AV, artikel 5.22). 

1. Voor deze algemene vergadering geldt het persoonlijk 
stemrecht voor alle leden van de VVD. Dit recht gaat in op 
de eerste peildatum na aanvang van het lidmaatschap. De 
peildatum is 1 juli 2008.

2. Vooraanmelden kan tot 31 oktober 2008 12.00 uur; 
aanmelden tot 7 november 2008 12.00 uur, of anders ter 
vergadering. In de laatste twee gevallen gelden onder-
staande beperkingen.

3. Na 31 oktober 2008 12.00 uur kan geen gebruik meer 
worden gemaakt van vooraanmelding of van bijkomende 
faciliteiten. U kunt zich aanmelden tot  
7 november 2008 12.00 uur of ter vergadering op 15 no-
vember 2008, waarbij de beperking van het aantal mensen 
dat ter plekke nog kan worden toegelaten afhankelijk is 
van de grootte van de zaal of zalen en van de beschikbare 
stemfaciliteiten.

4. Leden van de VVD dienen zich vooraf via de VVD-website 
(www.vvd.nl/av) of schriftelijk door middel van het aanmel-
dingsformulier (Liber nummer 6) aan te melden. Telefoni-
sche aanmeldingen kunnen niet worden aangenomen.

5. De algemene vergadering is openbaar. Alleen leden van 
de VVD hebben stemrecht. In de agenda is aangegeven 
wanneer het stemvenster plaatsvindt. Overigens kunnen 
alle leden altijd aan de discussies deelnemen.

6. Zonder aanmelding (vooraf of ter plaatse) worden geen 
stempassen afgegeven. Er zijn geen uitzonderingen op 
deze regel. 

7. Individuele leden die zich voor vrijdag 31oktober 2008 
12.00 uur hebben aangemeld, hebben gegarandeerd 
toegang tot de algemene vergadering en hebben het recht 
hun stemrecht uit te oefenen in de vergadering. 

8. Deze leden ontvangen de congresbescheiden (inclusief de 
stempas) per post in de week van de algemene vergade-
ring. Is dit niet het geval dan wordt u verzocht contact op 
te nemen met het algemeen secretariaat.

9. Als extra service kunnen deze leden zich kosteloos de 

agenda en leeswijzer via de post laten toezenden.
10. Op zaterdag 15 november 2008 bieden wij gratis professi-

onele kinderopvang voor kinderen van 0 tot 12 jaar. Indien 
u hiervan gebruik wilt maken, dient u het aantal kinderen 
aan te geven op het aanmeldingsformulier. Indien u na 
aanmelding bij nader inzien geen gebruik wilt maken van 
de kinderopvang, wordt u verzocht dit tijdig door te geven 
aan het algemeen secretariaat. 

11. Individuele personen die zich eerst ter vergadering mel-
den, dienen zich te kunnen identificeren. Vervolgens wordt 
vastgesteld of de persoon lid is van de VVD en moet een 
aantal gegevens worden geregistreerd.

12. Voor de aanmelding dient de persoon zich te kunnen 
legitimeren met een identiteitsbewijs met foto. 

13. Deze categorie leden wordt in overeenstemming met 
het huishoudelijk reglement slechts toegelaten zolang 
de capaciteit van de zaal en de beschikbaarheid van het 
stemsysteem dat toelaten.  

14. Alle leden ontvangen een in te vullen machtigingskaart 
in Liber nummer 7, die ongeveer een week voor de 
algemene vergadering verschijnt.

15. Indien Liber niet tijdig is ontvangen, kunnen leden een 
machtigingskaart opvragen bij het algemeen secretariaat.

16. Deze originele machtigingskaart kan worden afgegeven 
als volmacht aan een ander stemgerechtigd lid.

17. Een stemgerechtigd lid mag maximaal twee volmachten 
accepteren van andere leden. Dit kan alleen maar op de in 
het volgende punt aangegeven wijze.

18. Een volmacht kan worden afgegeven door de originele 
machtigingskaart in te vullen, te ondertekenen en fysiek 
mee te geven aan een ander stemgerechtigd lid. Er kan 
slechts één volmacht worden verstrekt. De volmachtver-
krijger meldt zich ter vergadering aan de balie en ontvangt 
op het tonen van de volledig ingevulde volmacht een 
stempas.

19. Een volmacht wordt ingetrokken door vóór afgifte van 
de stempas aan de balie de afgegeven machtigingskaart 
terug te krijgen van de volmachtverkrijger.

20. Het is mogelijk om via het aanmeldingsformulier aan te 
geven gebruik te willen maken van aangeboden faciliteiten 
(lunch, kinderopvang).

21. De verschuldigde kosten zullen na de algemene vergade-
ring in rekening worden gebracht. Hiervoor dient door het 
lid een éénmalige incasso te worden verleend.

22. No show voor de afgenomen faciliteiten wordt altijd in 
rekening gebracht, tenzij vóór 31 oktober 2008 12.00 uur 
een gemaakte reservering wordt afgezegd. 

23. Stempassen zijn alleen geschikt gemaakt voor de actuele 
algemene vergadering.

24. De te verstrekken stempas is eigendom van de VVD en 
dient na de algemene vergadering te worden geretour-
neerd om kosten te besparen.

25. In de agenda is een stemvenster opgenomen. In dat 
tijdvak vinden in principe de stemmingen plaats, zodat 
er gelegenheid is om deel te nemen aan parallelsessies, 
zonder de stemmingen te moeten missen. De voorzitter 
van de vergadering kan in voorkomende gevallen besluiten 
ook een stemming te houden buiten het geagendeerde 
stemvenster.

26. Een eenmaal afgegeven pas kan niet worden vervangen, 
ook niet in geval de ontvanger deze is vergeten mee te 
nemen of indien de pas in het ongerede is geraakt. 

27. Voor iedere algemene vergadering bepaalt het hoofdbe-
stuur wat de spreektijd is van de deelnemers en welke 
andere maatregelen eventueel worden getroffen voor een 
zorgvuldig verloop van de vergadering.

Mijn VVD

*   doorhalen wat niet van toepassing is

** er is een beperkt aantal lunches bij de aanmeldbalies te koop voor  17,50
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SCHOON WATER  DROGE VOETEN Volwaardig Volwaardig 
integreren integreren 
Nota Islam: geloof in passende oplossingen 

7 N O V E M B E R 2 0 0 8

NORMBESEF –  Het dragen van ge-
zichtsbedekkende kleding kan niet 
geaccepteerd worden, het elkaar de 
hand schudden is een gebruikelijk 
onderdeel van de Nederlandse om-
gangsvormen en er mag niet toege-
geven worden aan de roep om vrou-
wen en mannen, meisjes en jongens 
gescheiden te houden in de gezond-
heidszorg en het onderwijs. Slechts 
een kleine greep uit de beleidsmaat-
regelen die vertrekkend VVD-woord-
voerder Immigratie en Integratie 
Henk Kamp voorstelt in zijn nota Is-
lam. Deze nota zag op 8 oktober jl. 
het licht en is het vervolg op de in 
november vorig jaar verschenen nota 
Immigratie en Integratie. 

Henk Kamp: “Als liberalen hebben 
wij geen opvatting over geloofsover-
tuigingen of over het niet hebben van 
geloofsovertuigingen. Wel willen wij 
weten wat er in de geloofsgemeen-
schappen leeft en wat de achtergron-
den daarvan zijn. Dat stelt ons in 
staat te werken aan oplossingen voor 
problemen.” Om deze reden noemt 
Kamp in zijn 22 pagina’s tellende do-
cument niet alleen de noodzakelijke 
maatregelen die moeten worden ge-

troffen, maar gaat hij ook dieper in 
op de geschiedenis en de leer van de 
Islam. Hij beschrijft onder meer hoe 
deze godsdienst zich over de wereld 
heeft verspreid in de loop der eeu-
wen, wat de oorsprong is van islami-
tisch terrorisme en wat begrippen 
als ‘sharia’ en ‘jihad’ inhouden.

KENNIS VAN DE ISLAM
Kamp: “Er zijn twee redenen om 
extra aandacht aan de islam te be-
steden. In de eerste plaats betreft 
de ernstige integratieproblematiek 
van de niet-westerse allochtonen in 
ons land grotendeels moslims. In de 
tweede plaats zijn veel Nederlanders 
bevreesd voor de risico’s die het ge-
volg zijn van de radicalisering van 
een deel van de moslims, in ons land 
en daarbuiten.” Als gevolg van immi-
gratie in de twintigste eeuw telt ons 
land inmiddels 850.000 moslims, 
voornamelijk afkomstig uit Turkije 
en Marokko. Het is hoopgevend dat 
de positie van de Nederlandse mos-
lims in het onderwijs en op de ar-
beidsmarkt langzaam verbetert. Dat 
geldt ook voor vrouwen. Steeds meer 
van hen zijn economisch zelfstandig. 
Hoewel moslims op alle niveaus vol-
waardig participeren in de samenle-
ving, is er nog lang geen sprake van 
evenredigheid. Daar komt bij dat de 
achterstand van een aanmerkelijk 
deel van de moslims groot is en de 
daarmee samenhangende problema-
tiek ernstig en hardnekkig.

ENKELE FEITEN
1) 80 procent van de Turken en Ma-
rokkanen kiest een huwelijkspartner 
met dezelfde etnische achtergrond, 
voor een derde deel afkomstig uit het 
land van herkomst. Mede als gevolg 
van gewijzigde Nederlandse wetge-
ving daalt dit aandeel. 
2) Tweederde van de Turken en de 
helft van de Marokkanen gaat in de 
vrije tijd vooral om met leden van de 
eigen groep. Een derde van de Tur-

Winnaar ledenraadpleging
De VVD-leden hebben Hans van 
Baalen verkozen tot lijsttrekker voor 
de Europese parlementsverkiezingen 
in juni 2009. Tweede-Kamerlid Van 
Baalen kreeg ruim 64% van de stem-
men, het zittende EP-lid Toine Man-
ders 34%. 
“De campagne begint vandaag”, 
aldus Ivo Opstelten bij de bekend-
making op 13 oktober jl. Na deze le-
denraadpleging staat nu die voor de 
kandidatenlijst vanaf plaats 2 op het 
programma. Alle stemgerechtigde 
VVD-leden bepalen van 26 november 
tot en met 10 december 2008 de volg-
orde van de kandidatenlijst. >> Lees verder op pagina 3
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Kredietcrisis: 
paal en perk aan 

onverantwoord gedrag

Mark Rutte

Liber
ECONOMISCHE CRISIS

Fundament blijvend 
versterken

3

EUROPA

Consument beter 
beschermd

INTERVIEW

Denise Eikelenboom: 
‘Oplossingen, geen 
ellenlange discussies’
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LEDENKRANT VAN DE VVD

Mark Rutte

        ««
Vertrouwen

M iljarden verdampen 
onder onze voeten 
en vliegen ons tegelij-

kertijd om het hoofd. Iedereen 
praat over de kredietcrisis: op 
het werk, op straat en op ver-
jaardagsfeestjes. Dat is logisch. 
We willen allemaal weten hoe 
dit kon gebeuren en wanneer 
we de gevolgen zelf gaan voelen 
in onze portemonnee.

Bij een crisis moet je niet toe-
kijken, maar de handen uit de 
mouwen steken. Daar houden 
VVD’ers van; wij zijn altijd be-
reid constructief mee te den-
ken. Dat wil niet zeggen dat het 
kabinet hierin volledig vrij spel 
heeft. Wij blijven scherp op elke 
maatregel en ieder ingrijpen. 
De banken moeten nu overeind 
blijven en daarvoor zijn grote 
ingrepen nodig. Maar de crisis is 
niet voorbij als de banken maar 
blijven staan. Het leiderschap 
van Balkenende en Bos is dus 
niet bevestigd als de logo’s maar 
op de gevels blijven staan.

Op termijn moet de bancaire 
sector ook weer zelfstandig kun-
nen draaien en daarvoor is een 
permanent infuus geen oplos-
sing. Een economie blijft over-
eind zolang consumenten en 
bedrijven in beweging blijven. 
Die beweging is afhankelijk van 
vertrouwen. Het vertrouwen 
van bedrijven om te blijven pro-
duceren en het vertrouwen van 
consumenten om te blijven con-
sumeren. Het kabinet zal maat-
regelen moeten nemen om die 
groepen weer het vertrouwen 
te geven in beweging te blijven. 
Maatregelen waar de begroting 
van deze coalitie niet in vol-
staat. De VVD staat klaar om 
met haar eigen tegenbegroting 
aan te schuiven.

Waterschapsverkiezingen
13 t/m 25 november
De VVD-campagne voor de waterschapsverkiezingen is in volle gang. U 
heeft de ‘Zorg dat je waterschapsbelasting goed wordt besteed’-poster 
vast al zien hangen en misschien ook onze wasbaksticker al ergens ont-
dekt. Vanaf 13 november is daarnaast de VVD radiospot op Radio 538, 
BNR, Arrow Jazz en Arrow Rock FM te horen. De VVD vindt dat óók voor 
de waterschappen geldt dat Nederland terug moet naar een krachtige, 
kleine staat die zich alleen bezig houdt met haar kerntaken. Bovendien 
moeten de lasten voor u zo laag mogelijk zijn.
Veel waterschappen beperken zich niet tot de kerntaken, maar doen vol-
gens de VVD van uw belastinggeld ook nog allerlei andere zaken. Zaken 
waar u via andere kanalen al belasting voor heeft betaald: aanleggen 
van natuurgebieden en verlenen van ontwikkelingshulp. De VVD vindt 
dat dit afgelopen moet zijn en dat het waterschap zich weer moet in-
zetten voor wat echt belangrijk is: schoon water en droge voeten! De 
VVD kiest voor veiligheid, fi nanciële degelijkheid, economische groei en 
recreatie.

>> Kijk voor meer informatie in de speciale bijlage: De Waterkrant. 

CAMPAGNE
Handboek
beschikbaar
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Lees meer over Hans van Baalen 
en de volgende ledenraad-
pleging op pagina 5.

>>
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Kandidaten bijeen op ‘Waterheldendag’

November moet November moet blauwblauw kleuren kleuren
PROFILEREN – In hotel De Bilder-
berg in Wolfheze vond op 4 oktober jl. 
de Waterhelden-bijeenkomst plaats. 
Campagnemanager Boudewijn Revis 
presenteerde het campagneconcept 
voor de waterschapsverkiezingen aan 
de VVD-kandidaten. Voor de ruim ze-
ventig aanwezige kandidaten hielden 
partijleider Mark Rutte en partijvoor-
zitter Ivo Opstelten een betoog over 
het belang van de komende verkie-
zingen: de VVD moet er staan om de 
van oudsher sterke positie in het wa-
terschapsbestuur te handhaven en te 
versterken. Met de juiste kandidaten 
en de juiste ideeën heeft de VVD een 
sterk profi el, waarmee we de strijd 
om de kiezersgunst kunnen aangaan. 
Mede door de inzet van talloze vrijwil-
ligers, de kandidaten en het perma-
nente campagneteam zal de maand 

november ‘blauw’ kleuren, met als 
resultaat een goede verkiezingsuit-
slag in de laatste week van november. 
De waterschapsverkiezingen vinden 
plaats van donderdag 13 tot en met 
dinsdag 25 november 2008. Bij deze 

Liber vindt u een speciale bijlage over 
de waterschapsverkiezingen: De Wa-
terkrant.

Wat is er aan de hand met Nederland? 
Flitscongres over de Nederlandse samenleving en het integratieproces van moslimimmigranten 

INZICHT – Onze samenleving ver-
huftert. Individuele grondrechten 
als vrijheid van meningsuiting, 
gelijkheid man/vrouw/homo staan 
onder druk. Het integratieproces 
stokt. Burgers durven zich niet vrij 
te uiten. Ze voelen zich niet gerug-
gensteund door ‘Den Haag’. Wat we-
ten we eigenlijk nog van de achter-
grond en werking van onze liberale 
samenleving, van de democratie? 
Mogen we trots zijn op Nederland, 
op de uitgangspunten van individu-
ele vrijheid, verantwoordelijkheid, 
gelijk(waardig)heid en non-discrimi-
natie? 
Of is dat populistisch? Hoe vinden 
moslimimmigranten met een tradi-
tionele, islamitische collectivistische 
achtergrond, waarin je vooral deel 
van je gemeenschap bent en geen in-
dividu,  hun weg in onze moderne, 
assertieve, geïndividualiseerde open 

samenleving? Of verdwalen zij, en 
wij met hen?

WAT DOEN WE ERAAN? 
Tot nu toe, nog zonder voldoende re-
sultaat, betoogt Links: multiculturele 
samenleving, integreren moet van 
twee kanten, gedogen, boel bijeen-
houden. Dit ontmoedigt integratie 
en verzwakt sociale cohesie. Rechts 
roept populistisch: Koran verbieden. 
De liberale VVD zegt: immigratie is ei-
gen keus, eigen verantwoordelijkheid, 
handhaven, ze passen zich maar aan.  
Zie de recente,  veelgeprezen nota Is-
lam van Henk Kamp.

HET MOET BETER, 
HET KÀN BETER 
Hoe nu verder? Daarover ging het 
Flitscongres Individualisering en In-
tegratie, dat op 25 oktober jl. in Zoe-
termeer plaatsvond. Allereerst kwam 

Individualisering in den brede aan de 
orde. Fleur de Beaufort (Teldersstich-
ting) leidde dit thema in naar aanlei-
ding van haar discussiestuk over de 
individualisering in de Nederlandse 
samenleving. VVD-Eerste Kamerlid 
Uri Rosenthal en Petra van der Burg 
(Wetenschappelijk Bureau CDA) ga-
ven hun mening over de voor- en 
nadelen van individualisering (foto 
rechts). Na de lunch leidde Afshin 
Ellian (hoogleraar Sociale Cohesie, 
Burgerschap en Multiculturaliteit 
Universiteit Leiden) het thema Indi-
vidualisering in het integratieproces 
van moslimimmigranten in. VVD-
Tweede Kamerlid Henk Kamp ging in 
op de rol van de politiek in deze. Ten-
slotte was voor VVD-voorzitter Ivo Op-
stelten de rol weggelegd om de vele 
ingebrachte reacties, opvattingen en 
voorstellen tot heldere conclusies om 
te vormen. 

BESCHOUWING – Tijdens de 
conferentie van de Europese 
Liberalen (ELDR) eind oktober 

in Stockholm presenteerde het Euro-
pean Liberal Forum – een samenwer-
kingsverband van liberale denktanks 
verbonden aan ELDR, waarin de Tel-
dersstichting participeert – de bundel 
Separation of Church and State in Eu-
rope. With views on Sweden, Norway, 
the Netherlands, Belgium, France, 
Spain, Italy, Slovenia and Greece. De 
bundel, onder redactie van Fleur de 
Beaufort, Ingemund Hägg en Patrick 
van Schie, is het resultaat van een 
serie door ELF parallel aan de ELDR-
congressen georganiseerde discussie-
bijeenkomsten over secularisme.
 
PROBLEEMLOOS
Gedurende de negentiende en vroege 
twintigste eeuw was de scheiding van 

kerk en staat een belangrijke kwestie 
voor liberalen. Overal in Europa werd 
door liberale politici geprobeerd deze 
scheiding zo goed mogelijk vorm te ge-
ven. Na de Tweede Wereldoorlog leek 
het secularisme dusdanige vormen 
aan te nemen dat de scheiding van 
kerk en staat niet meer ter discussie 
stond. Vrijwel overal was een zekere 
mate van scheiding bewerkstelligd en 
hoewel de scheiding nergens absoluut 
was, gaven de banden die nog tussen 
religieuze instellingen en de staat 
bestonden weinig of geen aanleiding 
tot problemen. De komst van grote 
groepen immigranten uit overwegend 
islamitische culturen maakt de kwes-
tie in veel Europese landen opnieuw 
actueel.
Het boek opent met twee inleidende 
hoofdstukken over secularisme en 
het belang van religieuze neutraliteit 

in Europa, alsmede een bibliografi e. 
Daarna volgen per land beschouwin-
gen over de stand van zaken rondom 
de scheiding van kerk en staat. Als 
gevolg van zeer diverse historische, 
culturele, sociale en politieke ontwik-
kelingen werd in de verschillende lan-
den aan de scheiding van religieuze 
instellingen en staat op uiteenlopende 
manieren vorm gegeven. In de bundel 
komen deze verschillen duidelijk naar 
voren in de bijdragen van liberale we-
tenschappers en politici.
Voor meer informatie over deze bun-
del kunt u de website van de Telders-
stichting raadplegen (www.telders-
stichting.nl) of contact opnemen met 
de Teldersstichting (070-3631948). 

Scheiding van kerk en staat
Immigratie zet secularisme weer op de agenda

debeaufort@telders-
stichting.nl

>> Kijk voor een verslag op www.vvd.nl

www.vvd.nl/water
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Bonussen terug bij 
wanprestatie
Mark Rutte vindt dat de hui-
dige kredietcrisis moet worden 
aangegrepen om het manke 
bonussysteem in de fi nancië le 
sector te veranderen. H ij w il dat 
bonussen in de fi nancië le sector 
gekoppe ld worden aan lange ter-
m ijnprestaties. Daarnaast moet 
er een moge lijkhe id komen om 
uitgekeerde bonussen terug te 
halen als de ge leverde prestaties 
toch niet overeenkomen met de 
geste lde doe len. Het is noodza-
ke lijk een andere bonusstructuur 
internationaal te rege len.

Fatsoenlijk taal-
gebruik in parlement
De VVD w il met Kamervoorzitter 
Verbeet rond de tafe l voor een 
gesprek over de handhaving van 
bestaande gedragsrege ls in de 
Tw eede Kamer. Volgens VVD-Ka-
merlid Johan Remkes heeft een 
groot dee l van de volksvertegen-
woordigers schoon genoeg van 
het parlementair onwaardig taal-
gebruik tijdens Kamerdebatten. 
Het onderm ijnt het gezag van de 
volksvertegenwoordiger, geeft 
de samenleving een verkeerd 
voorbee ld en getuigt niet bepaald 
van een zekere mate van respect 
voor politiek andersdenkenden.

Op de bres voor 
Nederlandse tulp
De tulpentee lt in Nederland is in 
groot gevaar. A ls in januari vol-
gend jaar het Europees Parlement 
instemt met een aangescherpte 
e is voor ge wasbescherm ings-
m idde len, zal dat de doodsteek 
voor de Nederlandse tulpentee lt 
betekenen. Charlie Aptroot is 
erg geschrokken. “ Naast molens 
en kaas ge ldt de tulp als een 
icoon voor Nederland. Het is 
ondenkbaar dat deze sector zou 
verdw ijnen. A ls dit door gaat zul-
len landen buiten de EU hun kans 
grijpen en alsnog de tulpen te len. 
Een he le Nederlandse bedrijfstak 
is dan in een klap w eg. Onbe-
staanbaar. ”  

Henk Kamp naar 
Antillen
VVD-Tw eede Kamerlid Henk 
Kamp wordt per 1 januari a.s. 
comm issaris voor de Antilliaanse 
e ilanden Bonaire , Sint Eustatius 
en Saba. Zijn voornaamste taak is 
de omvorm ing van deze drie e i-
landen tot bijzondere gemeenten 
binnen het Nederlandse staatsbe-
ste l. Kamp w erd in 1994 Tw eede 
Kamerlid voor de VVD en was van 
2002 t/m 2007 m inister. Eerst van 
VRO M , later van Defensie . 
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Volwaardig integreren op andere leest

ken en Marokkanen gaat zelfs nooit 
met autochtonen om. 
3) Ruim de helft voelt zich in de eer-
ste plaats Turk of Marokkaan en dus 
niet Nederlander. Dit percentage 
neemt af naarmate men jonger of ho-
ger opgeleid is. Vooral Marokkaanse 
jongeren leggen steeds meer het ac-
cent op hun moslimidentiteit.
4) Het opleidingsniveau van de eerste 
generatie is (zeer) laag. 70 procent 
heeft maximaal een basisopleiding 
genoten. Bij de tweede generatie ligt 
dit percentage op 30, waarbij de Tur-
ken de laatste jaren wat achterblijven 
bij de Marokkanen.
5) De arbeidsdeelname ligt op 50 pro-
cent, de uitkeringsafhankelijkheid is 
groot. Wel is sprake van een gestage 
verbetering van de slechte arbeids-
marktpositie. Het aandeel (kleine) 
ondernemers ligt relatief hoog en 
groeit nog.

VOLWAARDIGE PARTICIPATIE
Voor moslims is in Nederland even-
veel ruimte als voor andere gelovigen. 
Maar Nederland is geen islamitisch 
land en zal dat ook nooit worden, 
omdat de overgrote meerderheid van 
de bevolking daar niets voor voelt. De 
scheiding tussen kerk en staat die de 
islam in principe niet erkent, zal wel 

moeten worden geaccepteerd door de 
moslims die in Nederland leven. Voor 
ons als liberalen staat vast dat voor 
alle godsdiensten behoort te gelden 
dat zij niet relevant zijn voor de staat-
kundige inrichting van een land. “Is-
lamitische tradities mogen – net als 
aan de islam gerelateerde gewoonten 
en gebruiken – niet in strijd met de 
Nederlandse wetten zijn. Bovendien 
zijn zij slechts relevant voor mos-
lims, meer in het bijzonder voor de 
moslims die zich daar zelf – in vrij-
heid – aan wensen te houden”, aldus 
Kamp.
“Moslims hebben in Nederland de 
ruimte om hun geloof te beleven en 
dat moet vooral zo blijven. Voor de 
wereldlijke ambities van de islam 
buiten de islamitische landen is ech-
ter geen ruimte: niet-moslims heb-
ben geen boodschap aan de sharia en 
hoeven dat ook niet te hebben.”
De VVD-fractie wil door middel van 
de Islamnota aangeven hoe de vol-
waardige participatie van moslims 
in de Nederlandse samenleving kan 
worden bevorderd en hoe radicalise-
ring kan worden voorkomen. 

BIJSTELLEN – Het fi nanciële funda-
ment van de wereldeconomie schudt 
op haar grondvesten. De kapitaal-
markt is normaal de smeerolie voor 
de economie. Als het vertrouwen 
hierin niet spoedig terugkeert, loopt 
de motor van de reële economie vast. 
Met alle gevolgen van dien. Het is 
terecht dat het kabinet in actie is ge-
komen, hoewel het naar onze zin het 
afgelopen jaar te lang duimen heeft 
zitten draaien. Cruciaal voor de toe-
komst is dat, als de economie in rus-
tiger vaarwater terechtkomt, Bos en 
Balkenende ook actie ondernemen 
om het economisch fundament blij-
vend te versterken.
In het beoordelen van de gekozen 
aanpak onderscheidt de VVD drie fa-
sen: de crisis zelf, de inleiding en de 
epiloog. In tijden van crisis is het van 
grootste belang dat de crisismanager, 
minister Bos in samenwerking met 
Bankpresident Wellink, de ruimte 
krijgt om snel maatregelen te nemen. 

De VVD geeft die ruimte en accepteert 
dat het parlement pas achteraf wordt 
geïnformeerd gezien de hectiek en 
beursgevoeligheid van de materie. 
Wij steunen de maatregelen van het 
kabinet op hoofdlijnen. Vertrouwen 
is nu het sleutelwoord.   
Uiteraard moet het parlement minis-
ter Bos wel kritisch blijven volgen bij 
de uitwerking van de noodmaatrege-
len. Het nationaliseren van fi nanciële 
instellingen of het geven van kapi-
taalinjecties aan deze bedrijven, kan 
als zeer uitzonderlijke noodmaatre-
gel begrijpelijk zijn, maar uiteinde-
lijk is bankieren of verzekeren geen 
staatstaak. De VVD wil geen Bosbank 
met Boswachters. De minister van 
Financiën is marktmeester, geen 
marktkoopman. Dat betekent dat Bos 
de nodige afstand moet bewaren tot 
het reilen en zeilen bij de staatsbank 
Fortis. Zodra de rust is weergekeerd 
moet hij de bank zonder aarzeling 
terugverkopen aan de private sector. 
Evenzeer geldt dit voor de twee door 
Financiën aan te wijzen commissa-
rissen bij ING; zij moeten zich onbe-
lemmerd door partijpolitiek aan hun 
taken kunnen wijden, opdat zij niet 
verworden tot een spreekbuispop van 
dit kabinet.

GEEN EILAND
Over het handelen van Bos en Balke-
nende tijdens de inleiding tot deze 
crisis is de VVD-fractie minder te 
spreken. Wij verwijten het kabinet 
niet schuldig te zijn aan de crisis, ui-
teraard niet. Wel dat ze met een ste-
vige wolkbreuk op komst geen regen-
kleding heeft aangeschaft. Nederland 
is geen eiland. Te lang hebben Bos en 
Balkenende de economische realiteit 
ontkend. De rijksbegroting voor het 

komend jaar is gebaseerd op een veel 
te rooskleurige inschatting van de 
economische groei. Daarnaast lijdt 
dit kabinet – volgens oud PvdA-minis-
ter Willem Vermeend - aan “uitgaven-
drift en belastingverslaving”. Mooier 
kunnen wij het niet zeggen. Die 
verkeerde inschatting van de econo-
mische ontwikkeling gecombineerd 
met een record aan staatsuitgaven 
zorgt ervoor dat er geen enkele buf-
fer in de begroting is voor slechtere 
tijden. Niet verstandig als iedereen 
ziet dat er donkere wolken aan ko-
men drijven.
Niet verstandig was ook het feit dat 
Balkenende en Bos vorig jaar ABN-
AMRO in de kou lieten staan. De 
baas van ABN-AMRO en Bankpresi-
dent Wellink wilden met de premier 
praten over een mogelijke fusie van 
ABN-AMRO met ING. Balkenende en 
Bos weigerden het gesprek zelfs aan 
te gaan, een onbegrijpelijke fl ater. 
Niet dat daarmee de kredietcrisis 

voorkomen was, maar wellicht wel 
het uiteenvallen van onze grootste 
nationale bank en de daaropvolgen-
de noodzakelijke nationalisatie van 
Fortis Nederland voor een slordige 17 
miljard euro.

BUFFER INBOUWEN
Zodra de fi nanciële orkaan in kracht 
afneemt moeten we de blik richten 
op de toekomst: de epiloog van deze 
crisisperiode. De VVD wil een algehe-
le evaluatie van de afgelopen maan-
den. Duidelijk is dat het fi nanciële 
toezicht niet heeft gewerkt. Centrale 
vraag is, waarom niet en hoe kunnen 
we dat voor de toekomst verbeteren? 
Daarnaast is het van belang dat het 
kabinet de economische actie van nu 
omzet in actie voor morgen om het 
economisch fundament van ons land 
te verstevigen. Dat betekent in de vi-
sie van de VVD een bijstelling van de 
begroting in een meer realistischer 
richting: minder risico nemen ten 
aanzien van de economische groei-
verwachting, de extra uitgavenex-
plosie indammen en een buffer voor 
slecht weer inbouwen. Na het bezwe-
ren van de huidige crisis zullen Bos 
en Balkenende een combinatie van 
economische visie en daadwerkelijk 
handelen moeten laten zien. Daarin 
is het kabinet tot nu toe niet sterk 
gebleken. Maar het wordt wel tijd, in 
het belang van ons aller economische 
veiligheid.

Vervolg van pagina 1

>> De volledige nota Islam kunt 
u downloaden via www.vvd.
nl of op www.henkkamp.nl.

f.weekers@tweedekamer.nl

           Vertrouwen is 
nu het sleutelwoord

Economische Economische 
basis blijvend basis blijvend 
versterkenversterken    
Geen Bosbank met Boswachters

HOKUS POKUS door GERARD WIEGEL

Henk Kamp (r) in gesprek met professor Afshin Ellian tijdens het fl itscongres 
over Individualisering & Integratie (zie artikel pag. 2). 
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ONAANGENAAM - Het zal u niet 
zijn ontgaan, sinds 1 juli mag er 
niet meer worden gerookt in de Ne-
derlandse horeca. Het is inmiddels 
bekend dat de VVD geen voorstander 
is van het huidige beleid, omdat een 
rookverbod niet liberaal is. Helaas 
krijgen we veel reacties binnen van 
verontruste horecaondernemers die 
de noodzaak van ons standpunt jam-
merlijk onderschrijven. Maar daar-
naast bereiken ons ook de berichten 
van VVD-leden die ongelukkig zijn 
dat wij ze de rookvrije horeca willen 
ontnemen. Een uitleg van ons stand-
punt is dan ook geboden. 

Voordat we de misstanden van het 
rookverbod kunnen aankaarten, is 
het noodzakelijk de grootste misvat-
ting over het verbod zelf uit de wereld 
te helpen. Het rookverbod is niet be-
doeld voor de afnemer van de horeca, 
maar voor hen die er hun werk vin-
den. Hoe begrijpelijk de sentimenten 
van niet-rokende consumenten rond-
om het verbod dan ook zijn, de wet is 
niet bedoeld om hen een aangename 
uitgaansgelegenheid te bieden. De 
wet is enkel en alleen een uitvloeisel 
van de norm dat iedereen een rook-
vrije werkplek moet kunnen hebben. 
Dit klinkt niet onlogisch. Iedereen 
die werkzaam is in een kantoor met 
andere werknemers kent al jaren de 
geneugten – of voor de rokers onder 
u wellicht de lasten – van een rook-
vrije werkplek. In die gedachte is een 
rookverbod in de horeca dan ook erg 
begrijpelijk. Het wordt echter een 
stuk minder begrijpelijk als we een 
andere vergelijking opstellen. Want 
wat zou u ervan vinden als de over-
heid iemand verbiedt te roken op zijn 
eigen werkplek, terwijl die persoon 
voor zichzelf werkt en geen perso-
neel heeft? Zou de overheid iemand 
mogen verbieden te roken in de werk-
kamer van zijn eigen huis? 

FAILLISSEMENTEN
Nee, hoor ik u denken, dat is uit den 
boze. En toch is dat precies wat er 
met de invoering van het rookver-
bod in de horeca is gebeurd. De vele 
honderden eenmanszaken die de Ne-
derlandse horeca kent, zijn op 1 juli 
allemaal verplicht rookvrij gewor-
den. Een verbod dat enkel bestaat om 
werknemers te beschermen, werd 
hiermee opgelegd aan mensen die 
helemaal geen werknemers hebben. 
Dat dit vreselijke gevolgen heeft voor 
de ‘kleine horeca’, kon de minister 
voor 1 juli al lezen in buitenlandse 
studies naar omzetcijfers. Nu het 
rookverbod een paar maanden van 
kracht is, kan de minister daar cijfers 
uit eigen land bijvoegen. De lijst met 
faillissementen en ondernemers die 
in ernstige problemen komen wordt 
steeds langer. Kleine horecaonderne-

EEN LIBERAAL ROOKVERBOD
Kleine horeca gaat in rook op

mers hebben niet de ruimte noch het 
geld om een rookruimte aan te leg-
gen. Daar komt bij dat op lokaal ni-
veau steeds vaker restricties worden 
opgelegd om het de rokers die buiten 
hun sigaretje roken onmogelijk te 
maken. Daartoe schroomt men overi-
gens de vreemdste regels niet, zoals 
het verbod op het staand drinken op 
het buitenterras!  
De VVD pleit voor handhaving van 
de wet. Maar een minister die met 
een wet willens en wetens de kleine 
horeca benadeelt, kan onmogelijk 
verzocht worden de handhaving aan 
te scherpen. Hier is aanpassing van 
de wet het enige middel. Hoe ziet de 
VVD het rookverbod dan bestaan? 
Om dit te kunnen verklaren moe-
ten we eerst een stap terug doen en 
kijken naar de eenmanszaken. Het 
is niet verwonderlijk dat deze niet 
van een grote omvang kunnen zijn. 
Dat wil echter niet zeggen dat alle 
zaken van kleine omvang altijd een-
manszaken zijn. Een vrijstelling van 
het rookverbod voor eenmanszaken 
alleen is dan ook niet reëel. Aan de 
andere kant moet het ook niet zo zijn 
dat kleine horecazaken automatisch 
roken zouden moeten toestaan. 

VRIJE KEUZE
De VVD pleit voor vrije keuze. De be-
langrijkste voorwaarde is natuurlijk 
dat er wel een keuze moet zijn. Een 
ondernemer met een grote horecage-
legenheid kan kiezen om wel of geen 
rookruimte te bieden, want hij be-
schikt over de fysieke ruimte om dit 
te doen. Een kleine ondernemer die 
zo’n ruimte niet heeft, heeft die keu-
ze niet. De VVD wil de wet aanpassen, 
zodat iedere ondernemer een echte 
keuze heeft. In de praktijk zou dit in-
houden dat een ondernemer met een 
zaak beneden een aantal vierkante 
meters zal mogen kiezen of hij roken 
wel of niet toestaat. Dit moet dan 
helder aan de voordeur worden aan-
gegeven, zodat de klant een keuze 
kan maken. Want een rookverbod is 
voor liberalen alleen een optie als er 
sprake is van keuzevrijheid.   

ADVERTENTIE

OPENBAAR – De VVD heeft kri-
tische vragen gesteld over de tot-
standkoming van het rapport van de 
Deltacommissie 2008. Woordvoer-
der Helma Neppérus: “Het gaat mij 
vooral om de onderbouwing van de 
berekeningen over de voorspelde wa-
terstijging. Bescherming tegen het 
stijgende water prima, maar wij wil-
len graag weten op welke berekenin-
gen wij ons moeten baseren. Die wij-
ken namelijk nogal af van wat eerder 
werd voorspeld.”
Het rapport werd 3 september jl. 
gepresenteerd, maar de onderzoeks-
gegevens zijn tot op heden niet 

openbaar gemaakt. “Ik heb de staats-
secretaris van Verkeer en Waterstaat 
gevraagd de onderzoeksgegevens 
van de Deltacommissie openbaar te 
maken. Volgens het rapport van de 
Deltacommissie moet Nederland ko-
mend jaar beginnen met ‘bouwen 
aan de toekomst’, een project dat ons 
de komende eeuw 100 miljard euro 
zal kosten. Adviezen die zulke grote 
gevolgen hebben, moeten gebaseerd 
zijn op openbaar onderzoek.”

OVERBODIG –  Een adviescommis-
sie onder leiding van Ed Nijpels – die 
in opdracht van minister Verburg 
van Landbouw en Natuurbeheer on-
derzoek heeft gedaan naar alterna-
tieven voor de ontpoldering van de 
Hertogin Hedwigepolder in Zeeuws-
Vlaanderen – schrijft in haar rapport 
dat ontpolderen de beste oplossing is. 
De door burgers, bedrijven en organi-
saties uit Zeeland aangedragen alter-

natieven zouden moeilijker te reali-
seren en aanzienlijk duurder zijn. 
De VVD blijft in tegenstelling tot het 
CDA tégen ontpoldering. Volgens 
VVD-Tweede Kamerlid Helma Neppé-
rus is deze polder veroverd op het wa-
ter en moet dit vooral zo blijven: “Nu 
de dijken doorprikken, is compleet 
overbodig en is geld weggooien. Het 
zou zelfs miljoenen kosten”.

Niet ontpolderen 

Rapport Delta-
commissie onvoldoende 
onderbouwd

h.nepperus@tweedekamer.nl

Gevolgen voor ‘kleine horeca’ waren vooraf bekend. 

h.zijlstra@tweedekamer.nl

BELOFTE – De VVD is verbijsterd dat 
de ChristenUnie de toch al bescha-
mende 50-jarige discussie over de 
aanleg van de A4 Midden-Delfl and 
viert met een voorstel om opnieuw 
een variant te onderzoeken. Met on-
vermijdelijke verdere vertraging als 
gevolg. De ontbrekende schakels in 
de A4, hoofdtransportas tussen de 
mainports van Amsterdam, Rotter-
dam en Antwerpen, zijn al jarenlang 
het symbool van de bestuurlijke on-
macht in Nederland. Dat de Christe-
nUnie dat beeld opnieuw bevestigt 
en voorbij gaat aan al die mensen en 
ondernemers die dagelijks in de fi le 
staan, is treurig.
De tijd van praten is volgens de VVD al 
lang voorbij. Niet alleen de economi-

sche, maar ook de sociale en milieu-
schade als gevolg van het ontbreken 
van de A4 noord - en zuid! - is enorm. 
De VVD wil dat minister Eurlings zijn 
belofte om “de laatste minister te zijn 
die zich met de A4 Midden-Delfl and 
bezighoudt” gestand doet. De schop 
moet liever vandaag dan morgen, 
maar uiterlijk in 2011 zoals beloofd, 
de grond in. De VVD rekent er op dat 
CDA en PvdA en alle bestuurders die 
zijn betrokken bij het programma 
Randstad Urgent deze lijn steunen 
en uitspreken dat verdere vertraging 
onaanvaardbaar is.

ChristenUnie ontspoort 
op A4 Midden-Delfl and

www.pauldekrom.nl
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De VVD is een democratische 
partij, een ledenpartij, waar 

leden écht iets te zeggen hebben. 
Op 13 oktober mocht ik de uit-
slag bekendmaken van de leden-
raadpleging voor het lijsttrekker-
schap voor de verkiezingen van 
het Europees Parlement. 
Een ledenraadpleging is span-
nend. In alle openheid strijden 
twee kandidaten om een belang-
rijke plaats, een verantwoorde-
lijke positie en eervolle functie 
binnen onze partij. Sommigen 
zijn bang voor de gevolgen van 
zo’n ledenraadpleging. Krijg je 
geen moddergooierij in de me-
dia? Lijkt het niet alsof de partij 
verdeeld is?
Ik zeg u: politiek is niet voor 
bange mensen. Politiek is keuzes 
maken en democratie respecte-
ren. De VVD is een democratische 
partij en we hebben veel kwalita-
tief goede mensen, waartussen 
het kiezen lastig is. Dat is een 
luxe, geen bedreiging.
Ik dank beide kandidaten voor 
hun inzet, voor de ambitie 
lijsttrekker te willen worden en 
voor de open en transparante 
opstelling tijdens de campagne. 
Dat toont aan dat wij serieuze 
en verantwoorde kandidaten 
hadden. We feliciteren Hans van 
Baalen met zijn overwinning.
Wij zijn nu de eerste partij die 
een lijsttrekker heeft voor deze 
verkiezingen. Daarnaast hebben 
we een steengoed verkiezings-
programma, geschreven door 
Frits Bolkestein. En binnenkort 
beslissen we over de kandidaten-
lijst, die vol staat met talent-
volle, ambitieuze en deskundige 
mensen. U leest daarover elders 
in deze Liber meer. De VVD is er 
klaar voor.
Wat mij betreft is de verkiezings-
campagne voor het Europees 
Parlement begonnen. Mijn 
permanente campagneteam staat 
te trappelen om met de nieuwe 
lijsttrekker aan de slag te gaan. 
De VVD staat er goed voor: we 
hebben de mensen, we hebben 
de ideeën en we hebben herwon-
nen zelfvertrouwen.
Maar voordat het zover is, vraag 
ik u eerst bij te dragen aan een 
andere verkiezingsoverwinning: 
stem op de VVD voor de water-
schapsverkiezingen. Laat uw om-
geving ook hun stem uitbrengen. 
Zorg dat uw waterschapsbelas-
ting goed wordt besteed.

Ledenraad-
pleging is 
een luxe

Ivo Opstelten, partijvoorzitter

VRIJGEVIG - In september vroeg de 
VVD u om een vrijwillige bijdrage 
voor de permanente campagne die 
nodig is om van de VVD weer een 
grote partij te maken. Een grote par-
tij, die een krachtige, kleine staat 
wil realiseren, zodat de lasten voor 
u écht omlaag kunnen. Waardoor u, 
hardwerkende Nederlander, weer de 
ruimte krijgt.
Tot op heden hebben ruim 2100 le-
den samen 87.000 euro ter beschik-
king gesteld. Van dat geld zal de 
permanente campagne de komende 
periode verder worden uitgewerkt. 
Zo rond januari zult u daar meer van 
merken. 
Een investering in de VVD is goed 
voor Nederland en goed voor de 
hardwerkende Nederlander. Bent u 
er nog niet aan toegekomen om uw 
gift over te maken, maar wilt u wel 
graag bijdragen aan de permanente 
campagne van de VVD, dan kunt u 
een bedrag overmaken op rekening 
63.04.97.516 t.n.v. de VVD, onder ver-
melding van ‘gift permanente cam-
pagne’.

VITAAL BELANG – De VVD-leden 
hebben Hans van Baalen verkozen tot 
lijsttrekker voor de Europese parle-
mentsverkiezingen in juni 2009. 
Hans van Baalen wil vooral Neder-
lander blijven in het Europees Par-
lement. “Ik benader Europa op een 
praktische manier: de Nederlandse 
burger moet beter worden van de 
Europese samenwerking. Ik ga niet 
naar Brussel om Europeaan te wor-
den, maar om Nederlander te blijven 
en Nederlandse belangen te beharti-
gen. Daarom blijf ik met mijn gezin 
in Den Haag wonen. Mijn kiezers 
wonen in Nederland, niet in Brus-
sel. Voorts kan ik vanuit Den Haag de 
klokken tussen de VVD-fracties in de 
Eerste en Tweede Kamer, de partij en 
de Eurofractie gelijkzetten. Effectieve 
controle op de macht in Brussel kan 
alleen door nauwe samenwerking 
tussen nationale parlementen en het 
Europees Parlement.”

EUROPA VAN KERNTAKEN
Van Baalen benadrukte in zijn cam-
pagne al de Europese standpunten 
van de VVD. Op de eerste plaats wil 
hij een betere controle op de uitgaven 
van de Europese Unie en in de tweede 
plaats een Unie die zich – geheel naar 
liberale traditie - beperkt tot kernta-
ken. “Grensoverschrijdende onder-
werpen moet je Europees aanpakken. 
De rest blijft een nationale aangele-
genheid.”
De interne markt is voor handels- en 
transportland Nederland van vitaal 
belang en moet dus verdedigd worden 
tegen het CDA en de PvdA, die min-
der markt en meer overheid willen. 
Dat de Europese Unie het toezicht op 
de fi nanciële sector moet versterken 
en actief de fi nanciële crisis moet be-
strijden staat voor Van Baalen als een 
paal boven water. “Maar dat moet 
dan wel via een onafhankelijke Eu-
ropese Centrale Bank en het naleven 
van het Stabiliteitspakt voor de harde 
euro gebeuren. En niet via het weer 
uit de kast halen van de planecono-
mie, zoals christen-democratische en 
sociaal-democratische mini-Sarkozy’s 
willen.”

VRIJHEID. VEILIGHEID. VVD!
Veiligheid staat voor Hans van Baalen 
centraal. “Veiligheid is een kerntaak 
van de EU, zeker nu de georgani-
seerde criminaliteit, mensensmok-

kel en terrorisme een Europees en 
internationaal karakter hebben. Een 
gemeenschappelijke Europese DNA-
databank, effectieve politie-, justitie- 
en defensiesamenwerking vormen 
een absolute voorwaarde voor het 
behoud van onze vrijheid”, aldus de 
lijsttrekker. Tevens moet er één Eu-
ropees immigratie- en asielbeleid ko-
men. “Het moet afgelopen zijn met 
eenzijdige pardonregelingen, zoals 
in Nederland, Spanje en Grieken-
land, en het grootschalig witten van 
illegalen. Voorts moet het spaargeld 
van de burgers veilig zijn door streng 
toezicht op de fi nanciële sector. Vei-
ligheid betekent ook dat Europa een 
gemeenschappelijk energiebeleid 
voert, waardoor we niet meer vol-
ledig afhankelijk zijn van de Ayatol-
lahs en de Poetins van deze wereld. 
Het aanpakken van het broeikasef-

fect en het verminderen van onze 
afhankelijkheid van Iran en Rusland 
vereist kernenergie als prominent 
onderdeel van onze energiemix.”

HANDREM OP UITBREIDING
De Amerikaanse historicus Paul Ken-
nedy stelde in zijn ‘Opkomst en on-
dergang van de wereldmachten’ dat 
alle grote naties aan hun eigen suc-
ces ten ondergaan. Het Romeinse rijk 
werd te groot en te divers, was niet 
meer goed vanuit de hoofdstad Rome 
te besturen en ging langzaam maar 
zeker ten onder. Brussel moet niet 
het nieuwe Rome worden. Beperking 
tot kerntaken en geen ongebreidelde 
uitbreiding moeten voorkomen dat 
de EU langzaam uiteenvalt. Dat bete-
kent dat de VVD voorlopig geen nieu-
we uitbreiding wil. De Unie moet 
eerst de uitbreiding met 12 Midden- 
en Oosteuropese landen verwerken.

VVD HARD NODIG
De VVD is hard nodig in Europa: “Het 
CDA is een partij van de ditjes en de 
datjes, die van alles vindt en toch ook 
weer niet. De PvdA weet het allemaal 
nog niet. Wilders en Verdonk zijn te-
gen Europa en hebben hun kiezers 
dus niets te bieden, alleen de zeker-
heid van stagnatie en achteruitgang.”
De Europese verkiezingen zijn de 
eerste landelijke verkiezingen sinds 
de Tweede-Kamerverkiezingen in 
2006. Oud-campagneleider Hans van 
Baalen wil alles inzetten om die te 
winnen. “De VVD moet omhoog. Voor 
Vrijheid. Voor Veiligheid. Voor Neder-
land! De slag om Brussel begint nu!”

Alumnidag 2009
 
In navolging van de A lumnidag 
2008 vindt op zaterdag 14 maart 
2009 w ederom een A lumnidag 
plaats, ditmaal voor alle oud-dee l-
nemers van Topkadertrainingen. 
Het programma zal uitdagend en 
spectaculair zijn, dus houd deze 
datum vrij! Oud-topkaderdee lne-
mers ontvangen binnenkort een 
persoonlijke brief of e-mail van de 
A lumnidag-comm issie . Aangezien 
niet alle (e-mail)adressen bekend 
zijn, verzoeken w ij u deze (o.v.v. 
uw Topkader-jaar) te mailen naar: 
tanja@hase loop.com . W ij hopen 
op een top-opkomst op 14 maart!
 

Ingrid de Jong, Tanja Hase loop, 
Baerte de Brey en Wouter Kolff

De slag om Brussel begint nu!De slag om Brussel begint nu!
Hans van Baalen lijsttrekker

Van de 36.867 stemgerechtigde 
VVD-leden hebben er 12.509 leden 
hun stem uitgebracht. Dat is een op-
komstpercentage van 33,9% . 
Via Internet gestemd  9.158  24,8%
Telefonisch gestemd  1.173 3,2%
Per post gestemd  2.178 5,9%
  12.509 33,9%

Van de 12.509 uitgebrachte stemmen 
gingen er 8.057 naar Hans van Baalen. 
D it komt overeen met 64,4% . 
Hans van Baalen  8.057  64,4%
Toine Manders  4.278  34,2%
Blanco  174  1,4%
  12.509  100%

Actie ‘Steun de 
VVD’ succesvol

PRESENTATIE - Na de ledenraadple-
ging voor de lijsttrekker bij de verkie-
zingen van het Europees Parlement 
in 2009, staat nu de ledenraadpleging 
voor de kandidatenlijst vanaf plaats 2 
op het programma. Alle stemgerech-
tigde VVD-leden bepalen van 26 no-
vember tot en met 10 december 2008 
de volgorde van de kandidatenlijst.
Zij ontvangen uiterlijk 25 novem-
ber daartoe hun stembescheiden. Er 
kan zoals gebruikelijk gestemd wor-
den via de telefoon, internet of per 
post. Op 16 december 2008 wordt de 
uitslag van de ledenraadpleging be-
kendgemaakt. 

Het VVD-hoofdbestuur organiseert 
drie offi ciële bijeenkomsten waar de 
kandidaten zich aan de leden kun-
nen voorstellen. De eerste is op 1 
november tijdens het congres van de 
VVD-Bestuurdersverenging in Con-
grescentrum De Werelt, Westhoff-
laan 2 te Lunteren. De tweede is op 15 
november tijdens de 125e Algemene 
Vergadering in het WTC, Kruisplein 
40 in Rotterdam. Voor de laatste pre-
sentatie op 29 november bent u wel-
kom in Partycentrum Den Heuvel, 
Heuvel 2 te Mierlo. 

LEDENRAADPLEGING 
EP-KANDIDATENLIJST

www.vvd.nl/ledenraadpleging 

Lijst 2010 - De gemeenteraadsverkie-
zingen 2010 komen snel op ons af. De  
voorbereidingen voor het samenstel-
len van de kandidatenlijsten zijn van 
start gegaan. 
Om afdelingen en Kamercentrales 
hierbij zo goed mogelijk te onder-
steunen, is het initiatief ‘Lijst 2010’ 
opgezet. Lijst 2010 biedt workshops 
aan met onder meer aandacht voor 
Best Practices uit het hele land, maar 
ook Tips & Trucs voor een goede plan-
ning en alle andere zaken rondom 
het opstellen van de lijst voor de ver-
kiezingen. Met als uiteindelijke doel 
in alle gemeenten de beste kandida-
ten te selecteren voor een winnende 
lijst bij de gemeenteraadsverkiezin-
gen in 2010. 

Voor meer informatie kunt u te-
recht bij Isabelle Kuivenhoven 
(i.kuivenhoven@vvd.nl of 06 42 00 53 
00) en Ferdi de Lange (ferdidelange@
planet.nl of 06 53 92 64 97).  

Beste mensen 
in de raad

www.vvd.nl
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EUROPA

Toine Manders
• Interne markt en consumentenbe-

scherm ing
• Industrie, onderzoek en energie
• Juridische zaken

www.toinemanders.nl

Jeanine Hennis-Plasschaert
• Transport
• Burgerlijke vrijheden, justitie en 

binnenlandse zaken
• Turkije, Rusland, Zuid-Oost 
   Europa
www.jeanineineuropa.nl

Jules Maaten (fractieleider)
• M ilieu, volksgezondheid en voed-

selveiligheid
• Econom ische en monetaire zaken
• Constitutionele zaken

www.julesmaaten.eu/

Jan Mulder
•Vice-voorzitter com m issie 

Begroting
• Landbouw
• Begrotingscontrole
• Visserij
http://janmulder.vvd.nl/

Groenboek 
kwaliteit land-
bouwproducten
STANDAARD - De Europese Com-
missie heeft een groenboek (discus-
siestuk) gepubliceerd over de kwa-
liteit van landbouwproducten. Jan 
Mulder maakt zich al jaren sterk 
voor Europese kwaliteitslabelling. 
Op zijn initiatief werd in 2004 een 
proefproject gestart om de grote ver-
scheidenheid aan regelingen binnen 
de EU betreffende de kwaliteit van 
de Europese voedsel te bestuderen. 
Het onderzoek werd in 2007 afge-

rond met een conferentie over het 
Europese kwaliteitsbeleid. “Ik ben 
blij dat de Europese Commissie nu 
meer aandacht gaat geven aan Euro-
pese kwaliteitslabelling. Dat moet er 
uiteindelijk toe leiden dat Europese 
producten zich positief kunnen on-
derscheiden, in de markt, op basis 
van de hoge standaarden waaronder 
ze geproduceerd zijn.”

KERNTAKEN - Op 3 oktober jl. pre-
senteerde Eurocommissaris voor 
Werkgelegenheid, Sociale Zaken en 
Gelijke Kansen, Vladimír Pidla, zijn 
nieuwe plannen voor (ondermeer) 
langer en beter zwangerschapsverlof. 
In deze plannen stelt hij – terecht - 
dat het combineren van werk, gezin 
en privéleven voor miljoenen man-
nen en vrouwen in Europa een uitda-

ging is. Met de door hem geopperde 
voorstellen beoogt Spidla vrouwen te 
helpen om ‘werk en gezin’ beter te 
combineren en de arbeidsparticipa-
tie van vrouwen te vergroten. 
Hoewel Jeanine Hennis-Plasschaert 
het van harte eens is met de door 
Spidla beoogde doelstellingen, acht 
zij verdergaande Europese regelge-
ving op dit punt niet noodzakelijk. 
Op dit moment is er reeds een Eu-
ropese richtlijn van kracht waarin 
een minimale verlofperiode van 14 
weken is vastgesteld. Als lidstaten er-
voor kiezen om andere en meer ‘gun-
stige’ voorwaarden en omstandighe-
den te creëren, is dat in het huidig 
regelgevende kader mogelijk. Gezien 
het feit dat Europese regelgeving op 
het terrein van sociale zaken per de-
fi nitie erg gevoelig ligt, zal Jeanine 
Hennis-Plasschaert voorstellen om 
vast te houden aan de bestaande 
benadering. “Lidstaten (dus de natio-
nale politiek) kunnen dit prima zelf 
regelen, in nauw overleg met vakbon-
den en werkgevers. De EU moet zich 
richten op haar kerntaken.”

CONSUMENT DANKZIJ EU 
BETER BESCHERMD
GARANTIE - De Europese Commis-
sie heeft haar voorstellen gepresen-
teerd die de consumentenwetgeving 
in Europa sterk vereenvoudigen en 
consumenten beter beschermen als 
zij in eigen land, over de grens of op 
internet aankopen doen. De plannen 
van de Commissie vervangen vier be-
staande Europese richtlijnen. 
De interne markt is voor veel con-
sumenten nog een ver van hun bed 
show, omdat zij in ieder land bij 
aankopen verschillende rechten en 
plichten hebben. De plannen van de 
Commissie maken een einde aan de 
lappendeken van consumentenregels 
in de lidstaten en garanderen gelijke 
regels voor onder meer de levering 
van goederen, bedenktijd en garan-
tie. Eén Europese markt vraagt om ge-
lijke en duidelijke regels, zowel voor 

consumenten als voor bedrijven. 
Consumenten kopen steeds meer via 
internet en komen daardoor steeds 
vaker in aanraking met handelaren 
buiten Nederland. Deze plannen 
moeten consumenten het vertrou-
wen geven dat ze hun aankopen vei-
lig in de hele EU kunnen doen. De 
garantieregeling wordt sterk vereen-
voudigd. In Nederland bestaat nu het 
conformiteitbeginsel, dat in theorie 
consumenten een garantie geduren-
de de te verwachte levensduur van 
een product moet geven. In de prak-
tijk blijkt dat de consumenten vaak 
maar één jaar garantie krijgen op 
een product. De Commissie stelt nu 
een wettelijke minimumgarantie van 
twee jaar voor.
 
 

Toine Manders Toine Manders 
parlementariër van het jaarparlementariër van het jaar
Toine Manders is uitgeroepen tot het invloedrijkste Europarlementslid op het 
gebied van de interne markt en consumentenbescherming. Hij was geno-
mineerd door het bedrijfsleven en consumentenorganisaties en verkozen 
door collega’s in het Europees Parlement. Voor de Europese liberalen is Toine 
Manders eerste woordvoerder in de commissie interne markt en consumen-
tenbescherming. Eerder dit jaar heeft hij een akkoord op wetgeving voor per-
soonlijke leningen geforceerd en de onderhandelingen geleid voor nieuwe 
regels voor de bescherming van consumenten tussen de Europese Commissie, 
de Raad van Ministers en het Europees Parlement.

EU-voorstel zwanger-
schapsverlof onnodig

Wat kost naleving 
van EU-regels de 
boeren? 
BELOOND - In de begrotings-
commissie van het Europees Par-
lement is een voorstel van Jan 
Mulder voor een proefproject 
aangenomen. Onder dit project 
zal berekend worden welke kos-
ten Europese boeren moeten ma-
ken om te voldoen aan strenge 
Europese regelgeving, die niet 
geldt voor importproducten. 
Daarnaast moet gekeken worden 
welke kosten boeren maken voor 
de diensten die zij leveren op 
het gebied van landschapsonder-
houd. De berekeningen kunnen 
een grondslag leveren om het 
gemeenschappelijke landbouw-
beleid in de toekomst drastisch 
te hervormen. Daarbij zullen 
boeren gerichter beloond moeten 
worden voor het leveren van pu-
blieke diensten op het gebied van 
milieu, dierenwelzijn, voedselvei-
ligheid en landschapsbeheer.

Liberalen vóór 
strenge CO2-
normen auto´s
BRONBELEID - De Milieu Com-
missie van het Europees Parle-
ment heeft gestemd vóór stren-
gere normen voor de CO2-uitstoot 
van auto´s. Autofabrikanten 
moeten er voor zorgen dat auto´s 
in 2012 maximaal 130 gram per 
kilometer uitstoten. Een verdere 
reductie van 10 gram mag wor-
den bereikt met aanvullende 
maatregelen. Europarlementa-
riër Jules Maaten vindt dat het 
resultaat goed is voor Nederland. 
Vooral voor gemeenten en pro-
vincies, die nu al hun uiterste 
best doen om aan de strenge 
fi jnstofnormen voor luchtkwali-
teit te voldoen. “Voor hen is dit 
‘bronbeleid’ een enorme steun in 
de rug. Immers als je vervuiling 
door voornamelijk wegverkeer en 
scheepvaart niet aanpakt, is het 
dweilen met de kraan open. Het 
compromis van de Socialistische 
fractie en Christendemocratische 
fractie, evenals voorstellen van 
de Industrie Commissie die de 
normen wilden afzwakken, zijn 
hiermee verworpen.” 
De VVD wil dat Europa effectieve 
maatregelen neemt op het gebied 
van bronbeleid. Hierbij horen 
strenge normen voor de CO2-
uitstoot van auto´s. Alleen door 
bronbeleid te voeren kunnen 
transport intensieve gebieden als 
de Rotterdamse haven zich eco-
nomisch verder blijven ontwik-
kelen. De plenaire stemming over 
de wetgeving in Straatsburg zal 
plaats vinden in december. 
 

www.jan-mulder.eu

www.julesmaaten.eu

www.jan-mulder.eu

www.jeanineineuropa.nl

www.toinemanders.nl
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Hulp voor midden- en kleinbedrijf

ZESTIG JAAR VVD-TWEEDE KAMERFRACTIE

DRENTHE - Vooral het m idden- en 
kle inbedrijf verdient in deze moe i-
lijke econom ische tijd steun van 
Brusse l. Dat vindt VVD-gedepu-
teerde Rob Bats van de provincie 
Drenthe .  H ij w il daarom onder 
meer de term ijn waarbinnen toe-
gekende subsidies besteed moe-

ten worden verlengen. Nu is dat 
nog tw ee jaar. Bats beple itte dat 
onlangs in Brusse l in een verga-
dering van het Com ité van de Re-
gio’s. D it com ité adviseert de Eu-
ropese Comm issie . Volgens Bats 
is het be lang van het m idden- en 
kle inbedrijf voor de leefbaarhe id in 

het lande lijk gebied enorm groot. 
En daarom maakte hij van de ge-
legenhe id gebruik om de Europese 
Comm issie te vragen vooral deze 
sector te steunen. 

Groen Liberaal
GRONINGEN - In navolging van 
Mark Rutte heeft de provinciale 
Statenfractie van de VVD in Gronin-
gen haar groene gezicht duide lijk 
laten zien. Zo duide lijk dat de com-
plimenten van (groen)links haar 
onlangs in een Statenvergadering 
om de oren vlogen. Een motie die 
de VVD over natuurcompensatie 
indiende , w erd unaniem aangeno-
men. De motie heeft grote gevol-
gen en streeft ze lfs naar lande lijke 
w etgeving op dit gebied. Wat is 
het geval? Door de vergunning aan 
NU O N voor de bouw van de ko-
lencentrale in de Eemshaven gaat 

er een stuk natuur verloren. De 
Natuurbescherm ingsw et verplicht 
ons dan dat te compenseren door 
bijvoorbee ld een nieuw stuk grond 
aan te kopen en dat voor de natuur 
ter beschikking te ste llen. 

VERSNIPPERD
De grond die voor dat doe l verwor-
ven is, is naar de mening van de 
VVD niet geschikt, omdat ze niet 
aansluit bij de bestaande en toe-
komstige natuurgebieden zoals die 
zijn vastge legd in de Ecologische 
Hoofd Structuur. “ Daardoor zou 
er w e liswaar een stukje nieuw e 

natuur ontstaan, maar vee l te ver-
snipperd” , aldus Statenlid W im 
Haasken. “ Een duurzame bijdrage 
aan de natuur kan alleen ge leverd 
worden door het bestaande na-
tuurgebied te vergroten en dit zou 
in het algemeen altijd zo toege-
past moeten worden in dit soort 
procedures. Bovendien zou de 
Tw eede Kamer opgeroepen moe-
ten worden deze hande lsw ijze op 
te nemen in w etgeving. A lleen op 
deze manier is natuurcompensatie 
effectief en duurzaam . ”  

Verleggen vliegroutes

 
ZUID-H OLLAND –   Het is abso-
luut noodzake lijk dat Zuid-Holland 
meedoet in de Taskforce voor het 
verleggen van Schiphol-vliegroutes 
van Noord-Holland naar de Duin- en 
Bollenstreek. VVD-Statenlid San-
neke Nulkes heeft hierover vragen 
geste ld aan Gedeputeerde Staten 
(GS) van Zuid-Holland. 

Plannen uit het verleden, om 
vliegroutes van Noord-Holland te 
verleggen naar Zuid-Holland, be-
ginnen nu serieuze vormen aan 
te nemen. Vooral inwoners uit de 
Duin- en Bollenstreek worden ge-
troffen als vliegroutes worden ver-
legd naar Zuid-Holland. Provincie 
Zuid-Holland kan uitstekend opko-
men voor haar e igen be langen en 
moet dit ook doen. Het kan niet 
worden overge laten aan Noord-
Holland. De VVD Statenfractie w il 
daarom van GS horen, waarom 
Zuid-Holland niet aanw ezig was bij 

dit overleg en hoe het kan dat onze 
provincie wordt vertegenwoordigd 
door Noord-Holland. Ook w il de 
VVD de verzekering van GS, dat 
Zuid-Holland vanaf nu w e l aanw e-
zig zal zijn bij dit overleg. Sanneke 
Nulkes: “ A ls Statenlid uit deze 
regio sta ik erop dat Zuid-Holland 
w e l gaat dee lnemen aan dit over-
leg. Het is volstrekt onge w enst dat 
Noord-Holland onze provincie ver-

tegenwoordigt, zeker nu blijkt dat 
w e zulke tegenstrijdige be langen 
hebben. Voor w e het w eten zijn 
vliegroutes verlegd naar de Duin- 
en Bollenstreek. Inwoners uit de 
steek worden dan nog zwaarder 
getroffen dan nu. Dat zal wat de 
VVD betreft niet gebeuren” .

Helikopterview hard nodig

 
ZUID-H OLLAND - Gedeputeerde 
Staten van Zuid-Holland w il maxi-
maal tw ee commercië le he liha-
vens in de provincie toe laten. De 
VVD-Statenfractie vindt dat niet bij 
voorbaat een maximum aan het 
aantal he lihavens moet worden 
geste ld en dat GS fl exibe ler moet 
omgaan met de locaties. 
VVD-woordvoerster Luchtvaart 
Sanneke Nulkes: “ A ls pilot is het 
prima dat w e starten met tw ee he-
lihavens. Het zal later blijken of er 
behoefte is aan meer he lihavens 
en wat de gevolgen zijn voor de 
omgeving. He lihavens voorzien 
in de behoefte om Zuid-Holland 
aan te sluiten op een Europees 
Netw erk. Dus laten w e meerdere 

commercië le he lihavens niet direct 
uitsluiten” .

MOBILITEITSBELEID
De VVD w il een dynam isch mobi-
lite itsbe le id in Zuid-Holland. A ls er 
ondernemers zijn die in een andere 
regio moge lijkheden zien voor com-
mercië le vluchten, waarom zou dat 
dan bij voorbaat al worden verbo-
den? De VVD Statenfractie ziet 
he likoptervluchten als een nieuw e , 
alternatieve en noodzake lijke ver-
voersmodalite it, zeker met het oog 
op de ambulancevluchten vanaf 
de al bestaande vijf he lihavens. Er 
liggen meerdere aanvragen waar-
uit blijkt dat er behoefte is aan de 
He lihavens. U it ve ilighe idsoogpunt 

kunnen extra he lihavens een be-
langrijke rol spe len. De bevolking 
vergrijst. Voor ambulancevluchten 
zijn, zoals verme ld, nu slechts vijf 
he lihavens in hee l Zuid-Holland. 
Moge lijk zullen de commercië le 
He lihavens daar ook voor worden 
ingezet. Het is natuurlijk be langrijk, 
dat rekening wordt gehouden met 
de omgeving waarin de nieuw e he-
lihavens voor commercië le vluch-
ten worden geplaatst.  De VVD 
Statenfractie vindt dat ge luidsover-
last zovee l moge lijk moet worden 
voorkomen en ook ve ilighe id is 
zeer be langrijk.

Tegenprestatie voor 
bijstandsuitkering

Sinds enkele weken 
hangen er diverse foto’s 
van fotograaf Gerrit van 
Kralingen in de Vrijden-
kersruimte van de VVD. 
Ondanks een contract 
om een maand in De 
Halderhof in Bennekom 
de expositie ‘Tattoos and 
Piercings’ te presente-
ren,  moesten de foto’s 
daar al na drie dagen 
worden verwijderd van 
de directie. Een aantal 
mensen vond de foto’s 
te aanstootgevend voor 
een verpleegtehuis van 
christelijke signatuur. Van 
Kralingen kreeg hiermee 
landelijke bekendheid. 
Het e-mailadres van de 
fotograaf is: gerritvankra-
lingen@chello.nl.

Onlangs werd met een druk bezochte reünie feestelijk stilgestaan bij de zes-
tigste verjaardag van de VVD-fractie in de Tweede Kamer. Het leverde onder 
meer dit plaatje op met Mark Rutte en drie van zijn voorgangers. (V.l.n.r.): Hans 
Dijkstal, Mark Rutte, Frits Bolkestein en Ed Nijpels.   

GEPAST - De VVD vindt het niet 
meer dan normaal dat mensen die 
een bijstandsuitkering ontvangen, 
hiervoor een tegenprestatie leveren. 
Een rechter in Arnhem bepaalde on-
langs dat de gemeente Arnhem ten 
onrechte iemand had gekort op zijn 
bijstandsuitkering, omdat hij niet 
had meegewerkt aan een workfi rst-
project. Volgens de man in kwestie 
droeg het werk dat hij kreeg aange-
boden – schoffelen voor de gemeente 
– niet bij aan het vinden van een 
nieuwe baan.
VVD-woordvoerder Atzo Nicolaï: ‘Het 
kan niet zo zijn dat een uitkeringsge-
rechtigde zelf bepaalt of het gaat om 
passende arbeid. Krijg je bijstand, dan 
werk je als tegenprestatie. Iedereen 
die een bijstandsuitkering ontvangt 
levert daarvoor een tegenprestatie. 
Dat moet het uitgangspunt zijn. De 
VVD pleit daarom al langere tijd voor 
het landelijk doorvoeren van een 
werkplicht in de WWB.’

Sociaal beleid moet wat de VVD be-
treft altijd gericht zijn op het vinden 

van werk; door middel van een stage 
of opleiding: weg uit de uitkering. Als 
mensen zich daarvoor onvoldoende 
inzetten, de taal niet leren of fraude-
ren, passen sancties.
Nicolaï wil van de minister weten 
wanneer er sprake is van gepaste ar-
beid, wie dit bepaalt en wanneer een 
uitkeringsaanvrager werk mag wei-
geren.
‘Met een werkplicht voorkom je niet 
alleen dat duizenden Nederlanders 
wegkwijnen op de bank, het kan ons 
ook helpen in het oplossen van de 
vele tekorten op de arbeidsmarkt’, 
aldus Nicolaï. De VVD wil niet treden 
in de uitspraak van de rechter, maar 
wil bezien of een wetswijziging nood-
zakelijk is om deze onwenselijke pre-
cedentwerking ongedaan te maken. 
Werk is de beste weg uit de armoede, 
de VVD hecht daarom waarde aan het 
opdoen of bijhouden van arbeidsrit-
me. Ook wanneer het hier een baan 
onder opleidingsniveau betreft.

VRIJDENKERSRUIMTE

a.nicolai@tweedekamer.nl

www.vvd-drenthe.nl

www.groningen.vvd.nl

www.vvdzuidholland.nl

www.vvdzuidholland.nl
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INTERVIEW  
In Interview krijgen VVD-leden 
die maatschappelijk actief zijn 
de ruimte om dat wat hen 
bezighoudt met anderen te 
delen. Voelt u zich daar zelf 
toe geroepen of kent u andere 
actieve of interessante VVD’ers? 
Uw suggestie(s) horen wij 
graag via email liber2008@vvd.
nl of met een telefoontje naar 
070 3178887. 

hebt namelijk ook genoeg autochto-
ne raddraaiers. Bij ons in het dorp lag 
bijvoorbeeld elke zaterdagavond het 
bushokje in puin en daar was toch 
echt geen allochtoon te bekennen!

INTEGRATIE
Om de integratie te bevorderen, moe-
ten we toch nog een keer kijken naar 
de vrijheid van onderwijs. Natuurlijk, 
we staan christelijke scholen toe en 
dus ook islamitische. Maar ik vraag 
me af of het verplicht dragen van 
hoofddoeken en het scheiden van 
jongens en meisjes de totale integra-
tie in de Nederlandse samenleving 
bevordert. We hebben allemaal onze 
mond vol van integratie, maar onder-
tussen wordt onder het mom van de 
vrijheid van godsdienst en de vrijheid 
van onderwijs de segregatie bevor-
dert. We houden de problemen dus 
zelf in stand. Ik kan me niet voorstel-
len dat er nog altijd liberalen zijn die 
deze misstand goedpraten. De VVD is 
er namelijk altijd al tegen geweest; 
we hebben dat grondwetsartikel des-
tijds uitgeruild. Maar dat wil natuur-
lijk niet zeggen dat het daarmee een 
goede zaak is geworden. Toen ik nog 
naar de lagere school ging, ontstond 
er al een tweedeling tussen de katho-
lieke en de protestante scholen in het 
dorp. Aparte scholen staan de saam-
horigheid in een gemeenschap in de 
weg. We zouden dus best kunnen uit-
dragen dat de VVD uitsluitend open-
bare scholen wil. 

DUIDELIJKHEID
Als politieke partij moet je stelling 
durven nemen. Politici zijn bijna 
nooit in staat om ergens simpel ‘ja’ of 
‘nee’ op te antwoorden. Burgers wil-
len dat soort duidelijkheid. Mensen 
willen oplossingen en geen ellenlan-
ge discussies vol met nuanceringen. 
Die discussies moeten misschien wel 
worden gevoerd, maar dan toch in 
klein comité. Als je je mening moet 
geven voor het Journaal, doe dat 
dan kristalhelder. Aan dat soort dui-
delijkheid heeft het wel ontbroken 
binnen de VVD. Maar de laatste tijd 
is dat sterk verbeterd. We zijn op de 
goede weg, want we zijn duidelijker 
en pragmatischer geworden. En dat 
spreekt mij persoonlijk erg aan.”

VVD die voorstaat en een stuk minder 
van de zachte aanpak van D66. ‘Niet 
zeuren, maar doen’, die benadering 
heeft me automatisch richting VVD 
gedreven. 
Een van de zaken waar ik me druk 
over maak is de organisatie van het 
openbaar bestuur. Toevallig hoorde 
ik recent dat ook de waterschappen 
in Nederland doen aan ontwikke-
lingssamenwerking. Het moet toch 
ook niet gekker worden. Ontwikke-
lingssamenwerking is prima, maar 
dit is naar mijn mening oneigenlijk 
gebruik van belastinggeld. Aan zulke 
ondoorzichtigheid erger ik me gru-
welijk en vandaar dat ik dat allemaal 
graag tegen het licht wil houden. 
We hebben natuurlijk een heel ou-
derwets systeem met gemeentelijke, 
provinciale, nationale en Europese 
overheden. Vier bestuurslagen die el-
kaar in de weg zitten en die allemaal 
bekostigd moeten worden. Daar moet 
echt nodig wat aan gebeuren. Uit 
mijn eigen bedrijfactiviteiten weet ik 
dat de luchtvaart geheel op Europees 
niveau wordt geregeld en toch heb-
ben we in Nederland een complete 
beleidsafdeling. Wat doen die men-
sen? Die bepalen toch niets meer.

DADEN
Dat pragmatisme – problemen zijn 
er om opgelost te worden – moet wel-
licht nog steviger doorgevoerd wor-
den in de politiek. Burgers moeten 
kunnen vertrouwen op een actieve 
overheid, op welk niveau dan ook. 
Ik ben dan ook blij dat er binnen 
de VVD op dat vlak een kentering 
zichtbaar is. We hebben bijvoorbeeld 
de fi leproblematiek in het verleden 
onvoldoende aangepakt. Je kunt na-
tuurlijk praten en overleggen tot je 
een ons weegt, maar er moet natuur-
lijk ook concreet iets gebeuren. Wat 
dat betreft neigen we nu minder naar 
woorden en meer naar daden. Wat er 
zeker moet gebeuren is duidelijker 
communiceren. Juist in de oppositie 
kun je wat dat betreft stevig inzetten. 
Dat is ook wel nodig, want heel best 
staan we er niet voor in de peilingen. 
Laten we onze uitgangspunten, onze 
standpunten daarom maar klip en 
klaar duidelijk maken. Ik ben dan 
ook blij dat de fractie in de Tweede 
Kamer meer en meer die aanpak 
kiest. Uitgaan van eigen kracht en 
tegelijk het ongelijk van andere par-
tijen aantonen. Dat zal ongetwijfeld 
zijn vruchten afwerpen. We kunnen 
ronduit zeggen dat Wilders discrimi-
neert, want hij wil bepaalde delen 
van de samenleving anders behande-
len dan de rest. Dat druist in tegen 
het liberale gedachtegoed, want dat 
noemen we discriminatie. Natuurlijk 
moeten we het probleem met Marok-
kaanse jongeren oplossen, maar dat 
doen we niet door alle Marokkanen 
in een kwaad daglicht te stellen. Je 

“Ik ben geboren en getogen 
in Rijnsaterwoude, een 
klein dorpje in Zuid-Hol-

land. Hoewel mijn ouders nooit 
enige politieke activiteiten aan de 
dag hebben gelegd, riep ik al heel 
vroeg dat ik later minister wilde 
worden. De ambitie zat er dus 
klaarblijkelijk al vroeg in. Toch 
ben ik aanvankelijk een andere 
koers gaan volgen: een opleiding 
tot helikopterpiloot bij de Konink-
lijke Marine na mijn middelbare 
school. Daarna heb ik acht jaar 
als piloot gefunctioneerd, om ver-
volgens mijn eigen bedrijf te be-
ginnen, waarmee ik kleine lucht-

vaartmaatschappijen ondersteun.
Vanuit mijn ‘aangeboren’ betrokken-
heid bij de samenleving ben ik me 
toen ook meer voor de lokale politiek 
gaan interesseren. Dat gebeurde op 
de geijkte manier: je gaat eens naar 
een ledenvergadering, neemt vervol-
gens zitting in een werkgroepje, enz. 
Uiteindelijk naderden de gemeente-
raadsverkiezingen en werd mij ge-
vraagd of ik me kandidaat wilde stel-
len. Daar heb ik even over nagedacht, 
maar toch vrij snel besloten om ak-
koord te gaan. Ik belandde op een 
verkiesbare plaats en werd uiteinde-
lijk zelfs met voorkeursstemmen in 
de raad gekozen. Dat werk doe ik nu 

ruim twee jaar. Ik vind het toch 
wel erg leuk. 

PRAGMATISCHE AANPAK
Mijn politieke drijfveer is dat ik 
vind dat het anders, beter moet 
in dit land. En volgens mij vormt 
het liberale gedachtegoed daar-
voor een uitstekend fundament. 
Je kunt veel bereiken als je je er 
maar voor inzet. Die individuele 
verantwoordelijkheid spreekt me 
zeer aan. Ik geloof dan ook totaal 
niet in een ‘maakbare samenle-
ving’. In die zin ben ik liberaal in 
hart en nieren. En dan meer van 
de pragmatische aanpak zoals de 

Denise Eikelenboom is ruim twee jaar lid van de Haarlemse gemeenteraad. Als geboren 

Zuidhollandse is ze overduidelijk iemand van de ‘no nonsense-aanpak’. Ze breekt dan 

ook een lans voor duidelijke communicatie tussen politiek en burgers en voor overheden 

die pragmatisch werken aan oplossingen. Typisch liberaal, zo vindt ze. Tekst: Dick Zoet

Denise Eikelenboom, raadslid Haarlem

Oplossingen, geen 
ellenlange discussies

««           Overtuigend èn 
consequent communiceren

BEELD-
BEPALEND

Denise E ike lenboom voe lt zich 
thuis in Haarlem . A ls gemeen-
teraadslid maakt zij zich onder 
meer hard voor het behoud van 
monumenten en bee ldbepalende 
panden. Daarnaast waakt ze er 
voor dat de stad wordt dichtge-

bouwd zonder te letten op de 
leefbaarhe id voor zow e l de oude 
als nieuw e inwoners van Haar-
lem . “ Haarlem is de mooiste 
stad van Nederland en moet dat 
ook blijven!”
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INGEZONDEN BRIEVEN

W ilt u iets kw ijt over de VVD , de politiek in het algemeen of aanverwante zaken? U w brief 
kunt u mailen naar liber2008@vvd.nl of per post sturen naar algemeen secretariaat VVD , 
t.a.v. redactie Liber, postbus 30836, 2585 GV Den Haag. 

• De redactie bepaalt, zonder opgaaf van redenen, of  een brief wordt geplaatst of niet. Cor-
respondentie hierover is niet mogelijk. 

• De redactie behoudt zich het recht voor bijdragen aan deze rubriek in te korten. Een brief 
mag uit maximaal 175 woorden bestaan. 

• Reacties zonder huisadres en inzendingen onder pseudoniem worden niet geplaatst. 
• Het is toegestaan om te reageren op een eerder ingezonden brief. De redactie bepaalt 

echter wanneer een discussie is gesloten. 
• Afzenders verlenen toestemm ing voor openbaarmaking.

Iemand rechtuit aanvallen op de inhoud van zijn woorden, dat 
kan eigenlijk niet in Nederland. Politici weten dat, en daarom 
gooien ze het op vormfouten: hun tegenstander heeft voor 

zijn beurt gesproken; hij was niet gemachtigd te spreken namens 
diegenen in wier naam hij sprak; deze kwestie staat niet voor nu 
maar voor Sint Juttemis op de agenda, enzovoort. Om de sympa-
thie van de kijker niet te verliezen, kan het moeilijk anders.

Toch lopen er mensen rond die hoognodig 
direct op hun woorden moeten worden aan-
gevallen. De imams die in de naam van God 
oproepen tot haat jegens Nederland horen 
daarbij, om eens een categorie te noemen. 
Maar er zijn er meer. Ook de schrijver Kader 
Abdolala heeft recht op tegenspraak. Niet 
dat hij zo heet, hij heet Hoessein Q., maar 
zijn werkelijke achternaam is voor Neder-
landers moeilijk uitspreekbaar. Abdolala 
dus.
 Op een bijeenkomst met studenten 
geschiedenis in Groningen heeft Abdolala 
het woord gevoerd. Samen met mij, dat dan 

weer wel. Abdolala was van mening dat de democratie natuurlijk 
wel hele mooie kanten had. Dat de manier waarop Nederland ge-
organiseerd is uiteraard voortreffelijk was. Dat de Westerse vrijhe-
den zonder meer begerenswaardig 
waren. Dat werd allemaal zo uit-
gesproken dat de toehoorder bleef 
wachten op de nazin, die gezien 
de intonatie noodzakelijkerwijs 
met ‘maar’ moest beginnen, en 
die zou uitleggen hoe fout demo-
cratie en vrijheden zijn. De nazin 
kwam steeds niet. 
 Abdolalah is namelijk wel bij zijn verstand. Hij begrijpt dat 
onverhulde anti-democratische propaganda uit zijn mond niet 
kan. Dus doet hij het verhuld. Maar heel effectief, haast zonder 
dat de toehoorder merkt wat voor gif hij binnenkrijgt. Leuk, zo’n 
nieuwe medelander. Hij trekt volle zalen. 
 De koran, liet Abdolala weten, is de zon. ”Daar moet je dus 
van uit de buurt blijven, anders brand je je vingers”, merkte ie-
mand naast mij op. Abdolala zag dat anders: Wanneer iemand er 
op wijst dat de Koran een boek is waar de haat vanaf spat (‘dood 
hen waar ge ze maar kunt vinden’) dan is zo iemand geen bood-
schapper die een belangrijk maar slecht bericht brengt. Zo ie-
mand is een haatzaaier. Zijn hart is vol haat. 
Net als de imams en ayatollahs draait Abdolala het dus om. Slim, 
maar misleidend en gevaarlijk. Het publiek lijkt het allemaal 
prachtig te vinden en klapt zo nu en dan. Abdolala speelt met 
verve de mysterieuze Oosterling, die regelmatig met God zit te 
e-mailen. Hij past naadloos in de Nederlandse traditie die destijds 
Krishnamurti aan de borst drukte – tot Krishnamurti liet weten 
dat hij niet van plan was de ‘wereldleraar’ te worden die het me-
nopauzerend volksdeel in hem zag. 
 “Alles wat u wilt, is mogelijk. Dat geef ik u als cadeautje mee, 
zodat u deze middag nooit vergeet”, galmt de besnorde duister-
ling de zaal in. Dat komt goed uit, want ik wil ook wat. Ik wil dat 
Abdolala het Nederlands even fatsoenlijk gaat leren uitspreken 
als bijvoorbeeld Prins Bernard. Voor zijn boeken heeft hij kenne-
lijk al een goede corrector die er Nederlands van maakt, nu zijn 
toespraken nog. 

prof.dr. Hans Jansen, arabist

Haatgrondig
COLUMN

In LIBER nummer 6 van 3 
oktober jl. schreef Arend Jan 

Boekestijn een verhelderend verhaal 
over ontwikkelingssamenwerking. 
Zoals wij allen weten is het woord 
“ontwikkelingssamenwerking” al 
jaren een zwaar beladen begrip. 
Volgens de één zet het geen zoden 
aan de dijk, want hoe lang zijn we 
al bezig met deze vorm van onder-
steuning en wat is nou eigenlijk het 
resultaat van al die geldstromen. 
Natuurlijk, er zijn projecten van de 
grond gekomen en natuurlijk, her 
en der is er een mate van verbete-
ring ingetreden. Alleen jammer dat 
aan het begrip ontwikkelingssamen-
werking door anderen automatisch 
wordt verbonden aan het overma-
ken van enorme sommen geld van 

het land in kwestie naar bankreke-
ningen overal op de wereld die op 
naam staan van lokale heersers en/of 
machthebbers.
En dat gegeven zit de Nederlandse 
belastingbetaler, uiteraard, niet lek-
ker. Want ook ontwikkelingssamen-
werking is ons aller belastinggeld en 
daar gaan we zorgvuldig mee om. 

Daarom leggen wij graag het volgen-
de alternatief op tafel. In plaats van 
het overmaken van enorme sommen 
geld naar de landen in kwestie, is 
onze opzet om het Nederlandse be-
drijfsleven er veel meer bij te betrek-
ken. Wij hebben in Nederland know-
how op vele gebieden. We kunnen 
havens, steden, wegen, luchthavens 
en noem maar op bouwen.
Ons voorstel zou dus zijn dat het 
Ministerie van Ontwikkelingssamen-
werking om de tafel gaat zitten met 
die bedrijven die daar voor in aan-
merking komen en vervolgens een 

Ontwikkelingssamenwerking
afspraak maakt dat de overheid een 
bepaalde korting krijgt op de pro-
jectprijzen. Daar staat veel werk en 
zekerheid van betaling tegenover. 
Wil een land dan bijvoorbeeld een 
haven hebben en het Ministerie van 
Ontwikkelingssamenwerking zou 
dat willen fi nancieren, dan legt een 
Nederlands bedrijf daar ter plekke 
die haven aan met gebruik van Ne-
derlandse know-how, Nederlands 
materiaal, Nederlands toezicht en 
met gebruik van lokale arbeiders 
die daar ook weer geld mee verdie-
nen. De betaling geschiedt aan het 
Nederlandse bedrijf, waarmee het 
geld in de Nederlandse economie 
blijft. Tevens heeft de overheid een 
bepaalde korting geregeld bij dat 
bedrijf, zodat men aan het eind van 

het hele traject ook nog eens minder 
geld kwijt is dan wanneer men sim-
pelweg het hele bedrag had overge-
maakt aan het land in kwestie.

Er zijn vele voordelen verbonden aan 
deze manier van werken: a) het land 
in kwestie krijgt zijn haven; b) het 
geld blijft in de Nederlandse econo-
mie, c) het geld kan niet verdwijnen 
naar belastingparadijzen en d) uit-
eindelijk is men goedkoper uit ge-
zien de prijsafspraken. Meervoudig 
‘return on investment’ dus. 
Wellicht toch aardig om OSW te vra-
gen eens nader naar deze werkwijze 
te laten kijken.
We zijn dan in ieder geval af van de 
discussie ‘dat het geld toch altijd ver-
keerd terechtkomt’.

Hans Gerretsen
voorzitter VVD-Afdeling Soest/

Soesterberg

Schade voor 
Delfl and

Nu de eerste euforie rond 
het veilig maken van Neder-

land – Deltaplan van de commissie 
Veerman – is weggeëbd, worden de 
gevolgen duidelijk. Niet alles blijkt 
met veiligheid van doen te hebben, 
er zijn ook milieukeuzes gemaakt 
waarbij de veiligheidsonderbou-
wing marginaal is. In navolging van 
recente studies houdt de commissie 
Veerman rekening met verzilting 
van het Volkerak-Zoommeer. Dit 
zal de leefbaarheid en de economi-
sche bedrijvigheid op met name de 
Zuid-Hollandse Eilanden en in het 
gebied van Delfl and hard treffen. 
Voorgesteld wordt bijvoorbeeld om 

           Nieuwe 
medelander 
trekt volle zalen

Dure plannen 
In Liber 6 wordt op de pagi-
na’s 1, 2 en 10 aandacht be-

steed aan de strijd tegen het water 
in Nederland. Met name in het arti-
kel op pagina 10 wordt een oproep 
gedaan dijken “snel” hoger, breder 
en steviger te maken. Daarbij wordt 
verwezen naar het rapport Veerman. 
“Het rapport stoelt op de verwach-
ting dat de zeespiegel voor de kli-
maatverandering mogelijk harder 
stijgt dan verwacht.”
Mijns inziens zaagt u met twee ver-
wachtingen en één mogelijkheid 
meteen aan drie van de stoelpoten. 
De vierde poot, namelijk dat zo’n 
Deltaplan zo goed is voor het Euro-
pese en wereldlijke imago van Neder-
land, is op zich al zwak en kan mijns 
inziens de stoel niet houden. Wat de 
verwachting van de stijging van de 
zeespiegel betreft, noemt u zelf al 
de twijfelachtigheid en tegenstrijdig-
heid van de gedane berekeningen/
voorspellingen. Overigens kunt u mij 
getallen geven omtrent de stijging 
van de zeespiegel in de afgelopen 5, 
10 of 20 jaar?
Uit weliswaar geruime tijd geleden 
opgedane ervaringen, weet ik hoe 
gevaarlijk (reken)modellen en extra-
polaties kunnen zijn. In modellen 
kun je niet meer stoppen dan je nu 
weet, nog afgezien van de vraag of 
het model klopt. Wat de toekomst 
brengt is helemaal niet te verwerken 
in het model. 
Wat die Nederlandse dijken betreft: 
goed onderhouden en waar nodig 
ingrijpen. Dat is beter dan alle dure 
plannen. Ik weet het we zijn erg rijk, 
maar kunnen we dan niet beter ons 
geld ergens anders op de wereld be-
steden om dijken aan te leggen of te 
verhogen? Dan kunnen we meteen 
de mensen daar opleiden en geld 
laten verdienen. Zulk ontwikkelings-
geld lijkt mij goed besteed.

G.L. Lamers, Heemstede

De oproep om dijken snel hoger, breder en 
steviger te maken komt van de Deltacom-
missie. De VVD vindt dat over het aantal 
centimeters dat het water zal stijgen valt 
te twisten. Duidelijk is dat dijken moeten 
worden versterkt. Veiligheid gaat natuur-
lijk boven alles, maar de kosten moeten 
beheersbaar blijven.

blauwalg in het Volkerak-Zoommeer 
te bestrijden door ook hier verzil-
ting toe te laten. Afgezien dat het 7 
jaar duurt voordat het ecosysteem 
zich heeft aanpast aan het brakke 
water, geeft de men zich geen reken-
schap van de maatschappelijke en 
economische gevolgen voor bijvoor-
beeld de waterkwaliteit op de Zuid-
Hollandse eilanden en in Delfl and. 
Tussen het Brielsemeer en het Delf-
land loopt immers een pijpleiding 
voor de inlaat van voldoende goed 
zoetwater voor het watergebied van 
Delfl and. 

Uitvoering van de voorstellen zul-
len bij Delfl and tot extra kosten en 
desinvesteringen leiden, omdat het 
complete stromingsschema herzien 
moet worden. Dit alles is reden ge-
weest dat in de verenigde vergade-

ring van Delfl and door de VVD-leden 
Hilders en Van der Ende een motie is 
ingediend om de Nederlandse Staat 
verantwoordelijk te houden voor 
de eventuele schade. Deze motie is 
unaniem aangenomen..   
Het bestuurlijk Overleg Krammer-
Volkerak Zoommeer (BOKV) krijgt 
nog uitgebreid de gelegenheid haar 
keuze te motiveren. Omdat het te-
rugbrengen van het getijdengebied 
in de Hollandse Delta een milieu-
keuze is, spelen bij de politieke af-
weging maatschappelijke en econo-
mische gevolgen een veel grotere rol 
van betekenis dan wanneer het om 
louter veiligheidsreden zou gaan. 
De spreekwoordelijke voet moet tus-
sen de sluisdeur uit.

Pieter van Staalduinen
VVD-kandidaat in Delfl and 

Hans Jansen
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AMBITIEUS - Op zaterdag 18 
oktober vierde de VVD U trecht 
feest. De grootste solitaire VVD-
afdeling van Nederland bestond 
60 jaar. Overdag vond er een 
lunch plaats met oud-bestuurs-
leden. Aansluitend was er een 
aantal workshops voor leden 
van de afdeling. Na de borrel en 
het diner vertelden drie liberale 
oud-burgemeesters van U trecht 
(Henk Vonhoff, Lien Vos-Van 
Gortel en Ivo Opstelten) onder 
leiding van Jan van Zanen ver-
halen uit hun burgemeesters-
periode, wat vaak tot hilarische 
momenten leidde. Hierna hield 
de nieuwe voorzitter van de 
VVD U trecht, Wouter Kolff, een 
toespraak. Wouter is in het da-
gelijks leven kandidaat-notaris 
in A msterdam en ondernemer 

in U trecht en werd op 1 oktober 
voorzitter. Ook Jorrit Linders en 
Bas Steunenberg zijn beiden 
toegetreden tot het bestuur. In 
zijn toespraak gaf Wouter aan 
dat eenheid en positivisme cru-
ciaal zijn voor het bereiken van 
de ambitieuze doelstelling van 
het nieuwe, energieke bestuurs-
team : 1.000 leden en 8 zetels in 
de raad in 2010. Tevens zette 
Wouter zijn voorganger Judith 
Tielen uitgebreid in de schijn-
werpers. Judith is recent al-
gemeen secretaris geworden 
van het hoofdbestuur. De VVD 
U trecht zou de VVD U trecht niet 
zijn, als deze fantastische dag 
niet met een groots feest werd 
afgesloten. Tijdens dit feest wer-
den oude VVD-attributen geveild 
ten bate van de VVD U trecht.

BEST PRACTICES – Ingrid de Caluwé, VVD-lid 
uit Amsterdam, heeft 4 oktober jl. het nieuwe 
VVD Campagnehandboek aangeboden aan partij-
leider Mark Rutte. Dit gebeurde tijdens de Water-
heldenbijeenkomst in Wolfheze. Het handboek 
biedt veel praktische tips voor het opzetten en 
uitvoeren van een campagne. Mark Rutte toonde 
zich verguld met het handboek. “Het is belang-
rijk dat wij een partij vol met campainers worden 
en het handboek van Ingrid kan ons daar goed 
bij helpen.”
Ingrid de Caluwé benadrukte het belang van sa-
menwerking op campagnegebied. “Alle afdelin-
gen hebben een bijdrage kunnen leveren door 
het aandragen van Best Practices, zodat iedereen 
van elkaars ervaringen kan leren. Het delen van 
informatie is cruciaal voor het succes van de per-
manente campagne. Er zal dan ook worden ge-
zocht naar een manier om de uitwisseling van 
kennis en ervaring steeds verder uit te breiden.”

TEGENWICHT - VVD Internationaal 
is al sinds 1990 actief in het samen-
werkingsprogramma MATRA Politie-
ke Partijen. Doel van dit programma 
is samenwerking en ondersteuning 
bij de opbouw van politieke partijen 
in Oost-Europa en de Balkanlanden. 
Tot 2004 werd samengewerkt met 
politieke partijen in de landen die 
in dat jaar toetraden tot de Europese 
Unie. Na de uitbreiding van de Eu-
ropese Unie zijn de grenzen van het 
programma verlegd. Door middel 
van het MATRA programma wordt 
ondersteuning geboden aan liberale 
partijen om een tegenwicht te bieden 
tegen de van oudsher sterke sociaal 
democratische en christen-democra-
tische partijen.

Sinds 2000 onderhoudt VVD Inter-
nationaal contacten met liberale 
partijen in Kosovo. Na het ingrijpen 
van de NAVO en het starten van het 
onomkeerbare proces van onafhan-
kelijkheid van Servië, is er gestart 

met de samenwerking van VVD In-
ternationaal met Kosovaarse liberale 
partijen. Deze samenwerking vindt 
doorgaans plaats in overleg en met 
ondersteuning van de Duitse liberale 
stichting Friedrich Nauman en het 
Amerikaanse instituut NDI.
In het kader van deze samenwerking 
hebben VVD Internationaal en NDI in 
oktober een training georganiseerd 
met de SLS, Samostalna Liberalna 
Stranka (Autonome Liberale Partij), 
een liberale partij die de Servische 
minderheden vertegenwoordigd in 
de verschillende enclaves die over 
Kosovo verspreid zijn. De SLS is de 
enige Servische partij in Kosovo die 
de onafhankelijkheid pragmatisch 
benadert en er zodoende mee heeft 
leren leven. De situatie voor de Ser-
vische minderheden is echter zeer 
zwaar, door grote armoede en werk-
loosheid, taalbarriëres en achterstel-
ling. Na de laatste verkiezingen heeft 
de partij een aantal zetels in het 
parlement verkregen, zodat de Servi-

sche minderheden vertegenwoordigd 
worden in het politieke debat. Daar-
naast leveren zij momenteel twee 
ministers binnen de regering, welke 
respectievelijk verantwoordelijk zijn 
voor Sociale Zaken en Werkgelegen-
heid en voor het Terugkeerbeleid van 
vluchtelingen.
De training die VVD Internationaal 
in samenwerking met NDI heeft ge-
geven was gericht op versterking van 
de partijstructuur en het liberale 
profi el. Met deelname van 20 deelne-
mers, waaronder de partijtop, en het 
opzetten van een follow-up in samen-
werking met NDI, moet deze training 
gezien worden als onderdeel in het 
lange en brede traject dat Kosovo 
moet afl eggen om als volwaardig zelf-
standig functionerend land te functi-
oneren, op economisch, juridisch en 
politiek gebied.

NETWERKEN -  In Osijek, Kroatië, 
vond in het weekend van 18 septem-
ber jl. het tweede regionale LIBSEEN-
congres plaats. LIBSEEN staat voor het 
regionale netwerk van liberale partij-
en en –leiders, dat een aantal keren 
per jaar een bijeenkomst organiseert 
om te spreken over actuele uitdagin-
gen in de Balkan. VVD Internationaal 
ondersteund dit initiatief van harte. 
Om deze ondersteuning te benadruk-
ken zijn namens VVD Internationaal 
Bas Eenhoorn, oud-partijvoorzitter en 

oud-treasurer van de ELDR (Europese 
Liberale Democraten), en Willem van 
Haersma Buma, medewerker VVD 
Internationaal, afgereisd om deel te 
nemen aan het congres.
Sinds het uiteenvallen van het oude 
Joegoslavië zijn de onderlinge ver-
houdingen tussen de landen jaren-
lang verslechterd. De liberalen in de 
regio nemen met dit regio-netwerk 
een duidelijk standpunt in; namelijk 
dat voor vooruitgang en stabiliteit 
goede en open verhoudingen tussen 

landen nodig zijn, ook in de politiek. 
Van Slovenië tot en met Macedonië en 
Roemenië, alle tien de Balkanlanden 
waren tijdens het congres vertegen-
woordigd. Door elkaar te verbinden 
in een regio-netwerk geven de libera-
len aan zich op de toekomst van de 
gehele regio te richten.

Training over partijstructuur Training over partijstructuur 
en liberalismeen liberalisme

VVD-CAMPAGNEHANDBOEK VERKRIJGBAAR

Regionaal congres liberale leiders 
in Kroatië succesvol

VVD Utrecht 60 jaar 

Ledenraadpleging kandidatenlijst Europees Parlement

Europa en de euro zijn belangrijk, zeker in crisistijd. Zorg daarom voor een sterke VVD-lijst en breng tussen 26 november en 10 december a.s. uw stem uit voor de volgorde van 
de kandidaten op de lijst vanaf plaats 2. U ontvangt hiervoor rond 25 november uw stembescheiden.

Het handboek is verkrijgbaar via campagne@vvd.nl

w.vanhaersmabuma@vvd.nl
www.vvdinternationaal.nl

w.vanhaersmabuma@vvd.nl
www.vvdinternationaal.nl

Oud-partijvoorzitter Bas Eenhoorn.
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Na een val van het College van B&W 
van Roosendaal door een PvdA-mo-
tie heeft de PvdA als grootste partij 
een nieuwe coalitie gevormd met de 
Roosendaalse Lijst en Groenlinks en 
zonder de VVD. VVD-wethouder Lok 
keert dan ook niet terug in het col-
lege.
 
In de gemeente Medemblik is dhr. 
Zwagerman benoemd tot wethouder. 
Hij neemt deze taak over van dhr. En-
tius die eerder al afscheid had geno-
men vanwege zijn gezondheid. Dhr. 
Zwagerman was sinds 2007 lid van 
de gemeenteraad in Medemblik.
 
Binnen de gemeente Ede wordt de 
vacante wethoudersfunctie ingevuld 
door drs. E. Milligen. Hij neemt de 
functie over van de dhr. van Zuilen, 
die is benoemd tot burgemeester van 
Tynaarloo.

In de gemeente Oss is Joop van Or-
souw teruggekeerd als fractievoor-
zitter van de VVD. Hij neemt de taak 
over van Henny Boers, die de functie 
niet kan combineren met het werk 
als directeur van een basisschool.
 
In Assen stapt raadslid Theo Verde-
gem na 26 jaar uit de politiek. Op 15 
oktober neemt Verdegem afscheid, 
een dag later wordt zijn opvolger 
Koos Albronda geïnstalleerd.

Marieke Sanders-ten Holte, oud-lid 
van het Europees Parlement en oud-
lid van Provinciale Staten van Noord 
Holland, is per 1 juli  jl. door de 
Raad van Ministers  benoemd als lid 
van het  Comite van Advies voor het 
Kaderverdrag Minderheden van de 
Raad van Europa.  
 

In de gemeente Haaren is de heer 
S.C.C.M. Potters met ingang van 15 
oktober jl. benoemd tot gemeente-
secretaris. Potters werkt nu nog bij 
de provincie Noord-Brabant als afde-
lingsmanager/bureauhoofd Vergun-
ningsverlening Procesindustrie en Af-
valverwerking bij de directie Ecologie

In de Statenfractie van de provincie 
Utrecht zijn vier leden opgestapt. 
De vacante plaatsen van voormalig 
fractievoorzitter David van den Burg, 
huidig fractievoorzitter Fred Vos, als-
mede de Statenleden Esther Dijk en 
Els de Graaff zijn ingenomen door 
respectievelijk Inge Walta, Leo Noot-
eboom, Dicky Lamers en Paul Kelder. 
Op maandag 29 september zijn de 
nieuwe Statenleden tijdens de Staten-
vergadering geïnstalleerd.
 
In de gemeente Dinkelland is fractie-
voorzitster Jos Bosch opgestapt. De op-
volger voor Bosch is nog niet bekend, 
tot die tijd neemt ze het raadswerk 
nog waar.
 
Het college van B&W in Albrands-
waard is gevallen, nadat de hele raad 
instemde met een motie van wantrou-
wen van oppositiepartij EVA.
De aanleiding van de crisis is een ver-
klaring afgegeven door de VVD waar-
in zij de coalitie beschuldigt van falen 
in de communicatie over de onder-
grondse opslag van het broeikasgas 
CO2 binnen de gemeentegrens. Voor-
lopig gaat de huidige coalitie als de-
missionair verder.
 
Jan Franssen, commissaris van de Ko-
ningin in Zuid-Holland, is benoemd 
tot algemeen voorzitter van de Vereni-
ging van Beveiligingsondernemingen 
in Nederland(VEBON).

VERNIEUWING – Oud-VVD-minister 
van Financiën Gerrit Zalm ontving 
op maandag 20 oktober jl. een ere-
doctoraat aan de Vrije Universiteit te 
Amsterdam. Het eredoctoraat is aan 
hem toegekend voor zijn wezenlijke 
bijdrage aan de ontwikkeling, invoe-
ring, vormgeving en uitvoering van 
het trendmatig begrotingsbeleid en 
daarmee aan de vernieuwing van het 
Nederlandse begrotingsbeleid vanaf 
het begin van de jaren ’90.
Zalm is de langstzittende minister 
van Financiën uit de Nederlandse ge-
schiedenis. Twaalf jaar lang beheerde 
hij de schatkist.  

Eredoctoraat voor 
schatkistbewaarder

7 november 2008

Benoemingen

ADVIESLIJST EUROPEES 
PARLEMENT 

In de Doelen in Rotterdam vindt za-
terdag 15 november 2008 de 125e 
Algemene Vergadering plaats. Dit 
toekomstcongres begint om 10.00 
uur en staat in het teken van de be-
handeling van de gemoderniseerde 
Beginselverklaring en de vaststelling 
van het verkiezingsprogramma voor 
de Europese Verkiezingen van 4 juni 
2008. Tot 17 oktober konden amende-
menten hierop worden ingediend. In 
de leeswijzer, die op 31 oktober is ver-
schenen, staan alle amendementen 
en het bijbehorende advies namens 
het hoofdbestuur.

Tijdens het Toekomstcongres kunt 
u meepraten en meestemmen over 
de toekomst van Europa en de toe-
komst van de VVD. De onlangs ge-
kozen lijsttrekker voor de Europese 
Verkiezingen, Hans van Baalen, is 
één van de sprekers, net als uiteraard 
Ivo Opstelten en Mark Rutte. Ook de 
waterschapsverkiezingen krijgen die 
dag aandacht. Kortom een gevarieerd 
programma voor iedereen. 

U kunt zich nog aanmelden voor het 
Toekomstcongres via www.vvd.nl.

Tot ziens in Rotterdam!

Toekomstcongres 
15 november 
2008

Het VVD-hoofdbestuur heeft op 28 oktober 2008 de advieslijst voor het 
Europees Parlement gepubliceerd. 
 
De VVD-leden kunnen zich via de ledenraadpleging van 26 november tot 
en met 10 december 2008 over deze lijst uitspreken. De uitslag voor de 
defi nitieve lijst volgt op 16 december 2008. Hans van Baalen is reeds geko-
zen tot VVD-lijsttrekker bij de verkiezingen van het Europees Parlement, 
die op 4 juni 2009 plaatsvinden. 

Partijraad Miljoenennota 
Wolfheze
KREDIETCRISIS – De partijraad en 
haar adviseurs kwamen 4 oktober jl. 
bijeen in Wolfheze. Traditioneel staat 
deze bijeenkomst in het teken van de 
Miljoenennota. Met behulp van rond-
de-tafel-gesprekken werd het partij-
raadsleden mogelijk gemaakt om 
samen met de aanwezige Tweede Ka-
merleden dieper op de verschillende 
beleidsterreinen in te gaan. Toch wer-

den de plenaire gesprekken vooral 
gedomineerd door de voortdurende 
kredietcrisis en de toen zeer actuele 
overname van de bankagglomeraat 
‘Fortis Nederland’ door de Neder-
landse Staat. De bijeenkomst werd 
afgesloten met een EU-lijstrekkersde-
bat tussen de heren Hans van Baalen 
en Toine Manders.

2 Jeanine Hennis-Plasschaert
3 Toine Manders
4 Jan Mulder
5 Betty de Boer
6 Jos Ramekers
7 Pim van Ballekom
8 Marianne Kallen-Morren
9 Ingrid de Caluwé
10 Ferdi de Lange
11 Bart Keuper
12 Gijs Schilthuis
13 Joost van den Akker
14 David van den Burg
15 Nicole Maes
16 André Bosman
17 Bernd Roks
18 Frank van Oorschot
19 Tjalling Wiarda
20 Hans Pluckel

21 Paul ter Wal
22 Margaret de Vos van 
 Steenwijk-Groeneveld
23 Frank Verveld
24 Willem Gasman 
25 Sam Cherribi
26 Dries Lodewijks
27 Joost van Keulen
28 Rudmer Heerema
29 Laetitia Smits van Oyen 
30 Edward Koops
31 Robert de Oude
 
 De volgende kandidaten staan wel 
op de groslijst, maar niet op de ad-
vieslijst: 
•  Hans Aeyelts Averink 
•  Stan Lyczak 
•  Aat Peterse
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